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POMEMBNA PODROBNOST — Milan Kučan, 
publike Slo venije, je na Debencu poudaril, da ena 
nom, Se ni resnična enakost (Foto: M. Luzar)
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ZIDARJEV stečaj
taiu^Sl)^ — Odi. aprila je v ste-

iiLSs*0 ?“** Zidar 06nih Rt„"'“Polenihje 187odpušče- 
lu Ho P8 J1*1 Je začasno še ostalo na de- 
PuSčen i?-0unCaj0 začela dela- 041 od- 
bivalfe 71* ',rna V KočevJu /-ačasno 
drmriK '!’. 50 stalno naseljeni v
nila dr>mPUb*‘'cab *n se jih je večina vr- 
Pr»vicp b°V' uve*Javljali pa bodo svoje 
zdaj nezaposleni. Iz Zidaija se 
kapital 'Ujej0.tn P°djetJa z mešanim 
ski Drn^ ’ 'P Slcer: KOV>K (kovinar- 
7 zapo^p8 v. 17 ^Pos^nih, Inženiring 
zarv^l Plb ln Računovodski sektor 7 
k osno v'H Predvid°ma se bo oblikoval 
Ici bo ProKram (gradbeni sektor), 
zanj t« Posloval 60 do 80 delavcev, a 

‘J se nimajo vodij.

SJ5£AJ V TEKSTILANI
»ečaS7E " 0(1 26 aprila je v 
j^jutudi kočevsko Podietie Tekst

*
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7 —-vsko Podjetje Teksti
la stečajnega

sSfSSSs
Svetovni * Sonomist *n ekonomski 

vaec Tine Sitar.

pomladanski 
CelSBRtni dnevi

bodo na „ ,V soboto, 11. maja, se 
P°mialnSJsbem sejmišču začeli 9. 
Vsebin^„ 1 obnn' dnevi. Prireditev je 
sama impp razdeUena na več sklopov, 
dovolj ?D "a Pnr®d>tvenih sejmov pa so 
10 *n vrrtra rna: vse 18 otroka, bio, av- 
nQvosti , vanje’ ®ovek in prosti čas, 
bošnje ** tr8°v'n°. sejem široke po-

Pni stečaji 
že tudi na 

Dolenjskem
Maja vrsta na Drob- 

nem pohištvu?

NOVO MESTO — Na Temelj
nem sodišču Novo mesto je bila v 
sredo, 24. aprila, razprava o pričet
ku stečajnega postopka za Novole- 
sovo podjetje Novi ambienti. Ste
čajni senat pod predsedstvom so
dnika Antona Panjana in ob sode
lovanju sodnikov Marije Kastelic 
ter Jurija Picka je obravnaval pred
log za uvedbo stečajnega postopka, 
ugotovil, da obstajajo za to potrebni 
razlogi, po posvetovanju 26. aprila 
pa izdal sklep da se stečajni posto
pek začne. Za stečajnega upravitelja 
je sodišče določilo ekonomista Ja
neza Pezdirca. Obvestilo upnikom 
je bilo istega dne obešeno na oglas
no desko sodišča, objavljeno pa bo 
tudi v Uradnem listu. V tridesetih 
dneh po objavi naj bi le-ti prijavili 
svoje leijatve stečajnemu senatu. Za 
Novoles je znano, da je velika veči
na dolgov notranjih, med posamez
nimi podjetji, v Novih ambienlih 
znašajo notranji dolgovi tako kar 
okoli 90 odstotkov. Prvi narok za 
preizkus prijavljenih teijatev bo 28. 
junija.

26. aprila so delavci Novih am- 
bientov, okoli 270 po številu, dobili 
marčevsko plačo, z njo pa tudi vest, 
da za njih v Novolesu ni več dela. 
Za dokončanje proizvodnje je bilo 
ponovno vzetih na delo 35 proiz
vodnih in 14 režijskih delavcev, ka
ko pa bo naprej, je odvisno od pro
gramov, ki jih bo moč še oživiti. 
Zadeva je toliko bolj resna tudi 
zato, ker bo kmalu na vrsti razpravam 
za uvedbo stečaja že za drugo No- 
volesovo podjetje, Drobno pohiš
tvo, ki ima bistveno več, kar preko 
štiristo zaposlenih.

T. J.

Soupravljanje — evropsko merilo
Milan Kučan — slavnostni govornik na prvomajskem srečanju na Debencu

DEBENEC PRI MIRNI — Tu so 1. maja pripravili vsakoletno, tokrat že 
deseto delavsko srečanje, na katerem je govoril Milan Kučan, predsednik pred
sedstva Republike Slovenije. Poslušat uglednega gosta in doživet malce oblač
no prvomajsko sredo na 547 m visokem hribu nad Mirno je prišlo precej ljudi, 
po nekaterih ocenah celo več, kot jih je bilo na prvomajskem debenškem sreča
nju lani.

Milan Kučan se je v govoru zavzel za 
pravičnost Slovencev, ko vrednotijo 
svojo zgodovino, predvsem novejšo. 
Razprtije zaradi preteklosti zavirajo 
skupen nastop Slovencev, potreben za 
osamosvojitev Slovenije in za zbliževa-

PROSLAVA OB 
50-LETNICI ODPORA
MALA GORA — V nedeljo, 12. 

maja, bo pred spomenikom Danilu Ze- 
lenu na Mali gori pri Ribnici proslava, s 
katero bodo počastili 50-letnico prvega 
oboroženega spopada z italijanskim 
okupatorjem po razkosanju Slovenije. 
13. maja bo namreč minilo pol stoletja 
od boja med tigrovci in italijanskim 
okupatorjem na Mali gori, v katerem je 
padel eden izmed vodilnih predstavni
kov primorskega odpora Danilo Zelen. 
Proslavo pripravljajo politične stranke 
Primorske, združene v Demosu in Slo
venska skupnost iz Trsta.

Iz Dobruške vasi strešniki 
sodobne evropske kakovosti
Mešano podjetje Bramac že proizvaja novo beton
sko stresno opeko po zahodnoevropskih standardih

DOBRUŠKA VAS — Uradna ot
voritev nove proizvodnje v novem

bitega gKA KAKOVOST ZA STREHO — Konec aprila sta glavni direktor vo- 
^(trJ^ Proizvajalca strešne kritine Bramac-Intemational Franz Hu- 
'*9' KlemJ nVe) ‘n direktor novega mešanega podjetja Bramac Dobruška wzr Jer- 
Pritiziigj nC. 2 desne) novinarjem predstavila novo podjetje, modernizirano 

J° m njene rezultate. (Foto: Z L-D.)

Ljudstvom za 1. maj
Za prvi maj 1991. leta so Castrovi politični prijatelji na Kubi 

Malodane v solzah še govorili ljudstvu, da živi lepo. Kotdanebi 
vedeli, da je bilo Gorbačovu letos že močno nerodno, ker so de
pilacije po stari navadi položile venec k Leninovim nogam, in da 
so ‘meli sovjetske veličine letos namesto parade neprijetne govo- 
re o grdi sovjetski stvarnosti

Na Debencu pri Mimi na Dolenjskem, torej v Sloveniji je go
voril Milan Kučan, predsednik predsedstva Republike Slovenije 
‘n prej prvi človek slovenske levice. Njegov govor ni bilspek- 
1akularen kot nekdanje sovjetske parade in kot kubanska pr
vomajska slepila. Ni vzklikal, da slovenski delavec in kmet živita 
dobro. Ni omenjal velikih mož, ki so se borili za delavskepravi- 
Ce■ Odkrito je zahteval pravice za državljane in za delavce. Nje
gov govor je bil stvaren. Kajti stvarnost je, da je porajajoči se 
sjovenski kapitalizem že zavrgel marsikakšno delavsko pravico. 
Kaže, da se evropski tovarnarji in menedžerji zavedajo, da ne 
smejo biti sami pri odločanju. Zdi se, da jim je prodrlo v za vest, 
da bodo lahko več iztisnili od zadovoljnega delavca, ki se ne ma- 
ra počutiti zavrženega. Zato najbrž so si tudi izmislili delavsko 
Participacijo, ali pa jo dopustili, in ne zaradi boljšega počutja dr
žavljanov. Toda zamislili so si jo in najbrž bi evropsko dovoljen 
odmerek industrijske demokracije že zaradi svoje sle po nadvla
di radi videli tudi v tovarnah »svoje« Slovenije.

M. LUZAR,
Danes bo še sončno in toplej

še vreme, jutri pa se bo zopet 
poslabšalo. Padavine bodo pre
nehale šele v nedeljo.

nje z Evropo. Če Slovenija hoče v 
Evropo, mora vzeti za svojo miselnost 
in način življenja ljudi v razvitih drža
vah. Razvijati mora |x>djetništvo in po
budo posameznika in kolektiva in 
vzpostaviti tržno gospodarstvo. Vzpo
staviti mora demokracijo, ki temelji na 
»političnem pluralizmu in visoki ravni 
zavarovanja človekovih osebnih in ko
lektivnih pravic — tudi družbenoeko
nomskih, ter na spoštovanju prava in 
socialne pravičnosti,« je poudaril Ku
čan.

Pomembno za vse plasti slovenske 
družbe bo privatiziranje družbene last
nine. V privatizaciji je potrebno tudi de
lavce, ki so v desetletjih dela in odreka
nja večali družbeni kapital, preko delnic 
in na druge načine upoštevati kot upra
vičence v tem procesu lastninjenja, seje 
zavzel Kučan. Menil je, da bi morah 
hkrati s privatizacijo zakonsko urediti 
tudi delavsko soupravljanje, ki bo upoš
tevalo izkušnje samoupravljanja in de

avstrijsko-slovenskem mešanem podjet
ju Bramac, Proizvodnja strešne kritine 
in industrija gradbenega materiala, bo 
sicer šele sredi letošnjega oktobra, a pro
izvodnja strešnikov po novi tehnologiji, 
začeta 2. aprila, že teče nad pričakova
nji. V Dravogradu, kjer je še en obrat 
novega podjetja, se bo proizvodnja pri
čela sredi maja.

V Dobruški vasi in Dravogradu bo
do za slovensko in deloma jugoslovan
sko tržišče letno naredili 14 milijonov 
kosov betonske strešne kritine evropske 
kakovosti, za katero daje Bramac tride
setletno garancijo. V proizvodnem pro
gramu sta dva modela betonskih streš
nikov v štirih barvah, ki sledijo zahte
vam harmoničnega vključevanja strehe 
v okolje. Izdelovali bodo tudi dodatni 
program specialnih proizvodov za vse 
detajle strehe od kapi do slemena. Nova 
tehnologija z visoko stopnjo avtomati
zacije poleg visoke kakovosti in večje 
izbire izdelkov omogoča tudi podvoji
tev storilnosti. Kruh in za naše razmere 
dober zaslužek bodo imeli vsi doslej za
posleni, če bi se težke in negotove raz
mere na našem trgu popravile, pa bi ce
lo lahko koga zaposlili na novo.

Mešano podjetje Bramac s sedežem v 
Dobruški vasi so ustanovili vodilni avs
trijski in eden vodilnih svetovnih proiz
vajalcev strešne kritine Bramac Interna
tional, ki ima že 138 tovarn doma in po 
svetu, Strešnik iz Drobruške vasi in Ko- 
grad iz Dravograda. Pogodbo so podpi
sali sredi letošnjega januarja, slabe tri 
mesece kasneje pa je v bivšem Strešniku 
po novi tehnologiji že uspel izdelati 
strešno opeko, ki se lahko kosa z Bra- 
macovimi izdelki zahodnoevropskih 
standardov. Tako je na predstavitvi no
vega podjetja novinarjem konec aprila 
zagotovil tudi glavni direktor firme 
Bramac-Intemational Franz Hubler.

Z. L.-D.

lavskega soodločanja v razvitih drža
vah. Najmanj, kar delavec pričakuje od 
nove Slovenije, pa je, da bo imel delo in 
da bo lahko dostojno živel od plače, ne 
pa od socialnih podpor in promoči. Čas 
je, da stranke ureničijo predvolilne ob
ljube, je poudaril predsednik predsed
stva.

• Na proslavi na Debencu so prebra
li javni protest trebanjskega odbora 
Zveze svobodnih sindikatov Sloveni
je v zvezi s kršenjem delavskih pravic. 
(Daljši izvleček objavljamo na strani 
pisma in odmevi.) Na slovesnosti so 
podelili srebrne znake sindikata, in 
sicer sojih prejeli Rafko Borbi, Peter 
Gorenc, Marinka Kašič, Stane Sladič 
in Adolf Urbič. Prijeten kulturni spo
red sta na proslavi prispevala tre
banjski oktet Lipa ui Občinski pihalni 
orkester.

Spoštovanje mednarodno priznanih 
načel in standardov o pravicah delav
cev je tudi del mednarodne skupnosti, v 
katero vstopa Slovenija. Zato bodo 
Slovenijo evropske države ocenjevale 
tudi po odnosu do delavskih pravic. 
Prav tako sodi v legitimacijo za vstop v 
evropsko skupnost svobodnih narodov 
in držav tudi ohranjanje pozitivnih pr
vin samoupravljanja, ki so se potrdile in 
obdržale tudi v mednarodni praksi, je 
dejal Milan Kučan. M njZAR

JANEZ PEZELJ 
VLADNI PREDSTAVNIK

LJUBLJANA — Na seji Izvršnega 
sveta Republike Slovenije v soboto, 4. 
maja, so Novomeščana Janeza Pezlja 
imenovali za vladnega predstavnika za 
tisk. Janez Pezelj je bil do sedaj novinar 
TV Slovenije, in sicer je delal kot dopis
nik iz Novega mesta, svojo novinarsko 
pot pa je začel na Dolenjskem listu, kjer 
je delal 7 let. Pezelj je kot vladni pred
stavnik za tisk nasledil Branka Podob
nika, ki je bil pred leti tudi novinar pri 
Dolenjskem listu.

Danes 
v Dolenjskem Kstu

7A\

na 2. strani:
• S traktorji v bitko za zemljo
na 3. strani: « “'TV/%5~
• Brežičani so potrgali grozdje
na 4. strani: II.
• Mestnega plina jutri še ne bo
na 5. strani:
e Glas (pre)več za Alojza Petka?
na 6. strani:
e Borci pod presahnjeno pipico
na 7. strani: //H \ 1. ') t

:. e?*"VM| ',v',ov^ M
• Novinarji Dolenjskega lista k<
na 9. in 10. strani: Jj /c
e Pisma in odmevi - ^

Lado Ambrožič-Novljan

Kritično, kot 
je No pred 

pol stoletjem
JAVOROVICA — Kljub temu da 

nekatere politične stranke v Sloveniji 
niso bile naklonjene praznovanju letoš
njega praznika OF, je predsedstvo 
Stranke demokratične prenove zaželelo 
svojim članom prijetno praznovanje L 
maja in jih v soboto, 27. aprila, povabi
lo na Trg revolucije v Ljubljano na cen
tralno proslavo ob 50-letnici ustanovit
ve OF. Pozivu so prisluhnile tudi 
dolenjske borčevske organizacije in kar 
nekaj posebnih avtobusov je ta dan od
peljalo proti Ljubljani.

Osrednja proslava 1. maja v novo
meški občini je bila tudi letos na Java- 
rovid, kjer ta dan že po tradiciji pripra
vijo tudi svečanost v spomin na padle 
borce 4. bataljona Cankaijeve brigade,
1. maj na Javorovid pa je posvečen tudi 
prazniku krajevne skupnosti Šentjernej. 
V to vas na Goijance so se ob lepem 
vremenu številni pohodniki podali kar 
peš iz Šentjerneja, Vrhpolja in Kosta
njevice. Pri spominski cerkvici se je v 
času proslave zbralo kakih petsto ljudi, 
med katerimi je bilo še največ nekda
njih borcev NOV, med njimi je bil tudi 
slovenski minister za borčevska vpra
šanja Franc Godeša ter podpredsednica 
SDP Sonja Lokar. Slavnostni govornik 
je bil Lado Amlaožič-Novljan, boječ 
NOV, zgodovinar in publicist, ki je 
zbrane najprej pozdravil v imenu pred
sedstva ZZB NOV Slovenije in obudil 
spomin na tragične dogodke pred 47 le
ti na Javorovid. Zatem je dejal: »Sedaj 
je prav tako kritično za slovenski narod, 
kot je bilo pred 50 leti. Sedanjih sporov 
med narodi ne bi bilo, če jih ne bi zaku
hali tisti zgoraj. Prav je, da se osamosvo
jimo, ne pa odcepimo. Ne ogradimo se 
z visokim zidom, Sloveniji je Jugoslavi
ja potrebna. Tudi Evropa je v krizi, zato 
se združuje in nas bo sprejela tedaj, ko 
bomo k tej skupnosti kaj doprinesli. 
Naredimo Jugoslavijo takšno, da bo 
pravšnja za vse narode,« je dejal slav
nostni govornik, potem pa dodal še ne
kaj misli o slovenskem podjetništvu: 
»Državna podjetja bodo počasi prišla 
na boben, potem jih bodo za majhne 
denarce pokupili novi podjetniki. Zakaj 
bi Slovence delili na lastnike tovam in 
tiste, ki bi hodili od gospoda do gospo
da in prosili za delo? Brezposelnost bo 
ljudi pripeljala do poslušnosti in poni
žnosti, iz človeka bo ostal berač in hla
pec. Za takšno Slovenijo jaz nisem,« je 
zaključil svoja izvajanja in ljudje so mu 
ploskali.

V kulturnem delu so nastopili pevci 
mešanega pevskega zbora Ajda iz Ore
hovice in Šentjerneja ter šentjernejski 
godbeniki. j PAVLIN

PRVOMAJSKA JA VOROVICA — Tisti, ki 1. maja niso šli v naravo, so kar precej zamudili, saj je vse naslednje praz
nične dni krepko deževalo. Prav so naredili tisti, ki so na Javorovico prišli peš, saj se jim je potem počitek na gasilskih 
klopeh še kako prilegel seveda skupaj z malico in pijačo iz nahrbtnika. (Foto: J. Pavlin)
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Jugoslavija kot absurd
Kako se počutite kot državljan 

države, v kateri teroristi, ki jih ne 
bodo nikoli polovili, streljajo na 
oklepni avto človeka, ki bi moral 
15. maja po vseh zakonih postati 
prvi mož te države, vendar se že vidi, 
da mu ne bodo do volili, da bi po mo
či in vplivu vsaj približno dosegel 
svoja dva tudi prcej nemočna pred
hodnika? Gotovo bedno, vendar je 
to samo kamenček v mozaiku groz
ljivih (ne)verjetnosti, ki jih prinaša
jo izredne razmere. Živimo namreč 
v izrednih razmerah, čeprav v torek 
dopoldne, ko nastajajo te vrstice, to 
še ni bilo tudi uradno sporočeno.

Jugoslovanska ljudska armada si 
vse hitreje jemlje ali dobiva poobla
stila, ki jih od državnega predsed
stva ni uspeta dobiti oziroma izsiliti 
v marcu. Pri jemanju zadev v roke ji 
prideta prav tako Tudmanova vse 
večja nemoč kot zverinske akcije 
srbskih teroristov. Samo vprašanje 
časa ter prave priložnosti je bilo, 
kdaj bo ubit tudi prvi vojak, njegova 
smrt pa valorizirana v večjo stopnjo 
tako imeno vane bojne pripravljeno
sti Samo na videz je absurdno, da je

vse, kar se zgodi v Jugoslaviji, voda 
na mlin uradno sicer neobstoječega 
armadnega vrha. Jugoslavija je 
namreč absurd od Triglava do Gev- 
gelije. Na dlani je, da si JLA, ki je 
postala kljub čvekanju o departiza- 
ciji pomemben, če ne celo najmoč
nejši jugoslovanski politični sub
jekt, lahko v vsakem trenutku utrga 
jabolko z drevesa oblasti To bo s ti
him soglasjem Zahoda (spomnimo 
se Poljske) najbrž tudi storila, ven
dar bo po tistem dnevu še kakšen 
dan.

Za JLA sta namreč nevarni že 
moč in samostojnosi ki ju je imela 
včeraj. Z na novo prigrabljenimi ali 
v stiskah pridobljenimi pooblastili 
pa bi se generali lotili urejanja drža
ve po točkah zloglasne okrožnice 
politične uprave zveznega sekreta
riata za ljudsko obrambo. Ta med 
drugim zahteva vrnitev vojščakom 
upravičeno tako ljubega socializma 
in komunizma, vsesplošno jugoslo
vanstvo in izolacijo od gnilega Za
hoda. Nekaj podobnega si žele tudi 
sovjetski vojaki, jugoslovanski ko

legi so s svojimi načrti in idejami 
evropski priključek na najbolj črn 
sovjetski dogmatizem. S tako gro
bim slovesom od komaj stesanih, 
vendar tako vabljivih zibelk demo
kracije se že takoj ne bi strinjal tudi 
prenekateri Črnogorec in Srb, da o 
drugih jugoslovanskih narodih in 
narodnostih niti ne govorimo. Ra
zen tega vojaška diktatura ne more 
razrešiti nobenega jugoslovanskega 
problema, med katerimi bo še lep 
čas nacionalno vprašanje najbolj 
vroč kostanj.

V prihodnjih dneh lahko priča
kujemo, da se bo vojaški vrh odloč
neje polotil Slovenije. Uvod v to sta 
tako imenovana vojaška zakona, ki 
bi Sloveniji vzela iz rok poveljstvo 
nad teritorialno obrambo in razpo
rejanje vojaških nabornikov. Pri 
uveljavljanju teh aktov in drugih 
pooblastil naša republika lahko do
živi usodo Hrvaške, se prebudi z 
vidno okupacijo JLA. Za nadaljnje 
zaostrovanje in še večja pooblastila 
bi po potrebi poskrbel kakšen mrtev 
civil ali vojak. Vojaška okupacija 
Republike Slovenije ima lahko sa
mo en rezultat: dokončen in nepre
klicen odhod naše republike iz Ju
goslavije. V Jugoslaviji divja brez 
števila sovraštev. Vsa bodo le bleda 
senca v primerjavi s sovraštvom, ki 
ga bodo okupatorju pokazali Slo
venci Kdor je videl Split, je videl

M. BAUER

S traktorji v bitko za zemljo
Na mihoviški gmajni bitka za razlaščeno kmečko zeml o —Oranje kot protest 
proti prepočasnemu sprejemanju zakona o vračan u krivično odvzetega

ŠENTJERNEJ — Toliko konjskih moči, kot jih je obračalo zemljo v sredo, 
24. aprila, jih mihoviška gmajna še ni videla. Na kakih 30 ha polja, sedaj v lasti 
Kmetijske zadruge Krka, posestva Draško vec, seje zjutraj zbralo na desetine 
traktoijev in njihovo brnenje je glasno oznanjalo, da si kmetje vračtgo pred ne
kaj manj kot tridesetimi leti odvzeto jim zemljo. Sredi dopoldneva je bila celot
na gmajna, ki je nekoč pripadala kmetom iz vasi Gomila, Roje in Mihovka, 
preorana. Ko bo vreme ugodno, pravijo kmetje, bodo na vsej površini posejali 
koruzo.
»Že pred enim letom, ko je tukaj še 

stala zadružna pšenica, smo v imenu 
bivših lastnikov postavili zadrugi zahte
vo, naj potem, ko bo pridelek posprav
ljen, vrne nepravično odvzeto zemljo. 
Nismo dobili odgovora, zadruga pa je 
na njivah nadaljevala drenažna dela, 
kot da se je naše zahteve ne tičejo. Zato 
smo vzeli pravico v svoje roke. Bivšim 
lastnikom so priskočili na pomoč kmet
je s celega šentjemejskega okoliša. Za
enkrat tega polja ne bomo delili na par
cele, ampak bomo vse posadili s koruzo 
pa potem po deležih razdelili pridelek,« 
pravi predsednik šentjernejske podruž
nice Slovenske kmečke zveze — Ljud
ske stranke Jože Rangus, ki se je tudi 
sam s traktoijem udeležil akcije. Njego
vim besedam so pritrjevali tudi številni 
drugi kmetje, ki so se zbrali ob sveže za- 
orani njivi.

Ni pa bilo ob njivi opaziti predstav
nikov zadruge, sedanjega lastnika kme
tijskih površin, zato smo pozneje o tem 
povprašali za mnenje direktorja zadru
ge inž. Jožeta Stariča. »Dogodek je ne
zakonit, krivičen in obžalovanja vre
den. Ogorčeni smo nad tem, da oblast 
dopušča take postopke, kot smo jih oči
tali že prejšnji. Po našem mnenju na ta

način ne moremo reševati spornih za
dev in hkrati govoriti o pravni državi. 
Zato smo celotno zadevo predložili v 
reševanje organom, katerih naloga je 
skrbeti za red in zakonitost, ter zaprosili

Jože Rangus, predsednik močne šent- 
jemejske podružnice SKZ-LS: »Pravi
co smo vzeli v svoje roke!«

občinski izvršni svet, da ustrezno reagi
ra. Ko nam bo zakon naložil vračanje 
zemlje bivšim lastnikom, bomo to tudi 
storili, do tedaj pa je naša naloga, da z 
zemljo pametno gospodarimo. Ko smo 
sporna zemljišča prevzeli v upravljanje, 
je bila mihoviška gmajna slabo rodovi

ten in zamočvirjen travnik. Veliko tru
da in sredstev smo vložili, da smo na
pravili iz nje rodovitno njivo. Leta 1976 
smo položili drenažo, letos spomladi pa 
smo jo obnovili. Polje smo tudi založno 
gnojili in ga nameravali preorati, a so 
nanj prej posegli kmetje,« pravi direktor 
zadruge Jože Starič.

Zadeva je vsekakor precej zapletena 
in bi, če bi kdo skušal stvari na silo

• Sporazumen razplet šetifjernejske 
»okupacije« mihoviške gmajne bo 
morda le dosežen na razgovoru, ki ga 
je za jutri ob 9. uri dopoldne v prosto
rih šentjernejske osnovne šole sklica
la poduružnica SKZ-LS. Nanj so vab
ljeni predstaviki pristojnih republi
ških in občinskih sekretariatov, re
publiškega in občinskega vodstva 
SKZ-LS, občinskega izvršnega sveta, 
zadruge, prizadeti kmetje in drugi.

spreminjati, lahko prerasla v odprt kon
flikt, kajti šentjemejski kmetje so trdno 
odločeni posejati, pa tudi pobrati svoj 
pridelek s preoranih njiv. Hkrati pa je 
mnogo oči uprtih v novomeško oblast, 
čakajoč, kako bo ukrepala proti kme
tom, ki so si pravico sami ukrojili.

T. JAKŠE

GIP Pionir za 
delom celo 

v Sibirijo
Podpisana pogodba, vre
dna 8 milijonov dolarjev

NOVO MESTO — 25. aprila je no
vomeški GIP Pionir podpisal pogodbo 
za adaptacijo 19 tisoč kvadratnih me
trov velike zlatarne in za gradnjo 16- 
etažne stolpnice s 120 stanovanji v 
Krasnojarsku v Sibiriji. Cel investicijski 
projekt, za katerega seje dogovoril Me- 
talkin Inženiring, s katerim je Pionir v 
10 letih uspešno izvedel že več projek
tov v Sovjetski zvezi, je vreden 58 mili
jonov dolarjev, od tega pa znaša vred
nost Pionirjevega dela posla dobrih 8 
milijonov dolarjev.

Zlatarno in stanovanjsko stolpnico v 
Krasnojarsku morajo dograditi do okto
bra prihodnjega leta. Rok je zelo kratek, 
saj so razmere za gradnjo v Krasnojar
sku težke, gradbišče pa od doma odda
ljeno nad 8 tisoč kilometrov. Potrebna 
bo posebna organizacija gradnje in vr
sta ukrepov, da bodo podaljšali le pet
mesečno gradbeno sezono. Pogodba je 
za Pionir zelo pomembna. Zagotavlja 
konvertibilno in sprotno plačevanje, 
Pionirje dobil tudi desetodstotni avans, 
zaposlili pa bodo okrog 200 svojih de
lavcev. Z deli bodo začeli že v maju, od 
doma bodo peljali vso opremo in mate
riale za zaključna dela, osnovni gradbe
ni materiali pa bodo ruski. Preskrbo 
gradbišča naj bi kot v Sočiju prevzel 
Mercator, delavci pa naj bi ob plača
nem prebivališču in hrani dobili meseč
no v žep dvojno domačo plačo.

Trenutno ima Pionir v tujini še več 
gradbišč. V Sovjetski zvezi gradijo velik 
sanatorij ob Črnem morju za zdravlje
nje žrtev Černobila, raziskovalni bio
kemični center, porodnišnico Solikam-

• In nedavna stavka? Plače so res ni
zke, priznava direktor Guštin, a tudi 
če bi imeli denar, višjih ne bi smeli iz
plačati in vodstvo nima kqj popuščati 
štrajkajočim. Denarja seveda ni, tako 
da ga z veliko težavo in z zamudo za
gotavljajo za izplačilo celo takšnih 
plač in v bližnji prihodnosti ni videti, 
da bi bilo kaj bolje.

sk in hotel v Rigi. Konec maja naj bi 
predali investitorju hotel Krak v Kra- 
kowu na Poljskem, za katerega so te
meljni kamen postavili šele lanskega ju
lija. Dogovarjajo pa se za gradnjo še 
večih hotelov verige Juventur na Polj
skem in sicer v Zakopanih, v Varšavi ter 
v Miedzydrojih. Dela na Poljskem so 
posebno ugodna, ne le zaradi dobrega 
plačevanja, ampak tudi zato, ker Pionir 
z njimi zaposli vse svoje službe od inže
niringa naprej, prav v Krakovvu pa je bi
lo pri opremi hotelov preskrbljeno delo 
še za Novoles.

Dela na tujem so za Pionir preživet- 
venega pomena, saj seje domači trg po
dobno kot za vse gradbeništvo tudi zanj 
skrčil na minimum. Zato se v Pionirju 
seveda bojijo, kako bodo na primer v 
SZ reagirali na slovensko osamosvoji
tev. Direktor Slavko Guštin pravi, da 
vendar upajo, da ne bo posebnih zaple- 
tov- Z. LINDIČ-DRAGAŠ
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Po desetletjih 
se je prebudil 
Hutterjev mit
Vračilo tovarne?

MARIBOR — Ko seje družina 
znanega predvojnega mariborskega 
industrialca Hutterja — od konca 
vojne živi v Avstriji - pred krat
kim naročila na Večerje bil to še en 
zanesljiv znak, da se potencialni de
diči ene od največjih slovenskih 
tekstilnih tovarn, nekoč Hutterjeve 
in po letu 1945 Mariborske tekstil
ne tovarne, »vračajo domov«. Se
veda ne fizično.

Ta hip niti ni toliko pomembno, 
ali imajo dediči realno možnost za
res dobiti vse to premoženje nazaj, 
čeprav osnutek zakona o denacio
nalizaciji takšne možnosti nikakor 
ne izključuje; govori namreč o vra
čanju imenovine tistim tujcem, ki 
so imeli v času zaplembe jugoslo
vansko državljanstvo. Hutter ta po

goj izpolnjuje, saj je bil kljub ne
mški narodnosti naš državljan, 
torej...

Bolj so zanimive reakcije Mari
borčanov na ta zahtevek; resda de
ljene in večidel skeptične, vendar pa 
manj nejevoljne, kot so bile ob lan
skem prvem valu tujih zahtevkov za 
vrnitve premoženja. Ti so prihajali 
predvsem iz sosednje Avstrije tja 
seje zatekla večina predvojnih ma
riborskih premožnežev in tovarnar
jev, saj je bila velika večina med 
njimi nemškega ali češkega rodu — 
pa tudei iz ostalih evropskih držav, 
iz ZDA in ena celo iz Domini
kanske republike! Starejši Mari
borčani (mladi do zadeve tako ni
majo pravega odnosa) imajo večino 
teh bivših lastnikov v slabem spo
minu in od tod izrazito odklonilno 
stališče do večine vlog, ki so prispe
le na naslov pristojnega občinskega 
urada. Ena od velikih izjem je prav 
Hutter.

Ta namreč velja za enega od red
kih predvojnih kapitalistov na 
ozemlju današnje Slovenije, ki si je 
med svojimi delavci pridobil ugled 
delodajalca s socialnim čutom. V 
Hutterjevi tovarni — tako še danes 
govorijo njegovi bivši delojemalci 
—se je veliko delalo, vendar tudi 
dobro zaslužilo. Tovarnar je skrbel 
za stanovanja, za ozimnico, za ne
preskrbljene otroke. In tako ni nič 
čudnega, da se ga delavci niso odre
kli niti potem, koga je po vojni re
volucionarno sodišče obsodilo za
radi domnevnega vojnega dobičkar
stva; podatek, da so mu v zapor 
prinašali hrano in mu pisali pisma 
sočustvovanja in podpore, zveni 
kot prizor iz kakšne pocukrane hol- 
lywoodske melodrame, a je resni
čen.

MILAN PREDAN

Dolenjska banka d. d. 
Novo mesto

DOLENJSKI UST

Ljubljanska banka Dolenjska banka d.d. Novo mesto želi obvestiti svoje 
varčevalce o pogojih potrošniškega kreditiranja občanov. Banka nudi 
občanom, ki poslovno sodelujejo z banko, naslednje vrste potrošniških 
kreditov:
a) za nakup trajnih potrošnih proizvodov za osebno porabo,
b) za financiranje potreb večje vrednosti (stroški ob pomemb

nejših družinskih dogodkih, stroški zdravljenja, rekreacije in 
počitnic, stroški šolanja In izobraževanja, stroški ob elemen
tarnih nesrečah, zavarovalnine in odškodnine, premoženjske 
obveznosti, stroški ureditve grobov ipd.),

c) za plačilo carine, uvoznih in drugih dajatev in prispevkov,
d) za nakup zdravstvenih pripomočkov,
e) za nakup, gradnjo in adaptacijo počitniških objektov, zidanic 

in garaž s pripadajočim funkcionalnim zemljiščem,
f) za ureditev cestne infrastrukture, izgradnjo objektov komu

nalnih in PTT povezav ter spremljajočih prispevkov in za ra
cionalnejšo rabo energije,

g) drugo.

Pogoj za pridobitev kredita je, da občan proda banki konvertibilne devi
ze in veže dinarsko protivrednost. Višina kredita znaša 400%. Doba 
vezave dinarske protivrednosti je enaka odplačilni dobi kredita.

Doba vračanja kredita je odvisna od namena kreditiranja in znaša
— 2 leti za namene iz točk a), b), c), d) in g) iz 3. člena tega 

pravilnika,
— do 5 let za namene iz točke f) iz 3. člena tega pravilnika,
— do 8 let za namene iz točke e) iz 3. člena tega pravilnika.

Kreditojemalec odplačuje kredit v mesečnih anuitetah.

Občan zavaruje kredit na enega od naslednjih načinov:
a) pri zavarovalnici,
b) s poroštvom kreditno sposobnih porokov,
c) s hipoteko,
d) z drugimi oblikami zavarovanja, ki predstavljajo za banko za

dostno jamstvo za poplačilo kredita.

Vabimo vas, da se za vse podrobnejše informacije oglasite v enotah 
banke v
Novem mestu, Trdinova 2,
Črnomlju, Trg svobode 2,

Trphni^rnm^rnV’ LJUBLJANSKA BANKATrebnje, Golijev trg 4. DOLENJSKA BANKA D.D.
NOVO MESTO

IC Naša anketa

Hora legalis ni rešitev
Če in ko človek danes ob kakršnemkoli času zavije v kak lokal, ki niti ne 

velja za »specializiranega«, ga marsikdaj lahko stisne pri srcu. Kaj šele razni 
»kafiči«, »diskači« in podobne reči. Lokali so namreč polni mladih, v pre
mnogih rokah cigareta in pred premnogimi poleg jx)pularne coca-cole naj
manj steklenica piva. Vse večje tudi narkomanije, mladoletnega prestopniš
tva, nasilnega obnašanja. Ko v vse to udari napol izrečen predlog 
slovenskega šolskega ministra o uvedbi hore legalis, torej uradno določene 
ure, po kateri bi mladoletniki ne imeli kaj delati zunaj brez spremstva star
šev, jo marsikdo pozdravi kot odrešitev. Toda časi se neizogibno menjajo in 
mnogim je jasno, da hora legalis pravzaprav ne more rešiti skoraj ničesar. 
Mladi pod pritiskom in po sili razmer dozorevajo hitreje, za preobremenje
nost, negotovo prihodnost hočejo nadomestilo ali pa se preprosto hočejo 
družiti in uživati, če in dokler lahko. Hočejo, skratka, »hoditi ven«, v »dis- 
kače«, na žurke in na podobne zadevščine, kijih starši, očitno pa še bolj nov 
družbeni red oz. njegovi glavni nosilci, zelo težko prebavljajo. Le kako lah
ko kdo misli, da je ponovna legalizacija hore legalis rešitev za vse, s čimer 
mladi delajo sive lase staršem, šoli in družbi? Če drugega ne, bi se avtorji 
lahko spomnili na staro modrost, daje najslajši prepovedan sad. Gre za pro
bleme vzgoje, odnosov v družini, šoli in družbi nasploh, kijih kriza, v kakrš
ni smo, samo potencira in kijih država ne bo uredila z zakonskim poseg#" 
jem v človekovo svobodo.

JANEZ BRINC, pospeševalec v Kmetij;
Sr \ ski zadrugi Metlika: »Mladi, zlasti šolarji'

m \ morajo imeti neki red in nadzor. Najbolj*
\ je, da ga imajo tako v šoli kot doma. Ne šol* 

4ilI ne starši ne smejo dovoliti, da se učenci i»
dijaki cele noči potikajo okoli. Seveda ne bi 
bilo prav, če bi mlademu človeku prepove
dali, da gre zvečer ven, vendar le do določe
ne ure in z dovoljenjem staršev. Tak red 
imamo pri nas doma, zlasti pri 16-letni 
hčerki. Tudi sin, ki ima že 22 let, pove, kdaj 
približno bo prišel zvečer domov.«

LJUDMILA NOVAK, dijakinja DESŠ 
Novo mesto: »Sem proti temu, da bi šola 
določala stvari, kijih morajo razčistiti starši 
in  dijaki sami in so stvar njihovega medse
bojnega razumevanja in zaupanja. Meni 
starši povedo, do kdaj sem lahko zunaj in 
jaz to upoštevam. Če ne morem priti domov 
pravočasno, sporočim po telefonu in je vse 
v redu. Brez smisla bi bilo postavljati neke 
toge meje, ki bi bile samo vzrok novih nape
tosti in nesoglasij.«

ZVONE GREGORČIČ, zobni tehnik v 
sevniškem zdravstvenem domu: »Meni#1’ 
da morajo medsebojni človeški odnosi š* 
zlasti med starši in otroki bolj temeljiti #* 
vzajemnem zaupanju. Zatorej se mi ^ 
vprašanje o hori legalis ob upoštevanju teg* 
izhodišča povsem odveč. Zdi se mi celo, d* 
gre ob ponovnem odpiranju tega vprašanj* 
na neki način za podcenjevanje samostpl" 
nosti in zrelosti otrok, k čemur naj bi Pn' 

\ \ spevali tako starši kot tudi šola.«

MOJCA GORIŠEK, študentka iz Male
ga Vidma pri Šentlovrencu: »Namesto da 
ponujajo take predloge, naj bi spremenili 
šolski sistem, da bi šolaija razvil v mislečega 
človeka. Enkrat ti država predpiše obvezno 
uro, drugič lahko že, katerih knjig ne smeš 
brati. Če horo legalis predpiše država, je to 
jx)segaje v človekovo zasebnost. Ljudje 
smo venar družbena bitja in moramo .hodi
ti ven’. Starejšim se zdi nujno učiti mlade, 
da ti ne bi delali njihovih napak. Ta skrb je 
odveč.«

ANTON BELCA, vodja konstrukcij^ 
črnomaljskem Beltu: »Strinjam sc, da b' d 
ločili uro, ko bi morali biti šolarji do#1,^ 
vendar bi morali pri tem sodelovatistarš' 
šolske ustanove. Seveda bi bili lahko nek 
liko popustljivejši, kot so bili nekdaj U . 
volj bi bilo, če bi bili šolarji doma ob 21 
ob koncu tedna in med fiočitnicami P* ,.,j 
22. uri. Za starejše šolarje bi lahko nar«® 
še kakšne drugačne izjeme, posebno v 
jemnih primerih.«

KRISTINA VENIŠNIK, bančna usluž
benka iz Brežine pri Brežicah: »Sem za to, 
da bi osnovnošolci smeli ostajati zunaj le do 
20., srednješolci pa do 22. ure. Izjema so or
ganizirane dejavnosti v društvih, plesne va
je, treningi itd. Danes sem hvaležna, da je 
bilo v moji mladosti tako, ker so nas lažje 
krotili, šolniki in starši. Res pa je, da smo 
takrat imeli svoje dejavnosti in lastne pro
store, danes pa poleg neprimernih ,diska- 
čev’ mladi nimajo ničesar«
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vz#di.' i!MELITA MEDVED, dijakinja vzg« 
teljske šole, Krško: »Najprej sem se tfiO' 
dati jxxlučiti, kaj je hora legalis in 
izvedela, so mi šli lasje pokonci. To J® 
navadno policijsko omejevanje os6vSe 
svobode. Ne znam si predstavljati, kd° 
bi nas potem zalezoval po .diskačih ■# f 
bi se iz tega izcimilo. Slišala sem za Pr'(0jil 
daje pred leti pijan profesoričin mož*?. jf 
dijakinjo, ker se mu pač ni dala gnjav' 
imela potem velike težave. O tej ,odšte 
temi sploh ni vredno govoriti.«

VLASTA ZORC, dijakinja SŠTUD v 
Kočevju: »Mi smo se že navadili ob petkih 
in sobotah zvečer hoditi ven in prepoved ne 
bi rodila pričakovanih sadov. Pridobljeno 
pravico ti težko sfiet vzamejo. Morda bi to 
zaleglo pri mlajših, če bi jih že od začetka 
navajali na horo legalis. Jaz sem med ted
nom vedno doma, ob petkih zvečer pa grem 
včasih v disko, in sicer kar v tistega v kočev
skem hotelu Pugled, ki je najbližji doma, 
odprt pa je do druge ure zjutraj.«

GORDANA FARAZIN. ur 
Ribnice: »Hora legalis je nesmisel, # |>i
tevamo, da ti starši dovolijo, profesoO .Cjjc, 
zatežili. Ob vikendih hodimo mlad'v 
ki so odprti do okoli tretje ure zjutraj- ^ v 
jamo v Ribničana v Goriči vasi. v K'u (t 
Kočevju, na Turjak, pa tudi druKa^o 
nam bo prepovedano zvečer hodit*v ’ so 
do mladi to spet počeli 
včasih.«

J ',r i



kmetijstvo Brežičani že »potrgali« grozdje
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V bizeljskih in pišečkih goricah 100-odst. škoda, drugod nekaj man
katastrofe že zavirajo normalen razvoj vinogradništva v obč ni

— Stalne

BREŽICE — Takrat, ko so vremenoslovci šele napovedovali nevarnost po
zebe, je ta po brežiški občini že pobrala svoj davek. Najhuje je bilo v noči od 18. 
na 19. april, tako da poznejša hladna jutra niso imela več čemu škodovati. Veli
kanska škoda je nastala predvsem v vinogradih na območju Pišec in Bizeljske
ga, Iger so trsni poganjki poškodovani stoodstotno, medtem ko je okoli Sro
melj, Zg. Pohance, Planine, Globokega in na dolenjski strani škoda 70- do 
80-oidstotna.

i novomeške tožnik
t_y. in ponedeljek je bilo na 

niči spet živahno, saj je sedaj poze- 
m™°, čeprav so ledeni možje 

maJa še pred nami. To pot smo 
P™'« opazili sadike paradižnika in 
^PH^ki w jih prodajali po 10 din, 
Papnka je bila 5 din cenejša. Prodaja-
šon!>IUdl sac^‘.*ie P° 20 dinaq'ev 
nr7’cena jajc pa se spet pomika 
P. ■ . 3 dinaijem. Na Deladinijevi 
v.°Jn‘c' .S0 bile naslednje cene: jabol- 
rt?„ 0 din, hruške 40 din, grozdje 120 
h n’ Pomaranče 30 din, limone 40
niceOnH70 di,n’Jag°de 50 din, lube- 
rt;^ ,.^m,solata40din, krompir 70 
ca 25 din, fižol 48 din, korenje 

m, česen 140 din, banane 50 din, 
ananas 50 din.

Podjetje Vino Brežice, ki ima 100 ha 
svojih vinogradov ravno na najbolj pri
zadetem območju, je tako ob 600 ton 
lastnega pridelka ali v dinarjih: ob 
okrog 15 milijonov. Poleg tega ne bodo

• »Stalne katastrofe, ki se v zadnjem 
desetletju pojavljajo na našem ob
močju (2 zimski in 3 spomladanske 
pozebe, katastrofalna toča v letu 
1982, še več primerov toče in neuija), 
so že pustile vidne posledice v vino
gradništvu. Obnova nasadov ne do
sega niti enostavne reprodukcije, za 
katero bi bik) treba obnoviti najmanj 
20 ha letno. Glede na to, da je bila v 
zadnjem desetletju samo ena trgatev 
nadpovprečna, je lahko razumeti vi
nogradnike, da se ne odločajo več za 
nove nasade,« je dejal Aleksander 
Dušič, vodja kooperantov pri podjet- 
ju Vino._________________________

imeli kaj odkupiti od svojih koope
rantov.

Inž. Franc Bezjak, namestnik direk- 
toija podjetja, ocenjuje škodo kot ka-

O _ “ ■ • v voejm/sca
asr&Stes
starriKu *!fsece starih prašičev in 57

19 T‘.!*rih Pb je menjalo lastnika 
te& ™1 P° 30 din kilogram žive

v novem MESTU 
Prašičev so se od prejšnjič do 

se«r kka P°vzPel« približno za de-
•* Bov«ut!n,I?b^'*e ** kar dobra’ 
Pr««*• m konj n'so M naprodaj.
18 ® 0o 14 tednov, tj. težki
Eram i? kg’80 veljali do 50 din Idlo- 
P»m žive teže. Prašiči, stari nad 3 
so^e’ Pomeni težki nad 50 kg, 
tež» JV}iveč po 35 din kilogram žive 
m .M,Mih prašičev so pripeljali 
nanra!iOvodali 69. Starejših so imeli 

30 in sojih prodali 6. 
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nanrAje.mani' Oan 27. aprila so imeli
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42 din kilogram žive teže. 

nad 80 *u<*i 20 prašičev, starih 
ljall 1‘eikih 50 kg. Ve
seli din kilogram. Rejci so

jo cenili Vi “m Kilogram, kravo, lu so
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v°et, ki so veljala do 35 din kilo- 

73 mlaifih -ei!- Na sejmu s° Prodali 
konj in žreb^^ StarejSe P™4'4* ,er 5

inž. Franc Bezjak

tastrofalno. »Prizadete so prav vse sorte, 
od žametne črnine, ki je prva pognala, 
do rizlinga, ki je imel še majhna očesa. 
Zanimivo je, da so prizadeti prav vsi na
sadi, medtem ko ob običajnih pozebah 
ponekod megla le zadrži hladni zrak. V 
22 letih mojega dela se še ni zgodilo, da 
bi v vinogradih pozeblo dobesedno vse, 
zato nihče ni računal, da bo škoda tako 
velika. V prvih dneh niti ni bila vidna 
takoj, ko pa smo prerezali tudi najmanj
ša očesa, smo ugotovili, da so v sredini 
posušena. Po uradnih meritvah jutra-

MAJENCE NI BILO
DOLINA PRI TRSTU, KOČEVJE 

— Tudi predstavniki pobratene občine 
Kočevje so bili vabljeni v Dolino na 35. 
občinsko razstavo vin, ki je bila napo
vedana za 4. maja popoldne, in sicer v 
okviru tradicionalne Majcnce, ter na 
srečanje s predstavniki družbenega živ
ljenja občine Dolina, pokrajine in deže
le. Žal so prireditve odpadle zaradi sla
bega vremena, podelili pa so nagrade 
najboljšim vinogradnikom.

Kmetijski nasveti
Novi herbicidi za koruzo

zafietkn ^atero Poljščino lahko plevel tako usodno prizadene kot koruzo. V 
bolj agr'*6-V ras^ skromna in počasna: če ji poljedelec ne pomaga v boju z 
jo {j J: esivnimi vsiljivci, predvsem nekaterimi vrstami nevarnih plevelov, 
babici Pr0S*° zadušijo. Na izbiro sta dva načina pomoči: okopavanje in 
no pQ|jg. kombinacija obeh, ki se v praksi najbolje obnese. Torej: koruz- 
herbicidiC tFe^a 0*xlelovatl me<l vrstami,v samih vrstah pa plevel zatirati s

kihfjjj? ^akšne herbicide je priporočljivo uporabljati zdaj, ko je iz ekološ- 
Ventjer°^ov uradno prepovedana uporaba velikih doz triazinov? Po.no- 
sn0vj si lmreč dovoljeno uporabljati le pripravke, ki imajo do 1 kg aktivne 
u®Rkovvana *?a * Eektar »n 0*5 kg atrazina na 1 hektar, ti pa niso več tako 
krat udo ^'.na nJiviv ^loti otrebili plevel. Namesto teh, doslej toliko- 
herbic^^ljpnib snovi agronomska stroka priporoča dve novi skupini 

V Dr?0v’ ^ sta uspešni, ne da bi hkrati prizadeli naravo.
(S 07 P skupino spadajo herbicidi: primextra (4—7 kg/ha), lasso-combi 
duaiin^na 1 ha), ciatral — KSZ in ciatral —ALA (7 — 81 na 1 ha) ter 
Še pre<j ^ EC (4 do 51 na 1 ha). Z njimi je treba posevek škropiti po setvi, a 
yzniku »2^°® koruze — z izjemo lassocombija, kije učinkovit še tudi po 
tla Primern^11]^ tre^a uP°števati, da talni herbicidi delujejo le tedaj, če so

Ijati hor mei^eno škropljenje že vzniklih plevelov je priporočljivo uporab- 
^^^onske pripravke, kot so deherban A, monosan herbi, dikocid 50,

k»ko'hSC.9..?E KRAVA ZNEBI UŠI — Moja krava je staknite uši in ne 
JU^*dnji odpravil, sprašuje A. A. iz Velikih Lašč. Veterina mu pripcdpra

* DOštnnaL-

vem,
Lašč. Veterina mu priporoča 

ival škropite z 2-odstotno vodno raztopino neguvana.

***»“«"« Kov^^Potrehpotrebno 1 do 3 litre škropiva, odvisno seveda od velikosti

honnin (v odmerku 1,5 1 /ha, ko ima koruza dva do pet listov) in 
fnony 7 A^icide iz skupine sulfonil-ureatov, kot sta herbicida teli in har- 
»li nJ>ma lahko rešimo že močno zapleveljeno njivo s stekom, osatom
20 graiieni' ^ njcm gre za izredno majhne in natančne odmerke (le 10 do 
Oajnov ^ herbicida na hetrar), kar zahteva še več natančnosti in znanja. Ti 
Prižad p- Pripravki dobro učinkujejo in se tudi hitro razgradijo, tako da ne 

neJo okolja, česar se pri herbicidih najbolj bojimo.
Inž. M. L.

njih temperatur, ki so za naše območje 
navajale—1 ° Celzija, bi bila tako huda 
pozeba nemogoča. Zato predvidevamo,

da so bile pri tleh, morda zaradi snega, 
temperature precej nižje.«

Komisija podjetja Vino seje ob ogle
du vinogradov srečala tudi s komisijo 
zavarovalnice, ki ji je oceno škode po
trdila. Večini vinogradnikov-kooperan- 
tov pa to ne pomaga, saj svojih nasadov 
nimajo zavarovanih, zato bodo po vsej 
veijetnosti sami trpeli škodo.

B. DUŠIČ-GORNIK

POK UŠNJA POD NAPUŠČEM — Malo je manjkalo, pa bi odpovedali Se šentjer- 
nejsko cvilkarijo. Najbolj vztrajne pokuSevalce ni motil dež in mraz, stisnili so se pod 
streho in modrovali (Foto: J. P.)

Namesto ene — dve cvičkariji
Za šentjernejsko še prireditev v Šentrupetu

ŠENTJERNEJ, ŠENTRUPERT — 
Člani vinogradniške podružnice v Šent
jerneju so prvi majski vikend na hipo
dromu pripravili »Šentjernejsko cvič- 
karijo«. Nova prireditev bi lahko do 
neke mere nadomestila tradicionalni 
Teden cvička, ki bi v tem času moral bi
ti na Glavnem trgu v Novem mestu, 
vendar je deževno vreme opravilo svo
je. V soboto popoldan se je v pokritem 
prostoru zbralo kakih dvesto obisko
valcev, med katerimi je bila večina ti
stih, ki so tja prišli po spričevalo o 
opravljenem kletarskem tečaju in po 
priznanje iz lokalne pokušnje šentjer- 
nejskih vin. Povorko s prikazom vino-

I

Sinička kot 
simbol bolj 

zdravega sadja
Novost na našem trgu

V slovenski sadni trgovini se bo 
pojavilo sadje z oznako SIPS, ki jo 
v svojih krempeljcih drži stilizirana 
sinička. Kratica ŠIPS pomeni »Slo
vensko integrirano pridelano sad-

Zaščitni znak za slovensko inte
grirano pridelano sadje.

je«, sinička pa je zaščitni znak take 
pridelave. Ptice naj bi v sadovnja
kih — kolikor je le mogoče — na
domestile kemične pripravke zoper 
sadne škodljivce in bolezni.

Pobuda za integrirano pridelo
vanje sadja je vredna vše pozornost 
in hvale. V želji po čim večjem in
tenziviranju sadjarstva in s tem po
vezanim večanjem dobička že dalj 
časa sadjarji pretiravajo v drugo 
skrajnost. Da bi ustregli želji kup
cev po navidez povsem zdravih in 
vabljivo lepih plodovih, so začeli 
povečevati število škropljenj čez vse 
razumne meje. Italijanski sadjaiji v 
skrajnih primerih škropijo jablane 
celo 35-krat in več v eni sezoni, pa 
tudi pri nas ni v plantažnih nasadih 
15-kratno škropljenje nič posebne
ga. Razumljivo je, da na tako ke
mično zaščitenih plodovih ni niti 
pegice škrlupa, v njih pa ne življenj
skega prostora za jabolčnega zavi
jača. Toda kako je z zdravstveno 
primernostjo takega plodu za člo
veka?

Da bi se vrnili k razumu, so v sad
jarstvu uvedli tako imenovano in
tegralno pridelavo, ki se kemičnih 
sredstev poslužuje le v skrajnih 
primerih, sicer pa uporablja eko
loško nenevarne oblike boja z bo
leznimi in škodljivci. Najprej naj z 
njimi opravijo njihovi naravni sov
ražniki, šele potem sezimo po kemi
ji! Pridelani plodovi resda niso tako 
zapeljivo vabljivi, so pa zato bolj 
zdravi. Nova oznaka SIPS naj bi 
jim utirala pot na trg.

gradniških opravil in naprav so šentjer- 
nejski vinogradiki pripravili v nedeljo 
dopoldan, ko seje vreme le malo izbolj
šalo; tako seje tudi na hipodromu zbra
lo nekaj več pokuševalcev.

Svojo prireditev »Cviček ’91 po
družnice Šentrupert« nameravajo v so
boto, 18. maja, in na binkoštno nedeljo, 
19. maja, pripraviti tudi vinogradniki te 
podružnice v trebanjski občini. Priredi
tev bo na trgu sredi Šentruperta. Ob tej 
priložnosti bo v nedeljo dopoldan v te
lovadnici osnovne šole skupščina do
lenjskih vinogradnikov, na kateri bodo 
podelili tudi letošnje medalje za najbo
lje ocenjena vina na glavni pokušnji.

Šentruperčani pravijo, da imajo tako 
zanimiv program, da jih prireditev »Be
lokranjska vigred« prav nič ne moti. 
»Konkurenca mora biti tudi na tem 
področju. Pri nas bomo pekli vola, peli 
bodo fantje na vasi, tekmovali bodo 
muzikantje na frajtonaricah, prireditev 
bodo popestrili zmajarji in padalci. O 
programu bodo ljudje še pravi čas ob
veščeni,« je na nedeljskem sestanku po
vedal predsednik podružnice Ivan 
Vovk.

J. P.

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Kaj po pozebi
Obvestila in načrt dela 

svetovalne službe

Pozeba je različno prizadela vi
nograde po posameznih območjih. 
V krajih, kjer ni bilo megle, so vino
gradi pozebli na najnižjih legah oz. 
do nadmorske višine 220 — 250 m. 
Nad to višino so poškodovani trsi 
samo na žlebastih in kotanjastih 
parcelah. Zaradi vpliva gostejše 
megle ponekod niso pozebli vino
gradi v najnižjih legah, ampak tisti v 
najboljših vinogradniških legah. 
Bolj ali manj neprizadeti so ostali 
vinogradi šele nad nadmorsko viši
no 350 — 400 m.

Značilno je, da so bolj prizadete 
lege na vzhodni strani zaradi zgod
njega direktnega osončenja. Na
vzdol obrnjena očesa na šparonih 
so manj prizadeta od ostalih.

Tipična nižinska pozeba je bila v 
Beli krajini, segala je približno do 
230 m nadomorske višine.

V Posavju so bile zaradi megle 
obvarovane nizke lege in te niso po- 
zeble. Prizadeti so vsi vinogradi na 
najboljših legah razen nekaj najviš
jih. Na širšem Dolenjskem območ
ju ni možno ugotavljati določene 
pravilnosti, zato je pozeba med po
sameznimi vinogradniškimi kraji 
različna.

Škode je od 25% v Beli krajini do 
70% v Brežicah. Povprečje je okrog 
50%. To pomeni pri skupni površini
8.000 ha zmanjšanje pridelka za
40.000 ton grozdja ali škodo v 
znesku 40 milijonov DEM.

Ker ni ukrepov, s katerimi bi bis
tveno omilili posledice pozebe, je 
potrebno vsaj omogočiti lažje odga- 
janje pozeblih trsov in hitrejši po
rast poganjkov. Zato popolnoma 
pozeble trse razbremenimo, s tem 
da jim odstranimo odvečna očesa 
oz. mladike. Zadostuje če na trsu 
pusimo rasti 8 — 10 mladik.

Zlasti je nujno odstraniti pozeble 
odvečne šparone na šibkih trsih, ki 
imajo drobni enoletni les. Obiranje 
pozeblih poganjkov ni potrebno.

Sedaj je pravi čas za dognojeva
nje manj bujnih in pozeblih vino
gradov z dušičnimi gnojili. Upora
bimo KAN s 27% dušika v količini 
2 kg na 100 m2.

Zadnji čas je poškropiti vinograd

proti črni pegavosti. Delujejo pri
pravki, kateri se uporabljajo proti 
peronospori. Prednost ima mikal, 
vendar samo, če ga bomo uporab
ljali redno do konca cvetenja. Po
trebno je redno tedensko opazova
nje poganjkov, da bi odkrili napad 
pršic, pajkov ali tripsov in po potre
bi takoj ukrepali. Na pamet ne upo
rabljamo nobenih insekticidov, zla
sti ni še čas (še en mesec ne) za 
zatiranje grozdnih sukačev (črvov)!

Prosim vinogradnike, ki so pri
pravljeni dati zemljo in po potrebi 
tudi listje v analizo (in to plačati, če 
ne bo denarja za ta namen iz občin
skega proračuna), naj se takoj pri
javijo pri svoji svetovalni službi. Na 
osnovi celoletnih opazovanj in re
zultatov analize bo za vsakega po
sameznika narejen načrt ukrepov za 
izboljšanje kakovosti in povečanje 
količine pridelka v njegovem vino
gradu. Vsak svetovalec naj bi se na 
svojem območju dogovoril za 3 do 
5 parcel različne bujnosti, po mož
nosti najpogostejših sort.

Od 13. maja se začnejo redni te
renski obiski svetovalca za vino
gradništvo po naslednjem razpo
redu:

• 13. 5. ob 8. uri Bizeljsko, ob 
11.30 Pišece, ob 14.30 uri Sremič

• 15. 5. ob 7. uri Metlika, ob
11.30 Semič, ob 15. uri Črnomelj

• 17. 5. ob 7.30 uri Kostanjevi
ca, ob 11. uri Gadova Peč, ob 14.30 
Leskovec, Raka

• 20. 5. ob 7. uri Novo mesto 
ob 10. uri Šentjernej, ob 14. ur 
Škocjan

• 22. 5. ob 7.30 uri Trebnje, ob
10.30 Šentrupert, ob 13. uri Sevni
ca ob 16. uri Boštanj, Bučka

• 24. 5. ob 7. uri Gričevje, ob 
10. uri Mirna Peč, ob 12. uri Straža, 
ob 15. uri Žužemberk.

Naslednje obdobje se začne 1. 
junija in traja do 14. junija po ena
kem vrstnem redu. Če v tem času it 
bo ugotovljena potreba po temelj iti 
spremembi, ostane takšen plsm 
dvakratnih mesečnih obiskov uu 
vsakem območju v veljavi do kor.ca 
sezone.

Vsi zainteresirani vinogradniki 
lahko zvedo pri svoji svetovalni 
službi za točno uro in kraj obiska 
svetovalca, kjer bodo imeli mož
nost ob srečanju in ogledu na tert- iu 
zastaviti svoja vprašanja.

Inž. JOŽE MAU1

Prišel je čas za siliranje trav
Za kisanje je najboljša mlada trava v fazi bilčenja do začetka latenja — Potrebna 

le dva dneva lepega vremena — Silirni dodatki so samo izhod v sili
Siliranje trave je najhitrejši, najcenej

ši in tudi glede izgub najugodnejši način 
spravila prvega odkosa. Žato bi morali 
siliranje trave uvesti na vseh kmetijah.

Siliramo vedno le mlado travo v fazi 
bilčenja do začetka latenja, ko je njena 
prebavljivost nad 70-odstotna. Da do
sežemo večjo koncentracijo hranilnih 
snovi in s tem boljšo mlečnokislinsko 
fermentacijo, moramo travo delno po
sušiti, tako da vsebuje 30 — 40% suhe 
snovi. Če imamo stolpne silose, posu
šimo travo tako, da vsebuje do 30% su
he snovi. V koritaste silose lahko silira
mo travo, ki vsebuje do 40% ali več suhe 
snovi, če so izpolnjene naslednje zahte
ve: daje dovolj velik dnevni odvzem si- 
laže, da je možno temeljito tlačenje in 
brezhibno pokritje s folijo, da silos na
polnimo v enem ali največ dveh dneh 
ter daje vreme ob siliranju lepo in lahko 
travo dovolj hitro posušimo.

Kmetom, ki imajo s siliranjem manj 
izkušenj, priporočamo, naj travo sušijo 
na 30 — 35% suhe snovi. Travo, ki ima 
30 —35% suhe snovi, bomo spoznali po 
naslednji značilnosti; od šopa trave, ki 
ga z rokami močno zvijemo, ne sme 
kapljati, med prsti pa čutimo vlažnost. 
Takšno ovelost trave dosežemo pri nas 
ob enkratnem obračanju trave v enem 
dnevu ali tudi prej.

V primeru, da trave ne moremo do
volj posušiti in moramo silirati svežo 
travo, lahko uporabimo silirne dodatke. 
Silimi dodatki naj bi bili na naših kmeti
jah izjema, saj se moramo zavedati, da 
je najboljši silimi dodatek sonce in da 
nam da primemo osušena mlada trava 
najkvalitetnejšo silažo. V primeru, da 
smo prisiljeni silirati svežo travo, upo
rabimo silirni dodatek, ki bo usmeril 
potek fermentacije, in dobili bomo sila
žo bistveno boljše kvalitete, kot če bi si
lirali svežo travo brez dodatka. Silimi 
dodatki so lahko organske kisline, soli 
teh kislin, mlečnokislinske bakterije, 
ogljikovi hidrati in bakteriostatični do
datki. Možne so tudi razne kombinacije

med njimi. Če uporabljamo pripravke, 
ki vsebujejo mlečnokislinske bakterije, 
moramo pripravke razredčiti z vodo, ki 
ne vsebuje Idora. Ti pripravki se upo
rabljajo v zelo majhnih količinah (nekaj 
gramov na tono) in je zato potrebno, da 
jih čimbolj enakomerno porazdelimo.

V primeru, da moramo silirati svežo

travo, nimamo pa siliraega dodatka, si 
lahko pomagamo s koruznim zdrobom 
ali pesnimi rezanci. Priporočamo , — 
50 kilogramov na tono sveže silrč:e.

Priporočamo, da posilirate tra vo že 
ob prvem lepem vremenu.

Inž. STANE BEVC 
strokovni sodelavec za živinorejo

rospouin|ski količek

Čaji — nabava in priprava
Na splošno velja pravilo, da na

biramo korenine in korenike le 
spomladi in jeseni, celo rastlino pa 
tedaj, ko začne cveteti, cvetove, ko 
se začno odpirati, liste v času, ko so 
najlepše razviti, in lubje spomladi. 
Rastlin ne nabirajmo ob sončni pri
peki in mokrih od dežja ali rose. 
Najbolj primeren čas so pozne po
poldanske ure. Vsako zdravilno zel 
nabiramo posebej. Med seboj jih ne 
mešamo in ne tlačimo, ker se rade 
mečkajo, segrevajo in hitro pokva
rijo. Nabirajmo le tiste rastline, ki 
jih dobro poznamo.

Da se v rastlini ohranijo določeni 
zdravilni učinki, je potreben prime
ren način sušenja rastline. Nabrane 
zeli preberemo in očistimo ter raz- 
prostremo po čisti in suhi površini. 
Skoraj za vse zeli velja, da se sušijo 
v senci in na delnem prepihu, le ko
renine, lubje, plodove in semena su
šimo na soncu. Če rastlinski deli 
vsebujejo eterično olje, jih sušimo 
vedno le v senci. Zelo občutljiva so 
zelišča, ki vsebujejo glikozide, ti na 
visoki temperaturi razpadejo. Posu
šene zdravilne zeli nato hranimo v 
platnenih vrečkah ali papirnati em
balaži v suhem in zračnem prosto
ru. Na vsako vrečko napišemo da
tum, saj v letu dni večina zeli izgubi 
svojo zdravilno vrednost. Zato pa

zimo, da jih pravočasno nadome
stimo s svežimi.

Kako kuhamo zdravilne čaje? Za 
pripravo čajev mora biti droga se
sekljana, narezana ali zmleta. Čaj 
lahko pripravimo iz ene droge ali iz 
mešanice več drog. Vsakodnevne 
izkušnje nam povedao, da se mnogi 
domači čaji pripravljajo nepravil
no, predvsem jih predolgo kuhamo 
ali celo prekuhavamo. Glede na se
stavo droge poznamo tri načine 
pripravljanja čajev. PREVRETEK 
napravimo takrat, kadar si hočemo 
napraviti napitek iz trdih drog. V 
korenine in skorje voda prodira po
časi ali pa se učinkovina, kolje čres
lovina, počasi topi. Take droge da
mo v posodo s hladno vodo in 
segrevamo do vretja. Tekočina naj 
rahlo vre 5—30 minut, nato čaj 
precedimo in uporabimo. Na ta na
čin pripravljamo prevretek iz listov 
grenke detelje, kije učinkovit pri že
lodčnih težavah, ali ploda borovni
ce in storžkov jelše, ki sta napitka 
proti driski. Za napitek, ki deluje 
odvajalno, pa uporabimo korenino 
sladkega korena, plod koriandra in 
skorjo krhlike. (Dalje prihodnjič)

HELENA MRZLIKAR 
Kmetijski zavod 

Ljubljana
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Popoln servis 
za obrtnike

Ustanovljena Obrtna 
zbornica Novo mesto

NOVO MESTO — Skupščina 
Obrtnega združenja Novo mesto je 
na nedavni seji sprejela statut, kije 
bil predtem v obravnavi med vsemi 
obrtniki in po katerem se združenje 
spreminja v Obrtno zbornico Novo 
mesto. Ne gre le za spremembo 
imena, ampak za dopolnjevanje 
vsebine dela.

»Že dejavnost združenja je bila 
usmerjena v pomoč obrtnikom na 
vseh področjih, kjer je bila možna, 
da so lažje prihajali do potrebnih 
nasvetov, listin, uslug in sploh vsega 
potrebnega v zvezi z njihovim de
lom. Ocenjujemo, da smo v zad
njem letu kljub večji aktivnosti do
segli manjše rezultate od pričako
vanih, predvsem na področjih, ki se 
vse bolj centralizirajo v republiki, 
pri čemer prednjači davčna zako
nodaja. Obrtni zbornici že statut da
je bistveno večjo moč, tudi nasproti 
oblasti, dobila pa je vrsto novih za
dolžitev s področja informatike, po
slovnosti, poslovnega sodelovanja z 
zbornicami doma in v tujini itd., ta
ko da bo popoln servis za vse obrt
nike, kar ti od nje tudi pričakujejo. 
V naslednji fazi bo zbornica dobila 
tudi določena javna pooblastila, 
podobno, kot jih imajo zbornice na 
zahodu,« pravi predsednik Obrtne 
zbornice Novo mesto Ivan Krajnc.

Na prvo mesto programskih na
log si je zbornica zapisala partner
stvo občinskim upravnim organom. 
Gre za zastopanje interesov obrtni- 
i; jv pri oblikovanju gospodarskega 
sistema in politike. Zbornica bo

magala pri vzpostavljanju novih 
• slovnih stikov na domačem in tu-
n trgu, sodelovanje z občinskimi 

i jrtnimi zbornicami bo razširila na

Ivan Krajnc

zbornice sosednjih dežel. Učinkovi
teje naj bi nadaljevali s promocijo 
blaga in storitev obrtnikov. Zborni
ca ima v sodelovanju z Obrtno 
zbornico Slovenije v načrtu vzpo
stavitev učinkovitega informacijske
ga sistema, obveščanje članov preko 
glasila misli še izboljšati. Razširila 
bo organiziranje izobraževanja, raz
mišljajo tudi o knjigovodskem ser
visu, predvsem pa o svetovanju za 
obrtnike.

Na skupščini, kjer so se vse te 
stvari dogovorili, so obrtniki pogre
šali predstavnika občinske oblasti, 
pod mnogimi kritikami na račun 
dela republiškega obrtnega ministra 
Viktorja Brezaija pa še vedno stoji 
zahteva po njegovem odstopu. Pri
sotni predstavnik vodstva Obrtne 
zbornice Slovenije jim je razložil, 
kakšne težave so pri sprejemanju 
zakonodaje v republiški skupščini, 
kjer v svoje kroge zaprta oblast vsi
ljuje svoje poglede na to področje, 
ki se obrtništvu nikakor ne zdijo v 
redu. Dogovor obrtnikov je, da z 
majem prenehajo vplačevati pri
spevek v sklad za reševanje stano
vanjskih vprašanj svojih delavcev. 
Vsi pa so zadovoljni, da se v šolski 
sistem že jeseni vračajo stare po
klicne šole.

Z. L.-D.
5__«

Mestnega plina jutri še ne bo
študija o napeljavi plina po Novem mestu bo vsak čas gotova — V etapni gradnji

NOVO MESTO — Našim bralcem je že znano, da je magistralni plinovod 
tako rekoč že v Novem mestu bi da bodo jeseni, če bo šlo vse po sreči, na plin 
priključeni glavni industrijski porabniki, Krka, IMV, Pionir in Zdravstveni 
center. Marsikoga pa seveda zanima, kako bo potekala vsestransko zahtevna 
plinifikacija mestnih četrti.

»Lani smo naročili študijo. Dela jo 
Proces inženiring iz Domžal in bi mora
la biti vsak čas končana. Izhaja iz dane 
primarne mreže, ki jo je zasnoval Petrol 
in jo spušča na ulično raven, vendar na 
tehnično natančnost zasnove, ne pa še 
lokacijskega predloga, se pravi da so 
določene smeri brez tehnične uskladitve 
z ostalimi inštalacijami,« pripoveduje 
Ivan Hrovatič, ki je pri občinskem Se
kretariatu za varstvo okolja in urejanje 
prostora poveijen za komunalne za
deve.

Študija zavzema vse mestno območje 
in je tudi odprta za morebitna Siljenja. 
Navezuje se na merilno regulacijske po
staje, tako imenovane MRP, ki regulira
jo tlak v napeljavah na gospodinjsko 
raven. Te naj bi bile zgrajene ob krakih 
osnovne mreže, od njih pa bi bila razpe
ljana sekundama mreža do potrošnikov 
v posameznih mestnih območjih. Teh 
MRP naj bi bilo več. Za osrednji del 
Novega mesta naj bi stala v bližini No
vega mesta; za Cesto herojev in Ločno 
naj bi stala nekje v bližini Krke ali La
boda; za Žabjo vas, Kandijo, Grm in

naselje Majde Šilc bi bila v Žabji vasi 
poleg industrijske MRP za IMV; za juž
ni del Novega mesta bi stala nekje v bli
žini šmihelskega pokopališča; v bližini 
MRP za Pionir bi postavili tudi MRP za 
široko potrošnjo za Bršjinin Bučno vas, 
še eno pa v bližini MRP za Krkine Iz
olacije. Iz Šmihela bi tekla napeljava 
vse do Regrških košenic, preko njih pa 
bi sčasom tekel vod do Gotne vasi, tako 
da bi bila kraka plinovodov preko Žab
je vasi in Šmihela medsebojno poveza
na v zanko.

Gradnja plinovoda je za Novo mesto 
velik zalogaj, zato bo potekala etapno. 
V prvem zamahu bi zgradili mrežo na 
območju Novega trga, kjer bi najprej 
zajeli novogradnje in poslovni del. Prav 
tako bi na drugi strani Krke lahko dokaj 
hitro priključili srednješolski center in 
dve veliki kotlovnici v Naselju Slavka 
Gruma.

Glavni pogoj za izgradnjo plinovoda 
za drobno potrošnjo je kot vedno — 
denar. Študija bo namreč dala tipične 
možne tehnične rešitve, ne bo pa odgo
vorila na vprašanje, kako priti do denar

ja za tako veliko investicijo. Skoraj go
tovo je, da bo moč za tako pomembno 
ekološko naložbo dobiti mednarodne 
kredite, vendar je prej treba zagotoviti 
lastno udeležbo in začetno vsoto.

T. JAKŠE

Protestni zbor v Novolesu
Sindikat predlaga za direktorja Jožeta Kneza

SPOMINSKA KUVERTA
NOVO MESTO — Uta 1993 bo 

500-letnica ustanovitve kolegiatnega 
kapitlja. Filatelistično društvo Novo 
mesto je za II. revijo slovenskih cerkve
nih zborov, kije bila 4. in 5. maja v ka
piteljski cerkvi v Novem mestu, izdalo 
spominsko kuverto. V rabi je bil tudi 
spominski žig s kapiteljskim grbom. 
N -kaj kuvert je še na razpolago pri Fila- 
te! ličnem društvu Novo mesto, tel. 
21 80.

N. K.

Otrokom Čemobia
Dobrodelna prireditev 
jutri ob 20. uri v kul- 

turnem domu
»Nihče ni tako reven, da ne bi 

pomagal ubogim,« je geslo priredit
ve, ki bo v petek, 10. maja, ob 20. 
uri v Kulturnem domu Edvarda 
Kardelja v Metliki. Pripravljajo jo 
Zeleni Metlike, od vstopnine zbra
na sredstva pa bodo šla za obdaritev 
černobilskih otrok, ki bodo od 25.

reditvijo je prevzela i 
ska skupščina, denarno pa so jo 
podprli tako zasebniki kot tudi po
djetja v metliški občini. Organiza
torji zagotavljajo, da bodo zbrali 
preko 100.000 din. Na metliškem 
odru se bodo zvrstile naslednje sku
pine in posamezniki: oktet Vitis, 
Jože Matekovič, tamburaši folklor
ne skupine »Ivan Navratil«, Julij 
Brine, Dekliški pevski zbor, Edi 
Macele, Branko Culig, Mama Do
lores, Stane Željko, Janez Vraničar- 
Luigi, The pas Mathers, legendarne 
Popolnočne kočije, Kres, Leptiri, 
dr. Dušan Plut, Miha Jazbinšek, 
Vane Gošnik, Violeta Tomič, Ana 
Pezdirc, Vlado Kreslin, Jerca Mr
zel, Mateja Koležnik, Zoran Cilen
šek pa še kdo. Program bo povezo
val Toni Gašperič, vstopnica pa bo 
veljala 100 din.

NIČ ODLOČB?
NOVO MESTO — Občinski izvršni 

svet se je nedavno seznanil z odločbo 
republiškega Ustavnega sodišča, ki za 
neskladnega z ustavo razglaša novo 
meški odlok o prostorskih ureditvenih 
pogojih v občini Novo mesto. Sprejela 
ga je še prejšnja skupščina, sedanja pa 
kljub vednosti, da ni v skladu z zakoni, 
že dvakrat podaljšala, da ne bi povsem 
zastalo izdajanje lokacijskih dovoljenj. 
Ker novih prostorskih ureditvenih po 
gojev za občino pred jesenjo ni priča
kovati, Novomeščani zdaj čakajo na 
stališče pristojnega republiškega uprav
nega organa in njegovo tolmačenje na
stalega stanja ter usmeritve za nadaljnje 
poslovanje občinskega sekretariata za 
varstvo okolja in urejanje prostora pri 
izdajanju lokacijskih odločb. Če v re
publiki ne bodo za kakšno zasilno za
polnitev novomeške pravne praznine, 
do nadaljnjega za nobeno stvar na ob
močjih, ki so jih obvladovali z razve
ljavljenim odlokom, ne bo možno izdati 
lokacijske odločbe.

STRAŽA — Skoraj pravilo je že, da 
v Novolesu proti koncu meseca, ko pla
če že močno zamujajo, zdaj tu, zdaj tam 
izbruhne stavka. Tej smo bili priča tudi 
ob koncu aprila, ko so si na ta način iz
plačilo zopet pospešili delavci Energe
tike in storitve. Vendar pa se v Novole
su ne ustavljajo stroji le zaradi plač. V 
četrtek, 25. aprila, ob 8. uri zjutraj so 
stroji v Straži obstali, vsi zaposleni v 
Novolesovih podjetjih pa so se zbrali na 
protestnem shodu na tovarniškem dvo
rišču. Prišli so tudi tisti, ki so na čakanju, 
pa tudi predstavniki nekaterih Novole
sovih podjetij izven Straže.

POSVET O MOŽNOSTIH 
SLOVENIJE

OTOČEC — Društvo ekonomistov 
Dolenjske in Društvo poslovnih delav
cev Dolenjske Manager 16. in 17. maja 
vabita na Otočec na posvetovanje 
»Slovenija naprej«. Na posvetovanju 
bosta sodelovala tudi slovenski pred
sednik Milan Kučan in finančni mini
ster dr. Marko Kranjec ter še vrsta pri
znanih slovenskih strokovnjakov s pod
ročja gospodarstva, ki bodo predstavili 
možnosti Slovenije v njeni preobrazbi v 
moderno gospodarstvo in v približeva
nju Evropi in svetu.

i pripravil 
odbori Novolesovih podjetij, v tekstu, 
ki je bil delavcem prebran, pa so bila 
ostro kritizirana dosedanja vodstva 
Novolesa zaradi posamičnih zgrešenih 
potez, pa tudi zaradi splošne politike 
gospodaijenja, ki je ta dolenjski lesni 
gigant pripeljala v globoko krizo. Sin
dikati zato pozivajo k večji solidarnosti 
in podpori med delavci v posameznih 
podjetjih, pa tudi med podjetji, da bi ta-

• Na razpis za generalnega direktor
ja Novolesa se do določenega roka ni 
javil noben kandidat. Kadrovsko 
praznino skušajo sedaj, do naslednje
ga razpisa, napolniti s strokovnimi 
ekipami, ki bi poiskale za Novoles 
nove smeri razvoja. Sindikat ima gle
de tega tudi svoj predlog. To je Jože 
Knez, ki je nekoč že uspešno vodil 
podjetje. Načelni pristanek, da tako 
ali Uko pomaga Novolesu v stiski, je 
Jože Knez po informaciji od sindika
ta že dal.

ko zajezili plaz stečajev in brezposel
nosti.

T. J.

ZDOMSKO DRUŠTVO 
KRKA PROSLAVILO 

5-LETNICO
HANNOVER — Slovensko kultur

no društvo Krka, ki deluje v Hannovru, 
slavi letos 5-letnico delovanja. Ta mali 
jubilej so slovesno obeležili s prireditvi
jo, kije bila v soboto, 27. aprila, na njej 
pa sta nastopila tudi folklorna skupina 
kres iz Novega mesta in Henčkov an
sambel. Ob tej priložnosti so Novomeš
čani izročili društvu Krka listino o 
skupnem pokroviteljstvu novomeške 
občinske skupščine in novomeške to
varne zdravil Krka nad tem zdomskim 
društvom. Folkloristi Kresa so na poti v 
Hannover nastopili v pobratenem me
stu Langenhagnu in navdušili tamošnje 
občinstvo.

BLAGOVNICA SVOJE 
PODJETJE?

NOVO MESTO — Čigava bo bla
govnica, ki jo gradi GIP Pionir sredi 
Novega mesta na Novem trgu, še vedno 
ni znano. Videti je, da v Sloveniji ni tr
govcev, ki bi jo bili sposobni ali zainte
resirani kupiti. Zaradi tega se Pionir z 
več trgovskimi hišami dogovaija za 
blagovnico, ki bi poslovala kot posebno 
podjetje. V projekt želijo pritegniti tudi 
banke. Dogovore o blagovnici kot po
sebnem podjetju, kar bi bilo mnogo bo
lje kot prodaja stavbe po etažah, raču
najo zaključiti v maju. Pionir v sklopu 
Novega trga gradi tudi tako imenovani 
objekt B, v katerem bodo poslovni pro
stori ter manjši lokali. Slednji gredo do
kaj dobro v prodajo, pisarne pa slabše. 
Kaj bo s predvidenim objektom za po
što, se ta še ni odločila, čeprav je vanj že 
nekaj vlagala.

Novi most 
nared v 

nekaj dneh?
Nedokončani priključki in 

mrtvi semaforji

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 11. maja, bodo v No

vem mestu odprte do 19. ure, dru
god do 17. ure naslednje prodajalne 
živil:
• v Novem mestu: Market na 
Drski
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka'
• V nedelo bosta od 8. do 11. ure 
odprti v Novem mestu prodajalna 
KZ Glavni trg 4, v Črnomlju Sa
mopostrežba Pod lipo.

NOVO MESTO — Po že nekaj 
predstavitvah dokončanja gradnje no
vega novomeškega mosta na Loki še 
vedno ni točno znano, kdaj bo most na
red za promet.

Na tehničnem pregledu oz. prevze
mu, ki je bil 29. aprila, je komisija ugo
tovila, da je sam most v glavnem do
končan in na samo Gradisovo izvedbo 
ni imela bistvenih pripomb. Prav tako 
pa je lahko ugotovila, da križišči na iz
tekih mosta in priključne ceste nanj ni
sta dokončani v tolikšni meri, da bi po 
novem mostu lahko spustili promet.

pešpot oz. kolesarsko stezo. Da se bo 
komisija voljna podpisati pod zapisnik 
o uspelem tehničnem pregledu, bodo 
morali do normalnega dela pripraviti 
tudi semafoije. Če se ne bo dogajal 
nepredvidenega v obliki slabega vre
mena ali nove stavke v Pionirju, naj bi 
bil novi novomeški most vendar nared 
za odprtje v nekaj prihodnjih dneh.

ga gostinstva in turizma takole poveselila laskavega priznanja. Manjka le še 
tretja soavtorica prospektov, sestavljalka tekstov Renata Sribar. Pomemben se
stavni del nove celostne podobe krkinih zdravilišč je tudi ozkokrajni slamnik z 
različno obarvanimi trakovi, oživljeni detajl zdraviliške mode iz časa med obe
ma vojnama (Foto: T. Jakše)

Nadomestilo za samoprispevek
Nadomestilo za uporabo stavbnega zemljišča bodo poslej plačevali v občini
METLIKA — Doslej so v metliški občini nadomestilo za uporabo stavbnega 

zemljišča plačevali samo v Metliki, poslej pa ga bodo v celi občini razen v nase
ljih, ki nimajo vodovoda. Tak odlok so delegati sprejeli na prejšnji seji občinske 
skupščine.

Brez dvoma pomeni ta odlok dodat
no (stalno) obremenitev ljudi, a so kljub 
temu odlok sprejeli z le enim glasom 
proti, pa še tisti delegat je bil proti zato, 
ker niso sprejeli njegovega predloga za 
drugačno razdelitev na ta način doblje
nega denaija, ni pa bil proti načinu zbi
ranja tega denarja.

Na nek način je ta odlok nadomestilo 
za samoprispevek, ki so ga metliški

občani plačevali neprekinjeno 20 in več 
let, a ga lani poleti, ko seje iztekel, niso 
obnovili. Celo višina nadomestila za 
uporabo stavbnega zemljišča se nekako 
ujema s tistim, kar bi ljudje odšteli kot 
samoprispevek. Odkar seje iztekel sa
moprispevek, je krajevnim skupnostim 
usahnil tako rekoč edini vir denaija, ki 
so ga imele za svojo dejavnost. Po tem 
odloku pa bodo prav krajevne skupno
sti dobile 80 odst. na ta način zbranega

denaija, petina pa bo šla v občinski pro
račun za skupne programe, v prvi vrsti 
za preskrbo občine z vodo.

Nadomestilo za uporabo stavbnega 
zemljišča bodo poslej plačevali vsi last
niki in uporabniki hiš, stanovanj, po
slovnih prostorov itd., ne bodo pa tega 
prispevka oziroma nadomestila plače
vali od kmetijskih objektov, kot so hle
vi, silosi itd. Nadomestilo bodo plačeva
li od površine, za povprečno stanovanj
sko hišo pa bo znašalo okoli 2000 
dinarjev na leto.

A. B.

Očistimo naše Gorjance!
V soboto bo velika očiščevalna akcija na Gor- 

jancih — Od Vahte do Trdinovega vrha
GORJANCI — To soboto, 11. pogledom proti Triglavu. Novo-

maja, bo na Gorjancih velika očiš
čevalna akcija, ki jo na ponudbo 
občine Novo mesto organizira Pla
ninsko društvo Novo mesto v sode
lovanju s taborniki in novomeškimi 
zelenimi. V tej pomembni akciji 
bodo sodelovali osnovnošolci in 
srednješolci iz novomeške občine 
pa seveda planinci, taborniki, zeleni 
in, upamo, tudi drugi občani.

Učenci osnovnih šol bodo očistili 
v prvi vrsti markirane poti na Gor
jance, ostali pa se bodo na Gorjan
cih razporedili na najbolj obiskane 
točke, ki so, žal, tudi najbolj one
snažene: Vahta, tovarna, Gospo
dična, Krvavi kamen, Miklavž in 
Trdinov vrh. Ob tej priložnosti bo
do, če bo stvar nared, na razgledni 
točki na Trdinovem vrhu postavili 
pojasnjevalno tablo s panoramskim

meška Komunala bo na teh mestih 
postavila smetarske kontejnerje in 
poskrbela, da bo dovolj primernih 
vreč za odpadke.

Prevoz na Gorjance bo zagotov
ljen, avtobus bo z novomeške avto
busne postaje odpeljal ob 8. uri in 
na njem bo dobrodošel vsak. Kdor 
pa bi hotel na Gorjance priti peš, s 
svojim avtom ali kako drugače, bo 
seveda prav tako dobrodošel, in si
cer od 9. ure naprej pri Gospodični, 
kjer jim bodo vodje akcije povedali, 
kje se naj lotijo dela. *

Organizatorji pričakujejo, da se 
bodo poleg mladine te očiščevalne 
akcije udeležili tudi drugi občani, 
zlasti ljubitelji (čim bolj) čistih in 
tako še bolj vabljivih Gorjancev.

Novomeška kronika,
CVIČKARIJA — Prireditelji nes# 

nega Tedna cvička na Glavnem trgu to"? 
vsem, ki so to prireditev neposredno 
posredno onemogočili, poslali P06*"®, 
zahvalo in putrih tistega od zida. Tedt" 
cvička v tistem nezaslišanem dežju bi P° 
nesel neznansko izgubo. Dolenjci s*? 
žejni, vendar po soncu, cviček in mokro" 

čevljih ne gresta skupaj. .
UTRUJENI — Kupci so pričakov^ 

da se bo z vselitvijo prodajalne Semen* 
nove prostore na Prešernovem trgu »J 
spremenilo tudi s trgovci. Vendar se 
pretežni del posadke je še naprej duhov”" 
odsoten. Odveč ji hodi zlasti razkazovsflr 
blaga, čeprav je to ena od temeljnih trg0. 
skih vrlin in tudi veščin. Pre dnevi je "j 
prodajalec v Semenu tako zdelan, o* f 
kupcu iz sedečega položaja zabrusil, nA 
kar sam razkaže korita za cvetje, poroBr 
pa tudi o drugih neljubeznivostih. , 

VPITJE — Nenavaden odnos »j 
strank imajo tudi v gostilni Pri Zajcu®; 
Cerovcu. Potem ko je natakarica po*1’? 
gla s pijačo možaku v delovni obleki, ser 
nad njegovo garderobo in nad njim r*1®” 
lastnik gostilne. Med drugim je nje0"L 
drugim gostom razlagal, kaj in koliko^ 
je. Bilo je tako mučno, da so se jadrno r 
brali tako možak kot gostje.

Ena gospa je rekla, daje nedelj* 
svečanost v šmihelski cerkvi n**£ 
oviral tekoč promet. Ob raznih 4* 
kah in pijančevanjih zapremo 
promet pol mesta, za duhovnost P*f 
tako kale, novi oblasti škoda *** 
nikov.

Metličani!
Naslednji teden bo v našem n’?

. . . lan /liAiftMnlnn \/ I H C k ! 1 *

to prišlo staro in mlado pok^Jj 
nagrajena belokranjska vina, glto\

stu spet tradicionalna Vinska 'j! 
gred. Ob tej priložnosti bo v Me".

'jjm' o

nastope foklomih skupin, mesu* 
godbe, harmonikarjev, zapravit 0 
nar za kakšno drobnarijo na stoj 
cah, se poskušat v sreči ali pa k ™ 
plesat ob dobri domači glasbi j 
pokramljat z znanci in prijaj 
Vsem tem in sorodnikom, ki
bodo tiste dni zagotovo oi»„r 
ponudimo na ogled čisto in urejaj 
mesto. Počistimo okrog svojih n. 
po vrtovih, tudi okrog blokQv J 
poslovnih prostorov. To ne 
dosti, obiskovalci pa bodo d° ^ 
lepši vtis o našem mestu. Mord*^ 
tudi ne bodo opazili ničesar, g°t0 
pa bi, če tega ne bi storili.

Verjetno se v tistih dneh ne bo" 
zabavali tudi vsi prebivalci 
kih trgov, kjer je osrednji Pnr\L 
veni prostor Vigredi. Zato se vs«. 
ki vas neobičajni vrvež in hrup 0 
rata pri vsakdanjem delu in 
lita nočni počitek, v imenu Pn?Tjr 
venega odbora opravičujem!0^ 
vnaprej zahvaljujem za P°trP?uj- 
vost, ki ste jo do te prireditve 
zovali že vsa leta demlej. pretjsed*1’!1

prireditvenega odbora VinskJ.

BRANKO MATKOVI/

obisk*1';

(Sprehod po Metili
NA LETOŠNJI VINSKI VIGR^ 

pričakovati tudi veliko obrtnikov, 
želeli prodajati svoje izdelke. Za tortilj* 
trženje  bodo morali odšteti °rg*?7jji 
500 DEM, za dan pa 200 DEM- Cju 
Gerkšič, ki ima na skrbi te Poslt’^e t 
prispevek zniža, če ugotovi, d*»,)T 
obrtnika, ki prodaja blago iz lju"5*^^ 
kladnice«. Pripravljavci Vinske 
zavedajo, da bodo deležni očitko^^^ 
je prireditev polna krame in kič*-. ^
so se odločili, da tega ne bodo vec
ali se celo sramovali. ,i iP

NEKATERI GOSTILNICAH* ^ 
SE V PRETEKLOSTI pritoževali^ 
Vinske vigredi nimajo drugih ko j 
zasvinjana stranišča, čeprav je vtr*' 
da so v treh dneh, kolikor je P "i-ne d? 
jala in bo tudi letos, zaslužili kar
...» „„ A. k: Ir rtrir^rlilirt Vajnarcc, ne da bi k prireditvi kaj 
Prireditveni odbor seje odločil, 
va bifeju Rajmer, okrepčevalnic 
vinoteki Pinot in gostilni Wy/C/ 
—Bartus po 500 din za uporabo ^ jr 
Čeprav ne sodi zraven, zapišin,0’J|(r 
delala Oprema iz Kočevja tri PrC® 
za Sanke v lepi rameni barvi. /

PODZEMELJSKO KOPM-1^1 
trenutno je v obupnem st»AJu en,**’’ 
demografsko ogroženemu obm 
obstaja velika možnost PoteH|uie **a 
blike kak dinarček za ureditev. 
za to že obstajajo, zaklenjeni so d**! 
omari, in kar verjeti je govorica®’^' pr* 
na njih platnicah nabralo 't*r. I
hu. Za najem kopališča se zaninCj^i P
šnji gostilničar Tone Veselič,)' fr* p 
odgovorni vztrajno ixigovaQ»J 
niso odločili, kaj bodo storili z** v()f ~ 
prostorom okoli njega. Na to* Jet° P 
Veselič že lahko počakal, ol,c\Juje11® 
bo težje ustaviti čas, ki že nap°v 
stično sezono. .

h m imDOLENJSKI UST



Ijrnomaljski drobir)
r^AVA Po znanih dogodkih v 
ljudje "IJI ,pred Poldrugim letom, ko so 
bilo L ?astave z luk"jo v sredini, je 
E*sl,Sa,i vprašanje: »Le kakšno 

na^Jl ! ‘me'a bi do tega prišlo - 
krake V«obl'kl kroga ali petero-
mo „iVezde’“ Črnomaljci pa so to dile- 
nahUe Pravkar m‘nul*mi prazniki rešili 
stu« v (*'" preProst način. Na »suhem mo- 
hi«e m°mlju, prav nasproti občinske 
...j:-1' namreč visela zastava, ki ie sicer še

nim dnin* kl — trikotnika. Ali s kakš- 
ali iz , nim namenom, zgolj slučajno 
sam omamosti, pa naj vsak presodi

WkemEvMENSKI TEVTON - V staro- 
dežuie on<:u imajo telefon na vreme. Če 
delain ’ i- al* P® Je vetrovno, telefoni ne

kUcajofi'rdbdlorrane

^te^™vvečm'am-

SSsssšSie
tov 0 "J' kraj*’ eden od delega- 
moffl- ,'" vpraša!: »Kaj pa čaka- 
ker ie a z^°ra združenega dela,

t&S&SSZStii
SS«**«-*^evneoft^!^1*^1 ln so skoraj polovico 
sejanje* FCda z* popraznično

Drobne iz Kočevja
K£PREDSTXVI - ILuTtumi center

vizijo ^k* Nogavička« in Se multi- 
Ane p^a avtoli» »Od van Gogha do

PIJAVE za PRAZNIK - Pred 
zastave ^ V|sctc po Kočevju le slovenske 
visela JCmaJc bil park herojev, kjer je
razenteo^aSt^Va 2avaroval,licc Triglava, 
gih Dodipt -JC v*sc,° ** ncNzastav dru' 
Kc^vja. J ln tu P* kak&ia zastava

JE KRŠČANSTVO? - 
ma, vi Ir411?0 državne založbe je rekla- 
1-998 <ruj4 krščanstva« za

bavkočtw^vPElJO — Samopostrež- 

vsseh v kiCU c NI ZATAJILA - V več

^■C^-KSSSC
knisoMnl'"'^ “j"" v mnogih vaseh le 
j' bilo }r poved*'1- Eo prvomajski budnici 
“inski ^“droiji živahno tudi pri pla- 
__ _ °^*a Mestnim vrhom.

jjjjjjški zobotrebci
kil iz |,jx "rod8" pok. Nekateri so prite
klo ie'v J rJ® Rre za potres. Eksplo- 
NWieiarai'Janeza Kluna iz Sajevca. 
Nlzirali k'80 ga 8“ilci najprej lo- 
!“ Požara c-*0 E* P°8asili. Do eksplozije 

kosnoH- ' iSta močno poškodovala hišo 
^“dnski k?k° P^'oR)e. je prišlo, ko so 
iskro. hlap' PnUli v stik z električno

* ' m*jem ^NEG — Še tik pred
<2 b,'° V Veliki 8°n Pod Ostrim 
s“ega. snpo VasJ°. Uane še 25 cm in več 
'"“Pal tLstin,V|VI*p*' območjih seje najbolj

0jZAOdStre,°mVSiSOim£lidOVOlje' 
P^insk^omIRJE LE RAČLN1 - 
e račune h ^an!2ac*Ja ZRVS dobiva letos 
ne- Tako Jk!a^a’ ^ bi jih poravnala, pa 
v°ia5kih sta ^Ja or8anizacija rezervnih 
n\ore. reS,n *e na papiiju, delati pa ne

lobanjske iiven
sj — v S«itrupenu bo ve-

n^'askab|aBe^° Polagal naj bi

n?njenem m iuui i. aiiavMvum.

!sft5Sraacsts:
a' kaj boli Vnost “ma najbolje poka-

/UČAN ebuje-
avi^tva « ■ Predsedik slovenskega

n ?°stitel ji „ 2at°. ker so mu tako naroči- 
J* Peš. a’ e pa »to, ker ne bi mogel 
d °raJ po, “"robil bi na vrhu Debenca 

Ve^f^val za zavetje pred prehla- 
hi».Elesa r»,Je “amreč potegnila sapica, 
srni n?kaj ia?rell Predsednik pa je morai 

kriJič zj l- brez suknjiča. Kučanu so
> k0 cIP Vzeli- da so oblačilo očedili, 

sS1'S kavico Z8radi gnc& nekolikanj

ni.^rečicn r\ na najvišjo točko Deben-
> l99|j ?revesce, ki seje bilo do 1. 
rej?° "zlezlo Vl?r dobr° Potegnilo, bo ver- 
J' r°d obist85®"' ^“dtem ko se je sta-

bajala Je°menjeno smrečico dodo-

IZ NKŠIH OBČIN r*$m
Mil IZ NKŠIH OBČIN

Strokovnjakom uspelo povleči voz?
Težave črnomaljskega gospodarstva se še stopnjujejo — Občino 

bolj privlačno za investitorje — Tudi agencija za promocijo Cr
ČRNOMELJ — V črnomaljski občini se ne morejo pohvaliti z gospodarje

njem v preteklem letu, saj je od načrtovanega bojj& le konvertibilni izvoz, med
tem ko so precej manjši obseg proizvodnje, zaposlovanje, skupni izvoz in uvoz. 
Zato pa so delegati zborov občinske skupščine na seji tik pred prazniki dali 
veliko predlogov, kako naprej, in uresničevanja mnogih med njimi bi se morali 
lotiti kar takoj.

Predvsem so poudarili, da bi v občini 
morali imeti dobre razvojne programe, 
za katere bi lahko dobili republiški de
nar. Edini so si bili, da sedanje razmere 
v gospodarstvu kažejo na neslutene po
sledice brezposelnosti konec letošnjega 
leta, ne pa tudi, ali bo kader, ki ga v čr
nomaljski občini še premorejo, sposo

ben potegniti naprej voz gospodarstva 
ali ne. O tem so bila mnenja deljena.

NI NOVIH PODATKOV 
O NAPISIH

ČRNOMELJ — Predsednik in se
kretar skupščine občine Črnomelj, pred
sednik občinskega izvršnega sveta, ko
mandant črnomaljske garnizije in ko
mandir tukajšnje postaje milice so imeli 
pogovor v zvezi z napisi po stanovanj
skih blokih v Črnomlju (o čemer smo že 
poročali), ker je delegat garnizije dejal, 
da v garniziji niso zadovoljni z odgovo
rom na delegatsko vprašanje, ki ga je 
postavila Liberalno-demokratska stran
ka. Vendar pa so ugotovili, da v garni
zonu nimajo dodatnih podatkov, da bi 
lahko sklepali o čemer drugem kot o 
tem, kar so sporočili s postaje milice. 
Tudi sam razgovor ni dal novih elemen
tov za kakršno koli drugačno sklepanje.

JURJEVANJE PO 
TRŽNIH NAČELIH
ČRNOMELJ — Ko so na seji 

občinske skupščine razpravljali o 
kulturi, so precej časa namenili jur- 
jevanju. Delegati so poudarili, daje 
ta prireditev tradicionalna in so jo 
že preveč vzeli za svojo, da bi z njo 
prenehali. S tem pa tudi nekako 
primorajo člane folklornih skupin 
— mimogrede: nobena od njih v 
črnomaljski občini ne deluje več 
redno—da zopet oblečejo narodne 
noše in obudijo stare belokranjske 
običaje. Čeprav so se zavzeli, da 
mora biti prireditev, ki bo letos 15. 
in 16. junija, tržno naravnana, so se 
na skupščini občine odločili, da 
prevzamejo nad njo pokrovitelj
stvo. Vendar pa organizatorica. 
Zveza kulturnih organizacij, že išče 
sposobnega organizatoija. Iti bi mu 
poverila gostinske usluge. Vsi zain-

Jmomelj.

Skrčili turistične načrte
Zmanjkuje jim denarja, ko so izgubili trgovski lokal 

— Se vedno jim bo glavna skrb Ribniški sejem
RIBNICA — Turistično društvo 

Ribnica je letos razdelilo svoj načrt dela 
in finansiranja na dva dela. Prvi del je 
tisti, ki ga bodo finansirali sami, v drugi 
del pa so vnesli tisto, kar naj bi izvedb in 
plačali drugi, predvsem občinska skup
ščina, Muzej, ter kulturna in krajevna 
skupnost. Turistično društvo se je na
mreč moralo odpovedati nekaterim de
javnostim, ker je letos izgubilo svojo tr
govino Spominkarstvo in tako od te 
dejavnosti nima več dohodka.

Tako so sklenili, da bodo še naprej 
organizirali in izvedb tradicionalni in 
privlačni Ribniški sejem suhe robe in 
lončarstva. Zavzeb se bodo, da bo ven
darle dokončana turistična legenda 
(zemljevid), ki jo zasebnik izdeluje že 
‘ve leti. Obnovili bodo reklamni tabli v 
Lebiču in Dolenji vasi. Obnove je po- 
ebna tudi krošnja-kip, ki stoji v 
ilebiču.

Spominkarstva; nekateri predlagajo, 
naj bi ga namestili kar na Miklovi hiši. 
Obnove so potrebne še klopi in smet
njaki v ribniškem gradu.

Nadaljnjega urejanja bo potreben 
Park kulturnikov, katerega investitorje 
bilo Turistično društvo. Park in sploh 
območje gradu varuje zdaj oskrbnik, Id 
ga plačuje občina. Potrebna bo temelji
ta obnova kipov, ustvarjenih na bkov- 
nih srečanjih, ki so stalno razstavljeni v 
parku na območju ribniškega gradu na 
prostem. Spet bodo tudi organizirali 
sodelovanje v tekmovanju za najlepše 
urejeni kraj v Sloveniji.

J. P.

narediti čim 
momlja?

Precej nalog so delegati naložili izvr
šnemu svetu. Tako naj bi poiskal po
datke o potrebah vzhodnoevropskega 
trga, ki glede na to, da bo plačeval v 
konvertibili, postaja zopet zanimiv. V 
nekaterih resotjih IS naj bi dodatno za
poslili strokovnjake za gospodarstvo, a 
brez dodatnih finančnih obremenitev. 
Predvsem pa naj bi skrajšali postopke 
za pridobivanje obrtnih dovoljenj, ki so 
se doslej vlekli preko vsake meje. Po
magali naj bi, da bi postala občina bolj 
odprta in privlačnejša za investitoije ter, 
če bo potrebno, ustanovili agencijo za 
promocijo črnomaljske občine.

Iz belokranjskega območnega sindi
kata so opozorili, da ne v podjetjih ne v 
občini ni mehanizmov, ki bi prepredli 
propadanje gospodarstva, ki se razšiija 
tudi na negospodarsko dejavnost Do
gaja se, da tudi tisti, ki imajo delo, zara
di neplačevanja kupcev, drvijo v pro
pad. Zato bi morali po njihovem 
mnenju zahtevati od republiških orga
nov, da pritisnejo na banke, da pomaga
jo pri reševanju podjetij. V sindikatu so 
poudarili še, da bi morali v občini za 
normalno preživetje vseh služb ohraniti 
7.000 delovnih mest, pristavili pa, da 
zaključki informacije o gospodarjenju 
ne prinašajo tistega, kar v sindikatu 
pričakujejo od skupščine kot naj višjega 
organa za reševanje teh težav. Ob tem je 
bilo iz Demosa slišati apel, naj začnejo 
sindikalni zaupniki v podjetjih tvorno 
delati in opravljati poslanstvo, ki jim je 
zaupano, ne pa, da še naprej paktirajo z 
vodstvi, kar je bila nekdaj ustaljena 
praksa. Iz banke pa je prišlo pojasnilo, 
da je težko kratkoročne kredite repro
gramirati v dolgoročne s takšno obrest
no mero, da jo bodo podjetja lahko 
plačala. M REZEK-JAKŠE

VOLIL LE VSAK ŠESTI
KOČEVJE—Na nedavnih volitvah 

predsednika in članov sveta KS Ko- 
cevje-mesto ter članov krajevnih odbo
rov je bila udeležba izredno slaba. Od 
6.686 vpisanih volivcev jih je volilo le 
1.088 ali 16,27 odstotka, oz. vsak šesti. 
Tajnik KS Borut Hočevar pravi, daje 
bilo informadj dovolj in da so bile dane 
pravočasno. Očitno je za slabo udelež
bo krivo tudi nezadovoljstvo ljudi, ki so 
po lanskih volitvah pričakovali izbolj
šave, teh pa ni. Novoizvoljeni funkcio- 
naiji bodo dolžnosti prevzeli konec ma
ja-

Turizem naj 
rešujejo tudi 
norejdeje
Kaj čaka Belo krajino?

ČRNOMELJ — Kakšen bo čr
nomaljski, ali bolje, belokranjski 
turizem, kajti gosto v prav nič ne za
nimajo občinske meje, je sicer še 
težko reči, kol vse kaže. pa gotovo 
ne takšen, kot so si ga zamislili v tu
kajšnjem izvršnem svetu. Delegati 
so namreč gradivo o usmeritvah tu
rizma in gostinstva v občini tako 
močno skritizirali, da so ga na kon
cu razprave vrnili avtorjem v dopol
nitev.

Predvsem ne gre, da nekateri že 
poldrugo desetletje poslušajo isto 
lajno o razvoju turizma, naprej pa se 
premakne bore malo. Zato so upra
vičeni očitki, da je gradivo na več 
mestih prepisano, da se v njem pisci 
»pištolijo s tistim, česar nimajo«, da 
o pomanjkanju profesionalnosti pi
sanja in inflaciji besed niti ne govo
rimo. Češe bralcu uspe prebiti skozi 
gradivo, ki ima številne napake, zve, 
da bodo morali tisti, ki se bodo uk
varjali s turizmom, v bodoče govoriti 
osnove tujih jezikov. In to jim zapo
vedujejo tisti, ki imajo težave že s 
slovenščino.

Med predlogi, ki so postavljeni na 
bolj realna tla kot mnogi od tistih v 
gradivu, pa je padlo tudi nekaj pre
cej visoko letečih. Med drugim tudi, 
da bi morali v Beli krajini zgradili 
majhno letališče, kar je po mnertju 
predlagatelja sicer nora ideja, ki pa 
jo bo očitno potrebno uresničiti prav 
v teh norih časih. Seveda ne gre po
zabiti na za sedaj še mrtvi kapital, ki 
je »obležaler v vinskih goricah in 
gozdovih v obliki zidanic in lovskih 
koč, pa tudi na že napisano knjigo o 
vinski cesti, ki je obležala zapušče
na in pozabljena. Vse to in še števil
ne ideje, ki jih imajo Črnomaljci in 
ki dišijo po turizmu, pa zahtevajo 
profesionalni odnos in trženje, ne 
pa, da bodo nosilci turizma društva 
in podobne organizacije, kot so si 
zamislili v izvršnem svetu. Pa četudi 
prav v tem organu tako vztrajno za
trjujejo, da ni ljudi, ki bi profesio
nalno delali na tem področju. Jih bo 
pač potrebno najti, kajti turizem naj 
bi bili menda ljudje.

M. BEZEK-JAKŠE

Glas (pre)več za Alojza Petka?
Prenoviti ie treba spominkarski grb, Novi predsednik Alojz Petek je najprej odstopil, ker ni bila izvoljena vsa njegova 

ki ga bo treba tudi preseliti iz bivšega ekipa, nato pa je dolžnost le prevzel — Zamera, da novi IS ni plod dogovora

Za letos 
ostajata tudi 
cesta in voda
iz vladnega poročila
TREBNJE — Še zdaj je neznan

ka, kod bo potekala avtomobilska 
cesta skozi trebanjsko občino, kar 
med drugim tudi pomeni, da se vsi 
pristojni še niso dogovorili o lokaci
ji priključkov na to prometnico ter 
o mestu motela v sklopu avtomo
bilske ceste in o gradnji obvoznice 
ob Trebnjem. To je trebanjski 
občinski izvršni svet med drugim 
navedel v delovnem poročilu za 
lansko leto v poglavju o cestah, kjer 
tudi poudaija, da se je pogovaijal z 
ustreznimi republiškimi organi in 
da očitno v komunikaciji ni bil 
uspešen.

Pomembno skrb je vlada name
nila komunalnemu urejanju. Z 
zgrajenim rezervoatjem so v Treb
njem odpravili pomanjkanje vode v 
mestu, za izboljšanje kakovosti vo
de jta vodijo postopke za gradnjo t. 
i. vodovodnega sistema Temenica. 
Doslej je Trebnje podpisalo spora
zum z vodarji in sosednjima obči
nama. V zvezi z vodo ostaja izvr
šnemu svetu pomembna naloga za 
letos, in sicer naj bi dosegel pri litij
ski občini sprejetje odloka o varo
vanju vodnega vira. Podoben pro
blem kot voda pomeni ustrezno 
shranjevanje odpadkov, zato je iz
vršni svet med drugim že opravil 
nekaj potez za gradnjo smetišča v 
Globokem.

Vlada je tudi že začela s t. i. ra
cionalizacijo upravnih organov in 
tako so v občinski administraciji v 
prvem koraku za 8 zmanjšali število 
zaposlenih.

L. M.

KOČEVJE — Na zadnji seji občinske skupščine je bil z 32 glasovi od 62 od
danih glasovnic izvoljen za predsednika občinskega izvršnega sveta občinske 
skupščine Kočevje Alojz Petek. Dobil je torq le glas več, kot je bilo potrebno za 
izvolitev.

Dovolj glasov za izvolitev so dobili 
tudi naslednji, ki jih je mandatar Petek 
predlagal za člane izvršnega sveta: Mar
ta Briški, Igor Aupič, Karel Čahuk, 
Alojz Ivančič, Majda Lindič, Zdenko 
Šulman in Janez Zalar. Dva predlagana 
nista dobila dovolj glasov.

organov Marta Briški (predsednica 
komiteja za družbeni razvoj in urejanje 
prostora) in Majda Lindič (direktorica 
uprave za družbene prihodke in načel
nica oddelka za občo upravo). Dovolj 
glasov pa ni dobil kandidat za načelnika 
oddelka za notranje zadeve in oddelka 
za'ljudsko obrambo.

Med člani novega izvršnega sveta je 
velika večina starih, ki so bili v tem or
ganu že do sedaj ali pa v prejšnjih ob-

O šoli in cerkvi

dobjih, povsem nova sta le dva. Pred
sednik kočevske SDZ Franc Bartolme 
pa je še pred glasovanjem poudaril, da 
njihovo organizacijo skrbi prav ta ne
pretrganost dela, saj je znano, do česa je 
občino sedanje delo najodgovornejših 
pripeljalo. V Kočevju so zaželjene take 
spremembe, da se ne bi nič spremenilo. 
Za to so potrebni prevetjeni ljudje in tak 
je novi mandatar. Mandataiju in daj že 
predsedniku IS je zameril, ker (predla
gani in zdaj izvoljeni) IS ni plod vsaj 
minimalnega dogovora vseh strank. Z 
ozirom na vse to je ob zaključku govora 
poudaril, da je katastrofa že tu.

J. PRIMC

Nekaj kočevskih razmiš- 
Ijanj v teh dneh

KOČEVJE — Na pogovoru z minis
trom dr. Petrom Venceljem, ki je bil 
pred kratkim v Kočevju, so doimčini 
ministra spomnili na težnjo, da bi iz ve
likih šol naredili več manjših, ki bi imele 
po okoli 600 učencev in bi bile po mne
nju predlagateljev uspešnejše, Kočev
ska šola ima okoli 2.200 učencev (s po
družnicami), sama osnovna šola Koče
vje pa preko 1.700, kar je odločno 
preveč. Torej Kočevje potrebuje naj
manj še eno šolsko stavbo, da bi imelo 
tri ločene šole, seveda pa bi bilo treba v 
tem primeru staro (Bračičevo) šolo te
meljito obnoviti

Kaže pa, dav Kočevju s še eno šolo 
ne bo nič. Domačini nimajo denarja, 
minister Vencelj pa je zatrdii da na re
publiške denarje ne gre računati saj jih 
je mnogo premalo, da bi lahko ustregli 
celo najnujnejšim potrebam.

Niso pa ministra Venclja seznanili z 
raznimi mnenji ki prav zdaj krožijo po 
Kočevju. Skrajni sta tisti dve, ki opozar
jata na eni strani da je nujno zgraditi na 
Kočevskem vsaj dve novi cerkvi (Ko
čevska Reka in pri grobišču v Rogu), na 
drugi strani pa eno ali dve šoli v Kočev
ju. Ob lem si zastavljajo vprašanje, kaj 
je nujnejše in potrebnejše. Ker na raz
govoru ni bilo zastavljeno vprašanje, tu
di odgovora ni bilo.

Dejstvo paje, daje na Kočevskem po 
vojni izginilo mnogo cerkva, ker so se 
same podrle ali pa sojih zaminirali po
žgali in porušili Prav tako je izginilo 
predvsem na podeželju tudi mnogo šol 
čemur je bilo glavni vzrok premah 
otrok. Pravi odgovor bi torej bil da je 
vernikom potrebna cerkev, šolarjem pa 
šola. Kajpa bo zgrajeno, bo doiočU tisti, 
ki bo dal denar.

J. PRIMC

NOVI DIREKTOR 
ELEKTRA

KOČEVJE—Za vršilca dolžnosti 
direktorja Elektra Kočevje je bil pred 
kratkim imenovan Vincenc Janša. 
Dosedanji direktor Rudi Gruden bo s 
1. julijem odšel v pokoj in je zdaj na 
dopustu.

OBČNI ZBOR SKD
KOČEVJE — V soboto ob 11. uri 

bo v dvorani občinske skupščine lemi 
občni zbor kočevske enote Slovenskih 
krščanskih demokratov, ki imajo okoli 
400 članov in sodijo med najštevilčnej
še organizacije v občini. Podružnici 
imajo tudi že v Osilnici in Fari, v krat
kem pa ju nameravajo ustanoviti še v 
Strugah in Predgradu. Na zboru se bo
do pogovorili o spremembah v občin
skem vodstvu stranke, ki ga bodo tudi 
dopolnili. Na zbor so vabljeni tudi sim- 
patizeiji stranke in tisti, ki bi se radi va
njo vključili.

SEMINAR O 
KADROVSKEM 
UPRAVLJANJU

Mariborska univerza in črnomaljski 
Management pripravljata seminar o iz
gradnji organizacijskega in informacij
skega modela kadrovske dejavnosti v 
podjetju. Seminar bo 16. maja ob 8. uri 
na Srednji šoli tehničnih usmeritev v 
Kočevju in ob 13. uri v Gostišču na Lo
ki v Novem mestu, 17. maja pa v Hote
lu Sremič v Krškem. Prijave zbira naj
kasneje do 10. maja Management - 
Consulting Črnomelj, kotizacija pa 
znaša 900 din.

Proračun bodo nemara popravili
Trebanjski občinski izvršni svet o težavnem zagotavljanju denarja za občinske 
proračunske porabnike — Varčevalni ukrepi — Kako bo po novem s šolami?

Alojz Petek, novi predsednik izvr
šnega sveta OS Kočevje.

V svojem nagovoru po izpeljanih vo
litvah je Petek dejal, daje rahlo zmeden, 
ker njegova predlagana ekipa ni bila v 
celoti izvoljena. Na zahtevo predsedni
ka občinske skupščine Mihaela Petro
viča, da naj bo bolj jasen, je odgovoril: 
»Ker vsa ekipa ni bila izvoljena, menim, 
da sem razrešen svoje mandatarske ob
veznosti.« Potem je bilo pojasnjeno, da 
lahko manjkajoča dva člana predlaga v 
izvolitev na prihodnji občinski seji, 
predsednik skupščine pa je dal še od
mor, v katerem naj bi se Petek posveto
val s člani njegovega IS, če ostane pred
sednik ali pa odstopi. Po daljšem 
odmoru je Petek sporočil, da so ga sode
lavci in kolegi prepričali, da ne bi bilo 
pošteno do izvoljenih, če bi vztrajal pri 
odstopu.

Od novega izvršnega sveta sta dobili 
dovolj glasov funkcionarki upravnih

TREBNJE — Pravno sestavljanje političnega sistema Republike Slovenije 
še povzroča praznine, v katerih morajo iskati ustrezne rešitve republiški kot 
tudi občinski organi. Zato ni čudno, da se tudi občinske vlade pogosto ukvaija- 
jo z vprašanjem, kako zagotoviti delovanje države v novih razmerah.

Trebanjski občinski izvršni svet je na 
zadnji aprilski seji razpravljal o težavah, 
ki so že nastale in ki se bodo še bolj za
ostrile, ker v občinskem proračunu ni 
dovolj denarja za vse porabnike. Eden 
od problemov je iz meseca v mesec 
slabša likvidnost proračuna, do nje pa 
prihaja, ker iz republiškega proračuna 
pritekajo v trebanjsko občino pripada
joča dopolnilna sredstva neredno in v 
nezadostnih zneskih. Zato je bolj ali 
manj že sedaj gotovo, da bo moralo 
priti v trebanjski občini do rebalansa 
proračuna ali pa bodo mprali bistveno 
zmanjšati javno porabo. Čemu bi v tem 
primeru vzeli denar, zdaj ne upa nihče 
napovedati, vsekakor pa bi prišlo do 
ostrih pogajanj.

Čeprav vse oblike pričakovanega 
oženja javne porabe niti še niso znane, 
nemara drži, da mednje sodi zmanjšana 
»sociala«. Tako potezo bo mogoče mo

ral povleči trebanjski center za socialno 
delo, ki bo najbrž prejel vladno naroči
lo, naj vse svoje socialne pomoči zniža v 
okvire razpoložljivega proračunskega 
denarja. Tako priporočilo so na seji iz
vršnega sveta že nakazali ob prebiranju 
informacije o izvajanju samoupravnega 
sporazuma o uresničevanju socialno
varstvenih pravic v letošnjem letu.

Od tega, koliko denarja bo v občin
ski blagajani in kako vestno bodo v 
Trebnje pošiljali denar iz pristojnih re
publiških finančnih področij, bo odvis
na tudi trdnost nastajajočih zavodov v 
občini Trebnje. Dvoje, in to trebanjski 
zdravstveni dom in osnovne šole, so 
obravnavali tudi na seji izvršnega sveta. 
Ker so se za osamosvojitev zdravstve
nega doma izrekli že prej, na omenjeni 
seji vlade temu niso dodajali novih 
sklepov. Člani vlade pa so veijetno sli

šali kak nov podatek o težavah te zdrav
stvene ustanove, ki jih je predstavila di
rektorica Ana Bilbija. Glede šol je 
ppozoril Štefan Kamin, direktor seda- 
hje »krovne« šolske ustanove Vzgoj-
noizobraževalne organizacije, da je na
stala za to področje pravna praznina, 
zaradi katere po njegovem še ni mogoče

• Kot kaže, se Trebanjci precej za
nimajo za občinska proračunska po
sojila, namenjena pospeševanju raz
voja obrtništva in podjetništva. Na 
seii izvršnega sveta so sprejeli pravil
nik o dodeljevanju teh kreditov. 
Predpis daje prednost obrtnikom in 
podjetnikom, ki bodo s tem hipoteč
nim posojilom odprli nova delovna 
mesta.

veljavno organizirati nove šolske mre
že. Obenem je opozoril, daje potrebno 
povedati, kaj bo z delavci sedanjih 
skupnih služb osnovnih šol v trebanjski 
občini.

M. LUZAR
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Borci pod presahnjeno pipico
Brežiška borčevska organizacija obtožila občinsko oblast protizakonite ukinit-

čin:ve financiranja — Bo skupščina odločala o rebalansu občinskega proračuna?
BREŽICE — Kar precej prahu so v predprazničnih Brežicah dvignili borci, 

ki so izvedeli, da jim je občinska skupščina s sprejetjem proračuna povsem za
prla pipico. Odobrila jim je namreč do pare natanko toliko denarja, kot so ga že 
porabili do tedq (59.061,10 din). Borci so tako odločitev razglasili za nezakoni
to, s^j se po veljavnem zakonu njihova organizacija financira iz proračuna.

Borci so zaradi zagate, v kateri so se 
znašli, sklicali predčasno letno konfe
renco z udeležbo podpredsednika re
publiškega odbora ZZB NOV Bojana

OB DNEVU 
BREŽIŠKE ŠOLE

BREŽICE — Osnovna šola Bratov 
Ribaijev v Brežicah pripravlja pester 
program ob letošnjem dnevu šole. Začel 
se bo že jutri ob 8. uri, ko bodo odprli 
vrata oddelkov s prilagojenim progra
mom, pripravili kulturni program, raz
stavo in razgovor staršev z razredničar
kami. Ob 10. uri bo okrogla miza 
Družbena skrb za osebe z motnjami v 
razvoju, ki jo bo vodila specialna peda
goginja Marija Friglj, uvodničar pa bo 
dr. Darko Opara, docent na Pedagoški 
akademiji v Ljubljani. V soboto ob 9. 
uri se bo na igrišču pri šoli začel kulturni 
program učencev OS, sledila bo otvori
tev in ogled razstave, nato pa se bodo 
učenci razveselili ob koncertu Božidaija 
Wolfanda-Wolfa. Istočasno bosta v 
osnovni šoli še dve okrogli mizi. Na prvi 
bo o drogah danes govoril kriminalist iz 
UJV Krško Davorin Avguštin, medtem 
ko bo na drugi okrogli mizi z naslovom 
Vzemite mojega otroka in naredite ne- 
kaj iz njega uvodničarka učiteljica Mar
tina. Bojanič. Ob tej priložnosti bodo 
učenci izdali tudi šolsko glasilo in pred
vajali lasten kratki film. Razstavo, ki bo 
odprta v soboto od 10. do 17. ure in v

ZBORNICA IZGUBLJA 
VELJAVO

KRŠKO — Na seji območne gos
podarske zbornice so obravnavali 
gospodarske rezultate v lanskem letu 
in pregledali gibanja v tem letu. Sta
nje posavskega gospodarstva je zelo 
slabo, saj je domala vsak dan bloki
ran žiro račun kakšne firme, vrstijo se 
stečaji, lani pa so odhodki prvič pre
segli prihodke, kar posebej velja za 
kliko občino. Na seji, ki seje ni mo
gel udeležiti predsedik Jože Mulej, 
ker so ga imeli zaprtega delavci Ko
vinarske, kjer je Mulej direktor, so se 
zavzeli za večjo vlogo zbornice, ki vse 
bolj izgublja veljavo.

Škrka, predstavnikov borcev iz sevniš- 
ke in krške občine ter predstavikov 
občinske vlade. Potem ko so se s pri
znanji oddolžili priljubljenemu borčev
skemu zdravniku dr. Milanu Šikovcu in 
dolgoletnemu vodji referata za borce 
Francu Rostohaiju, ki sta šla nedavno v 
pokoj, je predsednik občinske borčev
ske organizacije Martin Kolar z ostrim 
nastopom izzval predsednika IS SO 
Brežice Cirila Kolešnika. Sedanjo oblast

SERVIS ZA DOMAČA 
OPRAVILA ŽE DELA!
BREŽICE — Na tukajšnjem Centru 

za socialno delo se lahko vsak ponede
ljek in sredo od 8. do 9. ure oglasijo tisti, 
ki pri določenih vsakodnevnih opravi
lih potrebujejo občasno pomoč, in tisti, 
ki so v prostem času pripravljeni nuditi 
pomoč za določeno plačilo. V teh dneh 
so namreč delavke centra začele z novo 
dejavnostjo — s servisem za domača 
opravila, ki bo posredoval pomoč pri 
gospodinjskih delih (čiščenje stano
vanjskih prostorov, pomivanje oken in 
druga večja opravila), pri prinašanju 
hrane, večjih enkratnih opravilih (pri
prava in spravilo kuijave, vetja dela na 
vrtu in polju, vetji nakupi itd.), pri uče
nju, varstvu otrok po dogovoru in tudi 
pri povsem prostovoljnem delu na pod- 
ročju družabništva, spremljanja po 
opravkih in sprehodih. Vsak, kdor po
trebuje pomoč ali jo je pripravljen nudi
ti, se zato lahko oglasi osebno, pisno ali 
po telefonu (61-722 in 61-790) na Cen
tru za socialno delo, Cesta prvih borcev

• Še tako dolga pot se začne s prvim 
korakom. (Kitajski pregovor)
• Tiste, ki se iz zgodovine ničesr ne 
nauči, je obsojen, da jo mora ponav
ljati

je obtožil revanšizma, saj samo išče ko
sti in postavlja križe, medtem ko lju
dem, ki so se borili na strani zmagovite 
koalicije, krati zakonite pravice.

Matjan Seliškar je pojasnil, da so 
pravočasno dostavili program dela, 
vendar o njem nikoli ni bilo govora, 
temveč je šlo zgolj za mešetaijenje z de- 
naijem. Pri pojasnjevanju je segel vse 
do lanskoletnega srečanja kozjanskih 
borcev v Kapelah, kjer so se odnosi med 
borci in občinsko oblastjo začeli zaple
tati. »Ciril Kolešnik je večkrat javno za
grozil, da ne bo dajal nobenega denarja, 
ker je Goijan v Kapelah tako govoril,« 
je pojasnil in navedel še vrsto dogod
kov, ki so privedli do nedavne odločitve 
občinske skupščine. Pozval je republiš
ki odbor, naj posreduje pri slovenski 
vladi, da bi se ta zadeva čim hitreje 
uredila.

»Izvršni svet je za borce predvidel 
višji znesek v proračunu, vendar so ga

• Kolešnik je odločno protestiral 
proti obtoževanju Demosa, pozval k 
sodelovanju, sigje skupščina oklestila 
proračune večih organizacij, in sled
njič demonstrativno zapustil konfe
renco. Tudi gost Bojan Škrk je ostro 
nastopil proti žaljivim obtožbam bre
žiških kolegov in poudaril, da nova 
oblast ni še prav nič prikrajšala bor
cev, razen, da plačujejo zdravila. 
Borčevske organizacije v Sloveniji so 
povprečno dobile 11 odst. manj sred
stev, kot so jih zahtevale.

skupščinski odbori znižali. Zdaj je po
trebno preveriti, kje vse bi borčevska 
organizacija lahko poslovala bolj ra
cionalno, določiti potreben znesek in 
predlagati skupščini rebalans proraču
na,« meni Anton Podgoršek, sekretar za 
občo upravo in družbene dejavnosti. 
Da je dogovor nujen, so se na koncu 
strinjali vsi, predsednik brežiških bor
cev Martin Kolar pa je še dodal, da so 
finančni plan predložili pravi čas in da 
bi jih morali obvestiti, če je bil previsok, 
pa bi ga popravili.

B. DUŠIČ-GORNIK

Zadnja
obrtniška
skupščina

Obrtniki bodo imeli po
slej svojo obrtno zbor

nico
KRŠKO — 23. aprila je bila tu 

3. redna letna skupščina obrtnega 
združenja Krško, na kateri so med 
drugim sprejeli poročilo o doseda
njem delu in načrt dela za letos. 
Hkrati so sprejeli statut Obrtne 
zbornice Krško, saj bo zbornica po
slej nadomeščala združenje.

Obrtno združenje se je lani 
vključevalo v vse dejavnosti in do
gajanja, ki so bila povezana z obrt
jo. Tako so dosegli, da jim davčna 
uprava ni več zaračunavala zamud
nih obresti. Obrtno združenje je de
javno sodelovalo v razpravah o no
vih predpisih s področja obrti in 
podjetništva. Na volitvah pa je 
obrtnikom uspelo, da so v občinske 
poslanske klopi posadili več svojih 
predstavnikov.

Združenje je na področju pospe
ševanja obrti in drobnega gospo
darstva dobro zastavilo svoje delo

• Obrtniki so sodelovali v vses
lovenski solidarnostni akciji ob 
poplavah, pomagali pa so tudi 
svojim tovarišem, ki jih je priza
dela vodna ujma. Obrtiku Marti
nu Kenku, ki mu je zgorelo ostreš
je 'na stanovanjski hiši, pa so 
izročili finančno pomoč.

in med 25 obrtikov je bilo razdelje
nih okoli pol milijona dinaijev. 
Združenje je organiziralo tudi več 
izobraževalnih točajev, med njimi iz 
varstva pri delu in računalništva.

V program za letos so krški obrt
niki zapisali marsikaj, med pogla
vitnimi nalogami pa je vsekakor or
ganizacija obrtnega zborničnega si
stema. Dokaj obsežen je tudi pro
gram izobraževanja in svetovanja, 
po obeh pa je tudi med obrtniki če
dalje več popraševanja in zanima
nja.

J. S.

Videm: montaža tudi med prazniki
Celuloza je spet v pogonu — Kmalu sodoben papirni stroj in deinking

KRŠKO — V petek, 3. maja, so v krški Celulozi spet pričeli delati, in sicer po 
enomesečnem zastoju, do katerega je prišlo predvsem zaradi pomanjkanja lesa 
pa tudi zaradi zmanjšanja domače in svetovne konjunkture. Ta čas potekajo 
tudi intezivna rekonstrukcijska dela na PS — 1, na najstarejšem papirnem 
stroju.

Tako imenovani hladni zagon čelu-
vvvvvvvvvvvv\\v\vwwvv\\\v\\\vvvv

Voda prinaša le izgubo
Sevniška Komunala o rezervah in podražitvah

(Floijanska, Trg svobode), vse draž
ja elektrika bo še hujše breme, ko 
bodo v uporabi novi objekti (črpal- 
nica Zajčja gora) za vodno oskrbo 
višjih predelov mesta in ker morajo 
komunalci od 1. aprila letos plače
vati 20-odstotni davek od porablje
ne električne energije.

Za 30 odstotkov so od 1. februar
ja večji tudi stroški kompaktiranja 
odpadkov, k nenehnemu narašča
nju stroškov za odvoz smeti in od
padkov pa je treba prišteti stroške z 
vzdrževanjem in amortizacijo sme
tarskega vozila. »Tudi v našem po
djetju imamo neplačane terjatve, ki 
že resno ogrožajo našo likvidnost in 
povzročajo resne probleme pri ko
munalni oskrbi. Neplačana realiza
cija je znašala na dan 31.3.547.000 
din, neplačani računi pa znašajo že 
12 odstotkov naših prihodkov! 
Največji dolžnik je Stilles, sledijo 
Tehnološki sistemi, je pa še dosti

SEVNICA — Sevniška Komu
nala lanskega poslovnega leta ni 
zaključila z izgubo, ampak celo z 
manjšim ostankom dobička 
(102.000 din), predvsem zaradi te
ga, ker so izgubo komunalnih de
javnosti (406.000 din) pokrivali s 
prihodki stranske dejavnosti, to je iz 
gradbene in vodnoinstalacijske eno
te. Vršilec dolžnosti direktorja Ko
munale Miro Dobovšek pravi, da 
tako, kot je dobro delo stranske de
javnosti rešilo podjetje pred izgubo 
v letu 1990, se prelivanje nadaljuje 
tudi letos, da pa brez minimalnega 
pokrivanja tekočih stroškov, se 
pravi višjih cen komunalnih stori
tev, ne bo šlo več.

Največ preglavic je lani povzro
čala Komunali organizacijska eno
ta Vodovod, kjer so imeli izgubo že 
po zaključnem računu 1989, in si
cer zaradi Markovičevega zakona o 
zamrznitvi cen komunalnih stori
tev. Lani so sicer s povišanjem cen v 
juliju in novembru pokrivali tekoče 
stroške in delno tudi izgubo iz pre
teklega obdobja, toda decembra la
ni je cene zamrznil sevniški izvršni 
svet. Kot smo že poročali, je sevniš
ka vlada zahtevala, naj Komunala 
izdela program racionalizacije in 
reorganizacije podjetja, skratka, da 
najprej »postrga« svoje notranje re
zerve. »Zavedamo se, daje naša pr
va naloga uresničitev tega progra
ma. V skupnih službah smo že 
zmanjšali število zaposlenih za dva 
delavca, kar v tako majhnem kolek
tivu že nekaj pomeni. Znano pa je, 
da taki presežki po novi zakonodaji 
tudi nekaj stanejo,« pravi o zagatah 
pri uresničevanju programa Do
bovšek.

Pri organizacijski enoti Vodo
vod, kjer so lani imeli levji delež iz
gub komunalnih dejavnosti, so se 
močno povečali stroški vzdrževanja 
in obnove vodovodnega omrežja

DOLENJSKI UST

lože seje pričel v petek, preteklo nedeljo 
pa seje začelo kuhanje. Kot načrtujejo v 
podjetju Videm, bodo zaloge lesa zado
stovale za petnajstdnevno proizvodnjo. 
Sicer pa bo treba proizvodnjo celuloze 
kljub težavam zastaviti dolgoročneje, 
kajti pojavile se bodo nove potrebe po 
bukovi celulozi tako za domače kot za 
tuje potrebe. Delali pa bodo tudi na lini
ji za smrekov program, ampak samo za 
domače potrebe. V skladu s poslovnim 
načrtom bodo prosili banko za kredit, 
ki ga bodo porabili za nabavo lesa.

Kot rečeno, že dalj časa potekajo de
la pri montaži papirnega stroja PS-1. 
Od decembra dalje so potekala mon
tažna dela po 12 ur na dan in poskusni 
zagon na kaolinski postaji seje že pričel, 
zdaj preizkušajo računalniški sistem.

JUTRI O POSEGIH NA 
KMETIJSKA 
ZEMLJIŠČA

BREŽICE — Izvršni odbor Ze
lenih Brežic vabi jutri ob 16. uri v 
dijaški dom na okroglo mizo o po
segih na kmetijska zemljišča. K raz
govoru o tem, kdo naj odloča o ta
kih posegih, kaj prinašajo, zakaj je 
bila takšna zagnanost zanje v prete
klosti in kako naj bi ravnali v bodo
če, so povabili številne ugledne go
ste. Med njimi so: dr. Dušan Plut, 
Ivan Oman, dr. Leo Šešerko, minis
tra Miha Jazbinšek in dr. Jože 
Osterc, dr. Božidar Voljč, Maijan 
Podobnik, dr. Hubert Požarnik, 
predstavniki Instituta za geografijo 
v Ljubljani, Zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine Novo 
mesto, brežiškega izvršnega sveta in 
Kmečke zadruge Agraria Brežice 
ter kmetje iz krajevnih skupnosti, 
kjer so se že srečali s posegi na kme
tijska zemljišča. Dve uri pred raz
govorom bo ogled izvajanja hidro
melioracij na Dobovškem polju.

300.000 DIN ZA MOST
BOŠTANJ — Direktor sektoija Kr

ško pri novomeškem cestnem podjetju 
je obvestil sevniško vlado, da so znašali 
stroški popravila mostu v Dolenjem 
Boštanju, ki ga je poškodovala lansko
letna novembrska poplava, 300.000 
din. Investitorica popravila mostu, re
publiška uprava za ceste, je med tremi 
ponudbami izbrala kot najugodnejšega 
izvajalca popravila firmo Dolničar iz 
Dolenjega Boštanja.

NOV ČASOPIS — SRŽ
KRŠKO — Zasebna podjetja Etos,

Opus in Itris iz Krškega so konec aprila 
izdala posktuno številko posavskega 
časopisa SRŽ. Časopis bo nestrankar
ski štirinajstdnevnik, povzemal pa naj 
bi najpomembnejše dogodke iz brežiš
ke, krške in sevmške občine. Poleg po
ročanja in komentiranja se bo časopis 
loteval tudi spodbujanja podjetništva. 
Časopis s prvo številko ni izpolnil 
pričakovanj.

rti

Vzporedno s temi deli je potekalo tudi 
šolanje delavcev. Hkrati z obnovo pa
pirnega stroja poteka tudi obnova dein- 
kinga, to je naprav za predelavo odpad
nega papitja. Tu je v zaključni fazi 
montaža regulacijske opreme pa tudi 
strojnih naprav ipd.

Montaža obeh naprav je v glavnem 
zaključena, zdaj je na vrsti še zahtevnej
še strokovno delo, kjer bodo sodelovali 
strokovnjaki iz Beloita, Siemensa, An- 
salda itd. Koliko delaje in kako zahtev
no je, pa pove že podatek, da so delali 
tudi med prvomajskimi prazniki.

Vodja projektne skupine za PS-1 in 
deinking Zoran Dular meni, da bodo 
dela zaključena do roka, čeprav so de
lavci po malem že utrujeni, ker toliko 
časa delajo po 12 ur. Toda čas je tudi to 
pot vse bolj dragocen, saj mora Videm 
kmalu začeti proizvodnjo papiija na 
novih napravah.

J. SIMČIČ

NOV KLA VIR — Ravnatelj sevniike 
Osnovne Sole Sava Kladnika Jože Bo
go vič seje na priložnostni slo vesnosti ob 
prvemjavnem nastopu na novem klavir
ju glasbene Sole, ki spada pod okrilje 
največje Sole v sevniSki občini zahvalil 
naklonjenemu okolju za kulturo, pred
vsem zvezi kulturnih organizacij, pa tu
di direktorju A vtotehne Borisu Perku za 
pomoč pri nabavi klavirja Yamaha Na 
priložnostnem koncertu sta poleg učen
cev sevniSke glasbene Sole nastopila 
bivSa učenca te Sole Jelka Gregorčič, 
Študentka ljubljanske akademije, in 
znani pianist Bojan GoriSek. (Foto: P.
P.)

Nov program — izhod iz krize?
V sevniškem Stillesu si veliko obetajo od novega programa Styling

odobril povišanje cen vodai 
24 odstotkov, kanalščine

• Sevniški izvršni svet je na svoji 
zadnji seji v aprilu Komunali 

' i cen vodarine za 
za 22

odstotkov in odvoza smeti za 28 
odstotkov. Po teh cenah bodo 
obračunavali te komunalne sto
ritve od nuya. Za 4-člansko dru
žino naj bi ob povprečni porabi 
15 m3 vode in povprečni stano
vanjski površini 85 m2 ter ob po
vprečni slovenski plači znašali 
stroški komunalnih storitev 13 
odstotka družinskega proračuna.

drugih neplačnikov v gospodarstvu. 
Mnogo problematičnih dolžnikov 
je iz hišnih svetov in gospodinjstev, 
zlasti zato, ker so ti naši glavni od
jemalci,« opozaija v. d. direktorja 
Komunale Miro Dobovšek.

P. PERC

SEVNICA — Znane so težave slovenskih podjetij s srbsko blokado in z ne
plačevanjem računov. Sevniški Stilles je na svoji koži občutil boleče posledice 
dosedanje odvisnosti od tega, sicer velikega tržišča. Zatorej so se v vodstvu po
djetja odločili ne le za iskanje izhoda v povečevanju izvoza, temveč tudi v zasu
ku k domačim kupcem, predvsem v Hrvatski in Sloveniji. To želijo doseči tudi z 
novim programom Styfing, pojasnjuje vodja Stillesovega profitnega centra za 
serijo oz. za stilno pohištvo Ksenija Pajtler.

Po mnenju dolgoletnega Stillesovega 
arhitekta Janeza Andreja Čamemika, 
čigar delo je tudi ta najnovejši program 
jedilnice, salona in kabineta pod skup
nim imenom Styling, je to program, ki 
se ne ponovi z nobenim programom v 
Jugoslaviji niti v svetu. »Dve ženski ne 
preneseta enakega klobuka,« ponazaija 
skrb za ekskluzivnost Čamemik in sa
mozavestno dodaja. »To je način za 
preživetje Stillesa v teh časih!«

Program Styling so prvič predstavili 
na ljubljanskem mednarodnem sejmu 
pohištva, te dni je na ogled poslovnim 
partnerjem Stillesa v sami Sevnici. Se
veda si dobrega trženja pohištva skoraj 
ni moč zamisliti brez ustreznega pro
spekta. Lepo ga je oblikoval arhitekt 
Čamernik, kakovostne barvne fotogra
fije pohištva Styling, ki jih je posnel To

ne Zgonec, pa dopolnjujejo še posnetki 
nekaterih svetovnih metropol ter bese-

Ksenija Pajtler

dilo v slovenščini, hrvaščini, nemščini 
in angleščini.

Pohištvo, ki so ga sevniški mizarji 
skrbno izdelali iz odbranega hrastoveg- 
za lesa, je pa tudi furnirano s hrastovim 
fumiijem, zaenkrat pa je luženo samo v 
svetli barvi antik in lakirano z visokok- 
valitetnim lakom. Zaenkrat pravimo 
zato, ker so nekateri kupci med ogle
dom pohištva Styling dovolj jasno po
vedali Sevničanom, da bi kazalo raz
mišljati tudi o temnejših različicah 
barve, ki so pri njih pač bolj iskane. In v 
Stillesu bodo skušali tehtnim pripo
mbam čimprej ugoditi. Naposled pa 
hočejo program Styling zaokrožiti še s 
spalnico. Le kdo si ne bi želel v stilu 
chippendale, na katerem korenini pro
gram Styling, prijetnega počutka bodisi 
v domači ali hotelski postelji? Za tiste, 
ki si bodo program Styling privoščili za 
svoj dom, naj zaupamo pomembno po
sebnost omar in vitrin: pohištvo je ena
kovredno obdelano na vseh straneh, in 
tako je mogoče posamezne kose pohiš
tva postaviti kjerkoli v prostoru.

P. P.

Novo v Brežicah
PRANJE — Vsem poslancem in 

tistim, ki sploh še kaj dajo na zasedam* 
občinske skupščine, sporočamo, da tok® 
med dvema sejama ne bodo pretekli thj* , 
meseci. Spektakl v trim kabinetu dij*", 
ga doma se po najbolj svežih informacij** 
menda obeta že sredi prihodnjega ted® 
Pa ne samo eden, saj na občini napoved 
jejo kar dve seji. Eno izredno in eno 0» 
čajno, če bo do nje od občinske vvd 
sploh še kaj ostalo. Končno bomo men 
dočakali sejo, ki se je je prijelo ime »P1®. 
seja«, a kljub vsemu še zdaj ne vemo, 
naj jo čakamo z veseljem ali z grozo. C® 
komisije pri svojem raziskovanju posel 
dovolj globoko, se bo namreč prav km*1 
pokazalo, kdo izmed Občinarjev nosi m 
bolj umazano perilo. Glede na to, da s*? 
v občini, vsaj po govoricah sodeč, nabt*? 
že cel kup umazanije, toplo priporoča®: 
poslancem, da prinesejo s sabo večje k°f 
čine pralnega praška. Po možnosti avsUtr 
skega, saj je po njem perilo bolj belo.

ODREZANI — Zbor krajevnih sW 
nosti seje odločil, da se še malo natančne 
je pogovori o predvideni ustanovitvi!* 
nega komunalnega podjetja, saj se odln* 
mnogočem dotika prav interesov kraj* 
nih skupnosti. Pa se je na sestanku p**" 
stavnikov krajevnih skupnosti pok*2®? 
da ti kaj malo vedo o tem in še o kaki" 
drugem predlaganem odloku. Kraja® 
namreč odrezani od informacij in odk*’ 
nja, česar nekateri ne morejo ali pa noW 
razumeti. :

PO NJIH! — Šele zdaj so si nek*1" 
Brežičani dali duška za vsa leta na2*-!? 
delovanje borčevske organizacije do k 
ca leta so dodelili natanko 0 dinarje?*^ 
najenostavnejša rešitev, kajti kje bi * 
lažje vzeti. Toda ali ne bo prerekanj«,?, 
novna obravnava proračuna in še kaj h® 
več kot tisti sporni znesek za borce?

»ZADREGA« JUTRI
GLOBOKO — Gledališka skug£ 

Prosvetnega društva »Oton Župa°r, 
iz Artič je minulo nedeljo gostovali 
Koprivnici nad Senovim, jutri ob^ 
uri pa se bodo domači igri na |jtwjJ 
komediji »Zadrega nad zadrego« 
nasmejali še v Globokem.

Krške novice
GOVOR — Na provmajskem sre®* 

na Trški gori menda še nikoli ni bilo 
ljudi. Zato je bilo treba stati po celo 
vrsti za lovski golaž ali kakšno drug? , 
broto. Splačalo pa se je biti tam go?«
zaradi imenitnega govora Antona - . 
ja, ki je menda dejal, da nekateri čutij0^. 
stalgijo po starih dobrih časih, ko J* 
dela in tudi denarja dovolj. Ampak v č 
zabijajo, da tedaj ni bilo demokracij?. ^ 
veda se je takoj našel zloben šaljb^rt 
dodal, če Bučar misli, da si bomo rd»J 
mokracijo mazali na kruh. . »

KSENOFILIJA — To je tujka, * ►JjJ 
ro označujemo ljudi, ki imajo Pre% 
rešpekt pred tujci. In tega rešpekta te*^( 
ljubezni do tujcev je opaziti vse v^", Ji 
so se v neki zaključeni obrtniški d®^ 
zamodrovali, kako bi imenovali svoj * 
co, ki se sedaj imenuje po mladinski ^ 
lovnih brigadah. Nekdo je dejal, d* - 
lahko imenovala Obrtniška, pa g®)?%• 
popravil, da v besedi ne bi smelo bit* 
ga š, ker bi si tujci lomili jezike. u 

ODSOTNOST — Na seji 
gospodarske zbornice za Posavje h' a 
predsedika Jožeta Muleja, ker je b? ^ 
v pisarni, kjer so ga stražili delavci U 
narske. Tako je gospod direktor lab»a 
na svoji koži občutil stiske, kakršne?\j) 
ta hip delavce. Žal tudi kot 
zbornice ne bo mogel kaj dosti na ^ 
ker je zbornica brez moči, čeprav so J 
čeloma vsa vrata na stežaj odprta-

BUČ*'

Sevniški paberki
KRESOVI — Na predvečer PrV?ai 

skih praznikov so številni Sevnic?^ 
žgali kresove, se ob njih poveseli? * 
način ohranili lepo tradicijo. Zd‘ . ijjjJ 
bilo kresov letos še več kot PreJ^Sw)o? 
tudi, da so nekateri kar tekmovali, ^ 
skuril več avtomobilskih gum. I* jjrt 
vih virov poročajo, da to ni bilo *® a/ 
varnosti turških oz. bizantinskih 
deželo kranjsko, ampak naj bi b $ 
poskus ustvarjanja podobne at ' 
kot je nastala po iraških p°žig*b -gej? 
vrelcev v Kuvajtu. Naravovarstv 
seveda še bolj bolela glava kakotPj # 
smrtnike, ni pa nihče mogel do* / 
je tovrstna izdatna kurjava pri... ir 
grešnike in nedolžne toliko de J 
prazniki. , dP

RAČUNI — Med številnim' 
ki računov komunalnih storitev J 
kaj sevniških odličnikov oz. takih, 
re ne bi mogli sklepati, da ^ i0ir 
dohodki slabi ali da se uvrščajo 
socialno ogrožene. Sicer pa ta P13? ^odP 
sti, ki imajo več pod palcem, "i?5 
ciplinirani pri poravnavi raznih 
sti in plačevanju računov, ni mc |, 
ga. Tega ne vedo le v Kom 0$ 
Elektru, ampak tudi v najr pop?,, 
gradbenih odborih, kjer

5opri<

giauižciiui uuuuiiii, \q,
največje težave prav s tistimi and11?
denarnicami. Zadnjič se je c® 0 j\j v 
da so dobro situirani starši P°s ..ijjr
otroka s prošnjo, da ne bi poraVna 
malice, ker so doma kupi*1

tisti, ki so na t.i. čakanju flR 0
doma, se pogosto sprašujejo, f?% 
le njihova usoda, ko pa m o raj0. uf cj*™ 
zaposleni tako sodelovati Pr of 
okolice tovarne, kot da bi hote‘ 
na konkurirati Savinjskemu J ‘
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Zakaj so šle srednje šole v stavko
Novomeški župan in republiški poslanec Marjan Dvornik dal več tednov 
Preq stavko slovenski vladi pobudo, da prouči gmotni položaj srednjih šol

velik UBUANA’NOVO MESTO — v zadnjem čsau seje 
sred °'uVOr''° 'n P'83'0 0 poslabšanju gmotnega položaja 
učit T k- V ^'oven'J'' & zlasti pa o vnovičnem zaostajanju 
ltosrwt 'n s'cer 23 *an' doseženim razmeijem do
nn S* rStVa’ *toje namreč šolska plača presegala povpreč- 

P ačo v gospodarstvu za 37,5 odstotka. Javnost je bila 
tak/° j °*3ve^ena o stanju, ki je postalo nevzdržno oz.
« .no’ da so se srednje šole odločile za pritisk na vlado in si 
SpreV7ftC!<.< sPet Pridobiti z dvodnevno stavko. Tisti, ki so 
dIp* vi ! vsa 13 dogajanja, prav gotovo poznajo tudi raz- 
večH 3 . Je učiteljskim zahtevam ugodila in primaknila 
iz 73 srednješolske plače. Denarja za to pa ni vzela
»nati Cfa Proračuna, saj je bil ta izpraznjen, temveč gaje 
Časn a<< dm®e *z Povedanega je razvidno, da je vlada za- 
Da n° P?te^'*3 nezadovoljne srednješolske učitelje, trajneje 
stan' jr" urejen ‘n bo potrebno izboljšanje gmotnega 
sistemske ^k* za8°t°viti prejkone s sprejetjem ustrezne

doli dv.°^nevno stavko so se vključile tudi vse srednje šole 
loenu u 6 ln Posavs'te regije, in to iz še bolj upravičenih raz
delil * *°*e drugod v Sloveniji. Seveda so šole tudi v tem 
Dol n/• rePublilte poskusile doseči izboljšanje gmotnega 
zaiUv'*3!^0 redni P°ti. z opozarjanjem. V okviru leh pri- 

vanj je dal novomeški župan Marjan Dvornik, kot 
r?«nec Zbora občin Skupščine Republike Slovenije, 
enuit ™ reP“bUSki vladi, da prouči razmere v zvezi z 
s ^ornrni položni srednjih šol v Novem mestu in us- 
ob k?!* u“rePa- Pobuda ni ostala brez odmeva in je vlada 
Danin”^ marca, torej še precej pred srednješolsko stavko, 
strsiv °**®pvorila s stališčem, kakor gaje oblikovalo mini- 
nih «° *®tvo. Glede na to, da stališče ni nekaj suhopar- 
DohnH °V’ pritrdilno ali odklonilno odgovarjali na 
“goto °’ ‘emveč P^uša priti z najrazličnejšimi podatki in 
in s teltVam*' d° vzr°l!OV za zadrege oz. nezavidljivo stanje 
sredn"H'»tUd' PrePričljivo razkriva ozadje nezadovoljstva 

Sinili ii X *10^erno ma'° dlje zadržati pri njem.
•*«nrT>»e rePuWiške vlade oz. odgovor na pobudo po
ki dehi’^*na tvornika omenj* vseh pet srednjih šol, 

v Novem mestu, in sicer so to: Srednja kmetij- 
Gimn ■■■ 1rm’ Srednja družboslovna in ekonomska šola, 
tenisk J# ^ovo mest0 (do zdaj Srednja šola pedagoške in 
in t,m<>,l3r3vos'ovne usmeritve), Srednja šola za gostinstvo 
ve ri/emln Srednja šola tehniških in zdravstvene usmerit- 
šoisk*i V»°r k1,3 začetku omenja, da so bile lani srednje- 
vpreči/k* V ^ovem »testu za 35 odstotkov večje od po- 
sredni«* i v gospodarstvu, vendar pa manjše od 
vDr-J; “krh plač drugod po Sloveniji, in sicer so od po- 

odstopale za 2,5 odstotka. Taka raven je bila tako v

Sloveniji kot v Novem mestu dosežena na podlagi opravlje
nih nadur (okoli 15 odst.) in dodatno pridobljenih (nepro- 
računskih) virov prihodkov. Stališče opozarja na poda
tek, da je bila Srednja kmetijska šola Grm lani v 
sanacijskem postopku in je imela (tudi zaradi nižje kvali
fikacijske strukture) odstopajoče nizke plače. Močno 
podpovprečne plače so bile tudi na Srednji šoli za gostinstvo 
in turizem, ki v obratih ne more pokrivati materialnih stroš
kov s prihodki in se zato namenska sredstva notranje preli
vajo. Ti dve šoli tudi vplivata na to, daje novomeško sred
nje šolstvo glede na plače pod povprečjem.

Slovenske srednje šole so že zadnje mesece preteklega le
ta začele opozarjati na slabšanje razmer v šolstvu, kar seje 
nadaljevalo tudi letos. Eden glavnih razlogov je v tem, be
remo v omenjenem stališču, da se akontacije sredstev za 
srednješolsko dejavnost ohranjajo na nespremenjeni (nizki) 
ravni vse od lanskega oktobra. Proračunska sredstva, na
menjena za plače učiteljev in drugega osebja na šolah, se 
kljub rasti življenjskih stroškov in plač v gospodarstvu niso 
povečala, marveč so bila celo izpostavljena nevarnosti, da se 
še zmanjšajo. Tako je bilo marca 1991 za 20-umo teden
sko pedagoško obveznost (delo v razredu) učitelja z vi
soko izobrazbo zagotovljeno le okoli 7.300, za učitelja 
praktičnega pouka (z višjo izobrazbo in za 25 ur dela z 
učenci) pa še manj, samo 5.500 dinaijev.

Tako v Sloveniji kot v Novem mestu delajo srednješolski 
učitelji v razredu po 23 ur, kar pomeni, da dosegajo višje 
izplačilo z nadurami. Na nekaterih šolah, ki opravljajo sto
ritveno ali gospodarsko dejavnost, pa si plače izboljšujejo s 
prodajo storitev ali izdelkov. Vendar podatki kažejo, da je 
začel ta vir počasi usihati in daje čedalje manj naročil v šol
skih delavnicah. Šole v Novem mestu v tem pogledu niso 
izjema in so imele kar štiri razmeroma visok delež drugih 
virov v dohodku (od 15 do 69 odst.), ki pa se je že lani moč
no znižal.

Kot je videti, so se šole znašle, kakor so mogle, kljub te
mu pa si kaj prida blagostanja niso mogle ustvariti. Če že ne 
v celoti, so bile plače učiteljev in drugih zaposlenih vsaj pre
težno odvisne od proračunske blagajne. Ta pa, kot seje po
kazalo, ne premore toliko denarja, da bi vse zadovoljivo 
plačala. Odtod tudi omenjena stavka z ostrimi zahtevami 
učiteljev, da se gmotni položaj srednjih šol trajno uredi, to
rej s sprejetjem ustrezne sistemske zakonodaje, predvsem pa 
s povečanjem sredstev za to dejavnost. Da je to neizogibno, 
vedo vsi, učitelji, vlada in zlasti še šolski minister dr. Peter 
Vencelj. Vsi pa tudi vedo, da trajne rešitve ne more dati pre
razporejanje denaija v okviru sedanjega proračuna.

I. ZORAN
______________________________________y

Siga prvič na Bogenšperku
Predstavili pesniške zbirke, ki so jih pri Dolenjski za

ložbi izdali J. Kastelic, F. Režun in J. Sevljak
BOGENŠPERK — V gradu, kije 

bil nekdaj last Janeza V. Valvasoija 
in kjer je ta slavni baron in polihistor 
pred večkot tristo leti pisal danes tako 
znamenito Slavo vojvodine Kranjske, 
je bila v četrtek, 25. aprila, zvečer 
slovesnost ob 50. obletnici ustanovit
ve OF, združena s promocijo treh 
novih pesniških zbirk, ki so izšle v le
poslovni knjižni zbirki Siga pri Do
lenjski založbi v Novem mestu. Pri
reditev je potekala v Valvasoijevi 
knjižnici in sojo z nastopom popestri
li učenci litijske glasbene šole.

Slavnostni nagovor je imel predsedik 
litijske občinske skupščine Mirko Kap
lja. Dejal je, da pomeni ustanovitev OF 
izraz prebujenega puntarskega duha, ki 
biva v slovenskem narodu že stoletja, 
zato tega danes ne bi smeli omalovaže
vati in ne uničevati znamenj, ki obeležu
jejo obdobje OF. Poudaril je, da pa smo 
se kot narod lahko ohranili le tako, da 
smo bili zvesti svoji kulturi, jeziku, 
pesmi in knjigam. Tudi poslej bomo 
svojo suverenost in samostojnost izpri
čevali predvsem s takimi vrednotami.

Predsednik Kaplja je menil, da sodi tudi 
izid novih knjig v zbirki Siga med taka 
dejanja, in izrazil posebno zadovoljstvo, 
daje eden od avtorjev njihov domačin, 
pesnik Jože Sevljak.

V zbirki Siga so svoje pesniške zbirke 
tokrat izdali: Jože Kastelic, v Ljubljani 
udomljeni rojak iz Šentvida pri Stični: 
Barve; France Režun iz Trebnjega: 
Občutja in videnja ter Jože Sevljak iz 
Litije, sicer rojak s Klanca nad Vačami: 
Razklani prag. Po tem vrstnem redu je 
avtorje (Kastelic je bil odsoten) in nji
hove nove zbirke predstavil urednik Si
ge, prof. Janez Mežan, direktor Študij
ske knjižnice Mirana Jarca v Novem 
mestu. Povzel je nekatere misli, ki sojih 
o zbirkah napisali recenzenti. Zatem sta 
Režun in Sevljak nekaj svojih pesmi 
prebrala sama, druge, kot tudi pesmi 
Jožeta Kastelca, pa so brali recitatorji.

Bilje lep večer v gradu Bogenšperku. 
Dolenjska založba si bo ta nekdanji 
Valvasorjev dom najbrž še izbrala za 
promocije svojih knjig.

L ZORAN

Pesem živi z okoljem
Po 5. pevski reviji osnovnošolcev Bele krajine

kaznovanje jubileja se je začelo
^ hkrati zaključna slovesnost ob 245-letnici novomeške gimnazije bo 

v !Lr!a 0t°čcu, kjer bo govoril predsednik slovenske vlade Lojze Peterle — 
-—ILpKViru praznovanja 11 prireditev in otvoritev frančiškanske knjižnice

— Praznovanje 245-letnice novomeške gimnazije se je za- 
okvlru “j*«1 Prvomajskimi prazniki. 25. aprila dopoldne so na gimnaziji v 
rinon, £? "ve bralnih priznanj dijakom pripravili srečanje s pesnikom Seve- 
tev „j |jj, kj bo letos 22. oktobra dopolnil osemdeset let. Čeprav ta priredi-
bhko if„J‘?3vliena v programu praznovanja gimnazijskega jubileja, jo vseeno 

U jemo zraven kot prvo.

nariisk»n,? j3’ s‘cer Pa *e druga gim- 
istega j Pnred,tev ob 245-letnici, jja je 
Prta raz« ’ Ve?.dar v večernih urah, od- 
Sedaniih n/3 kovnih del nekdanjih in 
ji. V ve]jL-nln3z'icev v Dolenjski galeri- 
rrtaja) m' dvoran' razstavljajo (do 19.
Danilo ,3.nn ^ovič. Toni Vovko,
Guštin vn,??’ Samo Kralj in Ana 
^"Isšinif' i 'dvoran' pa dijaki Mladen 
^'Bariča J111!3,^3*^8, Gea Gerstenho- 
Blaž()n p„, J' Maja Mlakar, Andrej 
Gabrij?,Za-)c-Tina Furlan, Nataša 
jelena <t»i!Vesna Hodnik, Peter Jakša,
Tasič in m- 3nc’ Nataša Jakše, Simona 

Od i /na GorJuP-
avli od n n 3' »'aja, je v gimnazijski 
tih nalr, razstaya izbranih maturitet- 
Bazstava ^ n°vomeških gimnazijcev. 
sP°miniaJe Zfn'n'wa in vredna ogleda,
1° Zaidi,,/3 . k° so dijaki srednjo šo- 
^naziip3*' z maturo. Z vrnitvijo 
bodo mJor1Vr3Ča '"d' matura in prvi jo
Z&Ha!_• ODravliati ii^nnpi Irt K/vIa**Čeli oh'3/ 0Pravljati učenci, ki bodo 
"jem šola °Vati gimnazijo v naslcd- 
"a'obe 'r';"1.letu. Zato ne bi bilo nič 
"Senci os J-lS' t0 razslavo ogledali tudi 
o*, bodo*- 1. osnovnošolskih razredov 
^očl gimnazijci.

v . 11
^ENSKm OKRASKOV 

ki !“**' Zvezi kulturnih organi- 
y**emo«; pravVo z Galerijo krasilne 
^Ui, (U nafevniškem gradu, so se od- 
c,i turni .pu več različnih publika- 

. "uritov r° lu^‘ maP° slovenskih 
tfotiprej lanajbi kot sta povedala ob 
f vitvitajnikZKOAlbertFe-
rk ,,^‘or Ivan Razboršek (na sli- 
j in pre<lvsem predšolskim otro- 

^odem-K^vnošolcem. Po mnenju 
0r eko slikarja A lojza Konca bo 

hko ^kov mnoge razveselila, ima 
kot0: p p1 didaktični likovni pomen.

Jutri, v petek, 10. maja, bosta kar dve 
prireditvi, na katerih se bodo predstavili 
nekdanji novomeški gimnazijci. Ob 20.

• V praznovanje visokega jubileja 
novomeške gimnazije se vključuje 
tudi novomeški Frančiškanski samo
stan, pod okriljem katerega je gimna
zija začela delovati pred 245 leti. Kot 
je povedal pater Peter, nameravajo 
frančiškani odpreti v petek, 17. maja, 
frančiškansko knjižnico, ki obsega 
16.200 knjig. V ta namen v samosta
nu pospešeno opravljajo nujna ure
ditvena dela. Knjižnica bo poslej od
prta za vso javnost, ne samo za 
strokovnjake in raziskovalce.

uri bodo v Fotogaleriji (v Domu kultu
re) odprli razstavo fotografij znanih 
ustvaijalcev Bojana Radoviča in Saša 
Fuisa, ob 2 L uri pa bo v Kozinovi dvo
rani glasbene šole nastopil pianist Aleš 
Vesel.

V nedeljo, IZ maja, bo ob 18. uri 
gimnazijska prireditev na novomeškem 
stadionu, in sicer bo skupina Novomeš
ka jesen 1990 izvedla gledališko pred
stavo Helikopterski desant »Jukio Ka- 
saya«. Dan kasneje, v ponedeljek, 13. 
maja, bo ob 20. uri v razstavišču SDK 
(v Kandiji) otvoritev fotografske raz
stave gimnazijca Gregoija Bernarda. S 
tem pa se bo začel teden, ko bo vsak dan 
kaka prireditev.

V torek, 14. maja, bo občinstvo po
vabljeno v Dom kulture, kjer se bo ob 
18. uri začel TV-show gimnazijcev. V 
sredo, 15. maja, ob 20. uri bo v Plesnem 
centru Dolenjske na Loki Plesni večer. 
V četrtek, 16. maja, ob 20.30 se bo v 
Dolenjski galeriji predstavila s samo
stojnim koncertom gimnazijska vokal- 
no-instrumentalna skupina Copacaba
na. V petek, 17. maja, ob 21. uri bo na 
notranjem dvorišču gimnazije gimna
zijski večer.

Osrednja m hkrati zaključna sloves
nost ob 245-letnici gimnazije bo tudi v

NOVA RAZSTAVA 
V MINIARTU

ČRNOMELJ — Danes, v četrtek, 9. 
maja ob 20. uri bodo v tukajšnji galeriji 
Miniart odprli razstavo akvarelov Neve 
Virant-Vranešič, likovne pedagoginje iz 
Ljubljane. Slikarka bo hkrati razstavljala 
svoja dela tudi v Dolenjskih Toplicah in 
Kranjski Gori.

petek, 17. maja, vendar na Otočcu. To 
bo Srečanje gimnazijcev, ki se bo začelo 
ob 20.30 s kulturnim programom na 
grajskem dvorišču. Tam bodo predsta
vili svečano publikacijo Stezic. Zvrstili 
pa se bodo tudi slavnostni govorniki, 
med katerimi bo osrednja osebnost 
predsednik slovenske vlade Lojze Peter
le, nekdanji novomeški gimnazijec in 
pokrovitelj celotnega praznovanja 245- 
letnice novomeške gimnazije. Prazno
vanje se bo izteklo z družabnim sreča
njem v Gami hotelu.

I. Z.

ČRNOMELJ — »Kljub težkim fi
nančnim razmeram je potrebno to de
javnost peljati naprej, saj bi bila škoda, 
če bi dobro zastavljene zamisli ne bile 
uresničene. Take prireditve učencem ne 
bi smeli vzeti, zato se bomo potrudili, da 
jo bomo ohranili,« je dejala Ksenija 
Khalil, strokovna delavka črnomaljske 
ZKO, po letošnji že 5. reviji otroških in 
mladinskih pevskih zborov Bele kraji
ne, na kateri se je zvrstilo okoli 350 
mladih pevcev in pevk iz osnovnih šol.

Po reviji so imeli zborovodje stro
kovno analizo. Pogovor je potekal o in- 
tonančno čistem petju, o zvoku zborov, 
o ravni izbora programa za revije, o po
vezanosti petja s klavirsko spremljavo, 
o raznolikosti interpretacij, o neizdela
nem večglasju, dinamičnem razponu in 
vzgoji posluha. Ugotovljeno je bilo, da 
spremlja uresničitev teh strokovnih za
htev kup težav, s katerimi se srečujejo 
zborovodje. Osveščenost okolja za zbo
rovsko dejavnost je premajhna, saj je 
petje pojmovano kot nekaj postranske
ga, česar se naučiš mimogrede. Poleg 
tega sta glasba in zborovska dejavnost 
na robu šolskega ugleda.

Potrebno bo še veliko časa in truda, 
da bo mladinska zborovska glasba Bele 
krajine in Dolenjske (čeprav je slednja

PELO BO 740 MLADIH
NOVO MESTO — Danes, v četrtek, 

9. maja, bo v tukajšnjem Domu kulture 
revija otroških in mladinskih pevskih zbo
rov novomeške občine. Nastopilo bo 15 
zborov s 740 pevci in pevkami, revija pa 
bo potekala v dveh delih. Ob 16. uri bo 
začetek za otroške zbore (8 zborov, 313 
pevcev), ob 18. uri pa za mladinske zbore 
(7 zborov, 427 pevcev).

nekoliko bolj prebujena) postavljena na 
višjo raven in da bo tudi v zavest okolja 
vsejana misel o drugačnem odnosu do 
tega področja kulturne dejavnosti. Ob 
vsem seje treba zavedati, da se kulturna 
zavest mladih razvija tudi tako, da sta
rejši dajejo tej dejavnosti potrebno težo, 
vrednost in smisel, in sicer s svojim 
ravnanjem.

T.M.

Nov festival
V Trebnjem orgličarji

TREBNJE — Sredi aprila sta 
ZKO Trebnje in ZKO Slovenija 
razpisala prvi festival orgličarjev v 
Sloveniji in zamejstvu, in sicer pod 
naslovom »(ah), te orglice«. Če se 
bo prijavilo dovolj muzikantov na 
orglice, rok za prijave je 15. avgust, 
potem bo prireditev, kakor jo na
povedujejo, 26. oktobra letos v 
Trebnjem.

V ponedeljek, 6. maja, so pred
stavniki prirediteljev na novinarski 
konferenci v Novem mestu poveda
li, daje glavni namen festivala pois
kati posameznike in skupine, ki 
igrajo na orglice, s tem pa tudi obu
diti, spodbuditi in razviti to ljubi
teljsko glasbeno dejavnost. Na pri
reditvi bodo lahko nastopili le tisti, 
ki znajo zaigrati na orglice tri do 
petminutni program.

Prireditev ne bo tekmovalne na
rave, kljub temu pa bodo s pomočjo 
strokovnjakov nastopajoče posku
šali razvrstiti po kvaliteti. O festiva
lu bomo še pisali.

kultura
in

izobra
ževanje

V NEKAJ VRSTAH
• ČRNOMELJ — V tukajšnjem 
kulturnem domu so v petek, 26. aprila, 
zvečer odprli razstavo slik 22-letne 
Alenke Mušič, likovne amaterke iz 
Semiča. To je prva samostojna razstava 
ustvarjalke, ki se je po končani šoli za 
oblikovanje zaposlila v novomeškem 
Labodu. Sprva seje posvečala risbam in 
skicam, potem pa je začela slikati tudi v 
oljni tehniki. Privlači jo realizem, rada 
pa se spopada tudi z abstrakcijami. 
Razstava bo na ogled še do vključno 
nedelje, 12. maja.
• NOVO MESTO — V razstavišču 
SDK so v petek, 26. aprila, zvečer pri
pravili srečanje s slovensko dramsko 
igralko Štefko Drolc. Umetnica je in
terpretirala različna besedila. S petjem 
je večer popestril Dolepjski oktet. 
Obiskovalci so si hkrati lahko ogledali 
razstavo tapiserij akademske slikarke 
Ine Conradi.
• NOVO MESTO — V dolenjskem 
muzeju bodo jutri, 10. maja, ob 1L uri 
odprli razstavo s pomenljivim naslo
vom Življenje na listkih 1945 —1990, 
in to v sodelovanju z Muzejem ljudske 
revolucije Slovenije v Ljubljani. Kdor 
bi rad vedel in videl, kakšno je »življe
nje na listkih«, naj pride na otvoritev.
• RADOVLJICA — Kočevski aka
demski kipar Stane Jmrm razstavlja 
svoje kipe, ustvarjene na temo Kristus, 
pa tudi druge plastike, akvarele in gra
fike v radovoliški galeriji v Šivčevi hiši. 
Na otvoritveni slovesnosti ta teden je 
gledališki igralec Miran Kenda bral 
pesmi kiparjevega sina Vaclava Jarma.
• NOVO MESTO - V razstavišču 
oz. avli poslovne stavbe Krke v Ločni 
bodo danes, 9. maja, ob 13. uri odprli 
razstavo del akademskega slikarja Na
ndeta Vidmarja (1899 —1981) z na
slovom Risba ki grafika med obema 
vojnama. O umetnikovem delu bo go
voril dr. Iztok Duijava. V kulturnem 
programu bo nastopila učenka novo
meške glasbene šole.

MAPA SLOVENSKIH 
OKRASKOV

SEVNICA — Sevniška zveza kul
turnih organizacij je v okviru programa 
Galerije krasilne umetnosti Ivana Raz- 
borška natisnila mapo slovenskih okra
skov. Mapa je namenjena predvsem 
učencem osnovnih šol in najmlajšim v 
vrtcih. Vsebina mape skuša na preprost 
način predstaviti celoten opus sloven
ske krasilne umetnosti. Mapo in širšo 
dejavnost galerije bodo predstavili v 
prisotnosti avtorja Ivana Razborška 25. 
aprila ob 9. uri v slavnostni dvorani na 
sevniškem gradu.

Bo kultura vsaj svetovalka pri odločanju?
Nedavna okrogla miza v Novem mestu opozorila, da brez njenega sodelovanja ne more biti zadovoljivega 
_________________________________odločanja v kulturi — Bo spet ustanovljen občinski svet za kulturo?

NOVO MESTO — Znano je, da je vsakoletni gledališki abonma v Novem 
mestu skrojen bolj po meri (dimenzijah) odra v Domu kulture, kjer tovrstne 
predstave so, in manj po vrednostnih merilih. Sestavljavci abonmajskega pro
grama namreč lahko izberejo iz ponudbe gledališč samo tistepredsta ve, ki gredo 
na novomeški oder, te pa niso vedno tudi najboljše in najzanimivejše.

Nekaj obetov, da bi v Novem mestu poslej lahko videli kaj scensko zahtevnej
šega in tudi predstave, s katerimi gledališča do zdaj niso mogla in tudi ne hotela 
na Dolenjsko, se nakazuje z odločitvijo Doma kulture, da uredi oziroma razširi 
tako imenovano zaodrje. Z zadevo so tako daleč, da je (vsaj načelno) za to do
graditev ie odobren denar.

V Domu kulture zatrjujejo, da so mislili predvsem na izboljšanje prostorskih 
pogojev za gledališke predstave, ne pa tudi na potrebe ostalih izvajalcev, ki na
stopajo na istem odru. Za te se z nameravano dograditvijo nič ne rešuje, na pri
mer: Novomeški simfonični orkester pa stroški Pihalni orkester Novoles in fol
klorna skupina Kres, če omenimo samo te tri, tudi poslej ne bodo mogli 
normalno nastopati

K er je Dom kulture skupen kulturni prostor najrazličnejših izvajalcev, bi mo
rali ob kakršnihkoli posodobitvenih in razširitvenih posegih v ta prostor upošte
vati potrebe vseh. Če pa so te potrebe že izpadle iz načrta za dograditev zaodrja, 
bi morali tisti, ki so odobrili to investicijo in zanjo predvideli tudi denar, prisluh
niti tudi predlogom za alternativne rešitve.

Ena tovrstnih alternativnih rešitev bi bila, vsaj za nastope številčno velikih 
glasbenih skupin (npr. orkestrov), če bi v Domu JLA pokrili »jamo« pred odrom 
v veliki dvorani, ki lahko sprejme več kot 400 obiskovalcev. S pokritjem »jame« 
bi namreč oder tako povečali, da bi na njem lahko nastopil celo simfonični orke
ster Ljubljanske filharmonije in še kak podoben in številčno velik sestav. Kot je 
slišati, bi s takšnim posegom v Domu JLA, ki pa niti ne bi bil nedosegljivo drag, 
za daljši čas uredili zadrege tistih, ki jim bo prostor za nastope v Domu kulture 
tudi po dograditvi zaodrja še vedno premajhen in pretesen. Razumljivo je, da bi 
kakršnekoli posege v Domu JLA lahko naredili le sporazumno z JLA, v katere 
pristojnosti je ta ustanova.

Odkar ni več kulturne skupnosti, odločajo o naložbah v kulturo, kakor tudi 
sicer o vseh kulturnih zadevah občinski upravni organi Z upravno-pravnega 
vidika ni v zvezi s tem kaj reči precej drugače pa se te stvari kažejo, čejih gleda
mo z vidika dejavnosti to je kulture. O kulturi se namreč odloča brez upošteva
nja njenih predlogov in stališč, da ne rečemo soglasij. Po odpravi kulturne skup
nosti je pri občini nekaj časa deloval svet za kulturo, a so ga že po nekaj sejah 
ukinili

Močno natrgana vez med tistimi ki v kulturi delajo, in tistimi ki o kulturi 
odločajo, seje z uvedbo zakona o zavodih in drugih sistemskih zakonov popol
noma pretrgala. To seveda najbolj čutijo ljudje, ki so zunaj tako imenovane »dr
ža vne« kulture, tistega deta kulture, ki se financira na podlagi zakono v (o knjiž

ničarstvu, muzejstvu, varstvu naravne in kulturne dediščine, arhivistiki itd). 
Novi medsebojni odnos je praktično zreduciran le še na reševanje posamičnih 
prošenj za dodelitev denarja, pri čemer pa se dodelitev ne sklada vselej z upravi
čenostjo. Podpisovalec nalogov za »dotacije« namreč ni tudi poznavalec razmer 
v kulturi, zalo je vedno izpostavljen nevarnosti, da se bo z njegovim podpisom 
sprožil plaz negodovanja.

Skratka nastalo je moteče stanje, v katerem se ne da normalno delati Občin
ski minister za družbene dejavnosti Danijel Brezo varje prav z namenom, da bi se 
ponovno vzpostavile vezi med kulturniki in oblastjo, sklical teden pred prvomaj
skimi prazniki okroglo mizo in nanjo povabil ljudi, ki bi lahko k temu pomemb
no pripomogli Odziv je bil dober, saj je prišla na pogovor večina povabljenih. 
Navzoči so že po prvih besedah ugotavljali da bi bilo v Novem mestu manj krat
kih stikov med kulturo in oblastjo, če bi deloval svet za kulturo ali če bi imeli 
kulturni parlament O slednjem je bil govor Se pred razpustom kulturne skupno
sti vendar ga ni nihče sklical in poskrbel, da bi zaživeL Bi bil pa še kako potre
ben, saj bi se v njem lahko oblikovale neštete rešitve in krojila temeljna kulturna 
politika, na katero bi denimo, Brezovarjev sekretariat opiral svoje odločitve. 
Brezovar je menil da bo nekakšno strokovno-svetovalno telo treba osnovati sam 
se najbolj ogreva za ponovno ustanovitev sveta za kulturo, in je obljubil da bo 
pobudo prenesel na pristojno mesto v občinski skupščini

A zgolj vzpostavitev vezi z oblastjo, npr. prek sveta za kulturo, ne bo dovolj. 
Udeleženci so menili, da bi morala postati »kažipot« tako imeno vana »bela knji- 
ga« o kulturi, dokument, v katerem bi bili zbrani oziroma predstavljeni vsi po
datki pomembni za kulturo, torej prezentirano stanje z nakazanimi možnostmi 
nadaljnjega razvoja in s tendencami gkvnih smeri, še posebej pa navedena pro- 
pulzivna področja, zvrsti dejavnosti ki naj bi nekako postale reprezentativne. Na 
podlagi take knjige, ki bi jo seveda sproti dopolnjevali marsikaj iz nje pa tudi 
opustili bi lahko sprejemali dobre odločitve za kulturo, usklajevali programe, 
določali način finančnega pokritja in zasledovali odmev v javnosti Vse to bi bilo 
kajpak v pomoč vladi kije v svoj program zapisala usmeritve kulturnega razvo
ja v občini ni pa seveda mogla teh reči konkretizirati

Ta zapis seveda povzema le nekaj tistega, kar je razvnemalo udeležence okro
gle mize. Dodamo naj le še to, da se je veliko besedovalo tudi o tako imenovani 
mladinski kulturi in še posebej o potrebi da je mladim nujno zagotoviti prostore 
za dejavnost, še posebej, ker gre za poganjke, iz katerih bi se lahko razvilo kaj 
takega, kar bi bilo za novomeški kulturni »izvoz«. Govor je bil tudi o tem, kako 
je kultura čedalje bolj odvisna od sponzorstva pa ne nazadnje tudi od lega, v 
kakšni marketinški preoblekijo izvajalci ponujajo na »trgu«. Sicer pa bo o vsem 
tem še govor, če ne prej, gotovo na naslednji okrogli mizi, kije bila nekako že 
najavljena ob koncu prve.

I. ZORAN
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Davek 
na davek 
država

Davek na premoženje bi morali v metliški 
občini plačevati tudi od stanovanjskih in po
slovnih prostorov in zidanic-vikendov. Pri sta
novanjskih hišah plačujejo davek na premože
nje samo nad 160 m2 uporabne stanovanjske 
površine, pri poslovnih prostorih pa morajo ta 
davek plačevati samo od tistih, ki jih ne uporab
ljajo za opravljanje poslovne dejavnosti Ne hi
še ne poslovni prostori pa niso obremenjeni s 
tem davkom na tistih območjih, ki so z zako
nom opredeljena kot demografsko ogrožena 
To pa so v metliški občini vse krajevne skupno
sti razen dela KS Lokvice in Dobravic ter same 
Metlike. •

Tu stvari torej niso sporne. Zaplete pa se pri 
zidanicah oziroma vikendih. Davek bi morali 
lastniki plačevati od bivalnih prostorov v teh 
objektih, izvzeti pa so prostori za spravilo 
grozdja, vina orodja Po sedanji evidenci pla
čuje Ui davek okoli 150 lastnikov zidanic- 
vikendov. Seveda pa je teh objektov c metliški 
občini veliko več, kar pomeni, da večina lastni
kov ne vlaga napovedi za odmero tega davka 
Zato je metliški izvršni svet imenoval posebno 
komisijo, ki naj bi popisala vse zidanice- 
vikende v občini, da bodo davek plačevali vsi, 
ki ga morajo.

Dejstvo je, da sedaj v občini nimajo evidence 
teh objektov. Veliko jih je bilo zgrajenih na čr
no, precej lastnikov se pri gradnji ni ravnalo po 
načrta na podlagi katerega so izdali gradbeno 
dovoljenje, marsikdo pa na pozive za vložitev 
napovedi za odmero tega davka odgovarja da 
objekt ni zgrajen do faze, ko bi bil primeren za 
bivanje. Skratka tistih, ki se na vse mogoče 
načine izmikajo in ne plačujejo davka od 
zidanic- vikenda v, je v metliški občini precej več 
kot tistih, ki ta davek pošteno plačajo. Te stvari 
naj bi sedaj spravili v red, kar je s stališčaprav
nega reda edino prav. Zakaj naj bi ta davek 
plačevali samo pošteni, in to že več kot 10 let, 
ostali pa se mu uspešno izmikali?
• Drugo vprašanje pa je, če je tak davek 
sploh upravičen in moralen. Jasno je, da 
so ljudje te svoje zidanice- vikende zgradili 
v glavnem s svojim trudom, z delom in od
povedovanjem, poleg tega pa so za vsak 
zidak in za vsako vrečo cementa, za vsaka 
vrata, okna in celo za vsak vjjak in iebejj, 
ki so ga potrebovali pri gradnji, plačali vi
sok prometni davek. In potem jim pogolt
na država še enkrat na vse to nabije davek. 
A dokler ta davek je, pa naj bo še tako ne
pravičen, ga morejo plačevati vsi zavezan
ci. Le to je pravni red vpravni državi Lah
ko pa vsak posebej ali vsi skupqj uberejo 
vse legalne poti da se ta davek ukine.

A. BARTEU

Podjetništvo
ali
parazitstvo

Podjetništvo je pri nas, tako kot mnoge dru
ge besede, ki so >> naši socrealistični preteklosti 
dobile magičen zven, postalo fraza, za katero 
so mnogi prepričani, da nas bo odrešila eko
nomskih in socialnih stisk. Samo s frazami pa 
se svet ne rešuje in zna se zgoditi, da bomo, kot 
že mnogokrat poprej, ko smo se na to zanašali, 
ostali na suhem. Naravnost mitično obravna
vanje te teme, slepo verovanje v podjetniško 
samoiniciativo in množičnost pojava pa pre
prečuje, da bi sem vnesli red in preglednost, kar 
bi vzpostavilo zakonitost in preprečilo zlorabe.

Ljudje hodijo okoli in sprašujejo: »Kakšno 
firmo pa imaš?« In čeje nimaš, kaj malo veljaš. 
Tistega, ki ima firmo, se ne sprašuje več, kaj
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dela. Jasno je, da se bo, kar podjetnost tudi za
hteva, znašel in si odprl pipico, iz katere se bo 
stekal kapital v njegovo firmo. Višji položaj v 
službi ima, večja bo pipica, več službenih po
slovnih stikov ima, bolj razvejena bo dejavnost, 
če ima tvojepodjepepredstavništva v tujini, boš 
imel kmalu tudi ti svojo firmo tam. Drobne pi
pice in cevčice pretakajo kapital, mreža služ
benih stikov, potovanj, poznanstev, strokovnih 
posvetovanj ga zagotavlja. Če te šef sumničavo 
pogleduje, mu ponudiš sodelovanje, če podre
jeni godrnjajo, jih postaviš na ključna mesta in 
zagotoviš provizijo. V podjetjih nastajajo nove 
socialne grupe, med sabo povezane s tenkimi 
nitkami uslug in protiuslug, provizij in proti- 
provizij, podkupovanja in korupcije.
• Težko si je predstavljati človeka, ki bi 
bil v službi dober direktor, popoldne pa še 
dober podjetnik, vsebina dela ene in druge 
firme pa je ista. Čejekje, mu vsačast Po
navadi pa je tako, da eno ali drugo zahte
va celega človeka, in ker je človek te človek, 
kcy hitro pomeša eno z drugim. In ker je 
človek nagrajen k slabostim, se bo tehtnica 
prej ati slej nagnila na eno stran. Na kate
ro, verjetno ni treba ugibati.

Zakonska neurejenost na tem področju, ki 
nekomu na vodstvenem ali vodilnem delovnem 
mestu ne prepo veduje podobne popoldanske 
dejavnosti, kot jo opravlja v službi, ki ne zago
tavlja dovolj učinkovite kontrole pretoka kapi
tala in ne preverja njegovega izvora, je kot na
lašč za take podjetnike. Čas je sedaj še posebej 
zrel ker so povsem popustili mehanizmi samo
upravnih kontrol, drugačni pa še niso vzpostav
ljeni Tukaj so tudi predpisi, ki zagotavljajo 
tajnost plač in nekaterih poslovnih odločitev, 
nad katerimi je prej bdel delavski svet ali kaka 
komisija, sedaj pa se za direktorjevo samovoljo 
skriva, če se že tako hoče, marsikaj umazane
ga. Pravje, da se podjetniki in managerji borijo 
za čimvečjo samostojnost in strokovnost odlo
čanja, morali pa bi se tudi za odgovornost kijo 
odločitve prinašajo, za zakonodajo, ki bo one
mogočala podjetniško parazitstvo ter za do
sledno izvajanje konkurenčne klavzule. To bi v 
njihova prizadevanja vneslo več zaupanja. Ta
ko bi se ne dogajalo, kot danes, da je to, ali se 
bo nekdo okoristil na račun družbenega podjet
ja, s katerim upravlja, le vprašanje njegove 
osebne morale. Kako je bila ta do sedaj cenjena 
in spoštovana, dobro vemo, zato je tudi taka, 
kot je. Nazadnje pa - to smo že kar vajeni zapi
sati — vse to plačujejo zgolj delavci

T. JAKŠE

Pada po
črnomaljski
vladi

Na seji zborov črnomaljske občinske skupš
čine tik pred prazniki je kar precej padalo po 
občinski vladi Z obtožbami so začeli liberalni 
demokrati že pred sprejemom zapisnika pre
jšnje seje, češ da vlada ne spoštuje sklepov, ki 
jih sprejmejo na skupščini Kot primer so na
vedli sklep o tem, da bi vlada do aprilske seje 
pripravila predlog o dopolnitvi prostorskega 
dela razvojnega plana, ki bi natančno opredelil 
bodočo lokacijo deponije komunalnih odpad
kov. Vendar kljub temu, da je sklep za izvršni 
svet precej zavezujoč, za delegate ni pripravil 
nikakršne informacije. Tudi rok za to, da bi iz
vršni svet sporočil delegatom, kako je rešil »za
devo kiosk«, je že davno potekel a delegati niso 
dobili vesti o tem.

Problematika, na katero so pokazali libe
ralni demokrati, je lahko zgolj proceduralna, 
vendar pa so dreznili tudi zato, da bi y Črnom
lju pričeli hitreje reševati probleme. Vsi ti pro
blemi so po njihovem izredno pereči in se jim 
izvršna oblast zelo spretno izmika, s tem da jih 
ne daje na seje skupščine, tako kot je bilo do
govorjeno. Seveda pa ne njihova ne želja dru
gih delegatov - to so potrdili tudi v Demosu - ni 
le, da bi o teh problemih premlevali y skupščin
skih klopeh ampak da bi težave tudi odpraviti 
Ocena LDS je, da je vlada ta trenutek precej 
neučinkovita, takšne pripombe pa je slišati tudi 
s strani volivcev. Prepričani so celo, da je bilo v 
občini v zadnjem letu, odkar je na oblasti nova 
vlada, narejenega zelo malo, saj ni kaj prida 
pokazati Hkrati pa dobivajo zelo obsežna de
legatska gradiva, na račun katerih letijo števil
ne pripombe, na koncu pa niso uresničena. Li
beralni demokrati so sicer priznati da se mor
da tudi motijo, vendar so zaprosili izvršni svet 
da do naslednjega zasedanja skupščine delega
tom poroča o doslej izpeljanih akcijah Ne o 
tem, kaj dela, ker tečejo dela - to so liberalni 
demokrati priznali - na vseh področjih in prav 
zaradi tega se ljudje slepijo. Občutek liberalnih 
demokratov, ki je morda tudi varljiv -to pa bo 
potrdil ali zanikal izvršni svet - je, da je večino 
dela vlada opravila na obrobnih manj po
membnih področjih

• V izvršnem svetu so zagotoviti, da jim 
poročila o tem, kaj so delati, in predvsem, 
kaj so naredili v minulem letu, ne bo težko 
pripraviti Da pa zadeve, na katere so opo
zorili liberalni demokrati niso bile uresni
čene, je po njihovem mneryu kriv terminski 
plan, ki pač zahteva svoj čas.

Že res, toda ko so na prejšnji seji zapisovali 
sklepe, so bili predstavniki izvršnega sveta zra
ven in pra v goto vo bi morali že takrat opozoriti 
da vseh v enem mesecu ne bo moč uresničiti 
Sicer bi to lahko imenovali lažne obljube, ki da
jo na prvi pogled zlasti laikom slutiti, kako spo
sobna je vlada, ko pa spoznajo, da ni tako, se 
počutijo opeharjene. S tem pa prihaja tudi do 
sumničenj in dvomov v delo vlade nasploh, ka
kršnih je bilo precej izrečenih od liberalnih 
demokratov pa tudi drugih delegatov, in to ne le 
ob prvi točki dnevnega reda, ampak tudi ob ne
katerih drugih Sicer pa so sedaj delegati v pri
čakovanju poročila izvršnega sveta, s katerim 
se bodo ali strinjali ali pa ga bodo zavrniti kot 
že precej gradiv doslej.

M. BEZEK-JAKŠE

Dolenjske 
zidanice niso 
vikendi

Dolenjskih zidanic nikakor ne gre isto vetiti z 
vikendi v okolici Ljubljane, na Gorenjskem ali 
celo na morju. Zidanice so gospodarski objekti 
in ne posvečeni hrami za počitek ali kakšne or
gije. Tako ne razmišljajo le Trebanjci ampak 
velika večina dolenjskih vinogradnikov. Prav 
na seji trebanjske vlade zadnjič se je vnela hudo 
vroča debata o tem, kaj je počitek in kaj re
kreacija, ko so skušali Trebanjci opredeliti me
rilo za obdavčevanje prostorov za počitek in 
rekreacijo.

Niti štajerski niti primorski vinogradniki 
nimajo podobnega problema kot dolenjski saj 
tam zvečine oddajajo pridelek velikim kletem.

• »Razlikovati je treba, kaj je počitek, 
oddih, kaj pa sestavina našega življenja. 
Tiyi so nam tisti, ki se pridejo samo sončit. 
Ti naj le plačajo davek. Toda naši vino
gradniki, ki v potu svojega obraza skrbno 
obdelpjejo zemljo in se po opravljenem de- 
luočedijo, včasih pa radi tudi malo povese
lijo ob kozarčku svoje kapljice, znorijo, ko 
slišijo za vikend. Ponosni pa so na svoje 
zidanice, za katere bi biti pripravljeni pla
čevati davke, čeprav mislim, da bi bilo z 
vidika vinogradništva slabo, če bi obdav
čiti zidanice,« meni Peter Brcar, predsed
nik Društva vinogradnikov Dolenjske.

Vsekakor bi bilo dobro, ako bi se na Dolenj
skem dogovoriti da bi v občinah sprejeli dovolj 
poenotene odloke glede obdavčevanja LL pro
storov za počitek in rekreacijo, kakor so po
imenovali zidanice v republiškem zakonu. Pri
trdili bi lahko tistim, ki pravijo, da se je pojem 
zidanice spridil saj to zagotovo ne morejo biti 
nekakšne stolpnice, pagode in drugi arhitek
tonski spački» v štuke tri«, ki goto vo kazijo do
lenjsko krajino. Kako so sploh lahko lastni
kom takšnih bahavih skrpucal tako zelo 
pogledali skozi prste urbanisti in inšpektorji je 
seveda že drugo vprašanje.

Iz načelne opredelitve, da ne bodo obdavčili 
prostorov, ki so namenjeni spravilu vina, sadja, 
orodja, ampak le prostore, ki so namenjeni po
čitku in rekreaciji pri čemer pa naj bi jasno do
ločili kajje počitek in rekreacija ter kdo je trž
ni proizvajalec, se je v trebanjskem primeru 
izkristaliziral takle salomonski sklep. Davka 
od prostorov za počitek in rekreacijo so opro
ščeni lastniki oz. uživalci — tržni proizvajalci 
ki obdelujejo več kot 1000 trt, pod pogojem, da 
površina prostorov za počitek in rekreacijo ne 
presega 40 m1. Če površina prostorov za poči

tek in rekreacijo presega 40 m1, se davek od 
premoženja obračuna od vrednosti razlike med 
navedeno površino. Tega davka so oproščeni 
tudi kmetje, ki jim je kmetijska dejavnost edini 
vir prihodkov. Če pa je kdo od dRužinskih čle
nov zaposlen ali prejema pokojnino (razen 
kmečke), ni deležen oprostitve. .

P. PERC

Podeželsko 
strankarstvo pod 
drobnogledom

Brežice so svoj čas, zdajle mineva ra vno le* * 
slovele po številnih novoustanovljenih stran
kah Strankarski voditelji so prizadevno vpiso
vali člane in se trudili s pisanjem programa* 
Ne bomo se usta vljali pri teh, kajti preveč slab1 
volje bi bilo, ko bi vzeli v roke kateregakoli d- 
med njih in prebrali zveneče, obljub polne be
sede. Če občina ni imela nič drugega, ji tori) 
različnosti ni manjkalo. Takrat, komajda pT& 
letom dni je bilo to po svoje koristno, a kaj bi0 
tem lahko rekli danes? ,
• V Brežicah manjka sodelovanja ntdj. 
strankami. V podeželski občini kar mrgo° 
vprašanj, k* so življenjskega pomena 
vse občane. Vsqj okrog teh bi se lokah* 
vodstva strank morala zediniti, pa se obe
čajno ne, in ravno zato je tako težko dosth
dogovore in izpeljati karkoli pametnega 
Če sta še nedolgo tega enounye in ena rt* 
niča utesnjevala Brežice, pa zdaj nikakm 
ne bi smeti dovoliti, da bi napredek zavitti
la ozka strankarska zaplankanost.

Edina stranka, ki si trenutno prizadeval*' 
vezati stike z ostalimi so socialisti Sele prejšn)1 
mesec so imeli svoj ustanovni zbor, medtem k0, 
so vse od volitev delovali samo kot iniciativ* 
odbor. Pripravljeni so podpreti prav vsako itj* 
jo ne glede na to, iz katerih strankarskih tri 
prihaja, samo če koristi domači občini Mori1 
jim občutek za sodelovanje in skupen nast°f 
daje dediščina. Kot nasledniki nekdanje SZDp 
ki je imela odbore in aktiviste prav y slekel* 
vasi namreč izredno dobro poznajo težave P 
di zato jim je prizadevanje za njihove interes? 
toliko lažje. Nasploh pa stranke na občane* 
na težave krajevnih skupnosti pozabljajo. 04' 
ločanje v občinski skupščini je na žalost pri' 
težno strankarsko, tako da krajani in goSP0'. 
darstvo ne pridejo do veljave. Pa še nekaj bi # 
veljalo vprašati pri takemle podeželske* 
strankarstvu. Stranke res imamo, še sreča, 
je tako, toda kako množične? —<

Prave množičnosti aktivistov nimajo, 
najbolj zagnani voditelji pa so počasi izgubi‘ 
voljo, se med seboj pokregali ati se je zgodilo Jf 
kaj tretjega Socialiste smo že omeniti Prenov1' 
telji si ne morejo prav opomoči od izgube ob*, 
sti, denarja in članstva Liberalni demokri» 
nekdaj pobudniki ostrih in nadvse koristn* 
idej y občini, so se sprli z zavezniki - Zelenit* 
izstopili iz koalicije in, kot kaže, začeli životu*' 
ti Za stranko socialdemokratov smo po vo*. 
vah izgubili vsako sled, zato ob tej priložnost 
naprošamo vse, ki karkoli vedo o njej, da n°* 
to sporočijo.

In kdo še ostane? Slovenski demokrati sPr' 
va zelo privlačna opozicijska stranka ^P0^

pisma njenega najožjega vodstva Tuai 
Zeleni so le ozka skupina ljudi vendar je 
nje čase nekaj več slišati o njih Krščanskih* 
mokroti so ustanovili Mlade krščanske deri 
krate, kar gotovo ni slaba ideja če botri 
obdržati množično podporo, medtem ko kntfl 
kljub množičnosti niso močni saj kot običaj* 
nimajo časa za politiko.

Še največ, kar je od strank po volitvah os* 
lo, so njihovi klubi poslancev. Tu se dogdnv 
se že kaj dogaja in tu se zaenkrat konča de** 
kracija Upajmo, dane za vedno. ,,<c

B.DUŠIČ-GO0»

Izjemen tudi 
v slovenskem 
merilu

Gradaški grad je s svojim parkom na oklju
ku Lahinje gotovo eden od belokranjskih bise
rov oziroma bi vsaj glede na svoj zgodovinski 
arhitektonski in še kakšen pomen moral biti 
Vsekakor je ta biser zlasti v zadnjih desetletjih 
izgubil precej svojega leska Tako grad kot 
park sta vse bolj zapuščena in zanemarjena 
moral pa bi biti, kot rečeno, celoten grajski 
kompleks za Belo krajino zelo dragocen. Na
sploh Bela krajina nima kaj prida gradov, zla
sti ne ohranjenih, tudi prej pa v tej obkolpski 
deželi ni bilo večjih oblikovanih grajskih par
kov. Tako je park pri gradaškem gradu že za
radi tega nekaj izjemnega, tudi v slovenskem 
merilu pa je nenavadna njegova lega na reč
nem okljuku. Novomeški Zavod za varstvo na
ravne in kulturne dediščine pripravlja strokov
ne osno ve za razglasitev gradaškega grajskega 
kompleksa za kulturni spomenik, park pa za 
nara vno znamenitost kot spomenik obliko vane
narave.

Poleg tega je Zavod y začetku leta na repu
bliškem ministrstvu za kulturo prijavil sanacijo 
in ureditev grajskega kompleksa v Gradcu, 
kajti celoten kompleks zadošča kriterijem, po 
katerih polovico potrebnih sredstev za take ak
cije prispeva republika Strokovnjaki Zavoda 
za varstvo nara vne in kulturne dediščine so na
redili osnutek konservatorskega programa sa
nacijskih posego y y zapuščenem in zanemarje
nem grajskem parku, za najnujnejše delo, 
sanitarno čiščenje in ureditev parka so tudi že 
dobili izvajalca in sicer podjetje Tisa iz Ljub
ljane, ki ima za taka dela v parkih veliko izku
šenj. Predračun za dela je znašal okoli 80.000 
dinarjev. Da bi delo lahko steklo, pa so v prvi 
vrsti potrebovali soglasje lastnika oziroma 
upravljavca grajskega kompleksa, to je metliš
ke občine, in njeno privolitev, da bo za ta dela 
prispevala polovico stroškov, se pravi 40 tiso
čakov.

Tu pa se je stvar ustavila Ne na dopis
novomeškega Zavoda metliški občini ne na tri
kratno telefonsko opozorilo, naj čimprej odgo
vorijo, iz metliške občine ni bilo glasu, kot da se 
jih to sploh ne tiče in da jim nič mar, če se je 
nekdo končno le zavzel za ureditev propadajo
čega gradaškega gradu in parka in da je za to 
pripravljena republika prispevati polovico po
trebnega denarja. »Slovenija daje denar za sa
nacijo in ureditev gradov, poglejmo samo Str
mo1« pravi Mira Ivanovič, konservatorka na 
Zavodu za varstvo naravne in kulturne dediš
čine. »A ga seveda ne bo nikomur vsiljevala, če 
za taka dela ne kaže zanimanja. V gradaškem 
primeru me to kot Belokranjko še bolj boli Po
leg tega bi bilo prav, da medtem ko čakajo člo
veka s polno mošnjo, ki naj bi jim uredil grad, 
tudi sami kaj naredijo. Vsaj svinjarijo v parku 
naj bi počistili kajti žalostno bi bilo, da bi še za 
to šel denar iz kulture!«

Gradaški park je sestavljen iz tako imeno- parka pa je drevored. V parku je tudi kasneje 
vanega parterja, vkopanega sadnega vrta, ki zgrajena grobnica rodbine Gusič. Na novo- 
ga v istem nivoju zaključuje stavba, v srednji osi meškem Zavodu se zavzemajo za ohranitev

vseh kvalitetnih sestavin parka, konservatorij 
projektni program obnove parka pa naj * 
čim bolj usmerjen k obnovitvi zasnovepa^u. 
nega kompleksa, kakršna je obstajala v 
čenem časovnem obdobju. Gradaški pori 
bi bil oblikovan tako, da bi predstavljal zoaC^. 
no oblikovanje parkov v določenem z#«"" .. 
skem obdobju. Zaradi zapuščenosti in Z<*L 
marjenosti so se v zadnjih desetletjih v P°r\ 
razrasli samosevci parkovnega drevja P°l j 
raznih drevesnih vrst iz bližnjih gozdov, toko 
je prvotna zasnova parka že precej zabris°* 
Zaradi tega in splošne degradacije P&Ttgii 
zakriti ali so se povsem izgubili tudi dol°c.. f 
značilni pogledi in vedute. Zato je trebo z 
okviru pripravljalnih del odstraniti vso veg ^ 
cijo, ki ne ustreza gozdarsko-dendrološkj* 
vrtno-arhitektumim merilom. Od starejših0 
vesnih vrst v parku so ohranjene platani 
brovec, tulipanovec in še nekatere. Zalp° sc. 
parku »ohranjene« tudi nekakšne na hi,r0U. 
te šankarske lope, ostanek krajevnih grriZf(- 
kih prireditev, ki so jih v parku prirejah P, 
jšnja leta in ki v obnovljenem in urej^kj

- ■ is-
fa&r ‘r

*

DOLENjSKI list

parku ne bi imele več kaj iskati Pač pa "Zm 
bil park po obnovitvi primeren tudi za n**1 
kulturne prireditve. :

A za začetek bi morala metliška občin0 H, 
odgovoriti Zavodu za varstvo naravne in 
turne dediščine, če se strinja, da se dela P* s. 
janju parka začnejo, ali pa ga seznaniti s s% 
mi morebitnimi drugačnimi načrti za obn° 
razvoj gradaškega grajskega kompleksa ^ 

Ob oddaji tega članka smo izvedeli d0,,^ 
pred prazniki stvar glede ureditve 
parka začela premikati Predsednik met'0*^. 
izvršnega sveta je sklical sestanek sPreLejP 
niki Zavoda za varstvo naravne in kult°r ,j ^ 
diščine, kjer so slednji dobili zagoto vila 
metliška občina sodelovala pri tej a^gf£l^

v- •• • • Ji -a. ^
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Italijanski 
ribiči so se 

ustrašili
0b Praznikih smo jih lah-
-Jj° prešteli na prste

»Ne« za tako popravljanje krivic
Izjava Kmetijske zadruge Krka Novo mesto o samovoljnem posegu kmetov na 

njeno zemljišče v Šentjerneju — »Pričakujemo ustrezno ukrepanje«

lije la k? mizfetos Pa smo ribiče iz Ita- 
seveda v pre5t?’' pa.P^te- Razlogi so 
riaji drjav;ner>rec*v,<*y,v*h dogodkih v 

Lani:

V Kmetijski zadrugi Krka Novo me
sto — TOZD Brazda smo 24. aprila 
zjutraj ugotovili, da na nekdanji miho- 
viški gmajni, ki meri 30 ha in je v sklopu 
obdelovalnih zemljišč delovišča Draš- 
kovec, začenja orati šest kmetov. Števi-

ne boH„VeC- ^9?*. 8°tovo se njihovi upi 
laviii n Uresni^'li. 4e nam bo v Jugos- 
vojna W««ila državljanska
like ie „'b'šk,a družlna »Kolpa« iz Met- 
forman -tlSI?1a tud* turistični letak z in-

SSSS3
!^?»SSSl£.tls2SrOb temTJ" kot 8°s‘incem in drugim, 
and. ?.lako »mo upamo, da bo v Ju-

kah zopet veliko tujih ribičev.
IGOR JUGOVIČ

5®!avci zahtevamo
Stališča in zahteve de
dcev Iskre Semič

Poletja ISKRA Semič 
la do t^Stavkodne 18-in 19 aP"-
socialn3 Creje Pri51° zaradi težkega 
^ ?'nega položaja delavcev nvTv

1 osebnih dohc

kov P°vprečja osebnih dohod-

porabL rk0 'Iseh meja vi5a svojo 
Jih OD iznia?!^ v b‘styeno viš-

meni n * gospodarstvo razbre- 
sp^vLPvreV,SOkih davkov in pri-

tiDrauo^* *®'družbene dejavnosti in 

gospodaRtvljk0d*J0 razmeram v 

ntonnmfi dr^ava učinkovito nadzira

benih P" tnonopolistih, druž- 
n'inimniejau1tJPstih in upravi poleg 
*odb?w, °P P° kolektivni p^ 
osebni a ltlraJ° ‘udi maksimalni 
skih> 'dogpdki (v absolutnih zne- 
_JP° zahtevnostih dela 

pov»r?da Predloži paket ukre- 
darstva V?n-*e narodnega gospo- 
račun delava "j"6 samo na P'^8 'n

fevršni^ Gospodarska zbornica in 
obveznrA^ Republike Slovenije 
lujeta v: sodelujeta in usklajeno de-lujeta v • “Odelujeta in usklajeno de- 
Slovenij nteresu večine prebivalcev 
PosanJ,’xe 0z'raje se na interese 
p^h. političnih strank, 

'easednik stavkovne™ odinega______
ZVONE VIDMAR

Zahteva SKD
Izjava 00 SKD Novo 
mesto ob zadnjih do
godkih na Hrvaškem
Občinski odbor Slovenskih kr

ščanskih demokratov Novo me
sto z osuplostjo ugotavlja, da v 
Jugoslaviji že divja državljanska 
vojna. Uradne državne institucije 
ne delujejo, Jugoslavija je dejan
sko razpadla.

Pričakujemo razširitev spopa
dov na pretežnem delu bivše 
Jugoslavije.

Zato odločno zahtevamo:
• da slovenska vlada po hitrem 
postopku sprejme vse potrebne 
zakone za dokončno razdružitev 
Slovenije od Jugoslavije,
• da ustrezno zavaruje sloven
sko mejo,
• da v najkrajšem času zgradi 
begunska taborišča.

OO SKD NOVO MESTO

lo oračev seje do 12. ure povečalo na 
30. Orapje so zaključili ob 15. uri.

Mihoviška gmajna je bila pred izve
denimi melioracijskimi deli leta 1976 
slab, zamočviijen pašnik, po letošnji re
konstrukciji melioracijskega sistema pa 
je dobra njiva. *

O samovoljnem posegu kmetov smo 
takoj obvestili IS SOb Novo mesto, 
Upravo javne varnosti Novo mesto in 
republiškega sekretarja za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano dr. Osterca. 
Predsednik IS SOb Novo mesto je da
nes, 25. aprila, sklical predstavnike 
SKZ-LS, kmetov, občinskih upravnih 
organov in zadruge. Na sestanku je 
predsednik Podružnice SKZ-LS pred
ložil pismeno izjavo, v kateri navaja, da 
so kmetje začeli obdelovati zadružna 
zemljišča zato, ker kljub večletnim za
htevam oškodovancev in razlaščencev 
predstavniki oblasti in zadruge niso ni
česar storili za vrnitev zemljišč.

na zemljišča, ki so v zadružni uporabi.
Oranja so se udeležili poleg kmetov, 

ki so imeli pašne pravice na nekdanji 
mihoviški gmajni, tudi drugi. Ugotav
ljamo tudi, da kmetje s tem posegom 
zahtevajo od zadruge, da opravi dela in 
naloge dižave, in proti temu odločno 
protestiramo. Vztrajamo, da se pri re
šitvi vračanja neupravičeno odvzetih 
zemljišč upoštevajo načela pravne dr
žave in da se zadrugi omogoči, dokler 
ne bodo sprejeti ustrezni predpisi, nor
malno gospodaijenje na zemljiščih, ki 
so v njeni uporabi.

Ne moremo pristati, da krivice pre
jšnje države rešuje zadruga in oškodo
vanci, preden bo to zakonsko urejeno, 
kasneje pa naj se rešujejo tako, kot je to 
primemo pravni državi.

V zadrugi ugotavljamo, da gre za 
samovoljen in nezakonit poseg kmetov

Pričakujemo, da bodo državni orga
ni takoj ustrezno ukrepali, sicer bomo 
prisiljeni zavarovati pravice naših de
lavcev na enak način, kot so to storili 
kmetje.

KZ Krka, Novo mesto

Krščanski 
demokrati 

tudi na Otočcu
Ustanovili krajevni odbor

Od nedelje, 5. maja, naprej imajo krš
čanski demokrati svojo podružnico tudi 
na Otočcu. Gost ustanovnega zbora je bil 
predsednik novomeških krščanskih de
mokratov in novomeški župan Marjan 
Dvornik. V uvodnem nastopu je razložil 
smisel ustanavljanja krajevnega odbora in 
nakazal naloge, ki se postavljajo pred krš
čanske demokrate Otočca in krajevno 
skupnost na splošno. Velik problem se mu 
zdijo še nerešeni ekološki problemi v KS 
Otočec, zlasti vodovod, kanalizacija in ce
ste. Poudaril je, da bo drugi pas avtoceste 
prav gotovo peljal skozi to krajevno skup
nost. naloga pa bo poiskati najmanj bole
čo vt rianto. Velik problem bo tudi poiska
ti zadostno število delovnih mest, saj bodo 
morali ljudje v perspektivi ostajati doma, 
ker se bo le tako kraj nemoteno razvijal. 
Perspektivo kraja je župan označil v treh 
dejavnostih: turizmu, kmetijstvu in obrti.
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ZGODOVINA SE OBRAČA — Pred kakimi tridesetimi leti so zadružni traktorji 
obrnili kmetsko zemljo k sebi Takratje bil kmet s svojimi voli in konji prešibak, da 
bi se spustil v boj s hrumečimi pošastmi in oblastjo, ki mu ni bila naklonjena. Danes 
je slika drugačna. Na desetine kmetskih traktorjev je pribmelo na mihoviško gmaj
no in brazde"spet obrnilo na kmetsko stran. Šentjemejski kmetje so jo trdno odločeni 
tam tudi obdržati čeprav je namesto zakona na njihovi strani zaenkrat le »stara 
pravda«. (Foto: T. Jakše)

Izjava proti 
nasilju na 
Hrvaškem

Sporočilo komisije — 
Pravičnost in mir

Komisija Pravičnost in mir pri 
Slovenski škofovski konferenci naj
odločneje obsoja nasilje, ki se stop
njuje na Hrvaškem in ki je pred 
dnevi zahtevalo večje število člo
veških življenj.

Pri tem komisija opozaija, da so 
vse pogostejša nasilna dejanja proti 
ustavnemu in pravnemu redu na 
Hrvaškem posledica večletnega raz
pihovanja sovraštva v sredstvih 
javnega obveščanja in podpore, ki 
jo storilci nasilnih dejanj uživajo v 
beograjskih krogih in celo v zveznih 
ustanovah.

Komisija zahteva, da se prepo
vedo in onemogočijo vse tiste 
stranke, ki ne spoštujejo človekovih 
pravic, ampak sejejo mržnjo do 
pripadnikov drugih narodov in od
krito pozivajo k nasilju.

Komisija se boji, da so k zadnjim 
žalostnim dogodkom prispevale tu
di izjave nekaterih tujih državni
kov, kolikor so namreč ustvarile 
vtis, da podpirajo enotno Jugoslavi
jo za vsako ceno, s tem pa opogumi
le centralistične sile, ki vidijo enot
nost Jugoslavije v prevladi enega 
naroda nad drugimi in so priprav
ljene to doseči tudi z nasiljem.

Komisija poziva vse državljane 
Jugoslavije, posebno pa prebivalce 
tistih krajev, ki so nasilje doživljali, 
k razsodnosti in doslednemu spoš
tovanju življenja soljudi in člove
kovih pravic. Prav posebno pa še
poziva žrtve nasilja ali njihove svoj
ce in somišljenike, naj se vzdržijo 
vsake maščevalnosti, posebno še 
nad tistimi pripadniki drugih naro
dov, ki osebno niso ničesar krivi in 
pri izvajanju nasilja ne sodelujejo. 
Vse kristjane v naši domovini pa 
poziva k molitvi za mir in medse
bojno spoštovanje, ki sta nujen po
goj, da bomo vsi skupaj našli pra
vične rešitve nastalih težav.

V Ljubljani, 6. maja 1991 
Komisija Pravičnost in mir pri Slo
venski škofovski konferenci

Prof. dr. ANTON STRES, 
predsednik

Kaj v resnici skrivajo grobišča
Fanika Lorber odgovarja Blažu Kolarju iz Krškega (Dolenjski list 15.4.1991) — 

Ne obtožuje vseh partizanov, ampak le tlate, ki so pri pobojih sodelovali

Ob koncu seje do. aknil še dveh aktual
nih zadev: sedanjih ra. ner v Jugoslaviji in 
projekta »Slovenec«. Glede Jugoslavije se 
je zavzel za plebiscitno potrjeno zahtevo 
po odcepitvi, saj je jugosl ivanska zmeda 
velika cokla za vstop v Ev opo. Ljudi, ki 
niti malo ne mislijo s svojo glavo, razviti 
svet postavlja na stranski tir. Glede novega 
slovenskega časopisa, dnevnika »Slove
nec«, pa je župan menil, da je potreben, 
ker se z njim širi spekter medijskega 
prostora.

Poročila o odkritju množičnih po
vojnih pobojev v Krakovskem gozdu 
pri Kostanjevici ponujajo tudi j doben
zaključek glede drugih grobišč v krški 
občini. Blaž Kolar-Zeljko, verjet

'lk Ta fo 0 le*ko, ga prepusti lenu-

‘ Ogovor)
stvarpoenostavil (Italijan-

Ob koncu so izvedli volitve novega kra
jevnega odbora. Za predsednika je bil iz
bran Tone Vrtačič, za tajnika Slavko Zu
pančič, za blagajnika Cilka Potokar, trije 
člani pa so postali Peter Zupančič, Rudi 
Leskovec in Franc Strgar.

J. KRAMAR

eljko, veijetno bo
rec, je zato želel seznaniti širši krog ljudi 
z doga janji na tem območju med 8. in 
15. majem 1945. S tem naj bi bila od
krita dokončna resnica o tem, kaj se je 
dogi alo med Savo in Krko v tem času. 
Trdi, da so govorice o pobojih in gro
biščih veijetno le plod domišljije in ne
kritičnosti posameznikov, najveijetneje 
pa temeljijo na pomnjenju okoliških 
ljudi, ki so sodelovali pri pokopu od 9. 
do 13. maja.

Blaž Kolar iz razpoložljivih virov 
sklepa, da so v Krakovem gozdu poko
pani padli v bojih na območju Krškega 
polja ob zaključnih operacijah voine, a 
ni tako. Ne izključujem možnosti bojev 
med umikajočimi se in jugoslovansko

ismo vaščanov Bukoška

^°Pet'
hi!??’. Id ie,b‘,!?!?Pomlad v deželo. Po- taknilo, saj se s predlagano ocenitvijo in
ot?1* zendJenaJ*eP*‘P* napodlagTle-tenarejenorazparcelizad-

alno ocenitev naših zemljišč in na tej 
podlagi ponovno oblikovanje oziroma 
zameno parcel, vendar samo za porav-

armado, vendar te v bližini Kostanjevi
ce ni bilo. Ne vem, zakaj bi po toliko le
tih prikrivali resnico, da so v teh grobiš
čih pokopani nasilno pomoljeni. S tem 
seje rad pohvalil tudi možev svak, kije 
bil prisoten pri takih akcijah.

Okrog 10. maja 1945 smo se s starši 
kot begunci vračali iz Kostanjevice na 
svoj dom. Ko smo prispeli na most, smo 
na travniku onstran Krke pri transfor
matorju zagledali ogromno število se
dečih in močno zastreženih ujetnikov, 
med njimi tudi žene in otroke. Z vozom 
smo se peljali po cesti mimo njih, ven
dar rarjenih nismo opazili. Naslednji 
dan seje iz Krakovskega gozda zaslišalo 
streljanje. Takoj smo pomislili, kaj se 
dogaja. Nekateri še živeči prebivalci 
Slinovc vedo povedati, kako so preko 
Krke s strahom opazovali žive verige 
ljudi, ki so se upirali, ko sojih med vpit
jem vodili v gozd. Pozneje seje izvede
lo, da so pri likvidacijah sodelovale tudi 
žene, matere in mladoletniki.

Mobilizirani pogrebnik je povedal, 
da zaradi prizora v Krakovskem gozdu 
teden dni ni mogel jesti. Prizadela so ga 
razmrcvarjena trupla, od katerih je že 
močno zaudarjalo. Povedal je tudi, da 
so bile vse žrtve zvezane z žico. Ko je 
prišel do otroka, seje razjokal. V prvem 
grobišču so trupla zvlekli na kupe, ob 
njih kopali jarke in nametavali zemljo. 
Dodalje, daje bila v globino dveh lopat

pisma
in
odmevi
IZ NEVEDNOSTI ALI 

NAMENOMA?
V zadnji številki Dolenjskega lista je 

pod naslovom »Ribnica ima zdaj kul
turni hram« poročal dopisnik M. Gla- 
vonjič o Miklovi hiši. Ali res ni vedel, 
kdo je največ prispeval za obstoj te hiše, 
kije bila med vojno ob bombardiranju 
znatno poškodovana? To je bila Miklo- 
va mama, naša stara mama, ki je po 
vojni kljub visoki starosti hišo popravi
la, potem pa je bila stavba nacionalizi
rana. Verjetno zato se na Miklovo ma
mo nihče ni hotel spomniti.

Dr. IRENA ARKO

ODREZALI SO VRV
V Dolenjskem listu sem prebrala se

stavek Pri Sv. Vidu zvoni. Rada bi po
jasnila, kaj se dogaja pri Sv. Vidu. Pred 
leti se je začela gradnja ceste in lani je 
bila cesta dokončana. Tako lahko av
tomobil pripelje prav do cerkve. Od 1. 
maja dalje je vsako prvo nedeljo sv. ma
ša in litanije. Lani smo dobili nov zvon, 
tako da imamo dva lepo zveneča zvo
nova. Tu se imamo zahvaliti g. Adolfu 
Mežanu in mladincem, ki lepo okrasijo 
cerkev in očistijo okolico. Za jedačo in
pijačo pa skrbijo gasilci. Za cvetje skrbi 
cvetličarna Šmihel. Letos obetajo celo
elektriko v cerkev. Je kar lepo iti gor k 
Sv. Vidu. Pešcev je malo, večinoma se 
že vozijo, a se redko zgodi, da te kateri 
voznik pobere. Vabimo vse, naj se pre
pričajo, naj pridejo k sv. maši in čimveč 
darujejo za elektriko, ker je treba daleč 
pešačiti do cerkve, če je treba zvoniti. 
Zgodilo pa se je celo to, da je neki ne
pridiprav odrezal vrv. Zalo je ni vamo 
puščati doli.

A. D.

TEŽAVE PO ODCEPITVI
RIBNICA — Okoli nekaterih blo

kov na Prijateljevem trgu v Ribnici so 
bile dolge skladovnice drv, ker so neka
teri bloki sklenili, da se bodo sami ogre
vali. Skladovnice pa so kvarile videz 
Ribnice in je občinska komanda na pri
tisk občanov odredila, da morajo drva 
pospraviti v drvarnice. Dela in negodo
vanja je nasploh veliko in posamezni 
stanovanjski bloki se že dogovaijajo, da 
se ponovno vključijo v ribniški sistem 
centralnega ogrevanja, od katerega so 
se prej odcepili.

M.G-Č

pred leti v jarke ob grobiščih navozili 
živalske kosti, v bližino pa tudi smeti.

V občini Krško je še več grobišč, ki so 
ljudem znana, nekatera že tudi raziska
na in zaznamovana. Tudi samo Krško 
se lahko pohvali s tem, saj teniško igriš
če skriva 1500 Hrvatov, ki sojih prived
li iz Radeč in nato pobili. V okolici Ko
stanjevice je tudi več grobov pobitih 
domobrancev, ki so bili zaprti po ko- 
stanjeviških kleteh. Ni me sram poveda
ti, daje bil med njimi tudi moj stric, kije 
moral umreti mučeniške smrti, kar naj 
bo v premislek vsem tistim, ki so taka 
dejanja opravljali. Zločin, zaradi kate
rega je zaslužil smrtno kazen, še danes 
ni pojasnjen. O tem naj spregovori nje
gov še živeči sodnik.

Moj zapis ni izmišljotina, pač pa od
krita resnica, o kateri seje molčalo celih 
45 let. S tem ne mislim omadeževati 
partizanske vojske, v kateri je bilo veli
ko dobrih in poštenih ljudi, tudi naših 
prijateljev. Obsojam samo tiste, ki so se 
takih dejanj posluževali.

FANIKA LORBER 
Vel. Malence 17

PROTEST RDEČEGA 
KRIŽA SLOVENIJE

Rdeči križ Slovenije najodločneje 
protestira zaradi ravnapja oborože
nih kninskih izgrednikov, ki so pre
prečili dostavo humanitarne pomoči 
RK Hrvaške ogroženim prebivalcem 
Kjjeva. Necivilizacjjsko in nehumano 
dejanje je v nasprotju z mednarodni
mi konvencijami in obveznostmi. 
Kninske oblasti in tisti, kijih podpira
jo, so z zaplembo zdravil onemogočili 
dekivapje Rdečega križa, s tem pa so 
storile nečloveško dejanje, ki si ga 
niso v drugi svetovni vojni privoščili 
najbolj mračni režimi, so zapisali v 
javnem protestu. CM Rdečega križa 
Jugoslavije zahtevajo odločno ukre
panje in spoštovanje humanitarnih 
načel in Ženevske konvencije.

• Zakonski stan je procesija s kri
žem na čelu. (Avstrijskipregovor)
• Resnično življenje je umetnost in 
umetnost ie niansa (Cankar)

JJtoji stCfih,dedov- n' več. Naš vče- 
rt^ova]?? s kater>m smo leta in leta

Ddti« * * ’CS &IS rvl 7Q^«tlrn

°8°ljufan;1

S*1« za7a,,novo razdeliti, oziroma

Brežice v mesecu decembru 1990, se 
kar 53,01% lastnikov vseh obdelovalnih 
površin z novo razdelitvijo ni strinjalo. 
Odločbe pa so bile kljub temu izdane, 
saj je investitor KZ Agraria Brežice od 
Republiškega sekretariata za kmetijstvo 
dobil sredstva za izvedbo tega postop
ka. Zato je IS SO Brežice »moral« (!?) 
izdati odločbe, posledice tega pa so v 
našem življenju opisane že zgoraj. Pra
vijo, daje odprtih 36 pritožb na izdane 
odločbe. Trdimo, da je število mnogo 
večje, saj nas večina še nikoli ni imela 
opravka s pritožbami in s podobnimi za 
nas tujimi rečmi, denarja za odvetnike 

nidov

nanje mej, ne pa za odvzemanje celot
nih parcel in ponujenih nam slabših ko-

> Se stril^l.^vscuobro m prav. Vsi 
s tem posegom in molče

'o, c^Vaj*nje vodnega kanala in

SSK«

pa v naših listnicah ni dovolj. '

Problem smo poskušali reševati na 
razne načine. Sestajali smo se in se po
govarjali tako s predstavniki oblasti ka
kor tudi s predstavniki Slovenske 
kmečke zveze-Ljudske stranike, ki naj 
bi predstavljala in zastopala naše intere
se. Dogovarjali smo se tudi med seboj 
in prišli do zaključkov, kako zadevo 
razrešiti:

1. Ker je vsa zemlja še vedno tukaj, 
ni razumljivo, da je nekomu od nas

sov zemlje!
3. Vsa zadeva naj se reši v roku 14 

dni, sicer bomo prisiljeni vložiti tožbo 
zoper investitorja komasacijskega po
stopka KZ Agraria Brežice, ki odgovar
ja za nestrokovno delo izvajalca — Ge
odetski zavod Celje, zaradi izgubljenega 
dohodka, ker bodo sporne parcele osta
le letošnje leto neobdelane!

4. Storjenih napak ne more popi 
ijati Geodetski zavod Celje, pač pa 
zadevo prevzame Geodetski za' 
Ljubljana.

Omeniti moramo tudi to, daje resni
ca še bolj kruta, ker je uspelo oblastni
kom spreti nas vaščane, ki smo desetlet
ja živeli v dobrih sosedskih odnosih, in 
nas prizadete sedaj nočejo razumeti ter 
nas ne podpirajo v prizadevanjih, da bi 
bilo življenje vsem nam boljše. Na

sama kri. Vse to je jasen dokaz, da tru
pel niso pripeljali na kraj pokopa, kar 
lahko rf—
vičani.

i pojasnijo tudi nekateri Kostanje- 
i. Da bi prikrili vso grdobijo, so

RIBNIŠKO-KOČEVSKE
NOVICE

irav- 
pa naj 
zavod

RIBNICA — Za občinsko glasilo 
Rešeto bolj slabo kaže, ker ni denarja. 
Dogodkov pa je toliko, da bi se dalo 
napolniti časopis. Vrzel v lokalnem ob
veščanju bodo nekateri skušali zapolniti 
z medobčinskim lokalnim glasilom 
Ribniško-kočevske novice, ki ga bo ure
jal Stane Hafnar.

sprotno, ponižujejo i 
po težkem kmečkem delu izčrpali vse 
svoje moči za to, da bomo zadevo izpe
ljali v dobrobit vseh nas.

Morda si bo kdo želel nas obiskati.

^•trože’

i

k. —taliju alvanju zemlje pa se je za-
primanjkuji 

2. Zah teitevamo ponovno, tokrat re-

Pridite, govorimo slovensko. Prepričali 
se boste, da tudi v Bukošku živijo dobri 
ljudje.

68 podpisov prizadetih

NI DENARJA ZA CERKVE
RIBNICA — Po podatkih Zavoda 

za spomeniško varstvo Ljubljana bo le
tos za obnovo sakralnih objektov in 
cerkev le malo denarja, celo veliko 
manj kot v prejšnjem političnem siste
mu, ki ni dosti dal na vero in cerkve. V 
ribniški občini pa je še veliko cerkva, ki 
bi bile potrebne obnove. Zato pričaku
jejo njihovi lastniki predvsem pomoč 
vernikov v obliki samoprispevka.

M.G-č

Zahtevamo delavske pravice!
Sindikalni prvomajski protest z Pebenca

Kriza ne sme in ne more biti iz
govor za to, da živimo iz dneva v 
dan slabše in da se nam ukinejo vse 
delavske pravice. Propadajoče gos
podarstvo, obubožani delavci in 
njihove družine niso obetajoč kapi
tal za uresničitev na plebiscitu pod
prte namere za samostojno in ne
odvisno Slovenijo. Tudi razvita 
Evropa nas takih ne bo sprejela. 
Tam že dolgo vedo, da je temelj 
vsake svobode in neodvisnosti tudi 
zdravo gospodarstvo, njegova moč 
in z delom zagotovljena socialna 
varnost delavcev in vseh državlja
nov.

Nočemo, da se z nami ravna, kot 
da smo se vrnili v zgodnji kapitali
zem tridesetih let prejšnjega stoletja. 
Nimamo kaj več izgubiti, saj dan za 
dnem živimo v negotovosti, ali bo
mo sploh dobili plačilo za opravlje
no delo ali pa nas bo jutri pri stroju 
ali na mizi čakala delovna knjižica. 
Hočemo, da se spoštujejo naše pra
vice in da se nam omogoči, da sood
ločamo o usodi našega podjetja, 
ustanove. Hočemo, da se spoštujejo 

vlada

ustvarita pogoje za uresničevanje 
livnih pckolektivnih pogodb. Hočemo 

cialno pravično družbo.
Ustava Republike Slovenije mo

ra zagotavljati sindikalne svobošči
ne in socialnoekonomske pravice 
ter participacijo delavcev. Hkrati s 
tem zahtevamo, da začne vlada po
stopek za sprejem zakona o so
upravljanju in zakona o stečaju, 
kjer bo drugače opredeljena zaščita 
in pravica delavca in vloga sindika
ta. Zahtevamo od vlade in skupšči
ne, da zakonsko zagotovita tako 
lastninjenje družbene lastnine, ki bo 
delavcem in upokojencem zagoto
vilo na neodplačan način solastniš
tvo. Zahtevamo, naj bo edini ins
trument za urejanje dela in plačila 
ter varovanje pravic zaposlenih po
leg sistemskih zakonov kolektivna 
pogodba. To je med drugim zapisal 
trebanjski odbor dolenjske območ
ne organizacije Zveze svobodnih
sindikatov Slovenije v javni protest, 
ki ga je Miran Jurak, predsednik

zakoni in da parlament ter vh

odbora, prebral na 10. tradicional
nem prvomajskem srečanju na 
Debencu.
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Nihče, če ne bodo kmetje sami
Odziv na »neobvezen premislek«, objavljen v Dolenjskem listu 11. aprila

V neobveznem razmišljanju je Mar
jan Bauer upravičeno zaskrbljen. Tudi 
jaz bom skušal razmišljati, toda tudi 
samo neobvezno. V to me nihče poseb
no ne sili, saj si človek, ki mu novinar
stvo ni poklic, lahko tudi kako drugače 
preganja dolgčas. Gospoda Bauerja po
sebno skrbi nezadržna rušilna moč 
SKZ-LS, radikalizem in ambicioznost 
kmetov, majhen delež kmetijstva v slo
venskem družbenem proizvodu, oko-

po Janezu Trdini ugotovljen pohlep, 
nasilnost in zvijačnost, kri, ki ni voda in 
s katero smo se okužili državljani, me
tode kmečkih uporov, ki da se prenaša
jo v republiški parlament, dqstvo, da 
ima kmečka stranka še trenutne sopot
nike, strahovanje kmetov Slovenije in 
Slovencev (drugih narodnosti niti re
publik ne omenja) ter utesnjenost in ne
red na kmetovem dvorišču.

Novinarja bi spomnil, da so kmetje 
pred bežanjem grofa morali pozabiti 
medsebojne spore in izvoliti svoje vodi
telje, saj takrat še niso poznali partij, ki 
bi namesto njih urejale lastninske odno
se v kmetijstvu. Sicer poglejmo, kaj je 
resnice v obtožbah, naslovljenih na 
kmete in njihove sopotnike.

Rušilna moč kmetov, združenih y 
SKZ-LS, ni nič večja, kot je kakšne 
druge stranke, ki se z zakonitimi sred-

tudi sami popraviti. I 
tokrat tako. »Uboga gmajna« je reševa
la svoj ekonomski položaj tako, da je 
hodila še v službo, zdaj pa bi rada, da bi

ZAHVALA
Dne 29.10.1990 okoli 23. ure 

je prišlo do prometne nesreče na 
cesti Otočec — Karteljevo, v ka
teri sem bil težko poškodovan. 
Zahvaljujoč hitri zdravniški in
tervenciji mi je bilo rešeno življe
nje. V času devetnajstdnevnega 
zdravljenja na Kirurško-ortoped- 
skem oddelku Splošne bolnišnice 
Novo mesto mi je bila nudena 
maksimalna strokovna in človeš
ka pomoč, kar je največ vplivalo 
na moje hitro ozdravljenje. Izrab
ljam priložnost, da javno, prek 
vašega cenjenega lista, izrečem 
zahvalo prim. dr. Capudru, dr. 
Žuniču in dr. Šuštariču ter celot
nemu medicinskemu osebju za 
nesebično pomoč. Zahvaljujem 
se tudi vaši someščanki gospe 
Meri Novak (rojeni v Blatu na 
Korčuli), ki je iz vašega časopisa 
zvedela za mojo nesrečo in me ta
koj obiskala v bolnišnici. Nesre
ča, ki meje doletela, meje prepri
čala, da v teh težkih časih človeški 
faktor prebrodi nesoglasja kate- 
rekli vrste. Dragi Slovenci, naj
lepša hvala! JOVO RISTIČ, 
DUBROVNIK.

VABILO AKTIVISTOM 
IN BORCEM

Novomeški Okrožni odbor 
OF, ki je deloval na območju 
občine Novo mesto in Trebnje ter 
delu območja občin Litije, Sevni
ce, Krškega in Brežic, ki so ju 
okupirali Italijani,

VABI

vse aktiviste OF in borce NOV na 
zbor, ki bo

v soboto, 18. nuqa 1991, ob 11. 
uri
v domu JLA v Novem mestu.

Na zboru bomo govorili o pro
slavljanju 50-letnice OF, delu se
kretariata v mandatnem obdobju, 
sprejeli smernice za bodoče delo 
in izvolili nove organe.

OKROŽNI ODBOR OF 
in

OBČINSKO ZDRUŽENJE 
ZB NOV 

NOVO MESTO

končno nastalo nekaj kmetij, ki bi se bi
le sposobne same razvijati. Prav bi bilo, 
ko bi namesto zavožene politike, ki je 
utemeljevala, da v eni občini deluje eno 
kmetijsko posestvo v družbeni režiji s 
pridelano izgubo ali velikimi subvenci
jami države, dobimo morda sto kmetij, 
ki bodo sposobne proizvajati za trg brez 
izgub. Od takega rušenja bi imeli, dol
goročno gledano, vsi koristi.

O radikalizmu in ambicioznosti kme
tov bi trdil, daje tega prej premalo kot 
preveč. Kmetje so se organizirali v poli
tično organizacijo prvi v republiki, a si 
do danes niso izborili kaj prida spre
memb za izboljšanje svojega ekonom
skega položaja.

Kmetje so najmanj krivi, da je delež 
njihove proizvodnje v družbenem pro
izvodu zanemarljiv. Kmet je najmanj 
kriv, da smo gradili sistem, lu je temelju 
na industriji. Spomnil bi rad tudi na to, 
da je še ne tako davno glavno breme 
proračunov nosilo ravno kmetijstvo. 
Seveda je nesprejemljivo mišljenje, da 
morajo biti kmetje tiho zaradi nepo
membnega deleža v družbenem proiz
vodu republike.

Zakaj pa ne bi bilo kmetijsko mini
strstvo urad kmetov in lastnikov goz
dov? Kmetijstvo je pač panoga, ki je 
obstajala in bo obstajala, čeprav bodo 
druge gospodarske dejavnosti vse pro
padle. Morda misli gospod Bauer, da 
kmetijstvo ne zasluži svojega »urada« 
na ravni republike (imamo ga tudi v 
občini Novo mesto), ker je to pač gos
podarska dejavnost kot vsaka druga? 
Ravno to ni res, morda pa bo nekoč, kar 
želijo tudi kmetje in njihovi »sopot
niki«.

Nepravično je do Janeza Trdine iz 
njegovih spisov jemati posamezne mis
li, saj se ne more braniti, kot se bo lahko

VODOVODNI STOLP
V Brežicah so začeli 1914. leta graditi 

vodovodni stolp. Gradila ga je vzhodno
nemška Siidmarka, društvo za podpiranje 
nemštva pri nas. Zgradili so tudi naftno 
elektrarno, s pomočjo katere so črpali vo
do v ta 46 m visoki vodovodni stolp. Iz 
stolpa je voda v prostem padu pritekala v 
domove v Brežicah in okolici. To funkcijo 
je vodovodni stolp opravljal do leta 1983. 
Stena stolpa je debela meter, premer no
tranjosti je 7 m. Z oken na podstrešju se 
vidi tja do Bohorja, Medvednice in Ko
čevskega Roga. Člani turističnega krožka 
menimo, daje vodovodni stolp zgodovin
ska  in simbolna vrednost Brežic, podobno 
pa so prepričani tudi občani, ki smo jih 
anketirali. Veseli smo bili, ko smo zagleda
li streho ponoči osvetljeno. En reflektor pa 
je ugasnil in se ne prižge več. Moti nas 
okolica stolpa, v kateri je marsikaj, kar ne 
sodi zraven.

VODO VODNI STOLP — V kaj bi bil 
lahko vodovodni stolp preurejen? (Foto: 
Turistični krotek na OŠ Bratov Ribar

jev Brežice)

DEVETA ŠTEVILKA 
TV-15

LJUBLJANA — Izšla je 9. 
številka časopisa TV-15, glasila 
borcev NOV. V njej si med dru
gim lahko preberete vse o pro
slavi ob 50-letnici ustanovitve 
OF in vstaje slovenskega naro
da, kaj pravijo zgodovinarji o 
začetku vojne pri nas in še vrsto 
drugih aktualnih člankov.

ŽUŽEMBERŠKI PEVSKI ZBOR — Pevski zbor iz Žužemberka pod vod
stvom Cirila Zajca vrsto let poje in ohranja narodno pesem. Zbor v taki sestavi 
deluje že več let, njegova tradicija pa sega že v staro Jugoslavijo. Njegova pesem 
se sliši na pogrebih, komemoracijah, krajevnih prireditvah, zborih različnih 
društev, velikokrat pa je vabljen tudi v druge kraje. Zbor sestavljajo pevovodja 
Ciril Zajc, Franc Rojc, Vinko Veselič, Alojz Kužnik, Janez Struna, Jože Peč
jak, Jože Papež, dr. Leopold Kocutar, Ivan Mirtič in Jože Hrovat Na slike 
uspešen nastop pred dvorskimi gasilci (Foto: S. Mirtič)
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na primer branil gospod Bauer proti 
mojemu neobveznemu razmišljanju. 
Priporočil bi mu kakšnega pisca, ki lep
še piše o kmetih in njihovem življenju 
skozi stoletja. Morda pa so se tudi kmet
je že spremenili med tem časom, ko Ja- 

Trdina ne hodi več po C 
ampak spi pod Gorjanci? Te lastnosti,
ki jih pripisuje kmetom v sedanjih po
gojih, niso povsem negativne. To so 
lastnosti, ki jih bodo morali imeti naši 
podjetniki, le da bomo temu drugače 
rekli — podjetništvo.

Kri ni voda, kar je zelo dobro, saj bi 
bila drugače že onesnažena. Nič hude
ga, če so nekoliko okuženi s kmečko 
krvjo tudi nekmetje, saj se včasih tudi 
nekmetje spomnijo na »zdravo kmečko 
pamet«. Morda preporedko.

V preddveiju republiške skupščine je 
slika, ki prikazuje borbo Slovencev 
skozi stoletja. Sedanji postopki kmeč
kih poslancev nikakor ne morejo spo
minjati na obdobje uporov in revoluci
je, saj kmetje že več let strpno prenašajo 
poizkuse reševanja kmetijskih vprašanj.

Vsakomur mora biti jasno, da osnov
na kmetijska proizvodnja ne more biti v 
nobeni modemi državi prepuščena sa
ma sebi. Države, ki najbolj prisegajo na 
tržne zakonitosti, imajo najbolj zaščite
no domačo kmetijsko proizvodnjo, 
zato ni slučaj, da ima edino ta gospo
darska panoga v naši državi svoje mini
strstvo. Prepričan sem, da bo tudi v re
publiški skupščini dosežen takšen parla
mentarizem, kot smo ga vajeni v 
skupščini v Novem mestu.

JOŽE BEG, Starine 1 
Otočec ob Krki

im
V času od 27. aprila do 4. maja so v bre

žiški porodnišnici rodile: Liljana Deržanič 
iz Arnovih sel — Davida, Majda Jamni
kar iz Dečnih sel — Katarino, Sunčana 
Andrič iz Samobora — Nikola, Mojca 
Kink s Senovega — Naceta, Martina Kos 
iz Krške vasi — Andreja, Jasmina Popo
vič iz Vukovega sela — Vedrana, Magda
lena Simončič iz Brestanice — Petro, Ma
rija Virant iz Kališovca — Andreja, 
Mateja Urek iz Jereslavca —Mitja, Vida 
Bevc s Senovega — Tjašo, Dagmar Osoj
nik iz Brežic — Zdenko, Terezija Povh iz 
Obrežja — Mateja, Ivanka Vulič iz Blat
nega — Iztoka, Martina Račič-Leš iz 
Skopic — Nino, Suzana Moškon iz Koz
jega — Matica, Tatjana Slovenec iz Gor. 
Skopic —Patricijo, Stanka Unetič z Vi
njega Vrha — Tineta, Breda Pregl iz Bre
žic — Christiana, Vesna German iz Do
bove — Nejca, Lilja Kodrič iz Premagovc 
— Ireno in Renata Golubič iz Hrastine 
—Karla. Čestitamo!

• Modre misli žal pišemo za druge, 
redkokdaj zase. (Dufresnes)

Glede
matematike 
nima težav

Bojan Gornik spet re- 
publiški prvak

NOVO MESTO — Novomeška 
gimnazija, ki prav te dni s številnimi 
prireditvami praznuje 245-letnico ob
stoja, ima tudi letos med dijaki repu
bliškega prvaka v matematiki. To je 
Bojan Gornik, doma iz Metlike, kije 
sredi aprila na matematičnem tekmo
vanju slovenskih srednješolcev med 
drugimi letniki zasedel prvo mesto. 
Na naj višji stopnici ali zelo blizu nje je 
stal že nekajkrat, konec aprila pa se je 
vrnil tudi z državnega prvenstva v Va
ljevu, kjer je prišel v zlato sredino.

»Na tekmovanju in pozneje na pri
pravah smo lahko med sabo primeija- 
li, kakšni so pogoji na posameznih šo
lah. Tako sem spoznal, da je pomoč, 
ki jo nadarjenim učencem nudi no
vomeška gimnazija, nekje v republiš-

Bojan Gornik

kem povprečju. Malo nad poprečjem 
je morda slovenska pozornost do ta
lentiranih matematikov v jugoslovan
skem merilu. Daleč pred nami so v 
tem v Srbiji, kar je videti tudi po rezul
tatih, kijih na tekmovanjih dosegajo,« 
pravi Bojan, kije pravzaprav bolj kot 
matematik navdušen računalnikar. 
Že od četrtega razreda osnovne šole, 
od prvega Spektruma ZX, se ukvaija 
s tem.

Kot matematik je dosegel na tek
movanjih lepe uspehe še kot učenec 
metliške osnovne šole. Sedaj ga na 
gimnaziji matematiko redno poučuje 
Metka Valentinčič, dodatno pa Aloj
zija Hržica. Fiziko ga uči Miha Hadl 
in računalništvo Franc Hočevar. Toje 
profesorska skupina, ki širi Bojanu na- 
jinteresantnejša obzorja, čeprav tudi v 
drugih predmetih ne zaostaja, saj je 
odličnjak. Le tistih isker ni, ki se za- 
krešejo, ko se srečuje z matematični
mi problemi.

Glede tega, kakšnega študija se bo 
po končani gimnaziji lotil, pa si Bojan 
še ne beli galve. Ni čisto prepričan, da 
bo to ravno matematika, daleč od te
ga pa verjetno tudi ne bo.

T. J.

Varovanje divjadi in polj
Lovci o ohranitvi divjačine in plačevanju škode

KOČEVJE, ČRNOMELJ, MET
LIKA — Predstavniki lovskih družin 
Banjaloka—Kostel, Draga—Trava, 
Kočevje, Mala Gora, Osilnica, Pregrad, 
Struge, Dolenja vas, Loški Potok, Rib
nica, Sodražica, Velike Poljane, Velike 
Lašče, Tuijak in Lazina, ki so vključeni 
v Zvezo lovskih družin Kočevje, bodo 
danes popoldne ocenili delo lovcev v 
minulem obdobju in naloge v letošnjem

KOŠIR V DOMU JLA
RIBNICA — Še do 25. maja bo v do

mu JLA v Ribnici razstava del znanega 
kipaija Draga Koširja iz Jelovca pri So
dražici. Koširje v tem domu razstavljal že 
večkrat. Tokratno razstavo so odprli v po
častitev dneva OF, 1. maja in dneva rib
niške vojaške enote. Drago Košir praznuje 
letos 70-letnico življenja in 50-letnico 
plodnega dela.

M.G-č

ČIROVIČEVA GALERIJA
RIBNICA — Milan Čirovič-Čira, sli

kar iz Ribnice, je pred kratkim razstavljal 
v domu JLA v Ribnici. Še ta mesec bo 
imel razstavi v Postojni in Ljubljani. Po 
vzoru nekaterih drugih slikarjev in kipar
jev pa pripravlja otvoritev svoje razstav- 
no-prodajne galerije v Ribnici.

M.G-č

letu. Lovci v navedenih družinah so lani 
odstrelili 685 primerkov jelenjadi, 1.329 
srnjadi, 307 prašičev, 9 medvedov, 12 
gamsov in 4 rise. S tolikšnim odstrelom 
so v celoti izpolnili načrte in nekatere 
celo presegli. Za letos nameravajo od
streliti 800 primerkov jelenjadi in 1.787 
srnjadi ter 189 divjih prašičev in 9 med
vedov. Glede očitkov škode zaradi div
jadi so lovci za to, da škodo, ki jo po
vzroči divjad na kmetijskih zemljiščih, 
povrnejo lovske organizacije, ki uprav
ljajo lovišče. Škodo, ki jo povzroči div
jad, za katero je predpisana trajna ali 
začasna prepoved lova, pa bi morala 
povrniti družbenopolitična skupnost, ki 
se je odločila za prepoved lova.

Iz poročil o lanskem delu lovskih 
družin Adlešiči, Črnomelj, Dragatuš, 
Gradac, Loka, Metlika, Sinji Vrh, Su
hor, Smuk in Vinica je mogoče ugotovi
ti, da so si lovci s tega območja prizade
vali za ohranitev vseh vrst prosto živeče 
divjadi v ekološko primernem številu. 
Divjad gojijo v skladu z naravnimi za
konitostmi in dognanji sodobne ekolo
gije. Za letos načrtujejo, da bodo odstre
lili 130 primerkov jelenjadi in 752 sr
njadi ter 82 divjih prašičev in 2 
medveda.

V. DRAGOŠ

• Žena naredi iz moževe hiše nebo 
ali pa pekel (Hrvaški pregovor)

d.o.o. KRŠKO

TRGOVINA, UVOZ - IZVOZ, PROIZVODNJA, INŽENIRING
68270 Krško, Cesta krških Žrtev 53 
Telefor: 0608/21-450 Ielefax C608/34-674

razpisuje dela in naloge za
diskontno trgovino z mešanim blagom v Krškem:

3 trgovce
Kandidati morajo imeti strokovno izobrazbo trgovske smeri z 
dvema letoma trgovskih izkušenj.
Prijave sprejemamo 8 dni po objavi na naslov:

»DARJA« d.o.o. KRŠKO, CKŽ 53, 
68270 KRŠKO

ZELENI JURIJ PRI KUČANU— V petek, 26. aprila, so viniški osnovno^ 
že po tradiciji peljali Zelenega Jurija v Ljubljano. Njihov nastop si je ogl&r 
tudi predsednik Milan Kučan. Še isti dan so se Viničani predstavili v KroN 
naslednji dan paše v Celovcu.

OTVORITEV ZA PRAZNIK — 220-članski kolektiv kočevske Opreme. 
zadnji dve leti vodi Božidar Zajc, je pred praznikom OF odprl obnovlje& 
preurejene prostore svoje trgovine, vratarnice in staro stavbo nekdanje lovaZj 
Horak. Ob tej priložnosti se je direktor Zajc zahvalil vsem, ki so k temu Nfj 
pripomogli, posebno še Zidarju Kočevje, Ljubljanski banki, Zavarovalni 
nosti Triglav, Savaprojektu Krško in drugim. Predsednik občinske skup“ i 
Kočevje Mihael Petrovič je zaželel kolektivu, da bi v obnovljenih ProS,0it. 
uspešno delal V kulturnem programu so nastopile pevke ansambla Copoc^ 
na iz novomeške eimnaziie. (Foto: J. Primc)

40 LET PREPEVANJA — Tonetu Kozlevčarju, znanemu pevcu S7o 
in Ribniškega okteta, so se za njegovo 40-letnico pevskega delovanja oddo^sj 
priložnostnim koncertom v dvorani stiškega samostana. Pel je fttoški P^^f 
zbor iz Stične, Litijski oktet, oktet bratov Pirnat in Ribniški oktet zjubilo . 
Kozlevčarjem. Slednji so še posebej navdušili s znano dolenjsko Sem 
Urban... Dramski igralec Boris Kraljje slavljencu z Zdravljico zaželel še 
nastopov. O kulturnem poslanstvu pevca Toneta Kozlevčarja je številni*1^

ROMI NA OTVORITVI — V Domu starejših občanov v Šmihelu s0.\j)iP 
aprila odprli razstavo ročno poslikanih unikatov ženskih in otroških 
nakita slikarke Bože Podrgajs. Slikarka se zaradi bolezni otvoritve ni ^ j) 
udeležiti, zato je šopek v njenem imenu sprejela njena mati, tudi oskrboW p, 
doma. Otvoritev je bila v znamenju nastopa mladih Romov iz osnovni* s 
šljin in Leskovec pri Krškem. Zaplesali in zapeli so v svojih enotnih* Ai 
Oskrbovanci so se še posebej nasmejali ob koncu, ko so ob zvokih stare
hnrmnnikp znnlpsnli nnllzn Iz ni in 7 na in c/j mn nni CFntn’ 1 Pavlin)

KOČEVSKA NOŠA — V prostorih SDK je 23. aprila zvečer odprl 
kočevske narodne noše od 14. do 19. stoletja predsednik občinske s 
Kočevje dr. Mihael Petrovič. Razstava kočevske noše je bila v začeti ^ 
Likovnem salonu v Kočevju, nato v Ljubljani, zdaj spet v Kočevju, na ^ A 
preselila v A vstrijo, kjer bo razstavljena na gradu Stainz pri ^ra^('u'Lf\e^ 
rit vi razstave so nastopili v kulturnem programu učenci kočevskega 
Na fotografijiZ otvoritve. (Foto: Primc) *
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nagradi 
v NOVO MESTO

H-l reb j* P° Praznikih imel nekaj več 
: ’ ^ mora' izžrebati dva nagra-

reševalcev 'S- in 16. na-
DOrDi?nlte' Izbral ic BERNAR- 

ČAR in NATAŠO ZAMAN, 
Dreid v °Ve8a mesta- Za nagrado bosta 
P C .nj'80- Nagrajenkama čestitamo.

lte ^naSnjo križanko in pošljite 
slov- V|?aj.^asneJe c*° 20. maja na na- 
Glavnl ,red"'5tvo Dolenjskega lista,

REŠITEV 15. 
NAGRADNE križanke

Pravdna rešitev 15. nagradne kri- 
elaci^T^A ^rano P° vodoravnih vrstah, 
ka it^Ra’ blok- prvak, RO- 
PFn'I,A. P°K°P, SOBORKA, SU-
GRnxz nS’ KOL°, JER, KL, 
RaPM: RMAN- ISA, RAŠ, STIKS, 
Npr A^> art, TRIMO, PART
NER- VIDEM, AR, JATA, OKAN.

NAGRADNA KRIŽANKA

BOŽJA
SOOBA

ŽIVAL IZ 
DRUŽINE 

REDK0Z0B- 
CEV

ROMUN.-FR 
PISATELJ 
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ZEN0N0VA
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SOU

DESKRIP
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SSR
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DESNI PRI
TOK LENE V 

SIBIRUI

IZUMITELJ
EDISON

N0V0MADŽ. 
MESTO V BA- 
KONJSKEM 

GOZDU

SOVJETSKA
TISKOVNA
AGENCIJA

VRSTA
SOCVETJA

ARABSKI
ŽREBEC

DRŽAVNI
PRORAČUN

IZPRIJE
NOST

VRSTA
MOČNEGA
RAZSTRE

LIVA

AVSTR
SKLADATELJ

BERG

AVTOR 
J UDIR

LESENA
OGRAJA

DESNI PRI
TOK SENE
LATINSKI
PESNIK

l-ANALJ.)

JUŽ.JEMEN- 
SKIPOUTK 

(HAJDARABU 
BAKRAL)

REŠITEV 16. 
nagradne KRIŽANKE

žanl,raV'|na re5itev 16. nagradne kri- 
Rlasi OAr!ano P° v°doravnih vrstah,

S®-«
kouN\Razl°ka, KONSALIK,

LK’ ANIT, SPA, ANAA.

Novo oko za vesoljske globine
Otelit GRO bo priskrbel nove podatke o skrivnostih vesolja — Gama sevanje 
------ .-----------priča o rojstnih časih vesolja — Nova karta vesniia
st/? n»I!a v10jna-ie b'la norost svoje vr- 
Pač v sUk u °brcga Je le zaPustila> ker je 
droh«, h vstvareb vedno tudi kakšen 
hladni . bre8a- Astronomi se lahko 
kritje k°-n' zahval'j° M zanimivo od- 
na nr,>„' je.,obrnilo njihovo pozornost 
soljo „, naJboli oddaljenih pojavov ve- 
tev naltirenh * Vrivajo ključi za reši- 
kakn J vznemirljive od vseh ugank,
... . * nastalo in lialrn ep IP rQ7ifiialn

DESNI PRI
TOK DONAVE
ZNANI SLOV 

NOVINAR 
(VINKO)

GR. MATI 
BOGOV

ITAL FILM 
IGRALKA 
(VIRNA)

Čargo
IVAN

izdelova
lo Čebrov

ŠRAFI
RANJE

TEDENSKO
IZHAJAJOČ

Časnik

t

vesolja nastalo in kako se je razvijalo

li, Z^a25'^ sta “ svetovni velesi- 
lj’jn v , ln ?z, nadvse zavzeto opazova
le nai<' Ul"b ena m Jru80 na vse mogo- 
zabelniv’50 arr,eriški vohunski sateliti 
kov k 1' nenavadne izbruhe gama žar- 
tajnl ar S0 naiPreJ imeli za posledico 
homtL S0VJetskega poskusa z atomsko 
Je biln *V yeso'jskem prostoru. Vendar 
ki na« f* ,nie samo podobno tistemu, 
pa se ne°b atomski ekploziji, povsem 
bruhi ' ulemal° z znanimi vzorci. Iz
hajali j razmeroma kratkotrajni, 
stroknv -i ene c*° sto sekund. Vojaški 
strokru,nja!<i 50 Poklicali na pomoč 
da ne nja^e v civilu in ti so ugotovili, 
skoeknf6 23 s°vjetsko vesoljsko atom- 
Za bi „.Z,J0’marveč m "ekaj drugega. 
ntojSnj: atančno gre in od kod prihajajo 
"iso 7n„i •1rub' sevanja gama žarkov, pa 

Četo ' poiasniti-
n°mi m St?.letJa P° teh dogodkih astro- 
nično men.'J°, da so končno le našli res- 
in na t. OZnost poiskati odgovor na to 
nja. Oh mno8a druga zanimiva vpraša- 
kaj (g. h° morda znan že čez ne- 
ki jih j'« ol»do preučili goro podatkov, 
vejjjJ na Zemljo začel pošiljati najno- 
l°n teik Valni “telit GRO. Petnajst 
tevania ° Veso'jsko opazovalnico gama 
kin, rLje, ameriška NASA pred krat- 

*Ast * * V ves°lje s šatlom Atlantis. 
Vrstnihs° naravnost lačni to- 
8enfei,.p<x*atkov,« pravi Richard Lin- 
yerze ^**tronom s Kalifornijske uni- 
natnref5'eyan-*e gama ^fkov lahko 
Oljskih V .0 P°ve o nenavadnih ve- 

P°javih, kot so nevtronske

zvezde, kvazaiji, pulzaiji, supernove, 
črne luknje in oddaljene galaksije. Pra
vilno razumevanje teh pojavov bo 
omogočilo, da bo astronomom le uspe
lo kolikor toliko verodostojno izrisati 
podobo nastanka in razvojne poti veso
lja.

Gama žarki spadajo med najmočnej
ša sevanja v vesolju. V astronomiji ve
lja, da izvirajo iz prvobitne in nji slede
čih ekskplozij, ki so stvorile sedaj 
poznano vesolje. Zelo oddaljena vesolj
ska telesa so znanstvenikom na Zemlji 
dostopna le po teh sevanjih, saj je to 
edino, kar sodobne naprave zaznajo o 
njih. Kakšni strahoviti procesi potekajo 
v oddaljenih vesoljskih prostorih ozi
roma so potekali pred davnimi časi, as
tronomi slutijo iz izmerjenih sevanj ga
ma žarkov, ki nakazujejo, da se pri teh 
pojavih sproščajo ogromne energije. 
Zabeležili so pojav, pri katerem se je v 
eni sekundi sprostilo toliko energije, kot 
je Sonce sprosti v tisoč letih.

Ker gama žarki nimajo električnega 
naboja, potujejo skozi vesoljske širjave 
nespremenjeni ter so tako za znanost 
najbolj čisti pričevalci kozmičnih doga
janj. Težava je bila predvsem v tem, da 
je tovrstno vesoljsko sevanje izredno 
težko meriti na Zemlji, ker ozračje delu
je kot ščit pred njim. Znanstveniki so se 
zato poslužili satelitov in vesoljskih po
staj za opazovanje in meritve gama se
vanj, vendar je bilo doslej vse to zelo 
omejeno. Šele z lansiranjem posebnega 
opazovalnega satelita GRO, specialno 
namenjenega opazovanju in meritvam 
gama sevanj, bodo astronomi prišli do 
več potrebnih podatkov. Pravijo, da 
bodo šele zdaj zares lahko pogledali za 
tenčice skrivnosti in videli, kaj vesolje 
skriva v svojih največjih globinah.

Satelit GRO nosi s seboj štiri zelo iz
popolnjene naprave, tri med njimi so 
velike kot osebni avto. Z njimi bo mo
goče meriti ves obseg gama sevanj, 
hkrati pa bodo naprave opravljale tudi

suet u številkah

DESETERICA VODILNIH
Tržno aajrec vredne svetovne dnube

4

& _

Š' .#’

4?
Dih jV,Ja Business Week vsako leto pripravi pregled tisoč vodilnih svetov- 
prep|2J*b’ razvrščenih po njihovi tržni vrednosti. V najnovejšem takem 
Med . u Je Prišlo do opaznega vdora japonskih družb v sam vrh lestvice. 
Med družbami je kar 333 japonskih in tudi prvo mesto je japonsko.

nJ'mi prednjačijo predvsem velike banke. Graf tega tedna prikazuje 
Hjjlj. tež no največ vrednih svetovnih družb. Višina stolpca pa predstavlja 

Jard‘‘ dolarjev.

meritve v območju rentgenskega, vid
nega in infra rdečega elektromagnetne
ga valovanja. Merilne instrumente so 
naredili z združenimi močni nemški, ni
zozemski in ameriški strokovnjaki. Me
ritve bodo naprave na satelitu redno 
pošiljale v sprejemna središča na Zem
lji, kjer jih bodo obdelovali zmogljivi 
računalniki ter nudili goro izredno za
nimivega in željenega gradiva za razis
kovalce vesolja.

V prvih petnajstih mesecih bo satelit 
GRO najprej naredil karto vesolja, kot 
se kaže z gama sevanjem. Na nji bodo 
zabeleženi in katalogizirani vsi tovrstni 
pojavi in izvori energije, ki zanimajo 
strokovnjake. Na osnovi te nebesne 
karte bodo raziskovalci usmerili satelit 
na opazovanje izbranih delov vesolja. 
Že zdaj so astrofiziki pripravili 50 pred
logov, kaj naj si satelit GRO natančneje 
ogleda. Med prelogi je tudi opazovanje 
središča naše galaksije Rimske ceste. 
Teoretiki se ne morejo zediniti okoli 
vprašanja, kaj je v galaktičnem središču, 
ali črna luknja ali vrsta manjših teles. 
Novejša opazovanja kažejo, da prihaja 
v središču naše galaksije do nenavadnih 
kolizij materije in antimaterije.

Kljub obsežnemu znanju, s katerim 
se ponaša sodobna astronomija, so v 
poznavanju vesolja še ogromne prazni
ne. Raziskovalci upajo, da jim bo satelit 
GRO priskrbel več pomembnih osnov
nih podatkov, ki bodo praznine v zna
nju bistveno zmanjšale.

MiM
(VinTime)

Kolosov jubiej
60-letnica slovitega ne- 
botičnika v New Yorku

Posebne pozornosti je bil te dni dele
žen najbolj slaven nebotičnik na svetu, 
Empire State Building, ki stoji na ne- 
wyorški Peti aveniji na Manhattanu. 
Nebotičnik letos praznuje okroglo ob
letnico, preteklo je namreč 60 let od ti
stih dni, ko so ga zgradili.

Štiri desetletja je veljal za naj višjo na
seljeno stavbo na svetu. Svetovno slavo 
mu je poleg rekorda utrdil tudi film o 
orjaški gorili King Kongu, kije na kon
cu filma strmoglavila z vrha tega nebo
tičnika. V izkaznici Empire State Buil- 
dinga piše, da so ga začeli graditi leta 
1930, leto kasneje pa je bil že dograjen. 
Visok je 380 m, z antenskim stolpom, 
postavljenim leta 1951, pa meri 448 m. 
Stanovanjski in pisarniški prostori za
vzemajo 102 nadstropji.

Nosilna konstrukcija nebotičnika je 
iz jekla, izkazala seje za zelo trpežno in 
čvrsto. Poročajo, da je leta 1936, ko je 
pihal izredno močan veter, stolpnica 
nihala za 75,4 mm. Trdnost stavbe potr
juje tudi nenavadna nesreča. Leta 1945 
seje v 79. nadstropje nebotičnika zale
tel bombnik B—25. V nesreči so umrli 
4 ljudje, stavba pa je siloviti udarec pre
stala.

Empire State Building je bil najvišja 
stavba na svetu vse do leta 1973, ko mu 
je prvenstvo vzel nebotičnik Svetovne
ga trgovinskega centra, leto kasneje pa 
še nebotičnik Sears Tower, ki gaje dala 
v Chicagu zgraditi družba Sears Roe
buck & Co. Sears Tower je sedanji sve
tovni prvak. Visok je 443 m, s televizij
skima stolpoma vred pa 548,64 m.

II MINI ZANIMIVOST: IIIIIIIH 
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KOPALKE
Pred kratkim so na dražbi v 

Londonu prodali kopalke, ki jih je 
nosila slavna filmska diva Marilyn 
Monroe v nekem filmu. Cunjica je 
imela izklicno ceno 3.500 britan
skih funtov, končna cena pa se je v 
nekaj sekundah dražbe povzpela 
precej višje. Zbiratelj takih stvari 
David Roberts je moral odšteti za
njo kar 13.200 funtov (več kot pol 
milijona dinarjev).

Prerok izpadel
Nevarna lestvica najbolj 
priljubljenih osebnosti
V mnogih deželah po svetu sestavlja

jo lestvice priljubljenosti politikov, pev
cev, filmskih igralcev in drugih po
membnih in znanih osebnosti, vendar 
pa povsod po svetu ni najbolj pametno, 
če se zapiše vse po pravici in resnici, ka
ko so se odločili ljudje. To so na svoji 
koži skusili tudi uredniki in izdajatelji 
sicer priljubljenega indonezijskega ta
bloida Monitor.

Časopis je med Indonezijci izvedel 
anketo o človeku, mrtvem ali še žive
čem, ki ga državljani te dežela najbolj 
občudujejo. Na vrh lestvice se je po
vzpel predsednik Suharto. To je bilo le
po in prav. Nihče se tudi ni razbutjal, 
ker se je na sedmi klin lestvice desetih 
najbolj občudovanja vrednih osebnosti 
povzpel ta čas v svetu gotovo zelo osov
raženi Sadam Husein. Zaropotalo pa je 
zaradi nekoga, ki že stoletja dolgo ni več 
med živimi. Prerok Mohamed je na
mreč z lestvice desetih izpadel, ker je 
zbral točk le za enajsto mesto.

Objava lestvice je razburila musli
mansko prebivalstvo in izbruhnile so 
srdite demonstracije. Vladaje bila prisi
ljena prepovedati izhajanje Monitorja 
in zapreti izdajatelja. Prvemu možu 
Monitoija grozi pet let zapora.

Časovne bombe v prsih?
Več milijonov žensk po svetu ima v prsih silikonske 

vložke — Sum, da so rakotvorni?
700.000 ameriških žensk nosi prsne 

silikonske vsadke, ki so jim vrnili žen
stvenost v zunanjem videzu, potem ko 
so jim morali zaradi raka operirati doj
ko. Še enkrat več je žensk, skoraj 
1,400.000, ki so jim lepotni kirurgi vsa
dili silikonske blazinice, da so jim po
pravili obliko prsi. In vsa ta več kot 
dvomilijonska množica žensk je zdaj v 
velikem strahu, z njimi vred pa tudi šte
vilne ženske v drugih delih sveta, kjer so 
ameriško kirurško tehniko povzeli. Si
likonski vsadki so se namreč znašli pod 
močnim sumom, da so rakotvorni.

Sum je na vsadke vrgla študija, kije 
pokazala, da se poliuretanska prevleka, 
ki jo imajo nekateri prsni vsadki, v tele
su počasi razkraja, pri čemer se sprošča 
snov, nazvana TDA. Ta snov je na spis
ku rakotvornih, saj naj bi bila vpletena 
v nastanek raka na jetrih.

Iz študije sledi, da so zaradi vsadka 
statistično ogrožene 4 izmed 10.000 
žensk. To je dovolj, da seje strah zalezel 
med vse prejemnice vsadkov, tudi med 
tiste, ki so jim kirurgi vsadili silikonske 
vložke brez poliuretanske prevleke. 
Kasneje je bilo rečeno, daje ogroženost 
žensk nekaj manjša, kot so sprva izra
čunali.

Silikonske prsne vsadke so uvedli v 
kirurgijo že pred več kot dvajsetimi leti. 
Kaj kmalu seje pokazalo, da jih organi
zem sicer ne zavrača, da pa se vsadki z 
leti zmanjšujejo, ker jih celice imunske
ga sistema počasi razkrajajo. V osmih 
letih naj bi bila izguba od 10 do 30 od
stotkov, kar je pač dovolj, da se opazi 
na obliki kirurško preurejene dojke. To 
pomanjkljivost so odpravile poliuretan
ske prevleke na vsadkih. Tako priprav
ljeni vsadki so trajnejši in za otip bolj

Nov šport

naravni. Kirurgi in pacientke sojih ime
li za najboljše, kar je bilo na voljo.

Posledica študije je odlok, po kate
rem morajo vsi izdelovalci silikonskih 
prsnih vsadkov do julija priskrbeti do-

Prvo svetovno prven
stvo v metanju bume- 
________ ranga________

V mednarodne športne arene prihaja 
nov šport, ki podobno kot atletska dis
ciplina met kopja prihaja iz tisočletne 
človekove borbe za preživetje. Gre za 
metanje bumeranga, starega lovskega 
orožja, ki so ga uporabljali avstralski 
domačini za lov na kenguruje in druge 
živali. Posebnost bumeranga je v tem, 
da se povrne k lovcu, če plena ne 
zadene..

Letos je nova športna disciplina do
čakala tudi svoje prvo svetovno prven
stvo, kije bilo, kje drugje pač kot v Avs
traliji v Perthu. Sodelovalo je preko 70 
metalcev bumeranga iz devetih držav 
sveta. Presenetljivo je, da prvi svetovni 
prvak ni iz Avstralije, marveč je ta čast 
pripadla Johnu Koehletju iz ZDA.

Izvirni avstralski bumerangi so nare
jeni iz trdega lesa mulga, športni bume
rangi pa iz najrazličnejših materialov in 
so tudi različnih velikosti. Posebnost 
novega športa je namreč tudi v tem, da 
si orodje priredi vsak tekmovalec sam. 
Svetovni prvak Koehler je pripeljal s 
seboj kar 53 bumerangov, ki jih je izde
lal in oblikoval sam. »Metanje bume
ranga je tako šport kot umetelnost,« za
trjuje prvak.

Čeprav se običajno povezuje bume
rang z avstralskimi domorodci, ta pri
prava ni bila doma samo v Avstraliji, 
poznala so jo tudi druga stara ljudstva, 
kar so potrdila arheološka izkopavanja. 
Zgodnji Egipčani so uporabljali bume
rang za lov na ptice. Metanja bumeran
ga ni bilo neznano Indijancem Hopi, 
poznala so ga tudi predzgodovinska 
evropska ljudstva. Pred tremi leti so ar
heologi na Poljskem izkopali bume
rang, star 23.000 let.

kumentacijo o varnosti in neoporečno
sti svojih izdelkov, sicer jih ne bodo 
smeli prodajati.

Da bo sin
Korak naprej pri razkri- 

vanju skrivnosti spola
Za zaploditev sina nič ne pomagajo 

ne škornji na nogah in ne korenjaštvo 
očeta, pač pa o tem odloča kromosom 
Y. Če zaploditvena semenčica nima te
ga kromosoma, se bo zanesljivo zaplo
dila punčka. Ta odkritja so enkrat za 
vselej odvrnila »odgovornost« za spol 
otroka z žensk.

Za znanstvenike seveda ta odkritja 
niso zadoščala. Iskali so tisto osnovno 
opeko, od katere je zares odvisen spol 
zarodka. Semenčica s kromosomom Y 
namreč lahko zaplodi ali sina ali hčer. 
Iskali so »moški« gen v kromosomu Y, 
vendar se jim je dolgo izmikal. Šele lani 
je britanskim raziskovalcem uspelo 
identificirati tisti delec genske snovi 
DNK, ki odreja razvoj moških spolnih 
žlez. Gen so označili s kraticami SRY, 
kar pomeni predel Y, ki odloča o spolu.

Odkritje gena SRY je uspelo razis
kovalcem Ustanove za raziskovanje ra
ka v Londonu, ko so analizirali dedno 
snov z nenormalnimi kromosomskimi 
pari, katerih seje držal delček Y. Iz tega 
delčka so izolirali DNK, nato pa z dol
gotrajnim primetjanjem dobljene gen
ske snovi s primerki genske snovi sam
cev in samic mnogih sesalcev, od tigrov 
do šimpanzev, ugotovili, daje le en sam 
segment, in to tisti, ki vsebuje gen SRY, 
dosledno prisoten v genski snovi samo 
samcev in ga nikjer pri samicah ni bilo 
mogoče zaslediti. To je tista najosnov
nejša opeka v dedni snovi, ki odloča o 
spolu otroka.

• Civilizacija je glorifikacija dela. 
(B. Kneževič)

• Govorništvo je umetnost varanja 
in laskanja. (Montaigne)

• Ženska brez sramu in strahu je kol 
jed brez soli (Albanskipregovor)

• Zrak v našem mestu je boljši kot 
drugod: vidimo, kar dihamo. (Grafit)

DAŠ: METODOVO JUTRO
Ob šestih in tri minute zjutraj je neznansko 

počilo pod oknom. Gospod Metod je planil iz 
sna. Za pokom, ki ga je prebudil, je zaslišal, 
kako nekdo nestrpno kot kakšen inkasant 
pritiska na hišni zvonec.

«Kaj je to?« je pomislil Metod. »Napad in 
ranjenci? Hajka?«

V pižami, ves razmršen in krmežljav, je 
previdno odprl vhodna vrata. Na podestu je 
sredi svojih pisanih cunj čepela črnolasa, čr
nooka Romka Joža.

zaklical za njo, naj vsaj pospravi za seboj.
»Oh, saj ne potrebujem vsega!« je Joža za

mahnila z roko in šla naprej po ulici.
Čeprav gospod Metod ne pripada zelenim,

munalci in pometel raztresene smeti. Šele 
nato se je odpeljal v službo.

>Daj vsaj malo
Njen petletni kuštravi sin se je naslanjal na 

steber in spretno skrival prižgano cigareto.
Gospod Metod se je z veliko truda zbral, da 

ni vzkipel. V copatah je oddrsal v kuhinjo in 
prinesel kozarec vode in kos kruha.

»Gospa naj da še kakšno cunjico!«
Res se je pojavila Metodova žena s staro jo

po in dala Joži še par zakrpanih volnenih 
nogavic.

Tedaj je prevzel pobudo Romček: »Imam še 
eno petardo. Daj dinarčke, pa jo bom vrgel pri 
sosedu!«

Gospod Metod je zaloputnil in zaklenil 
vrata.

Malo kasneje je videl skoz okno, kako 
Romka prebira kramo iz svoje cule. Večino 
cunj je odvrgla na živo mejo. Požugal ji je in

j ***•
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Oropala pošto v Dobrniču

Za zapahe dan potem, ko sta onesposobila po- 
štarja in ukradla 400.000 din za pokojnine

barve; avto sta zaradi okvare za
pustila v vasi Podlipa in beg nada
ljevala peš.

Po obsežni akciji so delavci 
UNZ Novomesto dan kasneje 
odvzeli prostost S. D. iz Stranske 
vasi in S. J. iz Korit. Zaradi ute
meljenega suma, da sta storila 
opisano kaznivo dejanje, so ju 
privedli k preiskovalnemu sodni
ku temeljnega sodišča Novo me
sto, kije zoper oba odredil pripor.

O tem primeru ropa bomo še 
poročali.

NOVO MESTO — UNZ No
vo mesto je sporočila, da sta 29. 
aprila letos ob 6.55 zamaskirana 
moška na pošti v Dobrniču pri 
Trebnjem oropala poštnega de
lavca, tako da sta ga obvladala s 
fizično silo in palico, ga zbila na 
tla in mu ukradla poštarsko vrečo 
s 400.000 dinarji, namenjenimi 
za izplačilo pokojnin. Pri tem sta 
poštarja poškodovala po glavi in 
rokah.

S kraja napada sta se odpeljala 
z neregistriranim fičkom sive

PO DROBIŽ — V noči na 1. maj je 
neznanec na Trški gori vlomil v osebni 
avto Kranjčanke Silve Žan. Zlomil je 
trikotno okence in v avtu našel 450 din. 
Škode je za 2.450 din.

OB GLASBO — V nedeljo, 28. apri
la, dopoldne je neznan nepridiprav 
vlomil v stanovanjsko barako Zvoneta 
Hudorovca v Krvavčjem Vrhu pri Čr
nomlju. Potem ko je razbil več stekel na 
oknih, se je splazil v notranjost in odne
sel dva radiokasetofona. Hudorovac je 
na škodi za okoli 2.000 din.

NAD ZNAKE - V petek, 26. apri
la, zvečer seje 20-letni V.A. iz Čuril na
pil, sedel na traktor in z njim poškodo
val več prometnih znakov in ograjo 
dvorišča Kolpasana Rosalnice. Škode 
je za 3.000 din.

Disciplinski center ni izhod
Novomeška vlada meni, naj bi probleme mladoletnega 
prestopništva reševali z usklajenim delom institucij

NOVO MESTO — S poročilom 
občinski skupščini o svojem delu v letu 
1990 je občinski sodnik za prekrške 
predlagal ustanovitev disciplinskega 
centra, v katerega bi na osnovi izreče
nega disciplinskega ukrepa sodnika za 
prekrške pošiljali mlade prestopnike. 
Skupščina je predlog podprla, zato je 
potrebnost ustanovitve takšnega centra 
proučil občinski izvršni svet. Prišel je do 
zaključka, da tak center ne bi ničesar re
šil.

Pregled je pokazal, daje velika veči
na prekrškov, ki jih naredijo mladost
niki, s področja prometa, kraj, motenj 
javnega reda in miru in drugega pa je 
manjši delež. V občinski vladi so pre
pričani, da disciplinski center ni tisto, 
kar bi prispevalo k zmanjševanju števila 
prekrškov, ki jih naredijo mladoletniki, 
ampak bi bilo mnogo učinkovitejše us
klajeno delovanje in povezovanje med 
že obstoječimi institucijami, ki se ukvar
jajo z vzgojo, izobraževanjem, socialo 
in preventivo v cestnem prometu.

V vsaki šoli je zaposlen svetovalni de
lavec, ki mu je poklicna dolžnost tudi 
ukvarjanje z deviantnim obnašanjem 
mladih. Poleg tega v Novem mestu de
luje tudi Posvetovalnica za starše in 
otroke, ki se ukvarja predvsem s pro
blematiko motenj v vedenju in učnimi 
težavami, za to problematiko pa imajo

TAT NA GORSKEM 
KOLESU

TREBNJE — V noči na 5. maj je ne
znan storilec izpred stanovanjske hiše 
Braneta Matjaža iz Biča odpeljal moško 
gorsko kolo, vredno 7.000 din.

Med prazniki 
je trikrat

D VAJSET LET IN MILIJONI KILOMETROV —- Po dvajsetih letih se je spet 
zbrala generacija Šoferjev, kije leta 1971 pri Gorjancih končala prvi Šestme
sečni tečaj za poklicne voznike. Ob tej priložnosti so imeli v gostilni Na hribu 
prijetno slo vesnost, kjer so nekdanji poklicni kolegi—pri Gorjancih so sedaj le 
Se trije, deset pa jih Se vedno vozi tovornjake —napravili kratko bilanco teh 
dveh desetletij. Milijoni kilometrov, ki so jih prevozili po cestah, jim niso mogli 
do živega. Brez večjih prometnih nezgodah poSkodb so jih zmogli, kar kaže, da 
je bila Sola, skozi katero so Sli, zares dobra. (Foto: T. JakSe)

DVA MRTVA MED 
PREHITEVANJEM 

V ŠKARJE
NOVO MESTO — Nusret Jašari, 

zdomec iz Švice, je 1. maja ob 6.15 
vozil z opel rekordom iz Ljubljane 
proti Zagrebu. Pri vasi Šentjurje je 
začel prehitevati tovornjak. Med pre
hitevanjem mu je nasproti zjugom 45 
pripeljal Erik Hribar iz Litije. Vozili 
sta silovito trčili. Na kraju nesreče sta 
umrla voznik Hribar in njegov sopot
nik Sebastijan Majdič iz Kisovca, v 
novomeško bolnišnico pa so odpelja
li Jašarija, njegovega sopotnika Azi- 
ma Ejupija in Hribarievega sopotnika 
Branka Pavliča iz Kisovca.Gmotne 
škode je za 260.000 din.

strokovnjake tudi v Centru za socialno 
delo. V njem so pred časom tudi že po
znali usklajen način obravnave težavnih 
mladostnikov oz. tistih, ki so naredili 
prekršek, ki jih je pripeljal do sodnika, a 
je zamrl zaradi slabega pretoka infor
macij in sodelovanja med institucijami, 
ki se ukvaijajo s problematiko mla
dostnikov. To naj bi zdaj obudili, torej 
sodelovanje med sodnikom za prekr
ške, vodstvi šol, svetovalnimi delavci 
itd., ki naj bi reševali probleme skupaj s 
starši mladostnika.

Poraja se novo postajališče
Do konca maja bo razgrnjen osnutek zazidalnega 

načrta za avtobusno postajo v Črnomlju

gorelo
Kup fižolovk, priklopnik 
novih gum in nevarna 
________žarnica________

NOVO MESTO — Neznan stori
lec je 27. aprila pri naselju Gumberk 
pri Otočsu zažgal dva kupa starih fi
žolovk. Škode tako rekoč ni. Ogenj 
so, da se ne bi razširil, pogasili otoški 
gasilci, pripeljali pa so se tudi novo
meški poklicni kolegi.

Povsem drugače je bilo s škodo v 
Škovcu pri Trebnjem. Tam je 30. 
aprila okoli 22. ure začel goreti pri
klopnik Staneta Bizjaka. Na priklop
niku so bile nove gume različnih pro
filov. Vozilo in tovor sta v celoti 
zgorela, škode je za okoli 650.000 
din. Vzroke požara še ugotavljajo.

Žarnica stropne svetilke, ki se je 
dotikala lesenega trama, je 5. maja 
dopoldne zanetila strop hiše Maijan- 
ce Kobe iz Pristave v novomeški 
občini. Ogenj se je razširil na druge 
prostore v hiši. Požar, ki so ga pogasili 
novomeški poklicni gasilci, je naredil 
za 20.000 din škode.

DOLENJSKI UST

ČRNOMELJ — Neurejena in 
premajhna avtobusna postaja v Čr
nomlju — če bi jo sploh še lahko tako 
imenovali — povzroča nemalo pre
glavic toliko bolj, ker se na njej vsak 
dan ustavi več kot 110 avtobusov. 
Prav zato v Črnomlju že dlje časa na
črtujejo gradnjo večjega postajališča, 
lokacija zanj pa je bila opredeljena že 
v urbanističnem načrtu, sprejetem le
ta 1979, in sicer ob načrtovani mestni 
obvoznici, ki naj bi potekala od že
lezniške postaje dočardaka po opuš
čeni trasi proge Črnomelj—Vrbov
ško.

200 metrov te obvoznice skozi 
Čardak je v grobem že zgrajene. Zem
ljišče, na katerem naj bi stala avto
busna postaja, je sicer omejeno z 
obstoječo pozidavo, vendar je edino 
še nepozidano v mestu, poleg tega pa 
leži ob glavnih smereh avtobusnega 
prometa, ob glavni vpadnici iz ljub
ljanske smeri ter v bližini železniške 
postaje.

Seveda so urbanisti morali upošte
vati predvsem omejitev prostora in 
smer mestne obvoznice. Promet na 
postaji bo organiziran krožno, imela 
bo osem postajnih boksov. Peron bo 
pokrit, nadstrešek pa se bo proti kri
žišču z Ulico 21. oktobra spojil z ob
jektom, v katerem bodo prostori za 
spremljajoče dejavnosti, kot so ča
kalnica, sanitarije, prometna pisarna, 
prodajalna vozovnic. Južni krak bo v 
pritličju namenjen dopolnilnim oskrb-

POSLAL DVE 
GROZILNI PISMI

ČRNOMELJ — Delavci UNZ 
Novo mesto so 22. aprila odvzeli 
prostost M.S. z Vinice pri Črnom
lju, ki je osumljen izsiljevanja. 
Švojemu sosedu z Vinice naj bi 
poslal dve pismi, v katerih je ter
jal, naj na določeno prinese večjo 
vsoto mark, sicer se mu bo maš
čeval. Sosed je obvestil policijo, 
ki je izsiljevalcu nastavila past, v 
katero se je tudi ujel.

ODPELJAL KOZO
SEMIČ — V noči na 4. maj je nekdo 

iz kleti stare stanovanjske hiše Maijete 
Golobič v Semiču odpeljal kozo z mla
dičema. Škode je za 7.450 din.

nim, gostinskim in uslužnostnim de
javnostim, v 1. nadstropju pa poslov
nim prostorom. Urbanisti so načrto
vali protihrupno oviro, čim bolj pa 
bodo omilili tudi smrad. Seveda še 
niso urejene vse zemljiškopravne 
razmere, saj imajo od okrog 9.000 kv. 
metrov potrebnega zemljišča dve tret
jini še vedno v lasti trije zasebni last
niki. O vsem tem bo tekla beseda na 
javni obravnavi ob razgrnitvi osnutka 
zazidalnega načrta, ki bo do konca 
tega meseca razgrnjen v prostorih čr
nomaljske skupščine občine.

M. B.-J.

Kriza krade 
mogoče in 
nemogoče

Pester seznam predme
tov, ki so se jih polastili 
_______ zmikavti_______

ČRMOŠNJICE — V noči na 5. maj 
je neznanec skozi kletno okno vlomil v 
trgovino z mešanim blagom v Črmoš- 
njicah. Odnesel je nekaj konzerv; last
nik Mladen Vučkovac iz Črnomlja je na 
škodi za 100 din in 40 par.

Precej več, za 3.000 din, je na škodi 
Marija Tomc iz Križevske vasi, ki ji je 
25. aprila nekdo med vožnjo z vlakom 
od Ljubljane do Metlike zmaknil usnje
no jakno.

Garderobna tatvina je bila tudi v 
Novem mestu, kjer je 30. aprila do
poldne nekdo z balkona hiše Maje Flor
jančič odnesel ženski plašč, vreden
2.000 din.

Mirko Medved iz Malega Gabra v 
trebanjski občini je bil v noči na 30. 
april ob kolo z motorjem, ki gaje ne
znan storilec odpeljal z dvorišča. Škode 
je za 5.000 din.

V Trebnjem, pred motelom Kolin
ska, je Franc Makše iz Rdečega Kala 
25. aprila pustil avto. Ko se je čez 24 ur 
vrnil ponj, je opazil, da je nekdo snel 
prednje levo kolo in ga odnesel neznano 
kam. Škode je za 1.500 din.

Avto je bil žrtev tudi v Črnomlju, 
kjer je v noči na 28. april nekdo Nikoli 
Barbiriču iz Črnomlja snel predenjo 
plastično masko motorja. Škode je za 
2.500 din.

Novi most 
le nova

prometna zanka?
Odgovor sekretariata
V članku, objavljenem v Dolenjskem 

listu 18. aprila pod zgornjim naslovom, 
je novinar T. Jakše navedel vrsto svojih 
pogledov na predlagano prometno ure
ditev, ki bo uveljavljena z odprtjem no
vega mostu na Loki. Za svoj prav za
stavlja celo svojo sivo brado.

Stroka ve, kaj vse bi bilo potrebno 
storiti (zgraditi), da bi razmere v novo
meškem prometu normalizirali. Žal so 
ti predlogi že dobili »sivo brado«. Ima
mo prometno ekonomsko študijo iz leta 
1978, ki je dala smernice za postopnost 
gradnje novomeških prometnic in ob
voznic. Projekti za prestavitev Šmihel- 
ske ceste vse do izteka onkraj Šmihela 
so bili izdelani leta 1983. Prav tedaj tudi 
projekti za preložitev Partizanske ceste 
ob rob zdravstvenega kompleksa. O 
trasah novomeških obvoznic obstajajo 
idejne projektne rešitve.

Tokrat smo zgradili most, lani prese
lili avtobusno postajo, kar je vse sklad
no z načrtovanimi prometnimi uredit
vami. En most seveda ne more rešiti 
vseh prometnih problemov mesta, lah
ko pa nekatere ublaži.

Prometna ureditev, ki je predmet 
novinarjeve kritike, je nastajala v kvali
ficiranih strokovnih krogih in je bila 
javno obravnavana na ravni skupnosti 
KS Novo mesto in na posebni javni 
obravnavi dne 10. aprila 1991, na kate
ri pa - žal — ni bilo novinarja Jakšeta, 
da bi prisluhnil razpravam, kako si 
meščani želijo razbremenjevanja pro
meta v mestnem jedru m urejenega 
parkiranja. Enosmerni kandijski most 
prav gotovo izloča tranzit skozi mestno 
jedro in ga vodi s pomočjo kažipotov 
preko novih mostov. Koliko zaležejo 
opozorilne table »dovoljeno le za lokal
ni promet«, pa se lahko novinar Jakše 
prepriča sam na Ulici talcev, ki jo nava
ja za zgled: ljudje mirno vozijo mimo 
znaka, ker so tako prej v Ločni kot 
preko križišča pred banko in zavaro
valnico.

Ljudje, kritični do svojega dela, 
dvomijo o optimalnosti rešitve. Prav 
zato je bilo ob oblikovanju predloga 
prometne ureditve sprejeto, da bo po
sebna strokovna skupina spremljala 
dogajanja v prometu m ga, če bo po
trebno, tudi dopolnjevala, ne misli pa ga 
postavljati na glavo.

SEKRETARIAT 
ZA VARSTVO OKOLJA 

IN UREJANJE PROSTORA 
OBČINE NOVO MESTO

Visoke kazni 
za zavarovanje 

živalstva
Plačilo škode

V Sloveniji je aprila začela veljati 
nova odredba o povračilu škode na div
jadi, tj. škode, ki jo kdo divjadi prizade
ne s protipravnim lovom oz. na kakšen 
drug protizakonit način. Novi predpis 
bolje upošteva dejstvo, da so zaradi člo
vekovih posegov v naravo številne ži
valske vrste ogrožene. V nevarnosti, da 
izgineta, sta na primer volk in vidra. 
Podobno velja za ujede, ki so večinoma 
uvrščene v t. i. rdečo knjigo, seznam 
ogroženih vrst.

Odškodninski cenik za omenjeno 
škodo je seveda potreben, vendar bi bil 
še bolj smiseln, če bi se z odškodnino 
zbrana sredstva nalagala v poseben 
sklad, ki bi bil namenjen varstvu divja
di. Odškodnine se sedaj namreč plaču
jejo lovski organizaciji, toda veliko div
jih lovcev običajno izhaja prav od tam. 
Po novi odredbi o povračilu škode na 
divjadi je potrebno plačati za povzroče
no škodo za poljskega zajca in lisico 10 
tisoč in za navadno veverico 5 tisoč di
narjev, za navadnega polha 500 din, za 
dihurja in divjega prašiča 20 tisoč, za 
jazbeca 15, za laboda 50, za veliko uha
rico in risa 100, za rjavega medveda 
150 tisoč dinaijev odškodnine itd. Cene 
veljajo za posamezno žival. Odškodni
no po tej odredbi morajo plačati tudi 
preparatoiji, ki nimajo dokaza o legal
nem ulovu divjadi.

Odškodnine so drugod po svetu pre
cej višje od naših. Eden glavnih smotrov 
zaračunavanja take odškodnine je dvig 
ekološke zavesti.

VIKO LUSKOVEC 
Šenčur

HUDA NESREČA Z 
MOPEDOM

KOČEVJE — 30. aprila okoli 
22. ure se je zgodila na križišču v 
Stari Cerkvi huda prometna nesre
ča, v kateri sta bila hudo poškodo
vana štirinajstletna šolarja D. T. iz 
Koblarjev in H. B. iz Konca vasi. 
Mladoletni D. T. je z neprednostne 
ceste zapeljal na glavno prav takrat, 
ko je po prednostni cesti pripeljala z 
osebnim avtom 36-letna Slavka 
Pugelj z Brega pri Kočevju. D. T. je 
bil hudo poškodovan po glavi, nje
gov sopotnik H. B. pa sije v nesreči 
zlomil stegnenico desne noge. Oba, 
prvega celo nezavestnega, so odpe
ljali v ljubljansko bolnišnico.

ŠAHOVSKI KOTIČEK
• Šahovski klub Milan Majcen Sevnica je organiziral 4. hitropotezni turnir, ki se gaje 
udeležilo 16 tekmovalcev Rezultati: 1. Bojan Kuzmič (10 točk), 2. Toni Kranjec (9), 3- 
Predrag Lazič (8), 4. Jože Kolman (7), 5. Franc Derstvenšek (6) itd. Skupni vrstni red po 
letošnjih nastopih: 1. Lazič, 37 točk (4 turnirji), 2. Derstvenšek, 31 (4), 3. Kolman, 25 
(4). 4. Kranjec, 19 (2), 5. Mesojedec, 16 (2) itd. Naslednji turnir bo 19. maja ob 9. uri v 
Domu TVD Partizan v Sevnici.

J. B.

• Na majskem zaključnem vikend-turnirju, katerega pokrovitelj je bil Informacijski in
ženiring Gora Kočevje, je zmagal Novomcščan Emil Luzar pred Žilevskim, Ofakom. 
Klobučarjem in Čukom. _V tekmovanju za prehodni pokal »Bela trdnjava« (skupna raz- 
vistitev) je zmagal Samo Žilevski pred Podkoritnikom, Malnarjem, Jurkovičem itd. Med 
pionirji je Mark Vesel osvojil prehodni pokal »Najboljši šahist«. Tekmovanja bodo nada
ljevali septembra in pričakujejo ponoven odziv pokroviteljev. 1. s.
• V hotelu Šport na Pokljuki je bilo tridnevno šahovsko prvenstvo Slovenije za starejše 
pionirke in pionirje. Pri dekletih je v konkurenci 26 šahistk dosegla prvo mesto Ljubljan
čanka Ipavčeva. Dolenjski predstavnici, Ingrid Mihelič in Marija Šterbenc iz Starega U" 
ga, sta bili tudi uspešni. Miheličeva se je z 2. mestom uvrstila na državno prvenstvo, Stel; 
benčeva je bila četrta. Med pionirji je zmagal Šoln iz Vrhnike. Najbolje uvrščeni 
Dolenjec je Mark Vesel iz Kočevja s 15. mestom.

-oh

S KEGLJAŠKIH STEZ PLANINCI V STOJDRAGl
• Vinko Hutar iz Metlike, kije nastopil v 
Domžalah in Litiji, in novomeška tekmo
valka Dušanka Skedelj, ki je bila v Po
stojni, nista dosegla pričakovanega nasto
pa v Finalu. Nekaj boljši vtis je z 800 
podrtimi keglji naredila Milena Veber.
• Izvršni odbor OKZ Novo mesto je ugo
tovil, da je bil prvi del sezone Uspešen.
Pohvalil je KD Novo mesto za uspešno 
organiziran turnir v počastitev dneva že
na. Organizirali bodo strokovni seminar 
za sodnike in inštruktorje kegljanja.
Skupščina bo 17. maja.

STOJDRAGA — Okrog 150 planin- 
cev iz Bosne, Hrvaške in Slovenije se je j** 
aprila zbralo v Stojdragi, gorski vasiciv 
sosednji Hrvaški. Utrujenim planincems° 
brezplačno ponudili toplo malico. Planin
ce je pozdravil brežiški župan Ivan TomŠf- 
Vebletova, predsednica PD Brežice, Je 
podelila priznanja planincem, ki so p**' 
krat prehodili pot. *

B. HORVATIČ

ŠPORTNE IGRE
NOVO MESTO — Danes se začenjajo 

majske delavske športne igre, in sicer bo v 
Domu športov na 1-oki ob 16. uri šahov
sko tekmovanje. V novomeški športni 
dvorani bodo ob isti uri tekme v odbojki, 
streljanju in metanju pikada. V soboto 
bodo v Domu JLA prišli na svoj račun 
kegljači, 16. t.m. pa bodo tekme V malem 
nogometu.  Na igriščih v Portovaldu bodo 
21. in 23. maja teniška tekmovanja v 
okviru DŠ1.

USPEH V LJUBLJANI
LJUBLJANA — Milan Eržen, tekmo

valec novomeške Krke, je zmagal na 46. 
tradicionalni kolesarski prireditvi pod 
Urhom v Ljubljani, medtem ko je bil nje
gov klubski kolega Judež četrti. Nastopilo 
je prek 200 kolesarjev in kolesark. Pri žen
skah sta zasedli v skupini A Krnčeva in Sa- 
jovčeva, članici Krke, 2. in 3. mesto.

ŠPORTNE IZ KOČEVJA 
IN RIBNICE

• Nogometaši Kočevja še naprej zmagu
jejo na tekmah v ljubljanski medobčinski 
ligi. Tokrat so kar s 7:1 premagali solidno 
enajsterico Črnuč po boljši igri, ki je na
vdušila zlasti po veliki učinkovitosti do
mačih nogometašev. S to zmago sije moš
tvo Kočevja praktično že zagotovilo prvo 
mesto in zdaj ima 32 točk, šest več kot 
drugouvrščena Bela krajina iz, Črnomlja. 
Prvo mesto hkrati prinaša kvalifikacije in 
vstop v višji tekmovalni razred.
• Na majskem tumiiju nogometnih ekip 
v Kočevju so slavili domačini, ki so v fi
nalnem srečanju kar s 6:0 premagali moš
tvo Ihana. V preostalih tekmah so bili do
seženi naslednji izidi: Ihan — Veterani 
1:0, Kočevje — Mladinci 5:0 in Veterani 
— Mladinci 5:2.

Gostinci z žogo
LOŠKI POTOK — V poplavi tur

nirjev v malem nogometu, ki jih or
ganizirajo po Sloveniji, bo nekaj po; 
sebnega tak turnir gostinskih ekip, ki 
ga bodo pripravili v Loškem Potoku 
19. maja. Tako poudaija gostilničar 
Matjaž Lavrič, idejni organizator tret
jega tumiija, ki bo po pričakovanjih 
zbral doslej največje število ekip 
številnih slovenskih krajev. »Radi bi 
napravili atrakcijo in spektakel v 
Loškem Potoku. Pred dvema letom* 
sem se odločil organizirati turnir, n* 
katerem lahko igrajo samo gostinci 
oziroma ekipe pod imenom gostiln. 
Na prvem turnirju sta igrali samo dve 
ekipi, zato je bil to pravzaprav dvoboj 
med gostilno Tomo Lavrič in bifejem 
Birtek. Lani je na tumiiju nastopilo 
12 ekip, letos pa jih pričakujemo že 
30,« pravi Matjaž Lavrič.

Ekipe lahko tokrat igrajo pod ime
ni gostiln, bifejev, okrepčevalnic, dis- 
cov, restavracij ipd. Organizator!! 
turnirja pričakujejo, da bodo posebej 
gostilničarji okrepili svoja moštva z 
znanimi nogometnimi imeni. »Vsem 
obiskovalcem Loškega Potoka bomo 
na turnirju ponudili svojevrsten do
godek. Dogovorjeno je namreč, da s* 
bodo pomerili tudi gostilničarji 24 
najboljšega igralca, vrataija in strelca 
finalne tekme posebne nagrade, med
tem ko bodo ekipe, uvrščene do dese
tega mesta, dobile praktične nagrade. 
Ekipe, prijavljene za turnir, bodo žre
bali 12. maja ob 19. uri v gostilni To
ma Lavriča. Prijavnina znaša 1.500 
din; udeleženci jo bodo plačali ob 
žrebanju. Organizatoiji sprejemaj0 
prijave na telefon (061) 867-031.

M. GLAVONJIČ

REKORDEN KRAP — Kočevski ribič MiloS PraSčevičje 14. aprila uplenil 
niSkem jezeru krapa, ki je meril 75 cm in bil težak 8,20 kg. Ni znano, da bi v vov“ 
RibiSke družine Kočevje kdo uplenil doslej večjega krapa, ki bi bil stehtan in 
jen pred pričami Po podatkih iz broSure »Ribištvo na Kočevskem« je bil 
težji uplenjeni krap v Rinži listi, ki ga je pred skoraj Šestimi leti spra vil na suho r 
Gregorčič in je bil dolg 65 cm in težak 8 kg. Zelo verjetno pa to nista najtežja kNr^ 
uplenjena v teh vodah, saj prav MiloS PraSčevič trdi da je predlani spravil na 
krapa, dolgega 95 cm in težkega 11,10 kg, vendar takrat ni opravil meritev P 
pričami (Foto: J. Primc)

ČRPALKA SPETOBRA TUJE Med prazniki so se mnogi Brežičani^Kl 
selili prenovljene Petrolove bencinske črpalke pri stadionu, kije bila zar\Ljflli 
že od jeseni zaprta. Tačas so morali vsi vozniki svoje žejne avtomobile 
na črpalki v Trnju, ki je bila marsikomu precej od rok, pa še na gnečo soPV. 
sto naleteli Na sliki: še zadnja opravila tik pred prazniki (Foto: B. D " '

Št. 19 (2177) 9. maja



Prvomajsko romanje na motokros
Klub Mel pripravil prvo dirko za državno prvenstvo v motorkosu — Us 
________ narja in Murna — Veliko pritožb in čudno žrebanje vstopnic

— Uspeh Mež-

DOLENJSKE TOPLICE — Na travnikih in njivah med Sušicami in Dolenjskimi 
Toplicami je bilo 1. maja skorajda premalo prostora za vso »pločevino« in obisko
valce, ki so jih na prvo letošnjo dirko za državno prvenstvo v motokrosu privabili 
lep praznični dan, napet in razburljiv šport na motorjih in nenazadnje tudi nagrade, 
ki jih je organizator ponudil za izžrebane vstopnice. Morda so pričakovali celo 
manj, kot so to popoldne doživeli. Mnogi so bili sprva presenečeni, zatem navdušeni 
in na koncu nekateri tudi razočarani.

—.m
izkaza!'^11 ^ ZRAKU— Šene IH-lemi NovomeSčan Jure Murn (Sl 19) seje na dirki 
jem dolgi vo*ni°' Svoje tekmece je lovil tudi v zraku, ko so bili skoki z motor-

ftjdmladek obeta
Pogovor s predsedni
kom občinske strelske 
— zveze v Sevnici
,,, — V sevniški občinski
Mil' Avezi' ki J° rt leta 1984 vodi 
jrilr,.° Ognjenovič, je devet strelskih 
p, ln z 277 strelci. Strelske družine 

nca, BoStanj, Heroj Marok, Kopi- 
. ovmar, Lisca in Stilles so bolj ali 

organizacijsko in tekmovalno 
e in uspešne, medtem ko je delo

* SDjitr,V T Melalna v Krmelju in
»Delujemo v okviru občinske šport- 

rlr-in ezeysaJ je tudi strelstvo šport, kar 
jj£°nekaterim ni bilo najbolj jasno, 
za ril«10 tucb nekaJ ve<- denaija 
kn i , T®?* ^m, da dosegamo vsa- 

° lX)lj5e rezultate, kar je ne-
1 mno posledica načrtnega stro- 
st ,nf8a dela. Priborili smo si, da je
2 m V0 v ol^lni med prioritetami na 

: mestu a rokometom. Že pred ka-
a: pe,1m> leti smo kupili večjo koli-
dnK,°r?žja oz- opreme. Oprema je še 
ia • pa k'*3 vsa 13 'eta Jugoslavi- 
cinn,iposebncga' ker je imela le na- 

3 ni Program, čigar cilj je mno- ■onost, za t0 pa nj bila
<Sh' n* vrhunska kakovost orožja. 
3-ic1 ?9 Pravzaprav puške Anscbeutz 

delali le še za nas! Pred kratkim 
|i am° “čeli nabavljati še orožje za 

Mednarodni program. Že nekaj let 
• »mreč zavzemamo, da se nacio- 

ti, "Lln mednarodni program poeno
ti , vedatije treba, da so se z uved- 
snlri’’ ^ ‘n 2- lige v Sloveniji na 
jf ?”no rezultati zelo izboljšali, in če 
tetjPrva 5e zadoščala vadba enkrat na 

en, je zdaj že povsem normalno, da 
li«/ai° Umovalci prihajati na stre- 
^"^dvakrat in tudi trikrat na teden. 
„1 ooljšo telesno vzdržljivost pa se 

ai3.aj° ^e z drugimi športi oz. re- 
in „9°, kot so kolesarjenje, rokomet 

namizni tenis. Veliko število strel

cev gre skozi oblike usposabljanja in 
že pri pionirjih je izredno velik osip. 
Tisti, ki ostanejo, tudi nekaj doseže
jo,« pravi predsednik Ognjenovič.

Med pionirji je veliko talentov. Iz 
teh vrst se vzpenjajo k samemu vrhu 
našega strelstva obetavni mladinci 
Boštjan Skrlec, Jani Hrovat in Danilo 
Petrin iz SD heroja Maroka, kjer je 
Ognjenovič predsednik SD in trener. 
Omenjena trojka je bila lani na repu
bliškem prvenstvu druga, na nedav
nem državnem prvenstvu pa je osvoji
la 4. mesto. V ta krog najobetavnejših 
strelcev v sevniški občini je gotovo 
treba uvrstiti še Boštjana Karliča iz 
Boštanja in Matejo Mešiček z Blance. 
Mimogrede: Ognjenovič, ki je zapo
slen na občinskem štabu za teritorial
no obrambo v Sevnici, je ne le dober 
trener, temveč tudi odličen strelec. Z 
zračno puško je že osvojil zlato pušči
co v Posavju, ko pa so se nedavno 
pomerili z novo jurišno puško SAR 
80 slovenski teritorialci, je dosegel 
najboljši rezultat.

P. PERC

Mirko Ognjenovič

Ob 1.800 metrov dolgi progi z 21 ska
kalnicami, kije ognjeni krst doživela že v 
lanskem letu, se je zbralo okoli 5.000 gle
dalcev, ljubiteljev motokrosa iz Dolenj
ske, Bele krajine, prišli pa so tudi iz drugih 
slovenskih krajev in celo iz sosednje Hr
vaške. Gledalci so že ob otvoritvi zaslutili, 
da ima dirka bolj posloven kot športni 
pridih, saj jo je otvoril kar predstavnik ge
neralnega pokrovitelja podjetja Avtobum 
iz Kočevja, predsednik kluba Mel Ludvik 
Mežnar pa je na koncu pozdravil navzoče 
v imenu organizatoija. Dolenjski ljubitelji 
motokrosa so med 70 tekmovalci bodrili 
le svoje tekmovalce, in ne zastonj. V kate
goriji 80 ccm je prek dolin, strmin in ska
kalnic hrabro vozil še ne 12-letni Ludvik 
Mežnar (sin predsednika kluba) in si po 
dveh vožnjah in s prvim nastopom za dr
žavno prvenstvo priboril tudi prve točke 
in skupno sedmo mesto. V tej kategoriji je 
dobro vozil tudi njegov klubski tovariš 
Simon Bakšič iz Straže, ki je zasedel 1L 
mesto, Janez Jordan pa je med 21 tekmo
valci pristal na 19. mestu. V kategoriji 125 
ccm se je odlično izkazal tudi Novomeš- 
čan Jure Murn. Žreb mu sicer ni bil na
klonjen, saj je na startu dobil najslabše 
mesto, z borbeno vožnjo pa je vseeno 
upravičil skupno 3. mesto, ki ga ima med 
slovenskimi motokrosisti v tej kategoriji. 
Po nesrečnem padcu v 2 vožnji, je v tretji 
vožnji pripeljal skozi cilj šesti in na koncu 
osvojil deveto mesto.

Rezultati — 125 ccm: 1. Boštjan 
Kampuš AMD Karlovac, 2. Goran Go
rički, 3. Silvin Veseljak (Oba Ina-Jaska) 
itd.

Rezultati — 80 ccm: L Sašo Kragelj 
(Orehova vas), 2. Borut Koščak (Šentvid 
pri Stični), 3. Roman Cerar (AMD 
Lukovica).

Prvo državno prvenstvo bo ostalo v 
spominu tudi po številu pritožb, ki so jih

VVHdonu
^»Avstrijci«
-S??>na teorijskih dirk 
J9- maja Šentjernej

nede^|!TlERNEJ. KRŠKO 
avstrJj^hlS.uribonshinoduri bo na hipodromu v 

Wildonu velika konje-

R j u
la ^°vek bodo na dirki, ki velja 
AdrT p v okvir“ tekmovanja Alpe- 
tiejčan; ^topali Slovenijo. Sentjer- 
*reban;’ ■ h®4* *0 v nedeU° vozili z iz- 

1,11 avstrijskimi konji, so letos

* ** pripravno 
hoj 0 sezono tudi doma in tako
H* Pn,vUi dirko "* do"»««n
tivni r0n,u 19- mgja ob 15. uri. Ak- 
m,i'^ *»di Krčani. V nedeljo, 12. 
Šk'*’ ?? konjeniška preditev na kr- 
•''^jPodromu na Bregah.

nekaj uspehov. Na dirkah v 
teknili1150 lzmed vseh gostujočih 
domjjc31 v edino oni »vzeli« zmago 
tomTrn°m Martin Križmanič s Pan- 
n>jhitr s ^asom 1,23.3 uvrstil med 
jetmi er* voznike. Pevideja pod va- 
som 1 322a ^'•nton^a-*e b‘*a s 4a'

STRAŽA ZDAJ DRUGA
STRAŽA — Po uspehu na Krki se je 

Rafting klub Straža dobro uvrstil tudi na 
drugem tekmovanju za Pokal Slovenije v 
raftingu. Na odprti in hitri 6-kilometrski 
progi na Savi Dolinki od Zasipa do Blej
skega mostu so Stražani osvojili 4. mesto. 
V skupnem točkovanju pokalnih tekem so 
z 12 točkami drugi. Na 1. mestu je Raftina 
Radovljica (17), 3. Alpis Lj. (12), 4. Soča 
NG (9) itd.

SPECIALNA
OLIMPIADA

NOVO MESTO — V Bruslju po
teka specialna športna olimpiada du
ševno prizadetih oseb. Med 6 sloven
skimi udeleženci nastopajo tudi Bo
štjan Hočevar in Srečko Gazvoda iz 
Delavnic pod posebnimi pogoji Novo 
mesto ter Erika Špehar in Franci 
Lakner iz DPP Črnomelj. Vsi tekmu
jejo v atletiki. Duševno prizadete ose
be na Dolenjskem in v Beli krajini, 
vključene v delavnice pod posebnimi 
pogoji, so deležne čedalje intenzivnej
še skrbi na športnem področju. Do
lenjske delavnice pod posebnimi po
goji se vsako leto srečujejo na športno- 
družani prireditvi in se na ta način 
vključujejo v mednarodno gibanje 
specialne olimpiade. Stroške tokratne 
udeležbe na športnih igrah v Belgiji 
krijejo med drugimi Krka, tovarna 
zdravil Novo mesto, in Pletiljstvo 
Gerbec iz Metlike.

Po slovenskih rekah maja
Za prireditev Kajak kanu kluba iz Žužemberka vse 
_________________več zanimanja

ŽUŽEMBERK — Velika čolnarska 
prireditev kajak-kanu-rafting regata »Slo
venske reke«, ki jo sedaj že šestič po vrsti 
prireja Kajak kanu klub iz Žužemberka, je 
bila običajno ob koncu junija. Nekajletne 
izkušnje so pokazale, daje bil ob tem času 
v rekah zelo nizek vodostaj, kar je udele
žencem okrnilo del užitkov, zato je prire
ditelj prestavil pričetek regate na zgodnješi 
čas. Tako bo glavni del prireditve ob kon
cu tedna, od 17. do 19. maja. V teh treh 
dneh se bodo udeleženci spustili po Krki, 
Kolpi in Savinji, v soboto, 8. junija, pa bo 
še zadnji del prireditve, in sicer po reki 
Reka.

Start vseh štirih spustov bo ob dvanajsti 
uri. 17. maja se bodo udeleženci zbrali na 
Osilnici pn Starih malnih in se spustili 18 
km nižje do Broda na Kolpi, kamor naj bi 
predvidoma prispeli ob 16.30. Prenočili 
bodo v Kampu v Žužemberku in se v so
boto, 18. maja, zbrali v vasi Krka, od ko

der se 
trov do

bodo spustili prav tako 18 kilome- 
o Žužemberka. Tudi čas spusta naj 

bi bil podoben kot na Kolpi. Udeleženci 
naj bi ponovno prenočili v Žužemberku, 
potem pa se odpravili na Savinjo, kjer jih 
bo čakala sicer le 6 km dolga, zato pa te
žavnejša proga od Strug do Ljubnega.

8. junija se bodo udeleženci ponovno 
zbrali v Ilirski Bistrici, pri restavraciji Lo
vec, in se spustili po Reki do Ribnice. Pre
nočili bodo v kampu lliriska Bistrica, pro
sti čas pa bodo izkoristili še za ogled Škoc
janskih jam.

Udeleženci bodo pri spustih uporabljali 
lastno opremo, ki mora odgovarjati ICF 
pravilom, organizatoiju pa se lahko prija
vijo na kraju samem pred startom. Raču
najo, da bo tudi letos odziv velik, tudi iz 
inozemstva, saj je ta zanimiva prireditev 
marsikje že uvrščena v mednarodne 
programe.

T. JAKŠE

Jadran prekinil odlično serijo
^k>kiwJ>d>Rn*h spomladanskih rezultatov rokometašev Inlesa Rika iz Ribnice je 
Sn^l!c v Sežani, kjer je na tekmi 23. kola prve republiške lige Ribničane porazil 

Jadran. Svoj delež so k porazu prispevali tudi sodniki, ki so, milo rečeno, 
v * *odo gostujoče ekipe.

*Mi ^"Jem kolu pa so ribniški rokome- 
Uvr5čen,?a*ali na svojem igrišču zadnje 
Ho ekipo Emeas Dol in tako še 
sto. Koi taja-i<> v konkurenci za drugo me- 
Hnin, Z3n>mivost tega srečanja lahko 
HkA^je tekmo obiskalo samo 15 
V/- Igralci Dobove so v 23. kolu na 
'tli Drj 1,1 'erenu v tekmi z Ormoženl ipo- 
^PevM31' P°raz- Verjetno sta k temu 
H jn "tudi odsotnost odličnega Gla- 
\ "ehorbenost dobovskega moštva.
Hl^rav.lo v nas!
<li|lslt v gosteh pri Seširju,ko so vo- 
k,golih ^celotnem srečanju. Da razlika 
Siiven%,nI,,b,,a Se večja, gte zahvala zane-
*t||tj 3 škofjeloškemu vrdtatju' Maroltu.
’ • okometaši so po zmagi v 23. kolu,

ki jim je dala novega upanja za obstanek v 
ligi, visoko izgubili tekmo v naslednjem 
krogu tekmovanj. Drava iz zgornjega dela 
prvenstvene lestvice sije na svojem igrišču 
zmago praktično zagotovila že v prvem 
delu srččanja, tako daje trener Ptujčanov 
dal v drugem polčasu priložnost tudi mlaj
šim igralcem.

Kočevske igralke so kljub porazu v 
zadnji tekmi II. rokometne lige osvojile

jem kolu z vi- 10. mesto in s tem dosegle zastavljeni cilj.

Na tekmi v Zagrebu proti najboljši ekipi v 
prvenstvu so Kočevke igrale zelo podjetno 
zlasti v drugem polčasu, tako da so zapu
stile vtis tehnično dobro pripravljene eki-

tekmovalci in njihovi spremljevalci vložili 
med dirko in po njej pri strokovni komisi
ji. Taje zasedala dobri dve uri, tekmovalci 
pa so skupaj z gledalci ves ta čas čakali na 
slovesno razglasitev. Obiskovalci dirke v 
vetru in bližajoči se noči niso želeli sred' 
travnikov ostati zato, da bi pozdravili prve 
tri na stopničkah, temveč so čakali na žre
banje vstopnic. Tako se je zgodilo, da 
mnogi niso zdržali do pričetka žrebanja, 
čeprav so zaradi nagrad pokupili kar 
11.000 vstopnic po lOOdinaijev. Tako se 
je pri prvih nagradah dogodilo, da sta bila 
lastnika prvih dveh izžrebanih vstopnic že 
doma in je Avtobum juga 45 oddal šele

*5jx>raz Inlesa Rika v Sežani krivi tudi sodniki — Oprema dosegla cilj
pe. Tudi tokrat seje izkazala odlična vra
tarka Štefanišinova.

ZMAGOVALEC — Nenad Martin« 
(desno) je na nedavnem tekmovanju na 
Kolpi zmagal v slalomu, disciplini, Idje 
štela za memorial Toneta Ožbolta. Po
kal je Martinisu izročil dr. Stanko Niko
lič iz KŠD Tone Ožbolt Osilnica. (Foto: 
M. G-č)

Planinstvo ima 
svojo tehniko 
in pravila igre

Brežiško društvo želi to 
vcepiti vsem hribolazcem

BREŽICE — Jeseni je Planinsko druš
tvo Brežice s kulturnim in družabnim ve
čerom, s podelitvijo priznanj in z izdajo 
brošure o štirih desetletjih delovanja do
stojno proslavilo svoj jubilej. V enainštiri- 
deseto leto je vstopilo z 900 planinci, med 
katerimi je največ pioniijev, sicer pa še 
100 mladincev in 330 članov. Organizi
rani so v odseku za planinska pota, orien
tacijo, gorsko stražo in varstvo narave ter 
za mladince. Posamezne planinske skupi
ne delujejo na vseh šolah (razen na Bizelj
skem) in tudi v vrtcu.

Zadnja leta je planinstvo skoraj povsem 
zamrlo na gimnaziji, kar prof. Marijo Ve
ble, dolgoletno predsednico društva, pre
cej žalosti. Zaveda se, da so mentoiji po-

prof. Marija Veble

seben

REGIJSKO
PRVENSTVO POSAVJA

KRŠKO - ŠK Krško je pred dnevi 
pripravil regijsko pionirsko šahovsko pr
venstvo, na katerem je nastopilo 65 fantov 
in deklet iz Litije, Zagorja, Trbovelj, 
Hrastnika, Sevnice, Krškega in Brežic. Pri 
mlajših pionirkah je zmagala Grilčeva 
pred Radejevo in Volaričevo (vse Sevni
ca), pri starejših pionirkah Korenova pred 
Kunškovo in Krošljevo (vse Sevnica), 
med mlajšimi pionirji je bil prvi Goršek, 
drugi Garantim (oba Zagorje) in tretji Im- 
perl (Sevnica), pri starejših pionirjih pa 
Volčanšek, drugi je bil Pavlovič, tretji pa 
Sebanc (vsi Krško).

J. BLAS

potem, ko so izžrebali že tretjo številko 
vstopnice.

Upamo, da so si športni delavci kluba 
Mel nabrali nekaj novih izkušenj, ki jih 
bodo lahko pokazali 21. julija, ko bo v 
Dolenjskih Toplicah dirka za republiško 
prvenstvo v razredu 80 in 125 ccm.

J. PAVLIN

OČE IN SIN — Predsednik kluba Mel 
Ludvik Mežnarje imel na dirki kar precej 
skrbi Prvič zato, da je dirka dobro stekla, 
v drugi vlogi paje bil tudi trener in svetova
lec svojemu sinu Ludviku. Napotki pred 
dirko so se obnesli saj je ta 12-letni fantič 
v kategoriji do 80 ccm v skupni razvrstitvi 
dosegel ugledno Šesto mesto. (Foto: J. P.)

Brez »leka« 
proti Leku

Elan nadigral Žalčane — Igra- 
lec več ni zadoščal

NOVO MESTO — V 23. kolu SNL sta 
se na stadionu Bratstva in enotnosti pome
rila Partizan-Hmezad in domači Elan. Na 
prvi zadetek so gledalci čakali kar do 44. 
minute, ko so Novomeščani s strelom 
Kostrevca prišli v vodstvo. Pričakovati je 
bilo, da bodo elanovci v drugem delu sre
čanja učinkovitejši, a seje med strelce vpi
sal le še Plevnik in tako dosegel končni 
izid. Dodajmo, da je Elanovo ekipo po
novno začel trenirati Vlado Ktinčarovski. 
Pod njegovim vodstvom je moštvo zbralo 
v treh srečanjih že 5 točk. Po tem kolu je še 
naprej vodil Slovan s 33 točkami, drugi je 
bil velenjski Rudar z dvema točkama za
ostanka, Elan pa je bil z 21 točkami na 11. 
mestu. V 24. kolu SNL je Elan v gosteh 
meril moči z enajsterico Domžal Leka. 
Novomeščani so že v 9. minuti doživeli 
hladen tuš, saj so gostitelji nepričakovano 
povedli. Z izidom 1:0 sta ekipi končali pr
vi polčas, rezultat pa se ni spremenil do 
konca tekme, čeprav je Elan od 55. minu
te imel igralca več. Tudi po tem kolu ni 
sprememb na vrhu prvenstvene lestvice; 
Elan ostaja na 11. mestu.

M. G.

Čakaje na telovadnico
Kdo bo odgovarjal, ker semiški učenci nimajo pri- 
merne telesne vzgoje? — Bo kdaj dovolj denarja?
SEMIČ — Tukajšnja osnovna šola je 

bila do nedavnega celodnevna v pravem 
pomenu besede, v zadnjem času pa je ve
liko dejavnosti odpadlo, vendar pouk po
teka normalno z izjemo telesne vzgoje, ki 
jo imajo na umiku, in sicer vsi razredi 
skupaj kar 47 učnih ur na teden. Toda od
kar je v domu TVD partizan, kjer so imeli 
telovadbo, 12. decembra lani padel na tla 
strop, je telovadba semiških učencev 
močno okrnjena. Učitelji se morajo pač 
znajti po svoje, možnosti pa so precej 
pičle.

Ko je topletje, telovadijo na zunanjem 
igrišču, čeprav se ne morejo, zvrstiti vsi 
razredi, »privoščijo« pa si lahko le atletiko 
in športne igre, kar m ravno po učnem na
črtu. Drugače pa gledajo športne filme, 
poslušajo zdravstvena predavanja, med
tem ko telovaditi, predvsem v starem delu 
šolskega poslopja, ne morejo, saj se trese 
vsa šola.

»Zavedamo se, da denaija za gradnjo 
naše telovadnice ni, vendar pa se hkrati ne 
moremo sprijazniti s tem, da nam govori
jo, naj pač počakamo na boljše čase. Na 
črnomaljski občini si sicer prizadevajo, da 
bi dobiti denar z republike, nam pa je na
ročeno, naj pripravljamo projekte, da bi 
lahko, ko tx> priložnost, takoj začeli gradi
ti,« pravi Barbara Fir, kije postala ravna
teljica semiške šole šele pred dobrima 
dvema mesecema. Vendar zatrjuje, da bo 
nadaljevala s prizadevanji za novo telo
vadnico, ki jih je zastavila prejšnja ravna
teljica. »Slišati je tudi drugo možnost, da 
bi le obnovili Partizanov dom, vprašanje 
pa je, kaj bi se bolj splačalo, adaptacija ali 
novogradnja. V domu bi namreč še vedno 
primanjkovalo prostora za 20 ur pouka te
lovadbe na teden, bojimo pa se tudi, da 
potem še dolgo časa ne bi prišli do svoje 
telovadnice. Povrh tega v projektu ni le te

lovadnica, ampak so tudi učilnice, ki jih 
nujno potrebujemo.«

Firova priznava, da se bojijo novega 
šolskega leta, saj ne vedo, kako organizira
ti pouk, ko ne bo ne nove ne stare telovad
nice. »Sedanjo generacijo otrok bomo za
nemarili, kar se tiče telovadbe. In kdo bo 
za to odgovarjal?« se sprašuje ravnateljica. 
Sicer priznava, da starši pmlpirajo šolo v 
njenim prizadevanjih, pomagali pa bi lah
ko le s samoprispevkom. »Prav tako pa si 
gradbeni odbor med drugim prizadeva, da 
se na naš problem ne bi pozabilo ali da ne 
bi morda kdo pomislil, da smo se sprijaz
nili s tem, da nimamo telovadnice. Nismo 
se in se tudi ne moremo,« pravi odločno 
Firova.

M. B.-J.

Barbara Fir

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

problem njihove organizacije. 
»Potrebnoje, daje mentor tudi sam plani
nec, da rad dela z mladino in da ima po
sebno veselje za hojo v gore. Društvo jim 
pomaga pn organizaciji izletov, sicer pa 
vsako leto tudi samo prireja dva do tri izle
te mesečno. Poleg tega imamo še dve tra
dicionalni akciji: pohod na Stojdrago, na 
katerem se nam pridružijo tudi planinci iz 
sosednjih posavskih in hrvaških občin, ter 
v novembru še pohod na martinovo.«

Brežiški planinci so uredili krožno Bre
žiško planinsko pot in Pot po poteh koz
janskih borcev. Vsako leto enkrat organi
zirajo delovno akcijo, na kateri poskrbijo 
za vzdrževanje in markiranje obeh poti. 
Pred leti so si v nekdanji osnovni šoli v Pe
čicah uredili planinsko sobo, kjer lahko 
ponudijo prenočišče 10 planincem, že dve 
leti zapored pa jim pride prav tudi pri or
ganizaciji planinskega tabora za najmlaj
še. Za mladino in odrasle že vrsto let sku
paj s posavskimi planinskimi društvi 
prirejajo 10-dnevni planinski tabor. »Pla
ninstvo je vzgojno in izobraževalno, saj 
ljudem približa drugačen način življenja. 
Usmeija jih v naravo in jih hkrati uči, ka
ko jo ohranjati. V zavest ljudi, ki zahajajo 
v planine in gore, želi vcepiti, da ima tudi 
ta šport, kakor katerikoli drugi, svojo teh
niko in pravila igre,« meni prof. Vebletova.

B. D.-G.

rokomet

II. ZVEZNA LIGA, ženske, 24. 
KOLO: MODEA ŠPARTA — 
OPREMA 25:18 (11:7)

Oprema: Stefanišin, Lindič, Guštin 
3, Vuk, Križmanič 1, Jerič 10, Kers- 
nič. Petek 2, Jerič — Benčina 2, 
Klančar.

LESTVICA: L Modea Šparta 46,
2. MTČ 41... 9. Oprema Kočevje, 12. 
Buija Centrocoop, 13. Lokomotiva 0.

SRL, moški, 23. KOLO: JA
DRAN — INLES RIKO 26:25 
(14:12)

Inles Riko: Lapajne, Djokič 5, Šilc
3, Pajnič, Mikelič 5,1 ~
3, Fajdiga 1, Jakšič, Škoper.

KRŠKO-
22:12(12:8)

Krško: Brodnik, Kekič 2, Iskra 7, 
Voglar 7, Martinčič 2, Rakar, Vrtov- 
šek, Urbanč 2, Kozinc, Keže 2, 
Kovač

DOBOVA AFP — ORMOŽ 
19:25(7:10)

Dobova AFP: Jurkas, 1. Deržič 1,
5. Deržič 5, Žibert 1, Starc 1, B. Levec
6, Večerič 4, Vašcer 1, Cemoga, 
Kranjc, Bratanič, Škofca.

Dobova: Jurkas, Vaščer 
6, Starc 3,1. Deržič 12, Žibt 
ser 3, Cemoga, Levec 4, Po

er S. Deržič 
Žibert 1, Gla- 

noga, Levec 4, Polovič.
DRAVA — KRŠKO 30:17 (16:7)
Krško: Imperl, Rakar, Iskra 4, Vo

glar 5, Martinčič 2, Vrtovšek 2, Ur
banč 4, Kozinc, Keše, Brodnik.

LESTVICA: 1. STT Rudar 41, 2. 
Pomurka Bakovci 39, 3. Inles Riko 
37... 9. Dobova 20... 13. Krško 11, 
14. Emens Dol 0.

Pari prihodnjega kola: Dobova — 
STT Rudar, Preddvor —Inles Riko, 
Jadran — Krško.

, Lesar 8, Tomšič 
, Škoper. 

VELIKA NEDELJA

nogomet

.rame, n
SRL, moški, 24. KOLO: INLES 

RIKO — EMENS DOL 30:21 
(19:5)

Inles Riko: Lapajne, Džokič 4, Šilc 
2, Pajnič 1, Mihelič 5, Lesar 5, Tomšič 
6, Fajdiga, Škaper, Marolt 1, Jakšič 5, 
Abram L

ŠEŠIR —
(13:13)

DOBOVA 21:29

SNL, 23. KOLO: ELAN — 
PARTIZAN HMEZAD 2:0 (1:0)

Strelca: 1:0 Kostrevc (v 44. minu
ti), 2:0 Plevnik (82 min).

Elan: Črv, A. Primc, Kobe, Pavlin, 
Kramar, V. Primc, Horvat (Kolenc), 
B. Mesojedec, Plevnik, Bracovič (Š. 
Mesojedec), Kostrevc (Markovič).

SNL, 24. KOLO: DOMŽALE — 
ELAN 1:0 (1:0)

Elan: Črv, A. Primc,cKobe (Bra- 
canovič), Kramar, Pavlin, V. Primc, 
Milanovič, B. Mesojedec, Horvat (S. 
Mesojedec), Plevnik, Kostrevc.

LESTVICA: L Slovan 33, 2. Ru
dar (V) 33,3. Ljubljana 30.... 11. Elan 
(-2)21, 12. Mura 21 itd.

Pari prihodnjega kola: Partizan 
Hmezad — Vozila, Ljubljana — 
Domžale, Elan — Jadran Lama itd.

4' v",tf ti‘



| TELEVIZIJSKI SPOREDI
PETEK, 10. V.

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.10 in 14.35 — 1.15 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK 

KLOBUK KLOBUK
VELIKI ZASUK, ponovitev 3. de
la franc, nadalj.

14.50 VIDEOSTRANI
15.00 SVET NA ZASLONU, ponovitev
15.30 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16 55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK 

TEDNIK, ponovitev
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.10 HČI MORSKIH VALOV, 
norveška nadalj., 2/6
18.50 NOVOSTI ZALOŽB

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 IZGUBLJENI SVETOVI, IZGI

NULA ŽIVLJENJA, angl. po- 
Ijudnoznan. serija, 2/4

21.05 HEROJI, avstralska nadalj., 4/4
22.00 DNEVNIK 3, VREME
22.20 SOVA:

DRAGI JOHN, amer. naniz., 
12/23
PLEVEL, amer. franc, film

1.05 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
Maribor — 19.00 Domači ansambli: Pu
gelj, Vesna in Nageli (ponovitev) —19.30 
Dnevnik — 20.00 Žarišče — 20.30 Moš
ki cerkveni zbor iz Moskve — 21.25 Ko
lesarska dirka Alpe-Jadran — 21.45 Sate
litski programi — 22.30 Yulel — 23.30 
Satelitski programi

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Živeti kakor vsi normalni ljudje — 10.00 
Šolski program — 12.00 Poročila —
12.10 Video strani — 12.20 Živi ogenj 
(amer. film) — 14.10 Culico na rame—
15.10 Pagliacci (opera) — 16.30 Video 
strani — 16.35 Poročila — 16.40 TV ko
ledar — 16.50 Pokličimo 93 — 17.00 Iz 
vašega čtiva: Dragutin Domjanič
17 30 Živeti kakor vsi normalni ljudje 
(2/8) — 18.00 Hrvaška danes — 18.45

Polna hiša (amer. naniz.) — 19.10 Risan
ka — 19.30 Dnevnik 1 — 20.00 Matere, 
hčere in ljubimci (ameriški film) — 21.35 
Duoptrija — 22.25 Dnevnik 2 — 22.45 
Ekran brez okvira — 0.15 Yutel — 1.15 
Poročila

SOBOTA, 11. V.

SLOVENIJA 1
8.00— 11.40 in 15.10— 1.25 TELE

TEKST
8.20 VIDEO STRANI
8.30 TV MOZAIK

8.30 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 12. lekcija
9.00 RADOVEDNI TAČEK
9.15 MARKO NA BELEM KO
NJU JAŠE
9.25 ALF
9.50 PERISKOPOV RAČEK
10.00 ZGODBE IZ ŠKOLJKE
11.00 PESEM PORABSKIH SLO
VENCEV

11.30 VIDEO STRANI
15.25 VIDEOSTRANI
15.35 FLUID:GRAMMY 90, ponovitev
16.20 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEO STRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 ŽABJE SANJE, avstralski film
18.35 EOP VIDEO STRANI
19.00 ŽE VESTE?
19.00 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3X3
20.35 KRIŽKRAŽ
22.10 DNEVNIK 3, ŠPORT, VREME 
7? 30 SOVA-

NA ZDRAVJE!, amer. naniz., 
11/30
TWIN PEAKS, amer. nadalj., 
17/21
ZA LEPO ŽIVLJENJE, franc, 
film

1.15 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
12.55 Domžale: Mednarodni teniški tur
nir (prenos) — 15.00 Videonoč (ponovi
tev) — 19.00 Muppet show — 19.30 
Dnevnik — 20.15 Filmske uspešnice: 
Obračun v velikem mestu (amer. film) 
—21.50 Mednarodni teniški turnir (po
snetek iz Domžal) — 23.20 Yutel — 0.15 
Satelitski programi

HTV 1
8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Spored  za otroke — 10.00 Izbor šolskega 
programa — 11.30 Divji svet živali
— 12.00 Besede, besede — 13.45 Pirscien 
in roža (poljski mlad. film) — 15.15 Mik- 
ser M (zabavna oddaja) — 16.00 Doku
mentarni film — 16.15 Narodna glasba
— 16.45 Sedmi čut — 16.55 Poročila
— 17.30 TV teden — 17.45 TV razstava
— 18.00 Vrnitev na otok zakladov (TV 
nadalj.,4/10)— 18.55 Denver, poslednji 
dinozaver (amer. risana serija) — 19.30 
Dnevnik 1 — 20.00 Pogovor tedna 
—20.15 Črni mesec (amer. film) — 22.05 
Izseljena Hrvaška — 22.35 Dnevnik 2 
—22.55 Športna sobota — 23.15 Fluid 
(zabavnoglasbena oddaja) — 0.00 Yutel 
—0.55 Poročila

NEDELJA, 12. V. 
SLOVENIJA 1
8.15— 12.05 in 13.00 — 23.45 

TELETEKST
8.30 VIDEO STRANI
8.40 OTROŠKA MATINEJA:

ŽIV ŽAV
HČI MORSKIH VALOV, nor
veška nadalj., 2/6

10.15 V ZNAMENJU ZVEZD, nemška 
dok. serija, 10/12

10.45 MUPPET SHOW, ponovitev
11.10 VIDEOMEH
11.40 OBZORJA DUHA
12.00 VIDEO STRANI
13.15 VIDEOSTRANI
13.25 IZBOR PESMI ZA EVROVIZI- 

JO 91, skrajšan posnetek
14.40 SAGA O FORSYTHIH, nadalj., 

17/26
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 ZELENI OGENJ, amer. film
18.45 EP VIDEO STRANI
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK 
19.15TV OKNO

19.30 DNEVNIK 2 
19 55 VREME
20.05 POSEL JE POSEL, slovenska na

niz., 6/6
20.35 EPP
20.40 ZDRAVO
22.00 DNEVNIK 3, VREME 
22 20 SOVA:

KREMPLJI IN PRASKE, amer. 
naniz., 11/16
NA POTI K MAVRICI, kanadska 
nadalj., 2/14

23.35 VIDEO STRANI

ZOPET VAS PRESENEČA

0X0ftHB
r ni-
lir**' d.d. Metlika

vam v svojem salonu v Rosalnicah 5 pri Metliki nudi kopalniški 
program KDlpQ*SOn in program kuhinjskih korit kolp&ker

IN KERAMIČNE PLOŠČICE 
v času od 29. 4. — 18. 5.1991

— z 20% popustom za takojšnje plačilo ali
— na obročno brezobrestno odplačevanje 1 + 2

Ne glede na obliko plačila pa vam nudimo še 
DODATNE UGODNOSTI:

za vse redne programe 
za proizvode II. kvalitete 
za opuščene programe KOLPA.SAN 
za izvozne progT$m$&OLPA. S A N in KOLPA. KER 40%

5%
25%
40%

kolp/čHIm* * ta*'« i6ure

K« 58-273 SHS** 6.-12. *e
fiBčd68M-T6G KV-

DOLENJSKI UST

SLOVENIJA 2
Opomba: 12.55 Domžale: tenioški turnir;
14.00 EP v boksu; 12.00 Grobnik: moto 
dirke za EP; 15.10 Monte Carlo: F-l za 
VN Monaca 12.55 Športno popoldne — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Bajke na Sloven
skem (dok. oddaja 5/5) — 20.30 Ciklus 
filmov R. W. Fassbinderja: Zakon Marije 
Braun (nemški film) — 22.25 Posnetek 
boksa — 23.25 Športni pregled — 0.10 
Yutel

HTV 1
8.45 Poročila — 8.50 TV koledar — 9.00 
Nedeljsko  dopoldne za otroke 10.00 Split: 
Srečanje katoliške mladine — 12.00 
Kmetijska oddaja — 13.00 Poročila — 
13.05 Serijski film — 13.55 Družinska 
oddaja — 14.25 Nedeljsko popoldne —
18.45 Risana serija — 19.10 TV sreča — 
19.30 Dnevnik 1 — 20.00 Humoristična 
serija — 21.35 Poljudnoznanstvena serija 
— 21.50 Dnevnik 2 — 22.10 Glasbena 
oddaja — 23.10 Športni pregled — 23.55

TOREK, 14. V. 

SLOVENIJA 1
23.35

PONEDELJEK, 13. V.

SLOVENIJA 1
8.35 — 10.55 in 14.45 — 0.25 TELE- 

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

10.45 VIDEO STRANI
15.00 VIDEOSTRANI
15.10 OBZORJA DUHA, ponovitev
15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.30 SPORED ZA OTROKE
19.10 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 URA RESNICE, nemška drama
21.10 OSMI DAN

22.00 DNEVNIK3
22.20 400 LET SLOVENSKE GLAS

BE, 17. oddaja
23 05 SOVA'

GLEDALIŠČE RAY A BRADBU- 
RYJA, angl. naniz., 4/6 
NA POTIK

8.35 — 12.25 in 14.40 
TELETEKST

8.50 VIDEO STRANI
9.00 MOZAIK, ponovitev

9.00 ZGODBE IZ ŠKOLJKE
10.00 ŠOLSKA TV 
ZEMLJEPISNE POSEBNOSTI, 
13/14
10.55 ANGLEŠČINA - FOLLOW 
ME, 14. lekcija
11.20 SEDMA STEZA
11.40 OSMI DAN
12.25 OMIZJE

14.55 VIDEOSTRANI
15.05 MOZAIK, ponovitev 

ANGLEŠČINA - FOLLOW ME, 
14. lekcija

15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK - ŠOLSKA TV
18.10 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
19.05 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 IME MI JE ŠTEVEN, amer. na

dalj., 1/4
20.55 NOVOSTI ZALOŽB
21.05 MEDNARODNA OBZORJA: 

ALBANIJA
21.50 DNEVNIK 3, VREME
22.10 SOVA:

ČRNIGAD, angl. naniz., 4/6 
NA POTI K MAVRICI, kanadska 
nadalj. 4/6

23.25 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
2 Koper — 19.00 Zvočnost slovenskih 
pokrajin: Gorenjska — 19.30 Dnevnik —
20.00 Žarišče — 20.30 Žrebanje lota —
20.35 Umetniški večer: David Lean: Živ
ljenje za film (amer. dok. film) — 22.25 
Yutel

17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK, ponovitev

BAJK E N A SLOVENSKEM, dok 
oddaja, 4/5 u

17.40 SPORED ZA OTROKE ^ 
MLADE

19.00 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 FILM TEDNA

TATOVI MILA, italijanski film
21.35 MARLBORO MUSIČ SHOW
22.20 DNEVNIK 3, VREME
22.40 SOVA:

ALF, amer. naniz. 37/38 
NA POTI K MAVRICI, kanadsk* 
nadalj. 5/14
V ZNAMENJU ZVEZD, ncmšk« 
dok. serija, 11/12 

0.25 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 18.30 Slo
venci v zamejstvu - 19.00 Studio Maric®*
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Športna sred*
— 22.20 Svet poroča — 23.05 Yutel

nadalj. 3/14 
0.15 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2

MAVRICI, kanadska SREDA, 15. V.

napredka 
(športna oddaja) — 21.20 Omizje - 
Yutel

Slovenija
" Moja dežela.

SLOVENIJA 1
8.35 — 11.50 in 15.05 — 0.35 TELE

TEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

9 00 ŽIVŽAV
9.55 Ž. Petan: DACHAUSKI 
PROCESI, MGL

10.55 IME MI JE ŠTEVEN, amer. na
dalj., 1/4

14.50 MEDNARODNA OBZORJA: 
ALBANIJA

15.30 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE

ČETRTEK, 16. V.

SLOVENIJA 1
8.35— 10.55 in 15.05 — 2350 

TELETEKST
8.50 VIDEO STRANI
9.00 TV MOZAIK

10.45 VIDEO STRANI
15.20 VIDEOSTRANI
15.30 MOZAIK, ponovitev
16.00 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK .

17.05 ČAS NEGOTOVOSTI, d** 
serija, 5/7
18.00...

18.30 EP VIDEO STRANI
18.35 SPORED ZA OTROKE

MLADE
19.00 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME J,
20.05 VELIKI ZASUK, franc, nad«" 

4/8
21.00 TEDNIK
22.05 DNEVNIK 3, VREME
22.25 SOVA:
23.40 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Stu^ 
Ljubljana — 19.30 Dnevnik — 20.00 V 
nšče — 20.30 Skozi hudičeva vrata (*"5 
dok. oddaja, 1/3) — 21.00 Mali kot*f
— 21.15 Večerni gost: Mira Omerz® 
Terlep - 22.00 Retrospektiva jug<*£ 
vanskega filma: retrospektiva film°'/|J , 
žeta Babiča - V spopadu (bosanski n**
— 23.35 Yutel

JELOVICA
nudi od 1.maja dalje

IZREDNI POPUST
za predplačilo

NA STARE CENE

30%

15%

• vezana okna JELOBOR
• polkna s fiksnimi lamelami

• oknaTERMOTON
• vrata
• senčila
• montažne stene

UGODNO POSOJILO 1 + 4 
BREZPLAČEN PREVOZ do 100 km

(nakup nad 25.000 din) 
ORGANIZIRANA MONTAŽA

PRESENEČENJE 
pr/ nakupu nad 50.000 din

JELOVICA Kidričeva 58, 64220 ŠKOFJA LOKA 
tel.:(064)631-241, fax:(064)632-261

INFORMACIJE IN PRODAJA:
JELOVICA - PREDSTAVNIŠTVO NOVO MESTO, OB POTOKU 5 
(V GOTNI VASI) JELEFON: 068/22-772 
DELOVNI ČAS: OD 8. DO 16. URE IN 
1. IN 3. SOBOTO V MESECU OD 8. DO 12. URE

Št. 19 (2177) 9. maja



Stvarnost postaja grozljiva. Tudi zato, ker jo tako delajo časopisi.
Od 14. maja [naprej bo vse drugače.
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— BLAGOVNA znamka, ki združuje 64 proizvajalcev kvalitetnega pohištva

Da bi še bolj izboljšali ponudbo pohištva v vašem kraju, smo zainteresirani za zakup ali najem poslovnega prostora v 
ožjem središču Maribora, Murske Sobote, Novega mesta in Jesenic.

OD VAS PRIČAKUJEMO:

• da imate v lasti ali najemu prodajni prostor nad 80 m2
• da imate skladišče nad 200 m2
• da ste sposobni nuditi ob naši stalni pomoči kvalitetno in prijazno postrežbo
• da ne priznate omejitev zaslužka, ki se vam nudi s prodajo pohištva širokega asortimana

Zainteresirani lastniki poslovnega prostora 
(družbeni in zasebni sektor) lahko pošljejo 
ponudbo na naslov: fon*'

OOUR »NAMJEftTAJ« 
SARAJEVO

PREDSTAVNIŠTVO Ljubljana 
C. Ljubljanske brigade 9 
61000 LJUBLJANA 
Telefon: (061) 575-604 
Telefax: (061) 571-639

1

i

$

I
$

grafika<IVl Novo mesto p.o. 
l il Glavni trg 24, Novo mesto KO'

Na podlagi 35. in 36. člena statuta podje^a

razpisna komisija objavlja prosta dela

DIREKTORJA PODJETJA

Kandidati za direktorja morajo poleg zakonskih pogojev izpol
njevati še naslednje pogoje:
— da imajo visoko ali višjo strokovno izobrazbo,
— da imajo 5 let delovnih izkušenj na vodstvenih mestih,
— da imajo organizacijske in druge sposobnosti za uspešno 

gospodarjenje,
— da predložijo program razvoja podjetja za mandatno 

obdobje.

Mandat traja 4 leta.
Rok za prijavo kandidatov na razpis je 30 dni od dneva objave. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 8 dneh po odločitvi zbora 
delavcev.
Prijave na razpis z dokazili o izpolnjevanju pogojev je treba po
slati na gornji naslov s pripisom: ZA RAZPISNO KOMISIJO.

Komisija za medsebojna razmerja delavcev 
podjetja

mt

m
KMETIJSTVO VIPAVA 
Agroind.

VIPAVA
p.o. Vipava

AGROIND. VIPAVA

objavlja 
prosta dela

ZASTOPNIKA ZA PRODAJO VIN ZA PODROČ
JE MESTA ZAGREB IN OKOLICE
Pogoji: 
- višjivišja ali srednja šola ekonomske ali komercialne smeri 
— 2 leti delovnih izkušenj

Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas, s 6-mesečnim 
poskusnim delom.
Prijave z ustreznimi dokazili pošljite v 8 dneh po objavi na na
slov: Kmetijstvo Vipava, Agroind. Vipava, Vinarska c. 5,65271 
Vipava.

novoles
Energetika in storitve, d.o.o. 
68351 Straža

razpisuje

JAVNO LICITACIJO OSNOVNIH SREDSTEV,
ki bo dne 10.5.1991 ob 10. uri v prostorih EIS v Straži, tel. 068 
(84-638)

A

Naziv OS:
1. Tovorni avto TAM 5000, letnik 1969, 

vozen, registr.
2. Tovorni avto TAM 5000, 

letnik 1969, vozen, registr.
3. Traktor ŠTORE 502 s kabino, 

nereg., vozen
4. KOMBI ZASTAVA 850 AFP, 

neregistriran, nevozen
5. Traktorska prikolica — enoosna 

— 3 kom
6. Počitniška prikolica IMV 550
7. Počitniška prikolica IMV 510

Izklicna cena

40.000. 00

35.000. 00

30.000. 00

10.000. 00

(kom) 12.000,00 
22.500,00 
22.000,00

REPUBLIKA SLOVENIJA 
SKUPŠČINA OBČINE METLIKA 
KOMISIJA ZA VOLITVE, IMENOVANJA 
IN ADMINISTRATIVNE ZADEVE

razpisuje
prosta dela in naloge

DIREKTORJA DOMA POČITKA METLIKA
Kandidati morajo za sklenitev delovnega razmerja poleg sploš
nih pogojev izpolnjevati še naslednje:
1. da imajo najmanj višjo strokovno izobrazbo socialne, zdrav

stvene ali podobne smeri,
2. da imajo najmanj 5-letne delovne izkušnje na področju 

opravljanja vodilnih ali vodstvenih del v tovrstnih ustanovah,
3. da predložijo program razvoja doma.
Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta.

volitve, imenovanjaka, Komisija 
zadeve.
O imenovanju bomo kandidate obvestili v 30 dneh po poteku 
roka za prijavo.

^AAAAA\V\VWVWVWWV\WVWWWV\V\V\WV*

AMF d. o. o.

Ogled je možen dne 10. 5.1991 od 8. do 10. ure.
Vraščino v višini 10% izklicne cene bodo udeleženci lahko pla
čali pri blagajni podjetja.
Nakup bo potekal po sistemu videno — kupljeno.
V izklicni ceni ni vključen prometni davek. Kupnino in prometni 
davek je treba vplačati v 8 dneh na žiro račun. Kupljena osnov
na sredstva lahko prevzamete na podlagi dokazila o vplačilu.

PODJETJE ZA PROIZVODNJO, 
MONTAŽO IN TRGOVINO

UGODNO!
INDIVIDUALNI SATELITSKI SISTEMI
Sprejemnik PACE SS 6060, LNB »MIT« 1,3 dB,
80 cm parabola.
Posebne cene za trgovine in monterje!
Garancija 12 mes., servis zagotovljen!
Inf.: AMF d.o.o., Verje 70, Medvode 
tel.: 061/621-498, 555-267 • 068/64-110

GLOBOKO p.o.

TRGOVINA NA VELIKO IN MALO
vam nudi pod ugodnimi pogoji:
— gradbeni material
— stavbno pohištvo
— inštalacijski material
— profitna železa
— peči za centralno ogrevanje
— bakreno in pocinkano pločevino
— barve in lake
— kmetijske stroje
— umetna gnojila in škropiva.

V času od 25. 4.1991 do 25. 5.1991 nudimo 5% popusta za 
gotovino in člane stanovanjskih zadrug za nakup nad 2.000,00 
din.
Za stranke poslujemo vsak dan od 7. — 19. ure, v soboto pa od 
7. — 13. ure.

OBIŠČITE NAS!
.w\\\\\\wwwvw\\v_____________ J
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DANA, tovarna rastlinakih specialitet in 
destilacija p.o. Mirna,
objavlja prosto delovno mesto

vodje nabave

-^S/fl. ali VI. stopnja strokovne izobrazbe agronomske, živilske 
ali ekonomske smeri;

— 3 leta delovnih izkušenj na komercialnih poslih;
— vozniški izpit B-kategorije.

Pričakujemo prijave sposobnih, dinamičnih strokovnih ljudi, ki 
so se pripravljeni vključiti v naš kolektiv.
Kandidati imajo možnost pridobiti stanovanje.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh po 
objavi na naslov: »DANA«, tovarna rastlinskih specialitet in de
stilacija p.o. Mirna, 68233 MIRNA. O izbiri bomo kandidate ob
vestili v 8 dneh po opravljeni izbiri.

^wwwwwv\a^wwww«/W*a/%I

M/M Mercator - Mednarodna trgovina, d.d 

Ljubljana, Titova 137

VABI K SODELOVANJU:

KV kuharje 
KV slaščičarje 
KV natakarje

Zaželjene so večletne delovne izkušnje ter obvezno znanje tu
jega jezika. Primerne kandidate bomo zaposlili v naših delovnih 
enotah v tujini. Ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev po
šljite na gornji naslov v roku 8 dni.

,wwwwvwwvwvwwvwvvw^.WN\\\\\WWWVW\\V

NOVO NOVO
»ZLOŽLJIVA VRTNA GARNITURA« 

po zelo ugodni ceni 
od 2600,00 din

Wv2~^T^r;. .. ■ *

— dimenzija mize 220 x 50 cm
— dimenzija klopi 220 x 25 cm

Infonnacfe in vpbčfla: 
»TIPS« KRŠKO MDB 15 
* 0606/21-463 h 21-367

. .V.V
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zavarovalnica tilia d.d.
novo mesto

Naša poslovnost, znanje, sodobna organiziranost 
in skoraj stoletna tradicija so najboljše jamstvo.

TILIA — ime prijazne usode

-0DOLENJSKI LIST Št. 19 (2177) 9. maja
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ZAHVALA

V 93. letu se je od nas poslovila naša draga 
mama, stara mama in babica

ANA
MORAVEC

iz Zemlja 10

brix"° * zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
nikn n°i Soža je ter spremstvo na njeni zadnji poti. Zahvala tudi g. žup- 

za lepo opravljen obred. Hvala tudi pevkam za občuteno zapete 
pesmi.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ob mnogo prerani in nenadni izgubi našega 
očeta

. _ JAKOBA 
*J| MAHNETA

z Uršnih sel 104

zahvaljujemo sosedom, sorodnikom, znancem ter kolekti- 
ma M—Standard in G1P Pionir iz Novega mesta za izraženo sožalje, 
tovano cvetje in pomoč, govornikoma za poslovilne besede in GD 
sna sela za ganljive besede in opravljen obred. Iskrena hvala vsem, ki 

ste ga spoštovali in pospremili ob njegovem odhodu.

Vsi njegovi

BEk.
ZAHVALA

Ob boleči izgubi dobrega moža, očeta, starega 
očeta, sina, brata in strica

JOŽETA
PAVLAKOVIČA

* 'skreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
ancem, ki so nam pomagali v najtežjih trenutkih. Hvala govomiko-

darjene vence in izrečeno sožalje. Prisrčna zahvala gospodu župniku za 
lepo opravljen obred.

žalujoči: žena Marija, sinova Matjan in Jože z družino, oče 
in vsi ostali

ZAHVALA
jS? z^>gom nisi rekla, 

roke nam podala,
v^lff vzela je prerano, 

srcih naiih boš ostala

Nepričakovano nas je zapustila naša draga mama, teta, tašča, 
babica in prababica

Marija kostrevc
iz Dednje vasi 31 pri Pišecah

prisrčmlirCno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
sD?ncem’ k> ste nam izrekli sožalje, pokojni darovali cvetje in jo po- 
jPremili k večnemu počitku. Iskreno se zahvaljujemo pevcem Dl! Bre- 

Ce’ 8- Marjanci Ogorevc za poslovilne besede, Društvu upokojencev 
Šentjernej. Vsem še enkrat iskrena zahvala!

t večnemu počitku. Iskreno se zahvaljujemo pevcem Dl 
tci Ogorevc za poslovilne besede, Društvu i 
entjemej. Vsem še enkrat iskrena zahvala!

Žalujoči: vsi njeni

Šentjernej, Tišina, Grosuplje, Brežice, Cerknica, 
Novo mesto

ZAHVALA
Trpljenje si prestala 
zdaj boš v grobu mimo spala

Po težki bolezni nas je v 79. letu zapustila naša 
draga mama, babica, prababica, tašča, sestra 

in teta

ANA MURN
roj. Trlep

z Rdečega Kala pri Dobrniču

ljernena hvala vsem sorodnikom, sosedom in ostalim vaščanom, prijate- 
in v« znancem ‘n vsem, ki so nam kakorkoli pomagali, darovali cvetje 
la j n£e našo drago mamo pospremili na zadnji poti. Posebna zahva
lit J "umarju, kolektivu Trimo Trebnje, Metalka Ljubljana, pevcem 

Kospodu župniku za opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

I9 (21771 9. maja 1991

V SPOMIN
Ljubil svojo si družino, 
ljubil zemljo si in dom, 
ostala grenka nam je bolečina 
ko odšel si v večni dom.

JULIJU
MATEKOVIČU

Boleč je spomin na 4. maj, ko mineva prvo žalostno in tiho leto, ko si 
nas tako nepričakovano in prezgodaj zapustil, ljubi in skrbni mož, ate in 
stari ata. Hvala vsem, ki prinašate cvetje, prižigate svečke ter postojite 

ob njegovem grobu in ga imate v lepem spominu.

Žalujoči: vsi tvoji

ZAHVALA
Ljubezen, delo in trplenje, 
tvoje je bilo življenje.

V 61. letu nas je nepričakovano zapustil naš 
dragi mož, oče, dedek, brat, stric in svak

JOŽE 
STRUNA

z Verduna pri Uršnih selih 15
Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, pokojnemu darovali vence, 
cvetje, sveče, ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji 
poti, nam pa izrekli sožalje. Posebno zahvalo smo dolžni družini Sami- 
da za nesebično pomoč, nevrološkemu oddelku bolnišnice v Novem 
mestu, ZB Uršna sela in DO Goijanci iz Straže. Zahvaljujemo se tudi g. 
župniku za lepo opravljen obred in govorniku za poslovilne besede.

Žalujoči: žena Fani, otroci Marjan, Nada in Zdravko z dru
žinami

r,

V ■
V SPOMIN

8. maja bo minilo leto žalosti, odkar je po tež
ki bolezni tiho odšel k večnemu počitku moj 

dragi in dobri mož

VINKO 
VENGLEŠ

Kapele pri Brežicah

Le grob tvoj so naša srečanja s teboj, Vinko; radi te obiskujemo vsi, ki za 
teboj žalujemo.

Žena Marija in sorodniki

V SPOMIN
Minilo leto je že dni, 
ko tebe, dragi ate, več med nami ni, 
minilo bo še mnogo let, 
a spomin nate bo ostal za vedno svež.

Minilo je žalostno leto, kar nas je za vedno 
zapustil naš dragi mož, ate, stari ate, tast in 

stric

STANKO
ZAVRŠNIK

iz Gradaca

Hvala vsem, ki se ga spominjate.

Vsi njegovi

ZAHVALA

Vsem, ki ste imeli radi našo drago mamo, sta
ro mamo, taščo, sestro, teto in botro

FRANČIŠKO 
‘ “ GOLE

iz Vel. Bučne vasi 10

nam izrekli sožalje, darovali cvetje in jo v tako velikem številu pospre
mili na njeni zadnji poti, hvala. Iskrena hvala vsemu zdravstvenemu ose
bju nevrološkega oddelka bolnišnice v Novem mestu za vso skrb in 
nego v času njene bolezni. Hvala tov. Potočaiju za poslovilne besede in 
g. Virantu za lepo opravljen pogrebni obred. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA
Me stisnil Bog je na srce 
ko dete nedolžno in srečno 
in prosil Boga sem goreče, 
da tam počival bi večno.

V 83. letuje odšel naš ate

TONE 
MUHIČ
iz Malega Podljubna

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam bili v oporo v težkih trenut
kih, ga zasuli s cvetjem in se mu poslednjič poklonili ob odprtem grobu. 
Posebno se zahvaljujemo gospodu kaplanu za ganljive besede in sprem

stvo na njegovi zadnji poti.

Vsi, ki ga imamo radi

ZAHVALA

V 90. letu nas je zapustil naš dragi in skrbni 
oče, dedek in pradedek

MATIJA 
SLAK

z Jordankala 4 pri Mirni Peči

Ob tej boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo sorod
nikom, prijateljem, znancem in vsem, ki ste pokojnega v tako velikem 
številu spremili na njegovi zadnji poti ter mu darovali vence in cvetje. 
Posebno se zahvaljujemo vaščanom za požrtvovalno pomoč, župniku 
za lep obred, pevcem Fantom s Praprotna za zapete pesmi ter gostilni 

Novljan.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
"V •vrli!

V 87. letu nas je zapustila naša draga mama, 
stara mama in prababica

ANGELA 
ŽAGAR

roj. FLAJNIK, 
iz Sečjega sela pri Vinici

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in prijateljem za 
izrečeno sožalje, podatjeno cvetje in spremstvo na zadnji poti. lipo se 
zahvaljujemo osebju ZD Vinica, kolektivu OŠ Vinica, govornici in g. 
župniku za opravljen obred. Posebno se zahvaljujemo dobrim sosedom 

za skrb in pomoč v težkih trenutkih.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ob izgubi očeta, dedka, brata in strica

FRANCA 
KOGOJA

iz Dolenjskih Toplic

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste počastili spomin nanj in ga po
spremili na njegovi zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo borcem Juriš- 
nega bataljona XXXI. divizije, lovcem LD Dolenjske Toplice, Društvu 
ZSAM Goijanci Straža ter družinama Potočar in Kužnik iz Stare 
Cerkve pri Kočevju, ki so nam v težkih trenutkih še posebej pomagali

Žalujoči: sin Milan, hčerke Dora, Zmaga in Meta z družina
mi ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

V 65. letu starosti nas je zapustila naša draga 
sestra in teta

ANICA 
KLEMENČIČ

iz Ždinje vasi

Iskreno se zahvaljujemo vsem prijateljem in znancem, ki ste nam ka
korkoli pomagali, izrazili sožalje, pokojni darovali cvetje in jo spremili 
na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se osebju Doma starejših občanov 
Šmihel Novo mesto, Društvu invalidov in Društvu upokojencev Novo 
mesto za izkazano pozornost. Lepa hvala tudi g. župniku za lepo oprav

ljen pogrebni obred.

Žalujoči: sestri Joži in Tina z družinama, brat Miha, tete in 
sestrične

Ljubljana, 3. maja 1991

DOLENJSKI LIST
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tedenski koledar
Četrtek, 9. maja — Dan zmage 
Petek, 10. maja — Izidor 
Sobota, 11. maja Žiga 
Nedelja, 12. maja — Pankracij 
Ponedeljek, 13. maja — Servacij 
Torek, 14. maja — Bonifacij 
Sreda, 15. maja — Zofija

LUNINE MENE 

14. maja ob 5.36 — mlaj

kino
BREŽICE: 10. in 11. 5. (ob 20. uri) 

ameriška erotična drama Henry in Ju- 
ne. 12. 5. (ob 18. in 20. uri) ameriški 
akcijski film Odpadniki. 14. 5. (ob 20. 
uri) ameriški erotični film Ogenj v 
telesu.

ČRNOMELJ: 10. 5. (ob 20. uri) 
ameriški erotični film Začetnica v hiši 
ljubezni. 12. 5. (ob 20. uri) ameriški

fantastični film Tenka linija smrti. 14.5. 
(ob 20. uri) ameriški avanturistični film 
Hrabri viking Erik.

KRŠKO: 9. 5. (ob 21. uri) ameriški 
erotični film Henry in Jane. 12. 5. (ob 
18. uri) ameriški akcijski triler Umri 
moško, II. del.

KRMELJ: 11.5. ameriški akcijski 
film Rojen 4. julija.

NOVO MESTO - DOM KUL
TURE: 9.5. (ob 18. uri) občinska revija 
otroških in mladinskih pevskih zborov. 
9. (ob 20. uri) ter 10. in 11.5. (ob 18. in 
20. uri) ameriški vohunski akcijski film 
Živi paket. 11.5. (ob 22. uri) slovenski 
film Veter v mreži. 12. (ob 18. in 20. 
uri) ter 13. in 14.5. (ob 20. uri) ameriš
ka komedija Premaknjeni psihiater. 13. 
5. (ob 18. uri) srečanje plesnih skupin 
Bele Krajine in Dolenjske. 14. 5. (ob 
18. uri) TV show — Gimnazija Novo 
mesto. 15.5. (ob 18. in 20. uri) ameriški
akcijski letalski film Jekleni orel. 

SEVNICA: 10. in 12.5. ameriški ak
cijski film Rojen 4. julija.

mm
kmetijski stroji
KOSILNICO Alpina Elite prodam, 

tt (068)44-334. 2994
PRODAM skoraj nov hidravlični na- 

kladač hlevskega gnoja tip Dubrava 6, in 
novo traktorsko prikolico, nosilnost 4 t. 
Alojz Špec, Gor. Kamenje 4, 68211 Do
brnič, * 40-795. 3012

FREZO Honda mio standard s kosil
nico prodam. Albert Šeruga, Stopiče 96.

3015
TRAKTORSKI OBRAČALNIK Taj

fun (2 m) ugodno prodam. Hren, Jablan 
21, Mirna Peč. 3024

SILOREZNICO prodam. Kastelic, 
Gor. Podboršt 11, Mirna Peč. 3037 

MOTOKULTIVATOR Gutbrod, s 
kosilnico, in rabljen vzidljiv nerjaveč šte
dilnik prodam. Granda, Dobrava 26, 
Škocjan. 3054

TRAKTOR UNIVERZAL 42, letnik 
1988, in nove traktorske gume 12—28 
prodam. Ivan Čolnar, Lešnica 8, Otočec.

3058
KOSILNICO BCS 127 prodam * 

(068)84-324 ali (061 )34A492. 3071
TRAKTOR Ferguson 42, letnik 1985, 

ugodno prodam. tt (0608)75-740.
3095

CISTERNO za gnojevko (2200 I) 
prodam. * (0608)69-660. 3099

OBRAČALNIK SENTAL, malo rab
ljen, prodam. tt 45-133. 3101

TRAKTORSKO PRIKOLICO, do
mače izdelave, prodam. Berus, Srednji 
Globodol 6. Mirna Peč. 3110

R 4 GTL, športno opremljen, prodam, 
tt 25-809. 2997

OPEL KADETT U S, leto proiz
vodnje 1991, prodam. tt 49-600. 3000 

Z 750, letnik 1980, ugodno prodam ali 
menjam za R 4 GTL, lahko karamboliran. 
Lokovšek, Jedinščica 36, Novo mesto.

3001

R 4 GTL, star 3 leta in pol, dobro 
ohranjen, prodam za 5.900 DEM 
dinarske protivrednosti. tt 22-361.

126 P, letnik 1987, prodam. Božič, Še- 
gova 6/30, Novo mesto. 3004

Z 750, garažirano, letnik december 
1985, registrirano do 21. decembra, in ža
go Stihi 51, skoraj novo, ugodno prodam. 
® (0608)79-045. 3008

PRODAM FORD ESKORD, letnik 
86 ali menjam za R 4 z doplačilom. * 
28-915.

PRODAM ŠKODO favorit 135 L, ter 
JUGO 45, letnik 87. Tel. 068/25-909.

126 P, letnik 1987, prodam. ® 27- 
295. 3011

CITROEN GS 1200, letnik 1974, re
gistriran do avgusta, in avtoprikolico do
mače izdelave prodam. tt (0608)77-159.

3013
GOLF, letnik 1986, bencinar, pro

dam. Ivan Petrinič, Šmaiješke Toplice 
126. 3016

OBRAČALNIK pajek 2220, rabljenpajek
eno sezono, prodam. Žagar, Jablan 35,
Mirna Peč. 3118

ŽITNI KOMBAJN Lanz, širine 2 m, 
ugodno prodam ali menjam za osebni av
to ali traktor. *. (068)49-673. 3132

KOMBAJN CLASS kompakt 30 
ugodno prodam. Jože Stariha, Grabrovec 
50, Metlika. 3136

JUGO 45, star 21 mesecev, prodam. 
® 21-331. 3018

Z 101, letnik 1988, rdeče barve, garaži
rano, prodam. tt 45-571. 3019

FIAT 126 P, star tri leta in pol, pro
dam. tt 24-249. 3020

GOLF JXD, letnik avgust 1987, in 
koso za TV prodam. ® 41-090. 3023

JUGO 45, letnik 1988, prodam. Ja
klič, Rogovila 20, Mirna Peč. 3025

JUGO 55, in golfa, letnik 1979, pro
dam. Alojz Bambič, Šmalčja vas 27, Sent-

kupim
GARSONJERO ali manjše enosobno 

stanovanje s centralno kurjavo v Sevnici 
kupim. #(0608)82-004, v soboto od 17. 
ure dalje. 2988

KUPIM doma sušeno koruzo in ječ
men za vzrejo domačih prašičev. Pavel 
Bobič, Mesarstvo Škocjan. 3086

motorna vozila
GOLF DIESEL, letnik december 

1986, prodam « (0608)70-230. 2989 
GOLF DIESEL, letnik 1983, prevo

ženih 71.700 km, ugodno prodam. tt'85- 
450. 2990

NOVA POT DO MALEGA 
OGLASA!

Male oglase za objavo v Dolenj
skem listu sprejemamo po pošti, 
osebno in po telefonu v ustrezni služ
bi na Glavnem trgu 24 v Novem me
stu. Zadnji dve možnosti sta omejeni 
z delovnim časom, zato smo se odlo
čili, da bomo male oglase po telefonu 
sprejemali poslej vsak

jemej. 3028
OPEL ASCONA avtomatik 1600 S, 

letnik 1983, prodam. S 42-540. 3030
TOMOS avtomatik prodam. ® 

(068)85-125, po 15. uri. 3031
JUGO 45, letnik 1989, bele barve, 

prodam. ® 22-465, 28-926. 3032
ZASTAVO 101, letnik 1985, karam- 

bolirano, prodam. Lindič, Brezovica 35, 
Šmaiješke Toplice. 3041

HYUNDAI PONY 1,5 GLS, letnik 
1991, kasko zavarovan do 11. 2. 1992, z 
dodatno opremo, prodam. ® (068)26- 
371. 3042

R 4 GTL, bele barve, lepo ohranjen, 
letnik 1986, prodam. ® 24-834. 3043

JUGO SKALA 55, februar 1989, 
prodam. W 52-103. 3045

ŠKODO, letnik 1973, prodam. W 
(068)44-809. 3046

126 P, letnik december 1987, prodam, 
tt (068)44-913, interna 30, dopoldne, 
(068)45-292, popoldne. 3052

JUGO 55, letnik 1989, prodam, tt 
(068)21-208. 3053

OPEL KADETT, letnik 1977, regis
triran do maja 1991, ugodno prodam. 
Šmaiješke Toplice 126. 3055

JUGO 45 in jugo 55, oba letnik 1989, 
prodam. Kličite popoldne na ® 27-650 
ali 25-056. 3057

JUGO 45, letnik 1986, tehnični pre
gled maja, prevoženih cca 56.000 km, 
prodam za 3 .600 DEM oziroma dinarske 
protivrednosti. Kličite na tt (068)24- 
661, v popoldanskih urah. 3060

ponedeljek 
od 20. do 22. ure 
še na številko 
(068) 25-747

R 4 GTL, letnik 1985, prevoženih 
62000 km, registriran do marca 1992, 
prodam. Cena 3900 DEM. Tone Kozo- 
glav, Šentjošt 22, Novo mesto. 3061 

KOMBI ZASTAVO 850 AK, letnik 
1986, ugodno prodam. ® 85-924.

3063

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenji*/ list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustje (glavni urednik in direktor), Marjan Legan (odgo
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din; za družbene skupnosti, stranke, delovne organizacije, društva ipd. 500 din; za 
tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM tali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 280 din, na prvi ali zadnji 
strani 560 din; za razpise, licitacije ipd. 300 din. Mali oglasi do deset besed 250 din, 
vsaka nadaljnja beseda 25 din.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto St.: 52J 00-603-30624. Devizni račun št.: 
52100-820-970-25731 -128-4405/9 (LB - Dolenjska banka d.d. Novo mestoj.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
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tolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006; računovodstvo 22-365, telefax: 
24-898. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo Na podlagi ustreznega re
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plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: Grafika 
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KARAMBOLIRANO ŠKODO 120
L, letnik 1989, prodam. ® 26-587.

3065
Z 101 GTL, letnik 1984 in diatonično 

harmoniko h,e,a ali c,f,b, prodam, 'iti. 42- 
462. 3066

Z 101, letnik 1984, registrirano do de
cembra, prodam. W 52-401. 3067

126 P, letnik 1984, registriran do 
3/1992, prodam. ® 52-225. 3069

ZASTAVO 101, letnik 1981, registri
rano do aprila 1992, prodam. Radiša Gru
jič, Zagrebška 8, Novo mesto. 3073 

ZASTAVO 750, letnik 1983, prodam. 
Blažič, Brusnice 80. 3074

JUGO 45, star eno leto, 13000 km, 
prodam. ® (0608)82-639. 3075

Z 101, letnik 1978, registrirano do ma
ja 1992, prodam. ® (068)26-240.

3076
JUGO KORAL 45, letnik 1989, regis

triran do 5/1992, prodam. ® 43-877, 
popoldne. 3077

VW KOMBI, letnik 1974, brezhiben, 
prodam. ® (0608)79-230. 3078

125 P, neregistriran, prodam. ® 42- 
042. 3079

MAZDO ŠPORT 323 F, belo, letnik 
1991, prodam. ® 22-764. 3080

DIANO, letnik 1979, in 126 P, letnik 
1982, prodam. ® 25-894. 3081

JUGO 55 A, letnik 4/88, 31000 km, 
prodam. * (0608)33-563. 3082

R 4, star 2 meseca, prodam. #27-103, 
Novo mesto. 3084

Z 750 prodam. W 22-348. 3085
FIAT 126 BIS, letnik 1990, prodam 

za 115.000 din. ® 22-616, popoldne.
3089

JUGO KORAL 45, september 1989, 
prodam. Informacije na ® (068)26-618, 
po 15. uri. 3091

JUGO 45, letnik 1988, prodam. Ro
man Kaferle, V Brezov log 27, Novo me
sto. 3092

Z 101 SKALA, letnik november 
1988, prodam. W 27-134. 3093

LADO SAMARO, letnik 1987, pro
dam. ® (0608)62-527. 3098

R 4 GTL, letnik 1985, prevoženih 
69000 km, po ugodni ceni prodam. * 
56-573. 3100

OPEL KADETT 1,2, letnik 1978, 
rumene barve, za 5200 DEM, in športno 
kolo Rog, na 10 prestav, prodam. Anton 
Gričar, Dol. Jesenice 15, Šentrupert.

3102
126 P, v dobrem stanju, prodam. 

Šmaijetall. 3103
JUGO 45, letnik 1989, prodam. In

formacije na ® 23-708. 3105
Z 750, letnik 1980, prodam. ® 26- 

786. 3107
AVTOMATIK in BT 50 prodam. tt 

49-374, po 19. uri. 3109
R 4 GTL, star dve leti, prodam. Infor

macije na ® 26-614 ali 24-493. 3113
Z 750, letnik 1985, prodam. ® 42- 

376. 3115
DVA FIATA 126 PL, letnik 1987 in 

1982, prodam. ® 42-452. 3116
PLETILNI STROJ Pfaff, dvoredni, 

na kartice, prodam. ® (068)51-644.
3117

GOLF, letnik 1989, prodam. ® 27- 
581. 3119

JUGO 60, letnik 1989, prodam. ® 
26319. 3121

R4, letnik 1988, prodam.* (068)42- 
413, od 19. do 21. ure. 3124

VW KOMBIBUS 1600, nosilnost 
900 kg, registriran do 2/92, primeren za 
manjšo obrt, ugodno prodam. #85-136.

3125
DIANO 6, letnik 1976, registrirano do 

15.4.1992, s pripadajočo opremo, rezerv
no platneno streho in nekaterimi rezerv
nimi deli, prodam. Cena 1800 DEM ali 
dinarska protivrednost. Informacije na tt 
(0608)81-150. 3126

GOLF XD, letnik 1987, prodam. ® 
27-405. 3127

Z 101 COMFORT, letnik 1980, do
bro ohranjeno, obnovljeno, prodam. ® 
42-348, popoldne. 3128

R 9 DIESEL, metalik zelene barve, 
star 15 mesecev, prodam. Ivančič, Šegova 
18, Novo mesto, po 16. uri. 3129 

JUGO, karamboliran, marec 1991, 
prodam. Slavko Luzar, Dol. Brezovica 19, 
Šentjernej. 3130

GOLF, letnik 1986, prodam. ® 
(0608)79-272, po 15. uri. 3133

obvestila

ZELO UGODNO!
Dinarska prodaja kompresor
jev iz uvoza, od 50 do 1000 I. 
Tel. (068) 84-647.

d.o.o.
TREBNJE, Kolodvorska 1, 
»el. 068 44 003

Obveščamo cenjene kupce, 
da izdelujemo in vgrajuje
mo vse vrste betonov po 
konkurenčnih cenah.
Pri nas lahko naročite tudi 
ostali gradbeni material. 
Pokličite na tel. 44-003 ali 
se oglasite osebno.

INTERMARC

NESNICE, mlade jarkice pasme hisex, 
rjave stare 3 in 4 mesece, prodajamo po 
zelo ugodni ceni. Naročila sprejema in da
je vse informacije gostilna Cetin, Jože Ce
tin, Mostec 46, Dobova, ® (0608)67- 
578. 2986

ROLETE, ŽALUZIJE izdelujemo in 
montiramo po konkurenčni ceni. ® 
(068)44-662. 2991

POPRAVLJAM pohištvo, oblagam 
stenske obloge. Se priporočam! Jože Ko
lenc, Mali Vrh 5, Mirna Peč. 3064

TEHNIČNA TRGOVINA
STOPICE
pri Novem mestu
tel/068-43-806

(BCS)
- KOSILNICE BCS
- ORIGINAL REZERVNI 

DELI BCS
- KMETIJSKA MEHANIZA

CIJA
- NAHRBTNE KOSILNICE 

NA LAKS KAVVASAKI

Cvetličarna

»LIPOV LIST«
iz Dolenjskih Toplic
je s 1. majem odprla kupcem
vrala.
Na razpolago imajo vse vrste 
rezanega cvetja in lončnic, 
izdelujejo tudi vence, ikebane 
in šopke.
Tel. (068) 65-614, popoldan 
25-772.

STROJEPISNE STORITVE 
VSEH VRST OPRAVLJAM
po 20 do 25 din za tipkano stran. 
Tel. (068) 47-046.

VEDEŽEVALKA V NOVEM 
MESTU 14. 5. 1991. Tel. (065) 
26-839.

TRAMP d.o.o. 
poslovalnica Vagabund 
Ljubljana,
Linhartov podhod 11

Zaposlimo
poslovodio za vodenje 
trgovine vagabund
v Novem mestu, Sokolska 3.

Ponudbe sprejemamo na gor
nji naslov.

SATELITSKE ANTENE
z montažo že od 16.000 din na
prej. Možnost obročnega odpla
čevanja. Tel. 51-396.

preklici
JOŽE TURK, Sela pri Zajčjem Vrhu 

17, Novo mesto, prepovedujem vsem so
sedom pašo kokoši po parceli št. 1052/2 
(vrt). Kdor tega preklica ne bo upošteval, 
ga bom sodno preganjal. 2992

NOVO, NOVO, NOVO,

V soboto, 11. maja 1991, 
ob 10. uri:
— otvoritev novoodprte 
trgovine
z gradbenim, tehničnim 
ter kmetijskim materialom.

Vse za hišo, dom in kme
tijstvo.

Suha krajina Commerce 
DVOR, d.o.o., tel. 87-470

posest

Pogrebne storitve 
Franc Hiti 
Sela pri Otovcu 20 
68340 Črnomelj

Obveščam cenjene stranke, 
da nudim vse pogrebne sto
ritve (prevoz, krste in vso 
ostalo opremo, postavitev 
odra na domu, izkop jam).
Če kupite vso opremo pri 
meni, vam nudim brezplačen 
prevoz do 40 km. Kličete lah
ko na tel. št. (068) 52-837 ob 
vsakem času in ob vsaki uri.

SOP KLEPAR 
Podjetje za proizvodnjo
industrijske opreme 
Krško, p.o., Zadovinek 39

Na podlagi delavskega sveta SOP KLEPAR

objavlja
prosto delovno mesto

RAČUNOVODJA
Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, mora kandidat 
izpolnjevati še:
— VI. ali VII. stop. strok, izobraz. ekonomske smeri,
— 5 let delovnih izkušenj,
— 3 mesece poskusnega dela.

Ponudbe z opisom dosedanjih del in s priloženimi dokazili o iz
polnjevanju objavljenih pogojev pošljite v 8 dneh po objavi na 
naslov: SOP KLEPAR, Zadovinek 39, 68270 Krško.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po končanem objav
ljenem postopku.

HIŠO z vrtom v bližini ŽužefllWj! 
ugodno prodam. ® 87-379.

HIŠO in poslopje, s 3000 m2 zemlji 
na Radoviči v Beli krajini prodan'- ^ 
(061)272-082, zvečer.

STARO ZIDANICO na Trški r 
prodam. ® 20-228, od 7. do 15. ure ^

prodam
PRALNI STROJ GORENJE.

treben popravila, prodam za 3.000 diji ( 
45-289. Jr.

VOLA, težkega 700 kg, starega 
in traktorski cirkular na kardan P,c~;
Jože Košale, Mali Cerovec 3, Stopi&^

UGODNO PRODAMO dvoje dv»
nih balkonskih vrat in pripadajoče rol?— . i 01*brez mehanizma. Kristanova 
Novo mesto. fL

STRUŽNICO za les, ekscentrično" 
go ža železo, skobelni stroj -debcun" 
— po ugodni ceni prodam. * 23-'”^

PEČ Emo central (za 500 DEM di*^ 
ske protivrednosti) in motor APN “1 
500 DEM dinarske protivrednosti) K 
dam. ® (0608)79-770, zvečer. -'2.

KOMBINIRANO PEČ za kopal"*'
(801), novo, cenejše prodam. Manja 
Lončarska 2,Dolenja vas pri Ribnu^

PARCELO (40 m2), primemo za vi
nograd, prodam ali menjam za gradbeni 
stroj (kombinirko), po dogovora. Alojzija 
Pate, Gor. Kamence 8, Novo mesto.

MANJŠE POSESTVO, 7 km od 
Sevnice (Jelovec), skupaj ali po posamez
nih parcelah prodam, tt (041)155-205, 
Nevenka Prodanovič, Belasova 25,41090 
Zagreb, p.p. 6022. 2998

VINOGRAD in travnik (cca 1100 
m2) v Gabiju pri Soteski prodam, tt 
(068)65-351. 3007

PARCELO za vikend v okolici Sevni
ce prodam, tt (0608)82-652. 3009

V BRESTANICI prodam parcelo — 
Rožno (43 a), in njivo (44 a) v Dol. Les
kovcu. tt (063)38-173, od 7. do 15. ure.

ENODRUŽINSKO HIŠO, novo, v 
Ivančni Gorici — Stična, poceni prodam, 
tt (061)262-281. 3044

VINOGRAD, 2300 m!, posajenih cca 
550 trt, prodam ali zamenjam za osebni 
avto BM W 316 i ali 318 i, star do dveh let. 
Ponudbe pod šifro: »DOBRAVA«.

PARCELO, zazidljivo, v Krškem 
prodam. Informacije na tt (0608)77- 
019, popoldne. 3048

GOZD (1 ha, 32 arov) v Rasnem, v 
bližini gozdne ceste, prodam. Cena po do
govoru. Franc Klobučar, Uršna sela 47.

GOZD (2 ha) v Trebnjem, ob asfaltni 
cesti, prodam, tt (061)371-868, popol
dne ali zvečer. 3072

PARCELO (43 a) v Brestanici — 
Rožno in njivo (44 a) v Dol. Leskovcu 
prodam, tt (063)38-173, od 7. do 15. 
ure, 3044

(061)864-117.
HARMONIKO — tritonsko -"T 

motor, dobro ohranjen, prodam. ^ 
meška 40, Šentjernej.

HIŠO (9 x 10) v Novem mestu K 
dam. tt (068)27-739,73-459. 'ji

VESPO MERI, Rogovo športno ^
in barvni TV Grunding prodam, 9^

VIDEOREKORDER ugodno $ 
dam. Derepasko, Zagrebška 14, ^

""^KRITINO Strešnik (cca 2000 k0*1 
prodam. ® (061)224-919, 224-4/fr^

PRIKOLICO, kiperico, srednja 
cementno strešno opeko, rabljeno, PL 
dam Branko Hrovatič, Vel. Orehek » 
Stopiče.

ORGLE IN OJAČEVALEC, P 
>rod»"merno za samostojno igranje, pfl 

Cena za oboje je 1000D-' ‘ 
po tt (0608)81-500, po 15. uri. 'Jn

NOVO SATELITSKO ANTE^
stereo, kompletno z montažo, prod?"' 
1.090 DEM. tt' (0608)70-465, Bo|*^

ŠANK (3 m), v zelo dobrem s 
prodam, tt 45-196^

PRALNI STROJ Wern 600, s*
nov, za 3.250 din, in barvni televizor ^ 

Montreal, zamenjan ekran, za 
—i.,,., » (nznsm.nsprodam, tt (0608)31-225.

KOBILO, 6 let, brejo, m tovoru0^
kolico prodam. Zagorc, Dol. Brez°J 
20, Šentjernej.

BELO KOZO z mladičem pf°25j 
* (068)50-291, popoldne.

SPALNICO, ohranjeno, po u® 
ceni prodam, ‘tt 26-785,

SREBRNEGA PUDUA, sredHI^ 
starega 3 mesece, odličnih staršev,
dam. tt 84-590.

KRAVO, brejo 8 mesecev, s tretJ'Kjj 
letom, prodam, tt 84-870. ,,m

HRASTOVE DESKE, suhe, P'°%1

®45-144- 184%ZLATO ZAPESTNICO, io-j^ 
no, 49 gramov, ugodno prodam "L.jt 
420- Je

VIDEOREKORDER in barvni* 
vizor, oboje novo, prodam, tt 23-“^||

SMREKOVE PLOHE (8 cm)^ 
tacijsko kosilnico prodam, tt 25-s1^

KOŠNJO v Dol. Podborštu pri'J V 
njem prodam. Pokli6te na tt (“vil 
176.

USNJENO SEDEŽNO
pralni stroj, štedilnik Corona, 
vse novo, in malo rabljeno motom0 
Husqama prodam, tt 52-430. pf 

KONTEJNER (390 x 230), "P v 
nir, nov, prodam. Cena po dogov° 
formacije: Slaščičarna Bršljin W> ^
mesto.

razno
NE OSTANITE SAMI, pornl*0^ 

Vabi vas AFRODITA, ženitven*
dovalnica in klub iz Kranja, P°sl? 
ter, Planina 3, od 8. do 14. ure,
petek od 14. do 19. ure. tt (064)3^!"j|<r

DELAVNICO (30 m2), na uft* 
kaciji, oddam v najem, tt 84-6/5 ^

LOKAL (cca 30 do 50 m2)J £j!r 
Novega mesta najamem. Ponudbe rjjjt 
fro: »YAMI«. „ ^

POSLOVNE PROSTORE v 
mestu oddam. Informacije na 'H> jO-1
28-926.

VPELJAN BUTIK (20 m2) v * J 
mestu oddam najmanj za eno jflr 
(068)25-259 ali (0531)32-286.

OSMRTNICA

Po dolgi in nepremagljivi bolezni je umrla naša sodelavka

KATA MILETIČ
iz programa Zdravilišča

Od pokojnice smo se poslovili v ponedeklek, 29. aprila, na pokopališču v Ločni. Ohranili jo bomo v lepe'1’
spominu.

DELAVCI KRKE, tovarne zdravil, Novo mesto

DOLENJSKI UST
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hnV/^^Tvo dojenčkov na Žibertovem 
b“ nudim. * 24-320. 3070

ohJjJJ^EM opuščeno kmetijo na 
«nmoe)u Dolenjske, Bele krajine ali Suhe 

sd ® l061)707-636. 3120
dom kakršnokoli delo na
» oc ii vzamem v varstvo dva otroka. 
»85-329. 3122

D.O.O. PETICA išče zastopnike za 
Belo krajino, Trebnje, Krško, Brežice in 
Novo mesto. Če ste ambiciozni, samoza
vestni, z vsaj srednjo izobrazbo, v dopol
danskem času brez obveznosti in imate te
lefon, se javite na 1tS 21-303, od 19. ure 
dalje. Možnost kasnejše zaposlitve.

3097

_službo dobi
^MVIZrrfcRSTVO! Prodaja zanimi- 

artikla (tekstil). Če želite honorarne 
(oSSrfc* P^ličite po 20. uri na * 

Vvi?"^63- 2985
ali natakarico redne 

Naslov v oglasnem oddelku.

‘n natalcana zaposlimo 
sobo. ® (061 )482-872. 303*

slimo JAJ^ARICO, KV PKV’ “P0, 
(0608)3,°35^ Stan°Vanja in

stanovanja
STANOVANJE v Novem mestu išče 

mlada družina z enim otrokom. Možnost 
predplačila (do 200 DEM mesečno). * 
28-166. 3002

SOBO, opremljeno, z možnostjo ku
hanja, oddam dekletu. ® 26-187.

3049
SOBO s kopalnico išče medicinka, ® 

28-688. 3090
GARSONJERO v Novem mestu 

prodam. ® 27-619. 3134

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi dragega moža

ALFONZA 
FONZE BRZIČA

se najtopleje zahvaljujem vsem prijateljem, sorodnikom, znancem in 
kolektivoma Revoza in Adrie za izrečeno sožalje, podarjene vence in 
cvetje. Hvala vsem, ki ste mojega moža pospremili k mirnemu počitku 
in njegov grob v Celju posuli s cvetjem. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoča žena Smiljana Brzič

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega

JANEZA
SMERKETA

s Poljan pri Mirni Peči

se iskreno zahvaljujemo sosedom, znancem in prijateljem za nesebično 
pomoč, podatjeno cvetje in spremstvo na njegovi zadnji poti. Iskrena 

zahvala velja tudi župniku za lepo opravljen obred.

Vsi njegovi

ZAHVALA
Odšel od nas si brez slovesa, 
nisi roke nam podal, 
v srcih naših pustil si praznino 
in pa grenko bolečino, 
ko sedaj boš v miru ti počival 
in v temnem grobu spal

V 63. letu starosti nas je nenadoma zapustil 
dragi mož, oče, sin, brat in stari oče

TONE
GRUBAR

iz Velikega Cerovca

ZAHVALA
Srce si nam ranila, 
ker si nas zapustila, 
težko je verjeti, 
da se ne boš vrnila.

27. aprila nas je zapustila naša draga mama, 
babica in prababica, sestra in teta

ANA
KAMBIČ

roj. Simonič, 
iz Praproč 3 pri Semiču

ZAHVALA
Ljubil svojo si družino, 
ljubil zemljo si in dom, 
ostala grenka bolečina, 
ko odšel si v večni dom.

Nepričakovano in mnogo prezgodaj nas je 
zapustil v 52. letu naš dobri mož, oče, sin in 

brat

JANKO
GAŠPERIČ

iz Šipka pri Dragatušu

skreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
Zfečeno sožalje in podatjeno cvetje, sosedom, ki so nam v težkih tre
nutkih pomagali, gospodu župniku za lepo opravljen obred. Hvala tudi 
[ovarni zdravil Krka — kolektivoma Skladišče surovin in Program izo- 

bolnici — kuhinja in tovarni oblačil Labod — DSS za izrečeno 
“®Zalje, podatjeno cvetje in denarno pomoč. Vsem, ki ste pokojnega v 
‘ako velikem številu spremili na njegovi zadnji poti, še enkrat iskrena

Žalujoči:

hvala!

žena, otroci z družinami, oče ter bratje in sestre

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam izrekli sožalje, pokojni darovali cvetje in jo po
spremili k večnemu počitku. Še posebej hvala družini Hrkovi in Rez- 
menčkovi ter Vidi Kukar in sosedi Lojzki za poslovilne besede. Hvala g. 

župniku za opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Praproče, Metlika, San Francisco, Sidney, Podreber in 
Vavpča vas

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam izre
kli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnega spremili k preranemu 
počitku. Posebno zahvalo smo dolžni dr. Specovi ter patronažni sestri 
Zvonki iz ZD Črnomelj. Zahvaljujemo se GD Dragatuš za lepo organi
ziran pogreb, govorniku Jožetu Perku za poslovilne besede ob odprtem 
grobu, pevskemu zboru iz Črnomlja ter g. župniku za lepo opravljen 

obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi, ki smo ga imeli radi

ZAHVALA

Grenke solze nam zalivajo oči, 
ko tebe, dragi ati, več med nami ni

V 55. letu nas je po dolgi in težki bolezni zapustil naš dragi mož, oče, stari oči, brat,
stric in svak

ANTON HODNIK
_______ iz Orehovca pri Kostanjevici na Krki

fphvaljujemo se vsem sosedom, prijateljem, sorodnikom in znancem, ki ste nam v teh težkih trenutkih stali ob 
ram, darovali cvetje, vence in denarno pomoč. Zahvaljujemo se bratoma Jožetu in Tinetu za vso skrb in delo ob 

Pogrebu, zdravstvenemu osebju Interne bolnišnice Novo mesto za nego in pomoč, ki so mu jo nudili v njego- 
>h zadnjih urah, dr. Nemethu za dolgoletno zdravljenje, delovnim kolektivom Vinska klet Leskovec, Meso 
ostanjevica, Iskra Indel, Novoles Lipa in SOP IKON Kostanjevica za podarjeno cvetje, vence, sveče in 

®narno pomoč. Največjo zahvalo smo dolžni g. župniku za tako lepo opravljen obred, pevcem za zapete 
Gostinke in g. Branku Hrovatu za zaigrano melodijo ter vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na 

njegovi zadnji poti. Vsem še enkrat hvala!

žalujoči: žena Mimi, sin Tone, hčerke Martina, Marinka in Tonica z družinama, brata Jože 
in Tine z družinama ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA
.7«I j Ljubil svojo si družino,

J ljubil zemljo si in dom.
| A ostala je grenka bolečina,

ko odšel si v večni dom.

Po težki bolezni je v 84. letu prenehalo biti plemenito srce našemu dragemu možu, 
očetu in staremu očetu

ALOJZU ŠIRCLJU
z Dol. Dobrave 6 pri Trebnjem

9b boleči izgubi iskrena zahvala vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki so nam kakorkoli pomagali, 
rekli sožalje, darovali vence in cvetje, sveče, svete maše in pokojnega pospremili na zadnji poti. Hvala kolek- 
Vu P timske in CP sektor VVC Novo mesto za podarjene vence in posebna zahvala dr. Humarju za obiske 

na domu in lajšanje bolečin ter gospodu kaplanu za lepo opravljen obred.

Žalujoči: žena Marija, hčere Jožefa, Fani, Ani in Mari z. družinami ter sin Jože z ženo

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega očeta

ANTONA DRENIKA
z Velike Cikave

■skreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, vaščanom in znancem, ki ste sočustvovali z nami, da- 
v j®*' cvetje, sveče, nam izrazili sožalje in našega očeta pospremili na zadnji poti. Posebno zahvalo izrekamo 
Deanom za kakršnokoli pomoč, govorniku za poslovilni govor in duhovnikoma za opravljen obred. Vsem

še enkrat iskrena hvala’

Žalujoči domači

ZAHVALA

V 70. letu nas je za vedno zapustila naša draga žena, mama, stara mama

DANICA VIDIC
iz V avte vasi 42

V težkih trenutkih slovesa nismo bili sami, zato dolgujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in soborcem iz 
Poljanske doline, njenim nekdanjim sodelavcem iz Novolesa — Vezani les, Dolenjki, Krki — obrat Specifika, 
društvu upokojencev Straža ter ZB Straža iskreno zahvalo. Posebno zahvalo izrekamo dr. Rafku Kapšu ter 
osebju internega oddelka intenzivne nege bolnišnice v Novem mestu za ves izkazan trud v boju za ohranitev 
življenja naše mame. Vsem, ki ste našo mamo spremili na njeni zadnji poti, še posebno godbi na pihala iz 

Straže, pevskemu zboru Šmihel, govornikoma ter vsem, ki ste ji poklonili cvetje, iskrena zahvala.

Mož Jože, hčerke Danka, Zvonka, Jelka z družinami

ZAHVALA

Mri zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt te vzela je prerano, 
v srcih naših boš ostala.
Solza, žalost, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je praznina, 
ki močno boli

Ob boleči izgubi ljubljene žene, mamice, hčerke, tete, svakinje in nečakinje

VERE PRIJATELJ
iz Rakovnika pri Šentrupertu 11

se prisrčno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem, sodelavcem, znancem za izrečeno sožalje 
in nesebično pomoč v težkih trenutkih. Posebna zahvala podjetju Dana Mirna, OŠ Šentrupert, SŠTZIJ Novo 
mesto, g. župniku za opravljen obred, pevcem, gospodu direktorju Dane Mirna za poslovilne besede in vsem, 

ki ste našo Vero pospremili na njeni zadnji poti, ji podarili cvetje in darovali maše. Iskrena hvala!

Vsi njeni

ZAHVALA
V 32. letu življenja nas je v bolečinah težke bolezni zapustil naš ljubljeni mož, očka, 

sin, brat, zet in stric

MIRKO ŠKOFIČ
iz Stranske vasi

V globoki žalosti, prežeti z neutolažljivo bolečino, grenkobo in strtostjo otroških src, se iskreno zahvaljujemo 
vsem, ki ste ob smrti našega Mirka sočustvovali z nami. Hvala zdravstvenemu osebju iz Kliničnega centra in 
Onkološkega inštituta-C. Hvala vsem sodelavcem iz tovarne IMV-tozd STS, PTT, Pionirju Novo mesto, 
tovarišicam in učencem OŠ Birčna vas. Hvala pevcem MPZ Ruperč Vrh, gasilcem iz Stranske vasi in ostalim, 
govornikoma in gospodu župniku za opravljen obred. Hvala za vsako žalostinko, hvala za sleherno besedo 
tolažbe. Hvala vsem dobrosrčnim sosedom, vsem sodelavcem, vsem prijateljem. Hvala za vaše stiske rok, za 
vse izraze sožalja, za vsak cvet, za vsak korak do preranega groba. Hvala vsem, ki ste kakorkoli pokazali, da 

ste ga imeli radi. Hvala vsem in vsakemu posebej.

Žalujoči: žena Zdenka, sin Simon, hčerki Mirka in Nina v imenu vsega sorodstva

DOLENJSKI UST
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Na Hrovatovi žagi se čas ustavi

Vasja Fuis

Mineva 245 let, kar so si No- 
vomeščani izprosili na dunajskem 
cesarskem dvoru dovoljenje, da 
smejo ustanoviti gimnazijo ter s 
tem omogočiti svoji in ostali do
lenjski mladini Šolanje v Novem 
mestu. Šola, ki je začela delovati 
kot šestrazrednica, od parve do 
retorike, je bila dobrih stodvajset 
let v rokah frančiškanov. Patri so 
jo vodili in na njej poučevali 
Pouk je sprva potekal v frančiš
kanskem samostanu, potem pa je 
bil vse do leta 1912 v bližnji stav
bi, ki jo zdaj, seveda precej spre
menjeno, zaseda Glasbena šola 
Marjana Kozine. Nad vhodnimi 
vrati je ostal v kamen vklesan na
pis v latinščini ki pravi da so »to 
stavbo postavili po naklonjenosti 
presvetle kraljice Terezije za vzgo
jo srca in uma«.Od leta 1912 je 
gimnazija v zgradbi sezidani na 
drugem koncu mesta, pod Maro
fom, ob današnji Cesti herojev.

Kaj vse se je zgodilo od daljne
ga 3. novembra 1746, ki šteje za 
prvi dan pouka na novomeški 
gimnaziji! Bile so vojne, propadla 
so cela cesarstva, menjavali so se 
vladarji sistemi in zakoni gimna
zija pa je ostala in delovala na-

najstarejša v Sloveniji (za ljub
ljansko klasično in koprsko), je 
bila vseskozi elitna šola, o njej se 
je vedno govorilo s spoštovanjem, 
biti njen maturant je pomenilo 
pomembno priznanje. Na njej so 
se šolali ali poučevali ljudje, ki so 
se uveljavili v kulturi, umetnosti 
znanosti gospodarstvu in na dru
gih področjih ustvarjalnosti 

Prav gotovo je čast in ponos 
voditi šolo s tako dolgo preteklost
jo in tradicijo, a je tudi velika od
govornost Novomeška gimnazija 
se, potem ko je bila nerazumno 
porinjena za celo desetletje v to
kove slabo naumljenega usmer
jenega izobraževanja, prav v jubi
lejnem letu spet vrača v vzgoj
no-izobraževalni sistem kot stara 
dobra gimnazija. Ravnateljica 
Vasja Fuis, druga ženska med do
sedanjimi prefekti in ravnatelji
novomeške gimnazije (prva je bi
la Palmira Kasesnik), sicer profe-

prej. Dolgo je bil učni jezik ne
mški in se slovenska besi;seda ni
smela oglasiti v razredu. Pa je pri
šel konec tudi za taka obdobja, 
zlasti Se, ko so vodenje šole pre
vzeli slovensko čuteči in narodno 
zavedni profesorji Gimnazija je 
slednjič postala in ostala do da
našnjega dne ustanova za vzgojo 
slovenskega srca in slovenskega 
uma, kot bi dejali stari rodoljubi 
Ves čas obstoja je bila v življenje 
Novomeščanov in Dolenjcev vgra
jena tudi kot kulturna ustanova.
kot žarišče svetlih pobud in pre
porodov, in zdaj zagotovo vemo, 
da bi brez nje ne bilo »novomeške 
pomladi«, če drugega niti ne 
omenjamo.

Novomeška gimnazija, tretja

sorica francoskega in nemškega 
jezika, ne skriva, da doživlja po
novno oživljanje gimnazije kot 
nekakšno zmagoslavje pravega in 
pravilnega nad zavoženim. »Sem 
preveč čustveno vezana na to šolo, 
da bi mi bilo vseeno,«pripovedu
je. »Gimnazija je v pravem pome
nu moja šola. Na njej sem se šola
la, postala je moje prvo delovno 
mesto, na gimnaziji sem ostala in 
zdaj mi na njej poteka že deseto le
to ravnateljevanja. Moram reči, 
da sem boleče doži vljala, kar se je 
dogajalo ta leta, ko nismo smeli 
biti gimnazija Kajti ta leta so nam 
naredila veliko škode. Vrstili so se 
neljubi pojavi: menjava progra
mov, kadrovsko siromašenje, zde
setkani oddelki, finančne težave, 
celo boj za obstanek. Ob vsem tem 
je šola dala, kar je največ mogla 
Naši diplomanti so bili po uspeš
nosti študija nad republiškim po
vprečjem, dosegali so 70-odstotno 
uspešnost, medtem ko je bila re
publiška povprečna uspešnost le 
okoli 50-odstotna S te strani torej 
nimamo slabe vesti, temveč lahko 
le ugotovimo, da smo dobro 
delali«

Vračanje gimnazije na njena 
nekdanja a v marsičem nova pota 
sovpada z 245. obletnico njene 
ustanovitve. Praznovanje tega ju
bileja zato nikakor ni samo sim
bolično. S prireditvami ki poteka
jo že od aprila hoče gimnazija 
opozoriti javnost, da je spet tu, 
vsestransko zasidrana v življenje 
Novega mesta, aktivna v kulturi, 
ustvarjalno navzoča Začenja se 
revitalizacija gimnazije. Med dru
gim obljublja dijakom z večjimi 
intelektualnimi sposobnostmi dvo
rano za ustvarjalnost Prof. Vasja 
Fuis to posebej spodbuja in podpi
ra z odprtim srcem.

I. ZORAN
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Osemdeset let so ob Raduljici mleli, osemdeset let že žagajo — Vse diši po sta
rem—Vodnokolomenjajo vsakih trinajst let, to delo zmore 300 krepkih mož
ŠTRIT — Potoček Raduljica, ki teče 

ob vznožju Bučke, že od leta 1825 po
ganja mlinsko kolo Pungeršičeve žage, 
kiji domačini iz okoliških vasi in zasel
kov rečejo kar Hrovatova v spomin na 
čase, ko so prav na tem mestu hrvaški 
prekupčevalci trgovali s tobakom. Do 
leta 1908 so mleli žito, potem so notra

njost preuredili in od tedaj vodno kolo 
poganja žago venecijanko.

PRIPELJAL PRVI 
ZGODOVINSKI VLAK
KOČEVJE — Prvi zgodovinsko- 

turistični vlak je pripeljal iz Ljubljane v 
Kočevje v soboto, 27. aprila. Z njim je 
prispelo okoli 120 izletnikov, kijih je na 
kočevski železniški postaji pozdravil 
predsednik občinske skupščine Mihael 
Petrovič, zapela pa sta jim nonet Rog iz 
Željn in moški pevski zbor Svoboda iz 
Kočevja. Izletniki so obiskali grobišča v 
Rogu m Kostel. Naslednji tak vlak pri
čakujejo v Kočevju to soboto.

Danes daje staro poslopje, ki ga je že 
dodobra načel zob časa, komaj slutiti, 
da se za temi zidovi še kaj dogaja. Pa 
vendar, vse je še tako kot pred stol eti. 
Takšne žage zagotovo ni več na Dolenj
skem, morda bi jo zaman istali po Slo
veniji, zato bi bilo prav, da bi si jo ogle
dal tudi kakšen strokovnjak s tega 
področja, saj bi lahko služila tudi za 
muzej žagarstva na Dolenjskem.

nekaj časa stanuje v drugem kraju, ža- 
garstvo pa kot dodaten poklic pn kme
tiji upravlja sin Rudi.

Prav zadnjo soboto v aprilu se je pri 
........................ " izŠtri-

»Vsakih trinajst let zamenjamo le 
vodno kolo, vreteno ali osovina, kot ji 
pravimo, pa je še iz starih časov,« pove 
Pungeršičev Rudi starejši, ki se na delo
vanje žage najbolj spozna, čeprav že

DISKOTEKO
PRENAVLJAJO

OTOČEC — Vsi, ki radi zahajajo v 
otoško diskoteko, si bodo morali za nekaj 
časa najti drug podoben lokal. Diskoteka 
je namreč do nadaljnjega zaprta zaradi 
prenovitvenih del, ko pa bodo ta pri kraju, 
odgovorni obljubljajo, da v tem lokalu ne 
bo manjkalo ne dobre glasbe ne prijetnega 
razvedrila.

Kdo ima daljše 
jezike: voli 
ali politiki?
Bohorju že 14. jezi

kovna nedelja
BOHOR — Na 14. jezikovno nede

ljo na Bohorju so planinci prinesli ducat 
jezikov. Čeprav so zatrjevali, da so nad
strankarski, dovtipov na račun politi
kov, češ da bi tudi ti morali pokazati 
svoje jezike, ni manjkalo. Vendar so bili 
edini, daje bolje, da se to ne zgodi, ker

Hrovatovi žagi zbralo 30 moških iz 5 
ta in okoliških vasi, ki so po moči spo
minjali na Krpana. Ta dan jih je Rudi 
povabil zato, da so na žagi menjali sta
ro, obglodano vodno kolo in namestili 
novo. Mnogi so tega opravila že vajeni, 
pa vendar 2500 kilogramov težko kolo, 
ki meri v premeru 4 metre, ni bilo eno
stavno postaviti na staro vreteno. Kljub 
temu da jim je nagajala voda, je bilo de
lo opravljeno v slabi uri. Več časa so 
možje zatem porabili pod kozolcem, ko 
so po stari navadi dodobra zalili novo 
kolo. Pri Hrovatovih je takšna veselica 
le vsakih trinajst let.

»Zamenjava kolesa zaustavi žago za 
teden dni. Dalj je stala le še leta 1962, 
ko os na občini sklenili, dajo zapečatijo. 
Menda so naši vaščani na razrez pripe
ljali preveč na črno posekanega lesa. Po 
dveh letih so pečat odstranili in jermena 
se vrtijo še danes. Izjema so le poletni 
meseci, ko je Raduljica nizka. Takrat 
pri žagi kaj popravimo ali zamenjamo,« 
pravi Rudi starejši, ki še vedno skrbi da 
stari in obrabljeni delček venecijanke 
zamenja z novim.

J. PAVLIN

PLESNI VEČER
NOVO MESTO — V ponedeljek, 13. 

maja, ob 18. uri bo v novomeškem Domu 
kulture srečanje plesnih skupin Dolenjske 
in Posavja. Nastopilo bo 14 skupin, in to v 
glavnem iz novomeške in krške občine.

V METLIKI 
RAZSTAVA PSOV

ZBERO SE VSAKIH TRINAJST LET

METLIKA — Metliško kinološko 
društvo, ki šteje 27 članov, pripravlja v 
sklopu Vinske vigredi razstavo psov. 
Pričetek razstave bo v nedeljo, 19. ma
ja, ob 10. uri pred metliškim gasilskim 
domom. Strokovnjaki bodo ocenjevali 
čistokrvne pse, to pa bo tudi priložnost 
za vse tiste, ki bi se radi včlanili v druš
tvo, sicer v Metliki manj znano. Vabilo 
velja tako za odrasle kot tudi za otroke.

Razigrani proti obletniciskuša, ker pa je dobra, ne gre tvegati I
zdravja njenih članov.

Najtežji jezik, težak 1,75 kg, je prine-
Žu ------

rega
omisija je ocenila tudi dekoracijo po

sel Ivan Zupanc s Senovega, najdaljše
ga, dolgega 68 cm, pa Andrej Zupanc. 
Komisija je ocenila tudi dekoracijo po-

Ansambel Rubin napoveduje: že jeseni kaseta

sušenih jezikov. Najbolj domiselni so 
bili člani planinske skupine iz Planine z 
dvema prepletenima jezikoma, ki sta 
izhajala iz pošvedranega para čevljev, 
zraven pa je bila še svetilka. Naslov te 
domislice je bil »Pot v Evropo«. Drugo 
nagrado so za jezik v podobi jajca v raz
trgani košari dobili gostinci iz krškega 
hotela Sremič. Predsednica planinskih 
veteranov iz Sevnice Elka Grilc pa sije 
prislužila tretjo nagrado z nategnjenimi 
jeziki, s katerimi je ponazorila razpad 
Jugoslavije, njeno geslo pa je bilo »Ne 
čujem dobro!«

A. ŽELEZNIK

NOVO MESTO — Podobno, kot se 
zbiralci izjemnih rudnin navdušujejo 
nad rubinom, dragim kamnom, se ljubi
telji narodnozabavnih viž mogoče vese
lijo nastopa Rubina, novomeškega an
sambla. Ker pa Rubin ni pri roki in pri 
ušesih vselej v živo, bo izdal kaseto, in 
sicer naj bi se po njegovem okvirnem 
načrtu to zgodilo letošnjo jesen. Prej bo 
poskrbel še za nekatere podrobnosti, 
med katerimi ni na zadnjem mestu de
nar, potreben za kaseto. Včasih v takih 
primerih priskočijo na pomoč sponzor
ji. Že sedaj ansambel tesno sodeluje z 
dvema pokroviteljema, in to z Obrtno 
zadrugo Hrast Novo mesto in z novo
meškim Mesarstvom Križan.

pomeni sedež Rubina v Novem mestu, 
kankamor lahko občudovalke in organiza
torji plesov fante tudi pokličejo. Toda 
člani ansambla so doma vse od Žiužem-
berka in Uršnih Sel do Krškega. Ker se 
vseeno redno dobivajo, kaže, da bodo 
skupaj še naslednje leto, ko naj bi an
sambel proslavil desetletnico delovanja 
pod imenom Rubin. Če ne bo spre
memb v sedanji zasedbi ansambla, bo
do jubilej slavili Milan Peteric, kitarist 
in vodja ansambla, Drago Klobučar, 
bobnar, Anton Ivančič, basist, Bojan 
Kirar, klaviaturist, in Robert Zupančič, 
harmonikar.

L. M.

Videorekorder 
bo filme vrtel 

Jožetu Draganu
Čakajo ie Račkini ra- 
diokasetofoni in Novo- 

tehnin televizor
NOVO MESTO — Veliko na

ročnikov je svoj dolg do Dolenjske
ga lista poravnalo še pred objave 
nagradne akcije; ko pa je v časopisa

črno na belem pisalo, da pravočas
no plačilo lahko prinese lepo na
grado, je število vplačil do prvega 
petka v maju skokovito naraslo, ce
lo tolikanj, da smo morali žrebaj1 
prestaviti na torek, prej ni bilo mo
goče razknjižiti vseh položnic.

Kot je bilo napovedano, prvo na
grado, in sicer Amstradov videore
korder, prispeva Dolenjski list sre
čo pri torkovem žrebanju, ko je meč 
plačane položnice segla tajnica 
uredništva Ljudmila Brulc, pa le. 
imel Jože Dragan iz Šentjurja 7 pn 
Mimi Peči Gre za dolgoletnega na
ročnika Dolenjskega lista, pa 0^ 
rednega plačnika, saj od 1964. leta 
ni bil še nikoli terjan zaradi zamud* 
pri poravnavi do lga do časopisa .

Zdaj bomo petkrat zapored me* 
pravočasnimi plačniki naročnine 
žrebom določili, kdo bo lastnik ra
diokasetofona Emilija (aparate J 
prispevala Račka, z računalniškem 
in drugim blagom dobro založena

•nanfirma, o katere pestri in po cei
ugodni ponudbi se lahko prepriČN* 
nc Cesti kom. Staneta 34 v Novem 
mestu ali po telefonu in telefaks
21-058), potlej pa pride na vri& 
glavna nagrada, barvni televizor, a
ga prispeva Novotehna, naj večje & 
lenjsko podjetje za trgovino na de
belo in drobno ter servisne storilp’ 
njene poslovalnice s tehničnim 
gradbenim blagom pa so v Novem 
mestu, Trebnjem, Metliki, Krške 
in Kostanjevici

Halo, tukaj je bralec »Dolenjca«!
Namesto ceste v Beli krajini sama jama — Novi novomeški most pod kritičnim 

— So šolski avtobusi izkoriščeni? — Iz Sentlovrenca pohvalaočesom javnosti
Dežurni telefon je v četrtek pred pr

vomajskimi prazniki kar živahno pel. 
Martin Malenšek s Štrekljevca v Beli 
krajini je poklical med prvimi. Pravi, da 
je že starejši možakar, a se s svojo »ka- 
tro« še vseeno rad kam zapelje. Veselja 
pri vožnji pa ni, saj se komaj izogiba ve
likim luknjam na makadamski cesti 
med Jugorjem in Stransko vasjo. Vča
sih sta za to cesto skrbela celo po dva 
cestaija, sedaj pa je Cestno podjetje oba 
prestavilo drugam, kar je velika škoda.

Poklicali smo sektor Cestnega po
djetja v Črnomlju in njegov vodja Boris 
Weiss nam je povedal, da ima naš bra
lec Martin Malenšek prav. Cestaija so 
morali zaradi finančnih težav razpore
diti na druge operativne naloge, za

občinsko cesto od Jugoija do Stranke
vasi, tako kot še za mnoge druge, pa

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinarji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Ce vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam
bomo, zapisali, mori 
kakšen nasveMMoiskali 
vor na vaše višanje 
podobnega. Pokličete 
hko vsak četrtek 
med 20. in 21. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

skrbijo le toliko, da je promet varen.

Več bralcev nas je klicalo v zvezi z 
gradnjo novega novomeškega mostu. 
Jože Hosta iz Šentjerneja sprašuje, 
kdaj bo most dokončan in odprt, na kar 
mu nismo mogli dati točnega odgovora. 
Kaže, da so investitoiji in izvajalci po
stali previdni, pa rokov ne omenjajo 
več. Jože ima tudi pripombe na tiste 
»kapelice« pri mostu ter na Dolenjski 
list, češ da piše premalo o politiki. Bral
ka M. Z. iz Novega mesta ima tudi 
pripombe glede novega mostu. Pravi, 
da je asfalt slabo položen, in opozarja 
slavnostne goste na otvoritvi, naj pazijo, 
da si ne polomijo nog. Meni tudi, da ta
ko razkošnih (dragih) svetilk, kot so 
predvidene za novi most, ne bi bilo tre
ba. Matjaža iz Straže moti napis na 
prometni tabli pri novem mostu, saj je 
Mirna Peč na njem napisana napačno. 
Z Matjažem se strinjamo, da morajo bi
ti napisi slovnično pravilni, in upamo, 
da popravljanje napake ne bo trajalo to
liko časa, kot je trajala gradnja mostu.

ne ravnamo preveč negospodarno, ko 
za učence osnovnih šol najemamo veli
ke avtobuse, ki potem vozijo skoraj 
prazni skozi vas. Odgovor smo dobili v 
osnovni šoli Šmaijeta. Tam trdijo, da z 
najetjem manjših avtobusov ne bi nič 
prihranili, se pa ta dva, kiju imajo naje
ta sedaj, na svoji progi do šole vendarle 
napolnita.

Bralka K. J. iz Novega mesta ima 
pripombo k čestitki za dan OF in L 
maj, ki je bila objavljena na prvi strani 
našega časopisa. Oblikovno seji ne zdi 
posrečena, pa tudi namestitev k sliki, ki 
prikazuje razdejanje snežne ujme, po 
njenem ni najbolj primerna.

Videti je, da Rubinova peterica prav 
sedaj posebej navdušeno muzicira. Ka
že, da je dobila nov muzikantski zalet, 
ko je pred nekaj meseci stopila pred 
občinstvo z novim klaviaturistom in 
novim harmonikarjem. Da glasbeniška 
kondicija fantom ne bi pošla, dvakrat 
tedensko vadijo, vsako soboto pa si pri
voščijo nastope po plesih.

Številka telefona 21-549 sicer res

PRIPRAVE NA 
»TREBANJSKI KOŠ«

Bralka M. K. iz Novega mesta je 
ena tistih, kije že več let brez zaposlitve. 
Svoj problem bi rada rešila sama, saj 
ima prostor, da bi odprla lokal. Iz izku
šenj meni, da smo še vedno družba, ki se 
v besedah zavzema za podjetništvo, v 
praksi pa ga zavira.

Iz šmarješkega konca smo dobili dva 
klica. Špelo je očitno strah hoditi pono
či okoli, kajti sprašuje nas, kdaj bo tudi 
v ^taijeti napeljana javna razsvetljava. 
N trto vprašanje bo vedel odgovoriti 
predsednik krajevne skupnosti. Obljub
ljamo, da se bomo v eni od prihodnjih 
številk o tem pogovorili z njim. Toneta 
iz Vinice pri Smaijeti pa skrbi, ali se le

Dolgoletna naročnica A. P. iz No
vega mesta se pritožuje nad lastniki 
psov na Mestnih njivah. Prav nič nima
jo spoštovanja do otroških igrišč in jav
nih travnatih površin, kamor hodijo 
sprehajat svoje štirinožne prijatelje. Pa 
bi le lahko imeli malo več kulture kot 
tisti, kijih imajo na vrvici, ter bi pospra
vili za njimi iztrebke. Ponekod na Za
hodu je brez potrebne opreme za od
stranjevanje iztrebkov prepovedano ta
kole olajševati svoje pse.

Zvonka iz Žužemberka nam je pisa
la in se med drugim pritožila, da so me
ni nič tebi nič postavili po vaseh kontej
nerje za smeti. Meni, da bi radi služili na 
račun ljudi, ki že tako težko živijo. Na 
deželi ni toliko smeti, kar pa jih je, bi 
lahko po njenem mnenju zanje poskr
bela krajevna skupnost.

Klicala nas je tudi Francka Grošelj 
iz Šentlovrenca, ki pa se za razliko od 
drugih ne pritožuje, temveč bi rada po
hvalila miličnike, ki so hitro izsledili 
zmikavta in plen, ki si gaje prilastil, ko 
se je splazil v njeno stanovanje.

w T. JAKŠE

TREBNJE — Tu bo do 27. do 30. 
junija kultumo-zabavna prireditev »Iz 
trebanjskega koša«, ki jo pripravlja kra
jevno turistično društvo v sodelovanju s 
kulturnimi delavci. Organizatoiji so se 
za »trebanjski koš« že začeli pripravljati 
in v maju naj bi sestavili seznam udele
žencev prireditve, posebej še razstav
ljavcev kakovostnih izdelkov domače 
obrti. Zato vabijo izdelovalce takega 
blaga, naj udeležbo prijavijo do 20. ma
ja v trebanjski turistični poslovalnici 
Krištof.

gostilni (Foto: M. Luzar)

Fuis in Radovič
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Fotografska razstava do
mačih ustvarjalcev

NOVO MESTO — Jutri, v petek, 
10. maja, bodo ob 8. uri zvečer v fotoga- 
leriji Vista 21 odprli novo fotografsko 
razstavo, ki ji velja posvetiti nekaj več 
pozornosti, saj se po daljšem času v tem 
elitnem razstavnem prostoru predstav
ljata domača fotografska ustvaijalca.

Bojan Radovič iz Novega mesta se 
bo predstavil s svojimi najnovejšimi fo
tografskimi stvaritvami, Saša Fuis, No- 
vomeščan, ki že več let živi in dela v 
Koelnu, pa s fotografskim ciklom o 
Romih, s katerim je diplomiral na 
koelnski fotografski šoli. Razstava se 
lepo vključuje v vrsto prireditev, s kate
rimi novomeška gimnazija slavi 245- 
letnico svojega delovanja, saj sta oba fo
tografska ustvaijalca nekdanja novo
meška gimnazijca.

Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista

RUBIN — Ansambel, ki se je svoj čas na valovih brežiškega in sevniškegar^. 
nekaj lastnimi skladbami že prebil v dolenjski prostor, pred drugim medijsk )
skokom stavi na nastope v živo. V soboto je igral v Gabrju na plesu v Hudo

Žreb je za sodelovanjejjri oblikovanju lestvice Studia D in Dolen^kega^

Lestvica je ta teden takšna:
1 (2) Prvi poljub — ANSAMBEL L. SLAKA
2 (4) Po Koroškem — ANSAMBEL A. ISKRE
3 (1) Pri nas se poje — ANSAMBEL R. PRAPROTNIKA
4 (5) Dom je zavetje sreče — LIPA
5 (3) Samotna domačija — FANTJE IZPOD ROGLE
6 (9) Pod Goijanci pa nismo pijanci — FIS
7 (8) Preko plota — ANSAMBEL SLAVKA PLUTA7 (8) Preko plota
8 (10)Lepa so jutra — ANSAMBEL T. VERDERBERJA
9 (6) Zakaj ljubezen mine — ALFI NIPIČ & NJEGOVI MUZIKA* 

10 (—) Ohcet — ANSAMBEL J. ŠUMAHA

Predlog za prihodnji teden: Venček narodnih — TONČEK PLUT.
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Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto


